
 
 
 
 
 
 
 
 
 

نوزدهم دي 1400



°۱۲تهران

تغ�رقیمتعنوان

1,430 (%1.89)75,640درهم امارات

400 (%2.01)19,900لير ترکيه

900 (%2.06)43,650يوان چين

4,200 (%1.89)221,700دلار کانادا

5,700 (%1.89)302,300فرانک سوئيس

50 (%1.9)2,630افغاني

3,800 (%1.9)200,400دلار استراليا

580 (%0.22)268,310دلار

5,960 (%1.9)313,270يورو

7,130 (%1.9)375,920پوند انگليس

 
یکشنبه ۱۹ دی ۱۴۰۰

 
January 9, 2022

پنجم جمادی الثانی ۱۴۴۳

مناسبت ها

۱۸ دی حادثه پرواز 752 هواپیمایی اوکراین [1398 خورشیدی]
۱۹ دی درگذشت اکبر هاشمی رفسنجانی [1395 خورشیدی]

۲۰ دی قتل امیرکبیر به دستور ناصرالدین شاه قاجار [1230 خورشیدی]
۲۳ دی دی به دین روز، چهارمین جشن دیگان

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۷:۱۵ اذان صبح: ۰۵:۴۴

غروب خورشید: ۱۷:۰۹ اذان ظهر: ۱۲:۱۱

اذان مغرب: ۱۷:۲۶



تغ�رقیمتعنوان

2,120,000 (%1.71)123,660,000سکه امامي

2,970,000 (%2.54)117,010,000سکه بهار آزادي

1,000,000 (%1.54)65,000,000نيم سکه

500,000 (%1.39)36,000,000ربع سکه

100,000 (%0.45)22,400,000سکه گرمي



 

1- مناطق آسیب پذیر در اولویت محرومیت زدایی قرار دارند - شوشان

2- احداث شهرك صنعتی 5 هزار هکتاري در بردسیر - تجارت گردان

3- خسارت 14 میلیارد تومانی سیل به مددجویان کمیته امداد کرمان - روزنامه کرمان امروز

4- جواز 63 طرح توسعه در البرز صادر شد - بازار کار

5- آموزش 3 هزار و 843 سرباز وظیفه در فاز سوم طرح ملی سرباز مهارت استان اردبیل - بازار کار

6- 21 دي؛ نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري در دانشگاه تهران - بازار کار

7- شناسایی 21 محله محروم جهت اقدامات مختلف فرهنگی و اجتماعی - شبستان

8- تشکیل شوراي عالی سرمایه گذاري آذربایجان شرقی - خبرگزاري صدا و سیما

9- ارسال یک نظر در: ''احداث شهرك صنعتی 5 هزار هکتاري در بردسیر'' - معدن 24

10- تفاهم دانشگاه شیراز و پارك علم و فناوري فارس - خبرگزاري صدا و سیما

11- انتصاب سرپرست دانشگاه شهید چمران اهواز - خبرگزاري صدا و سیما

12- برخورداري 117نفر از مزایاي طرح مشوق بیمه اي سهم کارفرما - خبرگزاري صدا و سیما

13- انتصاب سرپرستان دو دانشگاه کشور از سوي وزیرعلوم - تسنیم

14- رونق اشتغال در خوزستان با گسترش آموزشگاه هاي آزاد امکان پذیراست - ایرنا

15- سرپرست دانشگاه شهید چمران اهواز منصوب شد - دانشجو

16- حمایت از انجمن هاي علمی دانشجویی در حوزه کارآفرینی و نوآوري - حافظ نیوز

17- حضور نمایندگانی از اروپا و آمریکا در کنفرانس کسب و کار ایران - بازار نیوز

18- ماجراي عجیب یک روستا در نزدیکی کرمان/ 40 سال تلاش به باد می رود - خبرگزاري مهر

19- رئیسی: بدون برنامه ریزي براي سفره مردم، ارز 4200 تومانی حذف نمی شود - فراسو

20- آشنایی با منافع اقتصادي بازیافت ضایعات - روزنامه رسالت

21- یوسفی: پیش بینی منابع پایدار مانند مالیات از محاسن لایحه بودجه سال 1401 است - صبح تهران

22- قالیباف: مجلس سیاست هاي جبرانی را در بحث ارز ترجیحی مدنظر دارد - صبح تهران

23- شهرك صنعتی دارویی بیضاء سال آینده آماده واگذاري است - ایسنا

24- تورم سیر نزولی دارد، ارز حاصل از فروش نفت برمی گردد - اقتصادگردان

25- با احیاي برجام تولیدکننده داخلی فراموش نشود - اقتصادگردان

26- میرکاظمی: خلق پول خط قرمز ما در بودجه سال 1401 است - آرمان اقتصادي

27- قیمت وحشتناك مرغ پس از حذف ارز 4200 - خبرخودرو

28- دکتر آخوندعلی رییس دانشگاه شهید چمران اهواز شد - حبیب خبر

29- کارفرمایان بخوانند / 2 سال معافیت بیمه اي براي به کارگیري نیروي جدید - باشگاه خبرنگاران جوان

30- معرفی 12 کانون فرهنگی مساجد فارس به رویداد ملی “فهما” - ایسنا

31- پیش بینی حضور بیش از 300 هزار زائر در سالگرد مراسم سردار دلها در کرمان - صندوق کارآفرینی امید



32- پرداخت 667 میلیون تومان از اعتبارات صندوق کارآفرینی امید استان به مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره)در

شهرستان بردسیر - صندوق کارآفرینی امید

33- پرداخت یک میلیارد و 126 میلیون و 800 هزار تومن از اعتبارات صندوق کارآفرینی امید به مددجویان کمیته امداد امام

خمینی( ره) در شهرستان ریگان - صندوق کارآفرینی امید

34- در ادامه رسیدگی به درخواست هاي مردمی ، مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کرمان در محل سامانه سامد پاسخگوي

درخواست هاي مردم استان بود. - صندوق کارآفرینی امید

35- پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون ریال تسهیلات به کارآفرینان پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون ریال

تسهیلات به کارآفرینان شهرستان انار - صندوق کارآفرینی امید

36- ایجاد بیش از 66 شغل با حمایت صندوق کارآفرینی امید در شهرستان ریگان - صندوق کارآفرینی امید

37- پرداخت 20 میلیارد و 224 میلیون و 272 هزار ریال تسهیلات به کارآفرینان شهرستان راور - صندوق کارآفرینی امید

38- پرداخت بیش از 45 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی به متقاضیان شغل در شهرستان فهرج - صندوق کارآفرینی امید

39- آیین واگذاري 50 دستگاه وانت نیسان به مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره) با حمایت صندوق کارآفرینی امید

استان کرمان انجام شد. - صندوق کارآفرینی امید

40- صدور بیش از 900 فقره جواز تاسیس صنعتی در استان البرز - روزنامه پیام سپیدار

41- دستیابی به رشد اقتصادي 8 درصدي دور از دسترس نیست - ارك خبر

42- نماینده مجلس: قاچاق کالا سم مهلکی براي اقتصاد و تولید ملی است - ایرنا

43- مناطق ویژه اقتصادي حیات خلوت واردکنندگان/ فرار سرمایه گذار ره آورد تعلل 17 ساله راه اندازي منطقه ویژه

جازموریان - دانا

44- یک انتصاب پر حاشیه در قزوین و نگرانی از حیف و میل بیت المال - دانا

45- بازپروري، آموزش و اشتغال 5 هزار معتاد با حمایت شهرداري - خبرگزاري صدا و سیما

46- زارع:سیاست دولت درباره ارز ترجیحی در لایحه 1401 شفاف نیست - خبرگزاري صدا و سیما

47- از کولبري تا اشتغالزایی براي زنان کولبر+فیلم و عکس - خبرگزاري فارس

48- دلیل پایین بودن بهره وري و رشد اقتصادي در آذربایجان شرقی - خبرگزاري فارس

49- بی توجهی به حوزه گردشگري در بناب - خبرگزاري فارس

50- سرپرست دانشگاه شهیدچمران اهواز منصوب شد - آخرین خبر

51- دکتر مهدي در آیین رونمایی چهارمین جشنواره رویش دانشگاه فنی و حرفه اي : جشنواره رویش فرصتی براي ایجاد

هویت بخشی به دانشجویان و تقویت فرهنگی آنان است. - اخبار علمی

52- سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند - پانا

53- خوداتکایی با پنجه هاي کارآمد - روزنامه جام جم

54- خوداتکایی با پنجره هاي کارآمد؛ تولید 300 برنامک در فصل سوم ستاد مهارت آموزشی سیما - میزان

55- مبارزه با بی سوادي؛ نخستین گام توسعه - ایسنا

56- الگوي کشت باید تغییر یابد - ایسنا

57- نماینده یزد و اشکذر: رفع مشکلات خانواده هاي شهدا در مجلس و دولت پیگیري می شود - ایرنا

58- محرومیت زدایی، تولید و اشتغال دغدغه اصلی مجلس در بودجه 1401 است - سروش نیوز



59- پذیرش بی سرپناهان در 3 گرمخانه استان/بازگشت دوباره معتادان متجاهر به زندگی نیازمند اصلاح قانون است - اترك
نیوز

60- زارع: کمیسیون تلفیق به طور مشروط با حذف ارز ترجیحی موافق است - اترك نیوز

61- رئیس جمهور: تورم سیر نزولی دارد/ ارز حاصل از فروش نفت برمی گردد - ارانیکو

62- زارع: کمیسیون تلفیق به طور مشروط با حذف ارز ترجیحی موافق است - پارسینه

63- بورس تحت تاثیر دلار/احتمال افت شاخص کل تا 1,280,000 واحد - ایمنا

64- 21 دي؛ نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري در دانشگاه تهران - خبرگزاري صدا و سیما

65- مرحوم بهروز فردوس مجاهدت کرد - سلامت

66- جدول زمان بندي آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان دانشگاه آزاد اعلام شد - دانشجو

67- میادین مهم هر شهر به نام (( میدان کارآفرینی)) نام گذاري می شود - لیجار

68- انعقاد تفاهم نامه جدید همکاري بنیاد شهید و امور ایثارگران و سازمان فنی و حرفه اي - بنیاد شهید و امور ایثارگران

69- سرپرست هاي دو دانشگاه منصوب شدند - خبرگزاري قرآن

70- شوراي نگهبان مخالف واردات خودرو است - ایستانیوز

71- صادرات حدود 100 میلیون دلاري کفش و چرم مصنوعی در سال 99 - تجارت گردان

72- رئیس جمهور: تورم سیر نزولی دارد/ ارز حاصل از فروش نفت برمی گردد - تجارت گردان

73- تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی از سوي این بانک تا پایان آبان ماه - تجارت گردان

74- عرضه زنجیره تولیدات در بورس کالا، نقطه پایان قیمت گذاري دستوري - تجارت گردان

75- ریزش قیمت طلا شدت خواهد گرفت؟ - فلزات آنلاین

76- سهمیه بندي روغن در راه است؟ | هشدار تعطیلی صنایع کنسروي - همشهري

77- قیمت مسکن می تواند کاهش پیدا کند - روزنامه کسب و کار

78- فرصت یک ماه وزیر صنعت براي تشکیل شرکت مس آذربایجان - آناج

79- تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی از سوي این بانک تا پایان آبان ماه - اکونا پرس

80- سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند - پایگاه دولت

81- اگر ارز ترجیحی حذف شود اثر آن را در معیشت مردم جبران می کنیم - دیار آفتاب

82- در خانه هاي خلاق، اندیشه هاي بالقوه بالفعل می شود - رادیو گفت و گو

83- مدیریت عالی کسب و کار (MBA): تکیه محض بر دانش و تجربه شخصی یا آموزش تخصصی-کاربردي-حرفه اي؟ مسئله

این است - عصر ایران

84- سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند - ایرنا

85- نخستین کنفرانس کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري در دانشگاه تهران برگزار می شود - دانشجو

86- مرز فرصتی مناسب براي کارآفرینی قانونمند است - ایسنا

87- کانون هاي برگزیده کهگیلویه و بویراحمد در رواق هاي 12 گانه فهما انتخاب و معرفی شدند - شبستان

88- آغاز داوري استانی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد در رواق هاي رویداد فهما - شبستان

89- سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند - ایلنا

90- جدول زمان بندي آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان دانشگاه آزاد اعلام شد - ایرنا



91- قاچاق پوشاك ارزان تر از تولید آن است - اتاق بازرگانی ایران

92- عرضه زنجیره تولیدات در بورس کالا، نقطه پایان قیمت گذاري دستوري - صداي پول

93- تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی از سوي این بانک تا پایان آبان ماه - صداي پول

94- ریزش قیمت طلا شدت می گیرد؟ - بهار نیوز

95- حدادي: توجه دولت به تولید مسکن در لایحه بودجه سال 1401 - نما

96- فقط 5.5 درصد تسهیلات بانکی ها به ساخت مسکن داه شد/ تخصیص منابع بانک ها در جهت توسعه اقتصادي کشور و رفع

نیازهاي مردم نیست - دانا

97- قالیباف: تلاش مجلس و دولت تحقق رشد 8 درصدي در اقتصاد است - ایمنا

98- «طرح شفافیت» در شوراي شهر اصفهان تصویب شد - ایمنا

99- قیمت مسکن می تواند کاهش پیدا کند - فراز

100- تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی تا پایان آبان ماه - فصل اقتصاد

- صفحه نخست مطبوعات 1400/10/19



 

مناطق آسیب پذیر در اولویت محرومیت زدایی قرار دارند

منبع: شوشانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/10/19

 
استاندار خوزستان گفت: 21 محله آسیب پذیر در استان خوزستان جهت محرومیت زدایی و اشتغال زایی شناسایی شده است. 

نشست شوراي فرهنگی و اجتماعی استان خوزستان به ریاست صادق خلیلیان، استاندار خوزستان و با حضور مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی عضو شوراي فرهنگی و اجتماعی استان در استانداري خوزستان برگزار شد. 

استاندار خوزستان در این نشست با تاکید بر رسیدگی به مناطق محروم گفت: 21 محله که به شدت آسیب پذیر هستند شناسایی
شده اند و در اولویت محرومیت زدایی در ابعاد مختلف به خصوص اشتغال زایی قرار گرفته اند همچنین طرح دیگري در قالب آموزش

 
هاي فرهنگی و هنري در این نشست مطرح شد که می توان از طریق آن خود اشتغالی را در مناطق کم برخوردار ایجاد کرد. 

خلیلیان با اشاره به اینکه طرح هاي قید شده مکمل یکدیگر هستند توضیح داد: کارگروهی با هدف بررسی این طرح ها تشکیل شده
که موارد مربوط به آن در نشست بعدي به شوراي فرهنگی و اجتماعی استان ارائه خواهد شد تا بتوانیم گام بزرگی در جهت رفع

محرومیت و ایجاد اشتغال در سطح استان برداریم و تا پایان سال شاهد شروع طرح هاي قید شده باشیم.



احداث شهرك صنعتی 5 هزار هکتاري در بردسیر

احداث شهرك صنعتی 5 هزار هکتاري در بردسیر

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/10/19

کروشاوي گفت:شرکت گهر زمین مدتهاست در مورد نحوه تعیین یک استراکچرتوسعه و راه اندازي شهرك صنعتی 5هزار
هکتاري فعالیت دارد. نوشته احداث شهرك صنعتی 5 هزار هکتاري در بردسیر اولین بار در تجارت گردان. پدیدار شد.

کروشاوي گفت:شرکت گهر زمین مدتهاست در مورد نحوه تعیین یک

 
استراکچرتوسعه و راه اندازي شهرك صنعتی 5هزار هکتاري فعالیت دارد. 

به گزارش تجارت گردان به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل شرکت سنگ آهن گهرزمین ، اسماعیل کروشاوي، معاونت توسعه
شرکت سنگ آهن گهرزمین با اشاره به طرح هاي توسعی اي شرکت گفت: شرکت گهر زمین مدتهاست در مورد نحوه تعیین یک
استراکچرتوسعه کار کرد. تا در کنار این شعار، گهرزمین به یک شرکت معدنی و صنعتی تبدیل شود و علاوه بر تهیه مواد معدنی و

 
تبدیل آن به گندله و کنسانتره یک قدم فراتر رفته و بتواند از سنگ تا آهن فرآوري داشته باشد. 

وي افزود: بر اساس این اهداف ساختار مناسبی تعریف شد . ما در یک منطقه وسیع تر از سیرجان که با ترافیک صنعتی و جمعیتی،
چالشهاي اجتماعی و مسائل سکونت، مسائل گرانی، مسکن دست و پنجه نرم می کند؛ وارد عمل شدیم. بر این اساس سه منطقه

 
سیرجان، بندرعباس و بردسیر براي توسعه کاندیدا شدند. 

 
وي اظهار کرد: 

مشخص شد یکی از دلایل انتخاب این مناطق، مسائل اشتغال مردم و لزوم توسعه یافتگی آنهاست بر این اساس سندي در وزارت

 
صنایع تنظیم و کلیه مسئولین قضایی، استانی و صنعتی آن را امضا کردند. 

کروشاوي تصریح کرد: بر اساس این سند یک شهر صنعتی جدید به وسعت 5 هزار هکتار در حال تاسیس است که باعث رونق شهر

 
بردسیر می شود و با توجه به فاصله کم آن با شهر کرمان موجب می شود تا کرمانی ها سهم خود را از این اشتغال به دست آورند. 

کروشاوي خاطرنشان کرد: نتیجه این تقسیم بندي آن شد که اگر موضوعات حمل و نقل در شهر بندرعباس به عنوان یک مزیت

 
محسوب می شود. 

معاون توسعه شرکت گهرزمین عنوان کرد: اما موضوع انتخاب زمین در آنجا یک عیب است در ضمن زمینی که براي توسعه ساختاري
در نظر داشتیم نزدیک به 5 هزار هکتار وسعت دارد این هدف در بندرعباس محقق نمی شد از طرفی تمام این سند به نام گل گهر و
گهرزمین است که باید به صورت مشترك آن را به سرانجام برسانند و در صورت انتخاب شهر بندرعباس، این دو شرکت باید سرمایه

 
خودشان را به آن جا منتقل می کردند. 

وي در ادامه افزود: بر این اساس انتخاب اول ما براي توسعه پروژه شهر بردسیر قرار گرفت تا بتواند مسائل مربوط به اشتغال، مسائل
اجتماعی رعایت محیط زیست، چالش ازدحام و ترافیک صنعت متقاضیان کار را جوابگو باشد.





خسارت 14 میلیارد تومانی سیل به مددجویان کمیته امداد کرمان

منبع: روزنامه کرمان امروزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/10/19

 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان خبر داد: 

 
خسارت 14 میلیارد تومانی سیل به مددجویان کمیته امداد کرمان 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان کرمان از خسارت بیش از 14 میلیارد تومانی سیل اخیر به مددجویان تحت حمایت

 
کمیته امداد جنوب کرمان خبر داد. 

یحیی صادقی، مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان کرمان با اشاره به اینکه 810 خانوار تحت حمایت کمیته امداد جنوب
استان کرمان براثر بارندگی هاي اخیر و جاري شدن سیل خسارت دیده اند گفت: براثر این سیل 14 میلیارد و 763 میلیون تومان به
منازل و طرح هاي اشتغال مددجویان خسارت واردشده است. او می گوید: به 200 طرح اشتغال دامپروري و کشاورزي مددجویان
جنوب کرمان شامل ادارات رودبار، زهگلوت، چاه دادخدا، منوجان و قلعه گنج براثر سیل مبلغ پنج میلیارد تومان خسارت واردشده
است. به گفته صادقی همچنین سیل اخیر به منازل و وسایل ضروري منازل مددجویان ادارات ذکرشده بیش از 9 میلیارد و 763
میلیون تومان خسارت وارد کرده است. او از توزیع بسته هاي غذایی بین مددجویان سیل زده جنوب کرمان خبر داد و گفت: همچنین
به منظور حمایت از طرح هاي اشتغال مددجویان 210 هزار کیلوگرم نهاد هاي دامی رایگان به ارزش یک میلیارد تومان بین مجریان

طرح هاي اشتغال دامداري خسارت دیده براثر سیل اخیر در جنوب کرمان توزیع شد. (مهدیه السادات میرمهدي حسینی)



جواز 63 طرح توسعه در البرز صادر شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان البرز از صدور 63 مجوز طرح توسعه با امکان اشتغالزایی مستقیم براي 2091
نفر و سرمایه گذاري بالغ بر 546 میلیارد تومان خبر داد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان البرز از صدور 63 مجوز طرح توسعه با امکان اشتغالزایی مستقیم براي 2091 نفر و

 
سرمایه گذاري بالغ بر 546 میلیارد تومان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري فارس از کرج، رامین ربیعی، رییس صنعت، معدن و تجارت استان البرز، امروز در گفت: از ابتداي سال 1400

 
تاکنون، 918 فقره جواز تاسیس صنعتی توسط سازمان صمت در سطح استان البرز صادر شده است. 

این مقام مسؤول یادآور شد: جوازهاي تاسیس صادره می توانند شرایط اشتغال بیش از 42 هزار و 96 نفر را با حجم سرمایه گذاري

 
پیش بینی شده بالغ بر 3 هزار و 829 میلیارد تومان فرآهم آورند. 

وي افزود: استان البرز در صدور جواز تاسیس رتبه یازدهم کشوري و در حوزه سرمایه گذاري در جایگاه دهم قرار دارد؛ همچنین رتبه

 
کشوري ایجاد اشتغال جوازهاي تاسیس صنعتی استان پنجم کشوري می باشد. 

ربیعی همچنین از صدور 63 مجوز طرح توسعه با امکان اشتغالزایی مستقیم براي 2091 نفر و سرمایه گذاري بالغ بر 546 میلیارد

 
تومان خبر داد. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: در مجموع در سطح استان البرز؛ 1002 مورد طرح نیمه تمام صنعتی، با سرمایه
گذاري بیش از 346 هزار میلیارد ریال داریم که در صورت تکمیل، شرایط اشتغالزایی براي 72 هزار نفر را به همراه خواهد داشت.



آموزش 3 هزار و 843 سرباز وظیفه در فاز سوم طرح ملی سرباز مهارت

استان اردبیل

منبع: بازار کارشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/10/19

در راستاي انعقاد تفاهم نامه همکاري مشترك جهاد دانشگاهی و اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل در سال 1400، 3
هزار و 843 سرباز وظیفه در قالب فاز سوم طرح ملی سرباز مهارت در استان آموزش هاي مهارتی و اشتغالزا را طی نمودند.

در راستاي انعقاد تفاهم نامه همکاري مشترك جهاد دانشگاهی و اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل در سال 1400، 3 هزار

 
و 843 سرباز وظیفه در قالب فاز سوم طرح ملی سرباز مهارت در استان آموزش هاي مهارتی و اشتغالزا را طی نمودند. 

بهرنگ کوهی در گفت و با ایسنا، اظهار کرد: طی تفاهم نامه همکاري صورت گرفته فی مابین جهاد دانشگاهی و اداره کل ورزش و
جوانان استان اردبیل در خصوص اجراي طرح سرباز مهارت، 3 هزار و 843 سرباز وظیفه از آموزش هاي مهارتی و اشتغالزاي این طرح

 
بهره مند می گردند. 

وي افزود: آموزش این تعداد از سربازان وظیفه در مرکز آموزشی شهید بیگلري ناجا شهرستان مشگین شهر و مرکز آموزشی شهید
مدنی ناجا شهرستان اصلاندوز ناجا بوده و طی آن دوره هاي"" مهارت عمومی کارآفرینی و اشتغال "" و "" مهارت هاي زندگی"" به

 
همت این نهاد در این پادگان هاي آموزشی در حال برگزاري است. 

معاون آموزشی جهاد دانشگاهی اردبیل تصریح کرد: تمامی سربازان وظیفه که در قالب این دوره ها آموزش می بینند، پس از پایان
دوره از سوي معاونت آموزشی جهاد دانشگاهی گواهینامه معتبر دریافت می نمایند.



21 دي؛ نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري در دانشگاه

تهران

منبع: بازار کارشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس نخستین همایش «کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري» گفت: این هماش با مشارکت وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی و کرسی یونسکو در کارآفرینی پس فردا 21 دي در دانشگاه تهران برگزار می شود.

رئیس نخستین همایش "کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري" گفت: این هماش با مشارکت وزارت میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی و کرسی یونسکو در کارآفرینی پس فردا 21 دي در دانشگاه تهران برگزار می شود. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از روابط عمومی دانشگاه تهران، دکتر جهانگیر یدالهی، رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه
تهران و رئیس نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري، درباره اهداف این همایش گفت:کارآفرینی اجتماعی، یکی
از انواع کارآفرینی است که هدف آن پاسخ دادن و حل مسائل اجتماعی مانند فقر، بیکاري و انواع مشکلات اجتماعی دیگر است. بخش
عمده اي از معضلات اجتماعی به فقر و بیکاري برمی گردد که "توسعه گردشگري" یکی از گزینه هاي مؤثر در کشور براي پاسخ به

 
این مشکلات اجتماعی است. 

رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران در برشمردن انواع مختلف گردشگري، به گردشگري فرهنگی، قومی، تاریخی، مذهبی،
سلامت، طبیعی، ورزشی اشاره کرد و گفت: متأسفانه در ایران با وجود ظرفیت هاي بزرگی که در زمینه هر کدام از انواع گردشگري به
منظور اشتغال زایی و درآمدزایی وجود دارد، آن طور که شایسته است به بهره برداري از ظرفیت هاي حوزه گردشگري توجه نشده

 
است. 

دکتر یدالهی افزود: با توسعه زیرساخت ها و کسب وکار هاي گردشگري باید نرخ اشتغال در مناطق مختلف کشور افزایش پیدا کند و

 
شاهد افزایش رفاه مردم در نقاط مختلف کشور باشیم. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه برنامه هفتم توسعه کشور در حال تدوین است، به نظر می رسد که لازم است براي تأکید بر

 
سرمایه گذاري در حوزه گردشگري و توجه به بهره برداري از ظرفیت هاي این حوزه در برنامه هفتم، ادبیات سازي صورت گیرد. 

دکتر یدالهی با یادآوري اینکه توسعه دانشگاه کارآفرین به عنوان محور کلیدي شعار دانشگاه تهران مدنظر رئیس دانشگاه تهران قرار
دارد، گفت: همچنین افزایش مشارکت دانشگاه تهران درتوسعه کشور و محرومیت زدایی، مورد تأکید است. در نخستین همایش
کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري، بنا داریم تا این پیام را به سیاست گذاران ارسال کنیم که ما می توانیم با توسعه انواع

 
مختلف گردشگري، گام بزرگی در جهت رفع محرومیت و ایجاد رفاه و اشتغال زایی در کشور برداریم. 

نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري روز سه شنبه 21 دي 1400 در پنج محور "کارآفرینی اجتماعی و جامعه
پایدار و هوشمند"، "کارآفرینی اجتماعی و گردشگري پایدار (اشتغالزایی، فقرزدایی، توانمندسازي و کاهش نابرابري)"، "توسعه مقاصد
گردشگري پایدار، حفظ محیط زیست و مصرف بهینه آب"، "اقتصاد مشارکتی، نوآوري و فناوري هاي نوین در گردشگري پایدار" و

"فرصت هاي کارآفرینانه در گردشگري ورزشی و سلامت" در محل دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران برگزار می شود.



شناسایی 21 محله محروم جهت اقدامات مختلف فرهنگی و اجتماعی

منبع: شبستانشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/10/19

خلیلیان از شناسایی 21 محله کم برخوردار در خوزستان خبر داد و گفت: مهمترین نکته اي که باید مورد توجه قرار داد
اهمیت به این مناطق در موضوعات اشتغال و محرومیت زدایی است.

خلیلیان از شناسایی 21 محله کم برخوردار در خوزستان
خبر داد و گفت: مهمترین نکته اي که باید مورد توجه قرار
داد اهمیت به این مناطق در موضوعات اشتغال و

 
محرومیت زدایی است. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از اهواز، «صادق
خلیلیان» امروز (یکشنبه 19 دي) در نشست شوراي
فرهنگی اجتماعی استان خوزستان اظهار کرد: 21 محله

 
کم برخوردار در خوزستان شناسایی شده اند که در اولویت کار قرار دارند و باید بتوانیم در ابعاد مختلف این محلات بررسی شوند. 

استاندار خوزستان با بیان اینکه مهمترین نکته اي که باید مورد توجه قرار داد اهمیت به این مناطق در موضوعات اشتغال و محرومیت
زدایی است افزود: علاوه بر این باید از طریق آموزش هاي فرهنگی بتوانیم خوداشتغالی را براي ساکنان این مناطق به ارمغان بیاوریم

 
که این یکی از موارد بسیار مورد توجه خواهد بود. 

وي با بیان اینکه کارگروهی جهت پیگیري این طرح ها تشکیل شده است اضافه کرد: در جلسه بعد این کارگروه باید موارد لازم و

 
طرح هاي مورد نظر را بررسی قرار دهد و نتایج آن را به این جلسه جهت اقدام عملی تر ارسال کند. 

خلیلیان تصریح کرد: باید این نکته مورد توجه قرار گیرد که این طرح ها با دقت بیشتري پیگیري شوند که تا پایان سال اقدام عملی را

 
شاهد باشیم. 

همچنین در این جلسه «محمد جوروند» مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان به اهمیت فرهنگسازي در مناطق محروم اشاره
کرد و یاد آور شد: برنامه ریزي دقیقی جهت اقدام عملی در مناطق محروم صورت گرفته که می توان به وسیله آن اقدامات موثر

 
بسیاري را انجام داد. 

لازم به ذکر است، در پایان این نشست از افرادي که در حوزه فرهنگ و میراث فرهنگی خوزستان فعالیت هایی انجام داده اند تقدیر به
عمل آورده شد.



تشکیل شوراي عالی سرمایه گذاري آذربایجان شرقی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/10/19

با هدف تلاش براي رفع موانع سرمایه گذاري در آذربایجان شرقی شوراي عالی سرمایه گذاري استان تشکیل می شود.

به گزارش صدا و سیما مرکز آذربایجان شرقی، استاندار
آذربایجان شرقی در نشست ستاد سرمایه گذاري استان
گفت: در راستاي جذب سرمایه گذاري، چند پنجره واحد
در استان فعال هستند که اثربخشی لازم و کافی را ندارند و
باید با تشکیل شوراي عالی سرمایه گذاري استان
راهکارهاي اساسی و عملی براي رفع موانع سرمایه گذاري

 
پیش بینی و عملیاتی شود. 

عابدین خرّم با تاکید براینکه مدیران دستگاه هاي استانی
باید با ریسک پذیر باشند افزود: هیچ کاري براي مدیریت

 
ارشد استان مهم تر و بااولویت تر از ایجاد محیط مناسب براي جذب سرمایه گذاري نیست. 

وي بهره وري و رشد اقتصادي پایین استان را نتیجه مشکلات حوزه سرمایه گذاري دانست و گفت: هیچ مدیري براي انجام وظایف
محوله خود قابل پیگرد نیست؛ مدیران باید برنامه هاي خود را که افق توسعه استان را نشان می دهد آماده کنند و موانع را نیز اعلام

 
کنند. 

استاندار آذربایجان شرقی خاطرنشان کرد:تأکید رئیس جمهور بر این است که مهم ترین اولویت استانداران بعد از ایجاد امنیت، بحث
سرمایه گذاري باشد و در این زمینه، اختیارات لازم به استانداران تفویض شده و نتیجه آن رشد اقتصادي، رفع بیکاري، افزایش بهره

 
وري و ایجاد اشتغال خواهد بود. 

وي با اشاره به اینکه شهر تبریز، عامل اصلی توسعه در استان است، افزود: متاسفانه بحث سرمایه گذاري در این شهر در سال هاي
گذشته مورد توجه قرار نگرفته و براي جبران این عقب ماندگی از شهرداري تبریز خواسته ایم تا برنامه هاي توسعه و سرمایه گذاري را

 
اعلام کند. 

خرّم با تاکید بر ایجاد کمیته هاي تخصصی ذیل ستاد سرمایه گذاري، گفت: باید کمیته ویژه اي براي توسعه شهرهاي بزرگ استان که

 
ظرفیت هاي مناسبی براي رشد اقتصادي دارند، تشکیل شود. 

وي با اشاره به ضرورت برقراري دیپلماسی اقتصادي با کشورهاي همسایه، افزود: در دولت سیزدهم، مسئولیت مستقیم جذب سرمایه

 
گذاران خارجی با سفراست و از این رو با سفیران ایران در کشورهاي همسایه، ارتباط هاي مستمري برقرار کرده ایم. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار آذربایجان شرقی نیز در این جلسه گفت: هدف گذاري براي سرمایه گذاري در استان با توجه
به طرح آمایش، ارائه پیشنهاد اصلاح قوانین، مقررات و ضوابط مرتبط با سرمایه گذاري بخش خصوصی، انجام هماهنگی و پشتیبانی
لازم در امور مربوط به اخذ مجوزهاي سرمایه گذاري، پیگیري رفع مشکلات و موانع مربوط به سرمایه گذاري هاي در حال انجام،

شناسایی و گردآوري فرصت هاي سرمایه گذاري است



ارسال یک نظر در: ''احداث شهرك صنعتی 5 هزار هکتاري در بردسیر''

منبع: معدن 24شماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/10/19

کروشاوي گفت:شرکت گهر زمین مدتهاست در مورد نحوه تعیین یک استراکچرتوسعه و راه اندازي شهرك صنعتی 5هزار
هکتاري فعالیت دارد.

کروشاوي گفت:شرکت گهر زمین مدتهاست در مورد نحوه تعیین یک استراکچرتوسعه و راه اندازي شهرك صنعتی 5هزار

 
هکتاري فعالیت دارد. 

اسماعیل کروشاوي، معاونت توسعه شرکت سنگ آهن گهرزمین با اشاره به طرح هاي توسعی اي شرکت گفت: شرکت گهر زمین
مدتهاست در مورد نحوه تعیین یک استراکچرتوسعه کار کرد. تا در کنار این شعار، گهرزمین به یک شرکت معدنی و صنعتی تبدیل

 
شود و علاوه بر تهیه مواد معدنی و تبدیل آن به گندله و کنسانتره یک قدم فراتر رفته و بتواند از سنگ تا آهن فرآوري داشته باشد. 

وي افزود: بر اساس این اهداف  ساختار مناسبی تعریف شد . ما در یک منطقه وسیع تر از سیرجان که با ترافیک صنعتی و جمعیتی،
چالشهاي اجتماعی  و مسائل سکونت، مسائل گرانی، مسکن دست و پنجه نرم می کند؛ وارد عمل شدیم. بر این اساس سه

 
منطقه  سیرجان، بندرعباس و بردسیر براي توسعه کاندیدا شدند. 

 
وي اظهار کرد: 

مشخص شد یکی از دلایل انتخاب این مناطق، مسائل اشتغال مردم و لزوم توسعه یافتگی آنهاست بر این اساس سندي در وزارت

 
صنایع تنظیم  و کلیه مسئولین قضایی، استانی و صنعتی آن را امضا کردند. 

کروشاوي تصریح کرد: بر اساس این سند یک شهر صنعتی جدید به وسعت 5 هزار هکتار در حال تاسیس  است که باعث رونق  شهر

 
بردسیر می شود و با توجه به فاصله کم  آن با شهر کرمان موجب می شود تا کرمانی ها سهم خود را از این اشتغال به دست آورند. 

کروشاوي خاطرنشان کرد: نتیجه این تقسیم بندي آن شد که اگر موضوعات حمل و نقل در شهر  بندرعباس به عنوان یک مزیت

 
محسوب می شود. 

معاون توسعه شرکت گهرزمین عنوان کرد: اما موضوع انتخاب زمین در آنجا یک عیب است در ضمن زمینی که براي توسعه ساختاري
در نظر داشتیم نزدیک به 5 هزار هکتار وسعت دارد این هدف در بندرعباس محقق نمی شد از طرفی تمام این سند به نام گل گهر و
گهرزمین است که باید به صورت مشترك  آن را به سرانجام برسانند و در صورت انتخاب شهر بندرعباس، این دو شرکت باید سرمایه

 
خودشان را به آن جا منتقل می کردند. 

وي در ادامه افزود: بر این اساس انتخاب اول ما براي توسعه پروژه شهر بردسیر قرار گرفت تا بتواند مسائل مربوط به اشتغال، مسائل
اجتماعی رعایت محیط زیست، چالش ازدحام و ترافیک صنعت متقاضیان کار را جوابگو باشد.



تفاهم دانشگاه شیراز و پارك علم و فناوري فارس
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دانشگاه شیراز و پارك علم و فناوري فارس، با هدف اجرایی کردن آیین نامه حمایت پارك هاي علم و فناوري از فعالیت هاي
انجمن هاي علمی دانشجویی در حوزه کارآفرینی، تفاهم نامه منعقد کردند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز فارس،این تفاهم
نامه که به امضاي سرپرست دانشگاه شیراز و رئیس پارك
علم و فناوري فارس به عنوان نمایندگان طرفین تفاهم نامه
رسید، در 10ماده، 34بند و 2 تبصره و 1پیوست، در دو

 
نسخه متحدالشکل تنظیم شده است. 

معاون دانشجویی و فرهنگی دانشگاه شیراز در حاشیه آیین
امضاي این تفاهم نامه بیان کرد: این تفاهم نامه به منظور
تحقق هدف هاي برنامه هاي بالادستی مانند نقشه جامع
علمی کشور و سیاست هاي کلان وزارت علوم، تحقیقات و

فناوري، براي گسترش خلاقیت و روحیه کارآفرینی در میان دانشجویان و نیز توسعه ارتباط بیش تر پارك هاي علم و فناوري با بدنه
دانشجویی دانشگاه ها و استفاده از ظرفیت شبکه انجمن هاي علمی دانشجویی براي توسعه کارآفرینی در دانشگاه ها و شناسایی و

 
حمایت از دانشجویان داراي استعداد فناوري و کارآفرینی منعقد شده است. 

علی حفیظی از دیگر اهداف انعقاد این تفاهم نامه را امیدآفرینی در بین دانشجویان براي ایجاد کسب وکار و کارآفرینی بعد از فراغت از
تحصیل، برقراري ارتباط مستقیم میان پارك هاي علم و فناوري با بدنه ي دانشجویی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی، استفاده از
شبکه انجمن هاي علمی دانشجویی به منظور توسعه فرهنگ کارآفرینی در دانشگاه ها؛ ترویج و تقویت روحیه ي خلاقیت، نوآوري و
کارآفرینی در بین دانشجویان مستعد؛ شناسایی و جذب دانشجویان خلاق و داراي ایده براي حمایت و پشتیبانی از آن ها از طریق
پارك، کمک به ایجاد شبکه نوآوري در زمینه هاي علمی گوناگون و کمک و تسهیل فرایند جذب دانشجویان به بازار کار (اشتغال)

 
مطرح کرد. 

او همچنین افزود: براي به اجرا درآوردن این تفاهم نامه کارگروه حمایت از فعالیت هاي فناورانه ي انجمن هاي علمی با ترکیب
نماینده ي تام الاختیار رئیس دانشگاه شیراز، نماینده تام الاختیار رئیس پارك، مدیر مرتبط با فعالیت انجمن در دانشگاه، مدیر مرتبط
با مرکز رشد پارك، مدیر مرکز رشد یا مرکز نوآوري در دانشگاه و نماینده منتخب انجمن هاي دانشگاه با معرفی معاونت فرهنگی یا
دانشجویی دانشگاهتشکیل می شود و طرفین توافق نمودند نمایندگان و مقامات خود را براي مدت دوسال به طرف دیگر معرفی کنند.
معاون دانشجویی و فرهنگی دانشگاه شیراز افزود: برابر این تفاهم نامه، دانشگاه و پارك براساس توافق طرفین و با تأیید هیأت امناي
خود، بودجه مشخصی را با نسبت 30درصد دانشگاه و 70درصد پارك براي به اجرا درآوردن موضوع این تفاهم نامه یا قراردادهایی که

 
متعاقبا در آینده فی مابین تنظیم و منعقد می شود، تأمین می کند. 

معصومه محرر، رئیس مرکز حمایت از فعالیت هاي علمی دانشجویان دانشگاه شیراز نیز در این مراسم، به تشریح برنامه ها و فعالیت
هاي حمایتی پیشبینی شده پرداخت و توضیح داد: همسو با تحقق اهداف پیشبینی شده در این تفاهم نامه، ازجمله برنامه هاي
حمایتی پارك از میان مجموعه فعالیت هاي ترویجی، آموزشی و عملی انجمن در حوزه هاي کارآفرینی و نوآوري می توان به برگزاري



رویدادهاي کارآفرینی تخصصی مرتبط با زمینه فعالیت هاي انجمن؛ برگزاري تورهاي علمی بازدید از واحدهاي فناور و شرکت هاي
دانش بنیان مستقر در پارك، برگزاري نشست هاي تخصصی اعضاي انجمن ها با حضور شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك و

 
حمایت از ایده هاي نو و فناورانه دانشجویان و اعضاي انجمن ها اشاره کرد. 

او افزود: حضور اعضاي انجمن ها در دوره هاي آموزشی پارك، برگزاري کارگاه آموزشی مسیر آینده شغلی براي دانشجویان نوورود
بامحوریت کارآفرینی؛ حضور دانشجویان در شرکت ها و واحدهاي فناور درقالب برنامه هاي کار آموزشی و فعالیت مشترك، انتخاب
انجمن برتر به صورت سالانه و معرفی آن به وزارت و انتخاب دانشجوي برتر در حوزه ي فناوري را از دیگر برنامه ها و فعالیت هاي

 
حمایتی پارك علم و فناوري در ارتباط با انجمن هاي علمی دانشگاه عنوان کرد. 

به گفته رئیس مرکز حمایت از فعالیت هاي علمی دانشجویان دانشگاه شیراز، هم اکنون 68 واحد انجمن علمی در دانشگاه شیراز
فعالیت می کنند که 500 نفر از دانشجویان دانشگاه، از اعضاي شوراي مرکزي این انجمن هاي علمی هستند و قریب به دوهزار نفر

دانشجوي پژوهشگر و توانمند در این انجمن ها حضور فعّال و مؤثر دارند.



انتصاب سرپرست دانشگاه شهید چمران اهواز
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در حکمی از سوي دکتر زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوري، دکتر محمدعلی آخوندعلی به سمت سرپرست دانشگاه
شهید چمران اهواز، منصوب شد.

 
به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز خوزستان ، در حکم ابلاغ شده از سوي وزیر علوم خطاب به دکتر آخوندعلی آمده است: 

"انتظار می رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از حضرت
ثامن الائمه (ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی،
روحیه انقلابی، راهبرد هاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي
ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان،
مدیران، یاوران علمی (کارکنان) و دانشجویان تمامی امکانات
مادي و معنوي دانشگاه از جمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین
را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی،
مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري،

آموزش پژوهش محور، پژوهش آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی

 
محور هاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. " 

همچنین وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي دکتر «غلامحسین خواجه» رئیس پیشین

 
دانشگاه شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. 

 
بیشتر بخوانید : انتصاب سرپرست جدید دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز 

دکتر علی محمد آخوندعلی عضو هیات علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط زیست
دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی رامین و

معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد



برخورداري 117نفر از مزایاي طرح مشوق بیمه اي سهم کارفرما
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117نفر از مزایاي طرح مشوق بیمه اي سهم کارفرما در خراسان جنوبی برخوردار شدند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان از
برخورداري 89نفر از مزایاي طرح کارورزي فارغ التحصبلان

 
دانشگاهی ار ابتداي سال جاري در استان خبر داد. 

محمدمهدي راستگو در تشریح اهداف طرح افزود: طرح کارورزي
باعث افزایش قابلیت جذب واشتغال دانش آموختگان دانشگاهی
از طریق انتقال مهارت و تجربه در محیط کار براي ورود به بازار
کار آماده شده و همچنین سبب فراهم ساختن زمینه انتقال
دانش از دانش آموخته به بنگاه اقتصادي و موجب کاهش هزینه

 
بکارگماري نیروي کار براي کارفرما می شود. 

به گفته وي مدت دوره کارورزي (شامل دوره مقدماتی و
معافیت) حداکثر 24ماه است که طی آن کارورز به منظور تبادل

 
دانش کسب تجربه وارتقاي مهارت در کارگاه مشغول است. 

راستگو افزود: دارا بودن حداقل مدرك تحصیلی دانشگاهی کارشناسی که در زمان ثبت نام کمتر از 35سال تمام سن داشته باشند و
همچنین در طول دو سال قبل از ثبت نام داراي سوابق بیمه اي به مدت 3ماه یا بیشتر بوده و یا سابقه بیمه پردازي در شغلی که بابت

 
آن طی دوره کارورزي جذب کارگاه می شود، داشته باشد، مشمول این دستورالعمل نمی شود. 

وي در گزارش اجراي طرح کارورزي استان گفت: از ابتداي سال جاري تعداد 110نفر متقاضی و 16واحد پذیرنده به صورت کامل در

 
سامانه کارورزي ثبت نام کرده اند و از ابتداي سال جاري تعداد 89قرارداد کارورزي منعقد شده است. 

مدیر کارآفرینی و اشتغال اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان افزود: در صورت جذب کارورز در واحد هاي پذیرنده، کارفرمایان

 
می توانند از معافیت حق بیمه سهم کارفرما به مدت حداکثر دوسال برخوردار شوند. 

وي در بیان گزارش اجراي طرح مشوق بیمه اي سهم کارفرما در استان گفت: 117نفر در 81واحد پذیرنده از مزایاي طرح مشوق بیمه

 
اي سهم کارفرما برخوردار شده اند. 

راستگو گفت: افرادي که دوره مقدماتی طرح کارورزي (دوره سه ماهه) در کارگاه و موسسات مشمول دستورالعمل استفاده کرده اند
حداکثر تا 21ماه می توانند از طرح مشوق بیمه اي استفاده کنند.



انتصاب سرپرستان دو دانشگاه کشور از سوي وزیرعلوم

منبع: تسنیمشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/10/19

وزیر علوم با صدور احکامی سرپرستان دانشگاه هاي اهواز و اردکان را منصوب کرد.

وزیر علوم با صدور احکامی سرپرستان دانشگاه هاي اهواز و

 
اردکان را منصوب کرد. - اخبار سیاسی - 

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري تسنیم به نقل از وزارت
علوم، زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور
احکامی جداگانه، «علی محمد آخوندعلی» را به عنوان
سرپرست «دانشگاه شهید چمران اهواز» و «احمد فتاحی
اردکانی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه اردکان» منصوب

 
کرد. 

زلفی گل در حکم انتصاب خطاب به سرپرستان منصوب شده آورده است: انتظارمی رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از حضرت
ثامن الائمه (ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه
شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران، یاوران علمی (کارکنان) و دانشجویان تمامی امکانات مادي و معنوي
دانشگاه ازجمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی،
توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و

 
گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي «غلامحسین خواجه» رئیس سابق دانشگاه
شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي «دکتر فاطمه

بهجتی اردکانی» رئیس سابق دانشگاه اردکان نیز در مدت تصدي این مسئولیت تشکر کرد.



رونق اشتغال در خوزستان با گسترش آموزشگاه هاي آزاد امکان پذیراست

منبع: ایرناشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/10/19

اهواز - ایرنا - مدیرکل آموزش فنی وحرفه اي خوزستان گفت:سازمان متبوع با رویکرد گسترش آموزشگاه هاي آزاد خصوصی
به دنبال توسعه آموزش مهارتی و رونق اشتغال است.

اهواز - ایرنا - مدیرکل آموزش فنی وحرفه اي خوزستان
گفت:سازمان متبوع با رویکرد گسترش آموزشگاه هاي آزاد
خصوصی به دنبال توسعه آموزش مهارتی و رونق اشتغال

 
است. 

به گزارش روز یکشنبه ایرنا از روابط عمومی اداره کل
آموزش فنی وحرفه اي خوزستان ،عبدالنبی سواعدي
درنشست شوراي هماهنگی مدیران حوزه وزارت تعاون، کار
ورفاه اجتماعی ، نماینده مجلس شوراي اسلامی ،
فرمانداران و مسئولان محلی سه شهرستان ایذه، باغملک و

دزپارت در محل فرمانداري ایذه افزود: درراستاي توسعه مهارت آموزي و تسهیل در صدور مجوز خوزستان پیشرو بوده و تاکنون بیش

 
از200 مجوز در این استان صادر شده است. 

وي ادامه داد:از محل تسهیلات تبصره 18، براي گسترش چتر مهارتی و توسعه آموزشگاه هاي آزاد در مناطق محروم، حاشیه نشین و

 
کمتر توسعه یافته با اولویت رشته هاي جدید همه آموزشگاه هاي آزاد فعال استان معرفی شده اند. 

 
سواعدي اظهار داشت:حدود450 فرصت شغلی مهارت محور کم سرمایه با هدف توسعه کارآفرینی و رونق اشتغال احصاء شده است. 

 
وي اضافه کرد:این مشاغل بین 10 تا 100 میلیون ریال سرمایه نیاز دارد تا فرد آموزش دیده ماهر بتواند شغل خود را به ثمر برساند. 

 
سواعدي ادامه داد: این مشاغل در زمینه مشاغل خانگی، صنایع دستی و تعمیر لوازم خانگی و به ویژه در زمینه آي تی است. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي خوزستان همچنین اظهار داشت:.اعتبار استانی و ملی براي توسعه و تجهیز کارگاه هاي آموزشی به
زودي به مراکز ایذه وباغملک تخصیص می یابد و از محل اعتبارات اداره کل نیز اعتباري براي شهرستان تازه تاسیس دزپارت تامین

 
خواهد شد. 

وي خاطرنشان کرد:واحد سیارفنی وحرفه اي دزپارت با حمایت وپیگیري فرماندار شهرستان وهم افزایی بین بخشی در آینده نزدیک

 
راه اندازي خواهد شد. 

به گفته سواعدي براي تکمیل پروژه مرکز آموزش خواهران ایذه اعتباري از سوي شوراي برنامه ریزي شهرستان در نظر گرفته شده

 
است. 

وي از میزبانی باغملک براي برگزاري مسابقات آزادملی مهارت در رشته فناوري خودرو در ایام االله دهه فجرامسال خبر داد و گفت: این

 
میزبانی می تواند منشاء تحول در حوزه مهارت آموزي واشتغال در این شهرستان شود. 

 
برچسب ها 

- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 



 
- مهارت اموزي 

- باغملک



سرپرست دانشگاه شهید چمران اهواز منصوب شد

منبع: دانشجوشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/10/19

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري دانشجو، در حکم ابلاغ شده از سوي وزیر علوم خطاب به آخوندعلی، سرپرست دانشگاه
چمران اهواز آمده است: ''انتظار می رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از حضرت ثامن الائمه(ع) و با پیروي از آموزه

هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و ...

به گزارش گروه استان هاي خبرگزاري دانشجو، در حکم
ابلاغ شده از سوي وزیر علوم خطاب به آخوندعلی،

 
سرپرست دانشگاه چمران اهواز آمده است: 

"انتظار می رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از
حضرت ثامن الائمه(ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی،
مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت
مردمی و برنامه هاي ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و
جلب همکاري استادان، مدیران، یاوران علمی (کارکنان) و

دانشجویان تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه از جمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي
اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش آموزش محور، مهارت

 
افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم." 

همچنین وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي دکتر «غلامحسین خواجه» رئیس پیشین
دانشگاه شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. علی محمد آخوندعلی عضو هیات علمی با مرتبه استادي در
گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط زیست دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی
جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی رامین و معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران

اهواز را در کارنامه کاري خود دارد.



حمایت از انجمن هاي علمی دانشجویی در حوزه کارآفرینی و نوآوري

منبع: حافظ نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/10/19

تفاهم نامه ي همکاري دانشگاه شیراز و پارك علم و فناوري استان فارس؛ باهدف اجرایی کردن آیین نامه ي حمایت پارك
هاي علم و فناوري از فعالیت هاي انجمن هاي علمی دانشجویی در حوزه ي کارآفرینی منعقد شد.

تفاهم نامه ي همکاري دانشگاه شیراز و پارك علم و فناوري استان فارس؛ باهدف اجرایی کردن آیین نامه ي حمایت پارك هاي

 
علم و فناوري از فعالیت هاي انجمن هاي علمی دانشجویی در حوزه ي کارآفرینی منعقد شد. 

به گزارش حافظ خبر، این تفاهم نامه که به امضاي محمد مؤذنی، سرپرست دانشگاه شیراز و امین رضا ذوالقدر رئیس پارك علم و
فناوري استان فارس به عنوان نمایندگان طرفین تفاهم نامه رسید، در 10ماده، 34بند و 2 تبصره و 1پیوست، در دو نسخه ي

 
متحدالشکل تنظیم شده است. 

به گفته ي معاون دانشجویی و فرهنگی دانشگاه شیراز، این تفاهم نامه به منظور تحقق هدف هاي برنامه هاي بالادستی مانند نقشه ي
جامع علمی کشور و سیاست هاي کلان وزارت علوم، تحقیقات و فناوري، براي گسترش خلاقیت و روحیه ي کارآفرینی در میان
دانشجویان و نیز توسعه ي ارتباط بیش تر پارك هاي علم و فناوري با بدنه ي دانشجویی دانشگاه ها و استفاده از ظرفیت شبکه ي
انجمن هاي علمی دانشجویی براي توسعه ي کارآفرینی در دانشگاه ها و شناسایی و حمایت از دانشجویان داراي استعداد فناوري و

 
کارآفرینی منعقد گردیده است. 

علی حفیظی از دیگر اهداف انعقاد این تفاهم نامه را امیدآفرینی در بین دانشجویان براي ایجاد کسب وکار و کارآفرینی بعد از فراغت از
تحصیل؛ برقراري ارتباط مستقیم میان پارك هاي علم و فناوري با بدنه ي دانشجویی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی؛ استفاده از
شبکه انجمن هاي علمی دانشجویی به منظور توسعه ي فرهنگ کارآفرینی در دانشگاه ها؛ ترویج و تقویت روحیه ي خلاقیت، نوآوري
و کارآفرینی در بین دانشجویان مستعد؛ شناسایی و جذب دانشجویان خلاق و داراي ایده براي حمایت و پشتیبانی از آن ها از طریق
پارك؛ کمک به ایجاد شبکه نوآوري در زمینه هاي علمی گوناگون و کمک و تسهیل فرایند جذب دانشجویان به بازار کار (اشتغال)

 
مطرح کرد. 

وي خبر داد: براي به اجرا درآوردن این تفاهم نامه کارگروه حمایت از فعالیت هاي فناورانه ي انجمن هاي علمی با ترکیب نماینده ي
تام الاختیار رئیس دانشگاه شیراز، نماینده ي تام الاختیار رئیس پارك، مدیر مرتبط با فعالیت انجمن در دانشگاه، مدیر مرتبط با مرکز
رشد پارك، مدیر مرکز رشد یا مرکز نوآوري در دانشگاه و نماینده ي منتخب انجمن هاي دانشگاه با معرفی معاونت فرهنگی یا
دانشجویی دانشگاه تشکیل می شود و طرفین توافق نمودند نمایندگان و مقامات خود را براي مدت دوسال به طرف دیگر معرفی

 
نمایند. 

معاون دانشجویی و فرهنگی دانشگاه شیراز افزود: برابر این تفاهم نامه، دانشگاه و پارك براساس توافق طرفین و با تأیید هیأت امناي
خود، بودجه ي مشخصی را با نسبت 30درصد دانشگاه و 70درصد پارك براي به اجرا درآوردن موضوع این تفاهم نامه یا قراردادهایی

 
که متعاقبا در آینده فی مابین تنظیم و منعقد می گردد، تأمین می نمایند. 

معصومه محرر، رئیس مرکز حمایت از فعالیت هاي علمی دانشجویان دانشگاه شیراز نیز در این مراسم، به تشریح برنامه ها و فعالیت
هاي حمایتی پیشبینی شده پرداخت و توضیح داد: همسو با تحقق اهداف پیشبینی شده در این تفاهم نامه، ازجمله برنامه هاي
حمایتی پارك ازمیان مجموعه فعالیت هاي ترویجی، آموزشی و عملی انجمن در حوزه هاي کارآفرینی و نوآوري می توان به برگزاري
رویدادهاي کارآفرینی تخصصی مرتبط با زمینه ي فعالیت هاي انجمن؛ برگزاري تورهاي علمی بازدید از واحدهاي فناور و شرکت هاي



دانش بنیان مستقر در پارك؛ برگزاري نشست هاي تخصصی اعضاي انجمن ها با حضور شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك و

 
حمایت از ایده هاي نو و فناورانه دانشجویان و اعضاي انجمن ها اشاره کرد. 

وي افزود: حضور اعضاي انجمن ها در دوره هاي آموزشی پارك، برگزاري کارگاه آموزشی مسیر آینده ي شغلی براي دانشجویان نوورود
بامحوریت کارآفرینی؛ حضور دانشجویان در شرکت ها و واحدهاي فناور درقالب برنامه هاي کارآموزشی و فعالیت مشترك، انتخاب
انجمن برتر به صورت سالانه و معرفی آن به وزارت و انتخاب دانشجوي برتر در حوزه ي فناوري را ازدیگر برنامه ها و فعالیت هاي

 
حمایتی پارك علم و فناوري در ارتباط با انجمن هاي علمی دانشگاه عنوان کرد. 

به گفته ي رئیس مرکز حمایت از فعالیت هاي علمی دانشجویان دانشگاه شیراز، هم اکنون 68واحد انجمن علمی در دانشگاه شیراز
فعالیّت می کنند که پانصدنفر از دانشجویان دانشگاه، از اعضاي شوراي مرکزي این انجمن هاي علمی هستند و قریب به دوهزار نفر

دانشجوي پژوهشگر و توانمند در این انجمن ها حضور فعّال و مؤثر دارند.



حضور نمایندگانی از اروپا و آمریکا در کنفرانس کسب و کار ایران

منبع: بازار نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/10/19

نمایندگانی از استرالیا، هلند، مجارستان، ایالات متحده امریکا، کانادا و انگلستان در بزرگ ترین رویداد بین المللی اقتصاد و
مدیریت کسب و کار در مرکز همایش هاي وزارت کشور حضور می یابند.

نمایندگانی از استرالیا، هلند، مجارستان، ایالات متحده امریکا، کانادا و انگلستان در بزرگ ترین رویداد بین المللی اقتصاد و

 
مدیریت کسب و کار در مرکز همایش هاي وزارت کشور حضور می یابند. 

رئیس انجمن مدیریت کسب و کار ایران با اشاره به برگزاري بزرگ ترین رویداد بین المللی اقتصاد و مدیریت کسب و کار که در مرکز
همایش هاي وزارت کشور از 15 الی 20 بهمن ماه برگزاري می شود، گفت: ارتقاء فرهنگ توسعه و مدیریت علمی کسب و کار و تبادل
نظر در زمینه افزایش نقش، مشارکت، اثربخشی و کارایی دانش آموختگان، طراحان و فعالان اقتصاد و مدیریت کسب و کار برخی از

 
مهمترین اهداف برگزاري کنفرانس در دوره نخست است. 

پرویز درگی معلم ادامه داد: شناسایی کارآفرینان و بهره گیري از دیدگاه هاي آن ها در نهادینه سازي فرهنگ کارآفرینی و کسب و
کار، معرفی نوآوري ها و فناوري هاي کلیدي حوزه اقتصاد و مدیریت کسب و کار و آشنایی و دستیابی به آخرین دستاوردهاي مدیریت

 
کسب و کار کشور از دیگر اهداف این کنفرانس به شمار می رود. 

به گفته درگی ترویج تحقیقات بنیادي و کاربردي و شناسایی ایده هاي برتر و تبدیل آن ها به طرح هاي سازنده در حوزه مدیریت
کسب و کار و همچنین معرفی دستاوردها و تلاش هاي صورت گرفته در حوزه مدیریت کسب و کار در سطح کشور به منظور توسعه
سطح کیفی کالاها و خدمات و ایجاد مزیت هاي رقابتی دانش فنی و تکمیل حلقه هاي نوآوري در مدیریت کسب و کار را از دیگر

 
اهداف این کنفرانس خواهد بود. 

رئیس انجمن مدیریت کسب و کار ایران همچنین با اشاره به اهمیت ایجاد فرصت هاي شغلی جدید با توجه به حجم بازار تقاضا در
حوزه اقتصاد و مدیریت کسب و کار در سطح کشور از تلاش این انجمن به منظور معرفی و ایجاد فرصت هاي کسب و کار جدید با

 
رویکرد حفظ محیط زیست خبر داد. 

درگی در ادامه با اشاره به مهم ترین موضوعات و محورهاي این رویداد اظهار داشت: اقتصاد و مدیریت کسب و کار در ایران و جهان،
استانداردها، قوانین مالی و حقوقی کسب و کار، مدیریت منابع سازمانی و رفتار سازمانی در اقتصاد و کسب و کار، مدیریت بازار و
بازاریابی، آینده پژوهی و انقلاب صنعتی چهارم و پنجم و همچنین موضوعات مرتبط با این موارد از بخش هاي اصلی ایونت بین المللی
مد نظر خواهد بود. بسیار امیدوار هستیم که این رویداد مهم بین المللی با حمایت مجامع علمی و دانشگاهی به رویدادي ویژه و

 
راهگشا تبدیل شود. 

رئیس انجمن مدیریت کسب و کار ایران با اشاره به رتبه ایران در فضاي کسب و کار جهانی، خواستار توجه ویژه مسئولین و تلاش
بیشتر متخصصین براي بهبود این شرایط شد و از آمادگی کامل انجمن مطبوع براي حمایت از انواع تلاش ها در این خصوص خبر داد.



همچنن در ادامه نشست، دبیر اجرائی کنفرانس بین المللی اقتصاد و مدیریت کسب و کار ضمن تشکر از همراهی نهادها و سازمان

 
هاي مختلف مشارکت کننده در این رویداد، ابعاد مختلف کنفرانس را تشریح کرد. 

سعید محمدي افزود: برخی از مهم ترین برنامه هاي این رویداد عبارتند از: ارائه مقالات تخصصی - ارائه سخنرانی هاي کلیدي (اساتید
برجسته داخلی و خارجی) - ارائه سخنرانی هاي راهبردي (مدیران برجسته کسب و کار) - ارائه سخنرانی هاي حرفه اي (داخلی و
خارجی) - برگزاري کارگاه هاي تخصصی - نشست هاي تخصصی ویژه با هدف بررسی مهم ترین موضوعات مرتبط - نمایشگاه معرفی
دستاوردهاي مدیریتی کسب و کارهاي برجسته - نمایشگاه معرفی کتاب هاي مرتبط با حوزه مدیریت و کسب و کار - نمایشگاه ویژه
شخصیت هاي برجسته دانش مدیریت کسب و کار - اعطاي جایزه ملی مدیریت کسب و کار - انتخاب و معرفی چهره برجسته علمی
سال مدیریت کسب و کار - انتخاب و معرفی کتاب سال کشور در حوزه مدیریت کسب و کار - انتخاب و معرفی پایان نامه برتر

 
دانشجویی در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري - انتخاب و معرفی پژوهشگر برتر سال کشور در حوزه مدیریت کسب و کار است. 

او به حضور سخنرانان برجسته بین المللی از کشورهاي مختلف اشاره و اظهار کرد: نمایندگانی از استرالیا، هلند، مجارستان، ایالات
متحده امریکا، کانادا، انگلستان و برخی دیگر کشورها در این رویداد 5 روزه حضور دارند. ضمنا نشست هاي تخصصی ویژه اي در

 
موضوعات گمرگ، بانک و بیمه و سایر موضوعات روز در قالب پنل هاي جداگانه براي مخاطبان خواهیم داشت. 

 
/بازار 

برچسب ها: اروپا و آمریکا ، کنفرانس کسب و کار ، ایالات متحده امریکا



ماجراي عجیب یک روستا در نزدیکی کرمان/ 40 سال تلاش به باد می رود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/10/19

کرمان – اهالی یک روستا در نزدیکی شهر کرمان می گویند مالکیت روستاي محمودآباد به یکی از ادارات دولتی منتقل شده
و روستاییان با مشکل مواجه شده اند.

کرمان – اهالی یک روستا در نزدیکی شهر کرمان می
گویند مالکیت روستاي محمودآباد به یکی از ادارات دولتی

 
منتقل شده و روستاییان با مشکل مواجه شده اند. 

خبرگزاري مهر – گروه استان ها: روستاي محمود آباد یکی
از نزدیک ترین روستاهاي اطراف کرمان به این شهر و در
ابتداي محور گردشگري هفت باغ قرار گرفته است این
روستا 201 نفر جمعیت دارد که شامل 50 خانوار است،
اهالی این روستا به کار پرورش ماهی، دامداري و کشاورزي

 
و زنبور داري مشغول هستند. 

اما مردم این روستا طی ماه هاي اخیر با مشکلی جدي و عجیب مواجه شده اند به طوري که یکی از ادارات شهر کرمان با فراخوان این
افراد سندي مبنی بر واگذاري زمین هاي این روستا از سوي اداره منابع طبیعی را ارائه کرده و خواستار عودت زمین هاي این روستا به

 
اداره راه و شهر سازي شده است. 

 
روستایی که باید واگذار شود 

 
در صورت اجرایی شدن این روند ساکنان این روستا باید روستا را تخلیه و در اختیار اداره مربوطه قرار دهند. 

دهیار محمود آباد در این خصوص در گفتگو با خبرنگار مهر اظهارداشت: این روستا داراي کد 808651 است و زمین هاي روستا در
سال 59 از سوي اداره مرکز گسترش خدمات تولیدي و عمرانی استان کرمان به مردم واگذار شده است کاربري این زمین هاي نیز
کوره و کشاورزي بوده است اما بعد از اینکه تشخیص داده شد کوره ها موجب آلودگی زیست محیطی می شوند اکثر مردم به

 
کشاورزي روي آوردند و هکتارها زمین در این روستا زیر کشت محصولات کشاورزي قرار گرفته است. 

مردم سال ها عمر خود را براي آبادي این زمین ها گذاشته اند و حالا که این زمین ها مرغوب و در نزدیکی شهر کرمان قرار گرفته اند

 
این حواشی هم ایجاد شده است 

محمد نظیري با اشاره به اینکه صدها کارگر نیز در باغ ها، دامداري و مراکز پرورش ماهی در این روستا و 15 آبادي اطراف مشغول کار
هستند گفت: در حالی که این زمین ها در سال 59 به مردم واگذار شده است اما طی ماه هاي اخیر اخطاریه هایی به روستاییان داده
شده مبنی بر اینکه این زمین ها تصرف شده است یعنی بعد از سال ها کار و تلاش و آباد کردن زمین ها می گویند این اراضی به اداره



 
راه وشهر سازي واگذار شده و روستاییان باید اینجا را تخلیه و واگذار کنند. 

وي افزود: ظاهراً در سال 75 اداره منابع طبیعی بدون توجه به وجود سندهاي دستی و فعالیت روستاییان این زمین ها را به مسکن و

 
شهرسازي واگذار کرده است و مشخص نیست در این میان تکلیف مردم و زمین ها شأن و واگذاري دولتی زمین در سال 59 چیست؟ 

 
پیگیري روستاییان به نتیجه نرسید 

وي گفت: در خصوص توسعه کشاورزي در این روستا گفت مردم سال ها عمر خود را براي آبادي این زمین ها گذاشته اند و حالا که
این زمین ها مرغوب و در نزدیکی شهر کرمان قرار گرفته اند این حواشی هم ایجاد شده است و سوال ما این است چگونه منابع

 
طبیعی زمین هاي مردم را به مسکن و شهرسازي واگذار کرده است. 

 
در این روستا سال ها انتخابات شوراي هاي دهیاري و شورا برگزار شده است و امتیاز برق نیز به مردم واگذار شده است 

وي ادامه داد: این مشکل فقط مختص محمود آباد نیست بلکه 15 پارچه آبادي با این مشکل مواجه هستند و با وجود اینکه مراجع
مختلف را در جریان قرار داده ایم کسی اقدامی نمی کند و به همین دلیل از دولت می خواهیم مشکلی که براي مردم این روستا ایجاد

 
شده را پیگیري کند. 

دهیار محمود آباد گفت: در این روستا سال ها انتخابات شوراي هاي دهیاري و شورا برگزار شده است و امتیاز برق نیز به مردم واگذار

 
شده است. 

وي گفت: محمود آباد در 6 کیلومتري شهر کرمان در بخش مرکزي مواقع شده است که شغل اکثر اهالی کشاورزي و دامپروري است
در حال حاضر بیشتر از هزار و 500 رأس دام و واحدهاي پرورش طیور و پرورش زنبور عسل در روستا وجود دارد که قسمتی از
نیازهاي شهر را تأمین می کنند متأسفانه علی رغم اینکه دغدغه دولت جدید ساخت مسکن می باشد اما اداره راه و شهر سازي قصد

 
تخریب منازل یک روستا حدود 50 خانواري را دارد. 

محمود آباد در 6کیلو متري شهر کرمان در بخش مرکزي مواقع شده است که شغل اکثر اهالی کشاورزي و دامپروري است در حال

 
حاضر بیشتر از هزار و 500 رأس دام و واحدهاي پرورش طیور و پرورش زنبور عسل در روستا وجود دارد 

وي این سوال را مطرح کرد که چگونه زمینی که به مردم واگذار شده است بعد از چند سال از سوي منابع طبیعی به اداره دیگري

 
واگذار می شود و در نهایت یک روستا با چنین سرنوشتی مواجه می شود. 

یکی از ساکنان این روستا نیز در گفتگو با مهر اظهارداشت: 40 سال زحمت کشیدیم بر مبناي واگذاري که توسط دولت در سال 59
انجام شده بود زمینی خشک را به منطقه اي سر سبز و آباد تبدیل کردیم در طول این سال ها در راستاي تبدیل سندهاي دستی به

 
رسمی اقدام نکردیم و از همین خلأ نیز استفاده شد و در نهایت زمین مردم به نام یک اداره منتقل شده است. 

 
اکثر زمین هاي روستایی در کرمان سند دستی دارند 

علیرضا در این خصوص گفت: اکثر روستاهاي منطقه و زمین ها و باغ هاي مردم فاقد سند رسمی و اکثراً دستی است که یا از



 
اجدادشان به ارث رسیده است و یا اینکه از سوي دستگاه هاي مختلف واگذار شده است. 

وي گفت: این زمین ها نیز در ابتداي انقلاب براي ایجاد اشتغال و آبادانی به مردم واگذار شد آیا این انصاف است که بعد از سال ها

 
زندگی و کار و تلاش در این روستا، به یکباره سند اراضی روستا به یک اداره واگذار شود. 

 
کشاورزان در معرض بیکاري قرار دارند 

وي افزود: صدها نفر در این روستا در قالب ساکن و یا کارگر در حال فعالیت هستند، چطور ممکن است به همین سادگی زمین مردم

 
به یک اداره واگذار شود؟ 

محمد محمدي یکی دیگر از ساکنان این روستا است که به خبرنگار مهر می گوید: به مراجع مختلفی مراجعه کرده ایم اما تاکنون
کسی به داد ما نرسیده است و خانه و زندگی ما در آستانه چالش جدي قرار گرفته است و بعد از سال ها صرف عمر و هزینه فراوان به

 
همین سادگی زمین هاي ما دچار این مشکل شده است. 

وي از دستگاه قضائی، استانداري و نماینده هاي مجلس خواست در این زمینه ورود کنند و دلایل بروز چنین مشکلی را شناسایی و به

 
مردم اعلام کنند که چرا چنین مشکلی ایجاد شده است؟ 

وي گفت: در سال تولید ملی در یک روستا که مرکز تولید محسوب می شود چنین مشکلی ایجاد می شود و اگر کسی به داد ما نرسد

 
بسیاري از مردم بیکار می شوند. 

مردم این روستا خواستار رسیدگی مراجع ذي صلاح و تعیین تکلیف اختلاف به وجود آمده در خصوص مالکیت زمین هاي روستاي
محمود آباد هستند.



رئیسی: بدون برنامه ریزي براي سفره مردم، ارز 4200 تومانی حذف نمی شود

منبع: فراسوشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه بدون فکر براي سفر مردم، ارز 4200 تومانی حذف نمی شود، گفت: اگر دولت می خواست به
قانون عمل کند باید ارز ترجیحی را بدون جبران حذف می کرد اما خط قرمز ما سفره و معیشت مردم بوده و هست.

رئیسی: بدون برنامه ریزي براي سفره مردم، ارز 4200
تومانی حذف نمی شودرئیس جمهور با تاکید بر اینکه
بدون فکر براي سفر مردم، ارز 4200 تومانی حذف نمی
شود، گفت: اگر دولت می خواست به قانون عمل کند باید
ارز ترجیحی را بدون جبران حذف می کرد اما خط قرمز ما

 
سفره و معیشت مردم بوده و هست. 

به گزارش فراسو، آیت االله سید ابراهیم رییسی رئیس جمهور روز یکشنبه که براي دفاع از کلیات لایحه بودجه 1401 در صحن علنی
مجلس شوراي اسلامی حضور یافته است، با گرامیداشت یاد شهداي 19 دي ماه، اظهار داشت: در روز تقدیم لایحه بودجه، ابعاد و
شاخص هاي آن را بیان کردم. حضور دوباره براي بودجه مسبوق به سابقه نبوده اما از باب احترام به قانون و آیین نامه مجلس و اجابت

 
دعوت مجلس بار دیگر در براي تبیین بودجه 1401 حضور پیدا کردم. 

آیت االله رییسی با بیان اینکه امروز همگرایی بین مجلس و دولت براي رفع مشکلات مردم ضروري است، گفت: انتظار مردم و دلسوزان
انقلاب است که همگرایی و همپوشانی صورت بگیرد. در جاهایی که این همکاري صورت می گیرد، آهنگ مجلس و دولت یکی است.

 
مثل آنچه که در قانون هسته اي در مجلس تصویب شد و امروز هم دولت به دنبال آن است. 

وي با اشاره به مصوبه مجلس درباره مسکن افزود: دولت هم به دنبال اجراي قانون مسکن است که هم وعده ما بود وهم مصوب
مجلس و هم خواست مردم است. در زمینه حمایت از تولید، آنچه در مجلس تصویب بود و آنچه دولت دنبال می کند همه در یک سو

 
است. این هم سویی و همراهی خواست مردم و در جهت حل مشکلات مردم است. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: یکی از جلوه هاي مهمی که می تواند در جهت همگرایی و همسویی مفید واقع شود، مساله بودجه به

 
عنوان سند مالی کشور است. 

آیت االله رییسی خطاب به نمایندگان گفت: انتظار و امید مردم براي دولت که گره ها را بگشاید و زندگی مردم را تسهیل کند و به
ویژه مشکلات معیشتی مردم را حل کند، امید و انتظار والایی است. شما هم که با حوزه هاي مختلف در ارتباط هستید امید مردم این

 
است که هر روز می گذرد مشکلات کاهش پیدا کرده و معیشت مردم حل شود. 

رئیس دولت سیزدهم در بخش دیگري از سخنانش گفت: تلاش دولت بر آن است که وعده هایی که داده است، تحقق عملی و عینی
پیدا کند و در عمل پایبند به وعده ها باشد. باید امروز در محضر مقدس پروردگار شاکر باشم نسبت به آنچه که در کشور در برخورد با



ویروس کرونا اتفاق افتاد. دیگر موفقیت هاي بعضی از کشورها و غربی ها را به رخ ما نکشند و به لطف خدا امروز پایین ترین سطح

 
ابتلا و فوتی در کشور وجود دارد. 

وي خاطرنشان کرد: علیرغم شرایطی که در همسایگی ما و در بعضی از کشورهاي غربی وجود دارد، امروز با همت مردم و پیگیري

 
مسوولان و در راس آن عنایت پروردگار باعث شده است که شاهد وضعیتی کاملا متفاوت در ایران و صیانت از مردم هستیم. 

 
 سیز نزولی تورم آغاز شده است/ منابع ارزي کشور رو به افزایش است 

آیت االله رییسی با بیان اینکه حل مساله تورم خواست مردم و همه دلسوزان است، گفت: امروز دنبال کنترل تورم هستیم  و آمارها هم
نشان می دهد که سیر نزولی تورم آغاز شده است. با اقدامات و پیگیري هایی که صورت گرفت، سیر تورم که نه فقط در چند سال
اخیر بلکه در تاریخ 50 تا 60 ساله کشور بی نظیر بود امروز سیر صعودي آن نزولی شده و این آغاز مبارکی است که بعدا به کاهش

 
قیمت ها و کاهش تورم به طور جدي در حوزه هاي مختلف منجر شود. 

وي گفت: باید خدا را شاکر باشیم که 40 درصد افزایش صادرات غیرنفتی در کشور وجود دارد و باید تلاش کرد که این میزان افزایش

 
پیدا کند چرا که سهم ما در اقتصاد منطقه بسیار بالا است و باید این سهم در جاي خود قرار بگیرد. 

رئیس دولت سیزدهم با اشاره به افزایش صادرات نفتی و میعانات گازي علیرغم تهدیدها و تحریم ها گفت: بعضی ها گله مند بودند که
نمی شود، مگر می شود؟ اما این اتفاق افتاد و از طرف دیگر ارز حاصل از صادرات در حال برگشت به منابع ارزي است. لذا منابع ارزي
رو به افزایش است. علیرغم برخی سخنانی که گفته می شد امکانات صادرات نفت نیست یا اگر امکان صادرات است پول آن بر نمی

 
گردد اما این اتفاق افتاد یعنی هم صادرات نفت افزایش یافت و هم  وجوه حاصل از صادرات برگشت. 

رئیس جمهور در ادامه با اشاره به رویکرد متوازن دولت سیزدهم در سیاست خارجی گفت: ما توازن در سیاست خارجی را وعده داده
بودیم و امروز هم در تعامل با کشورها و به ویژه نسبت به همسایگان شاهد توازن هستیم و براي کشورهاي همسایه و جهان ثابت شده
که جمهوري اسلامی توازن در سیاست خارجی را دنبال می کند. روابط اقتصادي و تجاري ما با برخی کشورهاي منطقه ظرف همین

 
چند ماه تا سه برابر افزایش پیدا کرده است. 

وي در بخش دیگري از سخنانش به افزایش اعتماد مردم در چندماه اخیر اشاره کرد و گفت:  اعتماد مردم سرمایه بسیار بزرگی است
که با هیچ چیز قابل عوض کردن نیست. مشکلاتی ظرف این چند وقت در کشور داشتیم، زلزله و سیل و از همه مهمتر حمله سایبري

 
داشتیم که می خواستند کشور را دچار بحران کنند دولت با اعتماد مردم این مشکلات را پشت سر گذاشت. 

آیت االله رییسی گفت: امروز خود غربی ها و کسانی که بدنبال تحریم بودند، می دانند که مهمترین برنامه اي که دولت دنبال کرده،
خنثی کردن تحریم ها است. ما از ابتداي کار دولت در دو جبهه خنثی کردن تحریم ها و رفع تحریم ها حرکت کردیم و رفع تحریم ها
در یک کار و حرکت عزتمندانه دنبال شده و می شود. قرارگاه خنثی کردن تحریم ها هم در این زمینه فعال است که ما به هیچ عنوان
تحریم ها و تهدیدها را براي خود مانع ندانیم و امیدواریم با اعتماد و حمایت مردم و در کنار هم قرار گرفتن مسوولان، دولت و مجلس

 
و دستگاه هاي مختلف کشور کار به نتیجه برسد. 

وي گفت: اعتقاد و باورمان این است و هم بارها رهبر حکیم و فرزانه به ما فرمودند که اگر شما با قدرت و اعتماد و اتکال به خدا و
اعتماد به داشته هاي این کشور کار را دنبال کنید، حتما پیروزید و به نتیجه خواهید رسید. تجربه این چند ماهه نشان می دهد که



 
همین خط سیر، خط سیر درستی است و جواب خواهد داد. 

رئیس دولت سیزدهم ادامه داد: آنچه که در جلسه گذشته اشاره کردم این بود که هدف گیري دولت رشد 8 درصدي اقتصادي است
امید است اقداماتی که انجام می شود، ما را به این میزان رشد برساند. سال هاي گذشته مشکلات جدي داشتیم. رشد کمتر از یک

 
درصد وجود داشته است اما دستیابی به این میزان رشد با همگرایی و همکاري مجلس و دولت امکان پذیر است. 

وي ابراز امیدواري کرد در سایه رشد 8درصدي مساله بیکاري کاهش جدي بیایبد، اشتغال ایحاد شود و چرخ هاي تولیدي از این

 
بیشتر به حرکت دربیاید. 

رئیس جمهور در بخش دیگري از سخنانش در مورد حذف ارز ترجیحی در لایحه بودجه1401 گفت: زمانی که کار را که در دولت
سیزدهم آغاز کردیم از 18 میلیارد دلاري که در بودجه پیش بینی کرده بودیم، چیزي باقی نمانده بود یعنی در نیمه دوم سال مبلغی
براي تخصیص ارز ترجیحی باقی نمانده بود. اگر دولت می خواست به قانون عمل کند باید ارز ترجیحی را بدون جبران حذف می کرد

 
اما خط قرمز ما سفره و معیشت مردم بوده و هست. 

وي تأکید کرد: نمی توانستیم به اقتصاد کشور و بازار و زندگی مردم شوك وارد کنیم، بنابراین موضوع را در جلسات کارشناسی بررسی
کردیم و مقرر شد در چند ماه آتی ارز ترجیحی ادامه پیدا کند و بعد براي جبرانش تمهیداتی اندیشیده شود. بحث ها و نظراتی مطرح

 
شد و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي براي این اقدام هم نظر شدند. 

 
رهبري فرمودند؛ نظر مجلس در مورد حذف ارز ترجیحی اخذ شود 

رئیسی ادامه داد: خدمت مقام معظم رهبري که موضوع مطرح شد، ایشان فرمودند: «نظر مجلس در این ارتباط اخذ شود.» این سخن
بسیار حکیمانه بود بعد از فرمایشات ایشان این موضوع را در دولت به عنوان لایحه دو فوریتی مطرح کردیم که در دولت به تصویب

 
رسید. 

وي اظهار داشت: براین اساس مقرر شد اولا ارز ترجیحی براي چند ماه آتی ادامه پیدا کند تا شرایط عادي شود. دوما حذف ارز
ترجیحی بدون جبران براي مردم به ویژه خانواده هاي نیازمند کار درستی نیست حتماً باید این جبران صورت گیرد لذا در این لایحه

 
هر دو نکته رعایت شد و لایحه تقدیم مجلس شد. 

رئیس جمهور گفت: مجلس محترم بعد از اینکه لایحه مطرح شد، فوریت لایحه را رد کرد و مقرر شد لایحه به صورت عادي بررسی
شود به عبارت دیگر مجلس اعلام نکرد که ارز ترجیحی را چه کنیم واعلام نکرد که چگونه جبران کنیم. نه راي به ادامه ارز ترجیحی

 
داد و نه راي به جبران حذف ارز ترجیحی. 

رئیسی اظهار داشت: ترجمه راي به عدم فوریت لایحه دولت این بود که «طبق قانون باید ارز ترجیحی حذف شود.» لذا شرحی براي
ریاست مجلس نوشتم و گفتم که در جلسه براي نمایندگان تبیین شود که عدم راي به فوریت لایحه بدین معنا است که ارز ترجیحی

 
باید حذف شود. 

رئیس دولت سیزدهم گفت: این کار را به مصلحت ندانستیم معتقد بودیم که این کار شوك وارد کردن به سفره و معیشت مردم است
که خط قرمز دولت است. رهبري مشکل را حل کردند و اجازه دادند وضعیت اقتصادي فعلی را تا تعیین تکلیف قطعی ارز ترجیحی



 
ادامه دهیم. 

 
بدون فکر براي سفره مردم و نیازمندان، ارز ترجیحی حذف نمی شود 

وي اظهار داشت: باور داریم اگر ارز ترجیحی قطع شود حتماً باید براي جبران آن براي زندگی مردم به ویژه نیازمندان فکر جدي کرد.
امکان ندارد بدون فکر براي سفره مردم و نیازمندان ارز ترجیحی حذف شود. در این راستا سازمان برنامه و بودجه با نمایندگان و
برخی صاحب نظران هم جلساتی داشت تا همفکري و همراهی در این رابطه شود و مجلس و دولت با هم بتوانند مسائل و مشکلات را

 
حل کنند. 

رئیس جمهور افزود: سازمان برنامه و بودجه به همراه برخی صاحبنظران در مجلس، جلسات متعددي براي همفکري در این زمینه
برگزار کردند. مجلس و دولت امروز هم باید بتوانند مسائل را حل کنند تا تصمیمی اتخاذ شود که هم رشد اقتصادي را به همراه داشته

 
باشد و هم بر معیشت مردم لطمه اي وارد نکند و هم بتواند نظام اقتصادي، پولی و مالی کشور را در انضباط کامل قرار دهد. 

رییس دولت سیزدهم افزود: در واقع پیشنهادي که بتواند همه این مقاصد را دنبال کند حتما مورد حمایت ما است و دغدغه دوستان

 
نسبتا به مساله ارز ترجیحی را می شود به عنوان تصمیمی با نگاه به ابعاد مختلف آن مورد توجه و بررسی قرار داد. 

رییسی درباره عدالت در پرداخت ها، گفت: قبلا هم در همین تریبون عرض کردم یکی از دغدغه هاي ما از ابتدا همین بود و در قوه
قضاییه هم این دغدغه و تفاوت در پرداخت ها را نسبت به کسانی که مدارك تحصیلی یکسان و شغل هایی تقریبا مشابه دارند و بعضا

 
شغل هاي سختی که وجود دارد، داشتم. 

وي ادامه داد: این پرداخت نامتوازن مردم، کارکنان، ما و شما را رنج می دهد، بنابراین هر طرح که عدالت در پرداخت در مزایا را بتواند

 
تضمین و تامین کند، مورد تایید و حمایت ما است. 

رییس جمهور اضافه کرد: اساتید دانشگاه ها، معلمان، کارکنان قوه قضاییه، دادگستري، سازمان ها و ادارات مختلف و همه کسانی که
به نام حکومت مشغول کار هستند مورد توجه هستند و نظام اسلامی یک نظام عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است که همه

 
کارکنان احساس کنند عدالتی حکمفرما است و هر فکر و اندیشه اي به این منظور در مجلس مورد تایید ما است. 

وي با تاکید بر رفع مشکلات اساتید دانشگاه ها گفت: اقدامی در مجلس و دولت باید انجام شود. خودم دیدم که دریافتی برخی
کارکنان دادگستري زیر 5 تومان است زمانی که در قوه قضاییه بودم این کار را پیگیري کردم و این باید دنبال شود و در بودجه 1401

 
مشکل پرداخت کسانی که به نام نظام حکومت و دولت کار می کنند را حل کنیم. 

رییس دولت مردمی خاطرنشان کرد: نظام حقوقی عادلانه اي امروز باید در کشور وجود داشته باشد و همه را از پرداخت عادلانه بهره

 
مند کند. 

آیت االله رییسی با تاکید بر فقرزدایی، گفت: هر طرحی در جهت ریشه کن کردن  فقر مطلق باشد حتما مورد حمایت دولت است.
نباید شاهد باشیم افرادي در گوشه کنار کشور وضع معیشتی شان طوري است که حتی روزمره خود و خانواده شان را نمی توانند اداره

 
کنند. 



رییس جمهور با بیان اینکه دوستان در کمیسیون هاي مختلف روي جزییات لایحه بودجه بحث کنند و همگرایی داشته باشند، گفت:
نگاه نمایندگان نسبت به رفع مشکلات معیشتی مردم مورد اهمتمام دولت هم است. نسبت به مسائل مختلف بودجه 1401 در
کمیسیون هاي تخصصی، نمایندگان، اقتصاددانان، هیات رییسه در ابعاد مختلف بودجه بحث کنند مثلا اگر قرار است ارز ترجیحی

 
حذف شود بگویند چه میزان و به چه کسی داده شود آیا پلکانی باشد یا نه. 

وي ادامه داد: پیشنهادي از دولت و بحثی در مجلس وجود دارد و طبیعتا آنچه که مجلس تصمیم می گیرد نظر نهایی خواهد بود و

 
دولت هم عمل به اجراي آن می کند. 

رییسی با بیان اینکه زمینه براي آنچه روزي براي نیروهاي دغدغه مند و عدالتخواه آرزو بود، آماده شده است، اظهار کرد: سخن بر اجرا
است درباره عدالت فراوان می توان حرف زد، نوشت و شعر گفت اما کام مردم باید با عدالت شیرین شود و بدانند اجراي تصمیات

 
توانسته زندگی آنان را متحول کند. 

رییس جمهور گفت: آنچه که ما در دولت دنبال می کنیم دغدغه شما و بسیاري از دوستداران نظام است و دشمن هم نمی خواهد به
این نقطه برسیم. ما این نقطه را آرمانی و دست نایافتنی نمی دانیم بلکه اجراي عدالت در پرداخت را دست یافتنی و کاملا اجرایی می

 
دانیم. نسبت به جذب، نگهداري، پرداخت حقوق و ارتقا نیروي انسانی باید عدالت حاکم باشد که این امر شدنی و حاکم خواهد بود. 

رییسی خاطرنشان کرد: به رغم شرایط و وضعیتی که دشمن با تهدیدها و تحریم ها دنبال آن بود تا مشکلات را پیش روي ما بگذارد و
ملت ما و پیشرفت در کشور را متوقف کند، شرایط و وضعیت را بهتر و آینده را بسیار روشن و امیدوارکننده و شرایط را براي تصمیم

 
گیري هاي مهم بسیار مناسب می بینیم. 

وي با بیان اینکه تصمیمات مهم نیازمند همکاري دولت و مجلس است، ادامه داد: ناگزیر هستیم براي رفع مشکلات کشور تصمیمات

 
مهم بگیریم که این در گرو همکار ملت و دولت است و می تواند ما را از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب نزدیک و نزدیک تر کند. 

رییسی در پایان سخنانش با قدردانی از مجلس و هیات رییسه گفت: امیدوارم آنچه در لایحه آمده در کمیسیون ها و دغدغه هاي به
جایی که از مشکلات مردم دارید، بحث هاي خوب شود. نسبت به حزییات و ابعاد قضیه هر چه در مجلس تصمیم گیري شود  مورد

احترام دولت خواهد بود.



آشنایی با منافع اقتصادي بازیافت ضایعات

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/10/19

خرید ضایعات و بازیافت اصولی آن ها یک ضرورت است که به دنبال حفظ محیط زیست با منافع اقتصادي قابل توجهی نیز
همراه است. در جهان امروزي که حجم تولید زباله ها در تمام دنیا بیش از حد استاندارد خود رسیده، بازیافت ضایعات می

تواند راهکاري هوشمندانه به جاي دور ریختن این مواد زائد باشد. (...)

خرید ضایعات و بازیافت اصولی آن ها یک ضرورت است که به دنبال حفظ محیط زیست با منافع اقتصادي قابل توجهی نیز
همراه است. در جهان امروزي که حجم تولید زباله ها در تمام دنیا بیش از حد استاندارد خود رسیده، بازیافت ضایعات می تواند

 
راهکاري هوشمندانه به جاي دور ریختن این مواد زائد باشد. 

 
 

خرید ضایعات و بازیافت اصولی آن ها یک ضرورت است که به دنبال حفظ محیط زیست با منافع اقتصادي قابل توجهی نیز همراه
است. در جهان امروزي که حجم تولید زباله ها در تمام دنیا بیش از حد استاندارد خود رسیده، بازیافت ضایعات می تواند راهکاري

 
هوشمندانه به جاي دور ریختن این مواد زائد باشد. 

 منظور از بازیافت، فرایندي است که کارشناسان باري دیگر به ساخت و تولید مجدد محصولات از مواد دورریختنی می پردازند. این
هدف تنها با خرید ضایعات از سوي مراکز خریدار ضایعات تحقق می بخشد که در راستاي آن می توان دنیایی پاکیزه و صرفه جویی

 
در انرژي را به دنبال داشت. 

 
 

جالب است به این موضوع اشاره اي داشته باشیم که در کشور ما سالیانه، هزینه هاي وافري صرف تأمین مواد اولیه می شود. آیا به



نظر شما استفاده یکبار از محصولات به ویژه فلزات و دیگر مواد زائد کار شایسته اي است؟ در صورتی که ما می توانیم با به فروش
گذاشتن ضایعات در چرخه فراوري مجدد مواد فلزي نقشی موثر و مفید داشته باشیم. خرید ضایعات و به دنبال آن بازیافت مجدد

 
مواد، گامی اولیه در جهت پیشرفت کشور و صرفه جویی در مواد اولیه خواهد بود. 

 
4 منافع اقتصادي ارزشمند بازیافت ضایعات 

یکی از ارزشمند ترین مشاغل، کسب و کارهایی هستند که به جمع آوري ضایعات می پردازند. با آگاهی از منافع اقتصادي بازیافت
ضایعات در صورت خرید انواع مواد فلزي و غیر فلزي همچون خرید ضایعات آلومینیوم می توان در حوزه ساخت یا تولید محصولات
جدید هوشمندانه عمل کرد. بیایید با آگاهی بخشیدن از مزایاي خرید ضایعات عاقلانه تر عمل کنیم و شهري پاك و زمینی شاداب به

 
ارمغان آوریم. 

 
 

- صرفه جویی در حوزه منابع طبیعی زمین دیگر همه ما به خوبی با این مسئله آگاهی پیدا کرده ایم که منابع طبیعی زمین محدود و
رو به نابودي هستند. منابع طبیعی همچون درخت و چوب که صرف تولید کاغذ می گردند، با افزایش چشمگیر قطع درختان روبرو

 
بوده که این معضل خود مشکلاتی در حوزه سلامت جنگل و محیط زیست به همراه خواهد داشت. 

فکر کنید، اگر ما بتوانیم پلاستیک را مجدد بازیافت کنیم، چه تأثیري بر روي اکوسیستم ها و حیات وحش خواهیم داشت؟ خرید

 
ضایعات علاوه بر حفاظت محیط زیست، امکان کاهش بسیاري از هزینه ها را نیز به دنبال دارد. 

- کاهش یافتن میزان تقاضا براي مواد اولیه آیا می دانستید، تقاضا مواد اولیه جهانیان موجب آسیب رسیدن و فقیر تر شدن برخی از
افراد آسیب پذیر در دنیا می گردد. بازیافت ضایعات و خرید آن ها از سوي مراکز خرید و فروش ضایعات کشور می تواند در مقابل

 
میزان تولید مجدد مواد اولیه یک هوش اقتصادي به شمار رود. 

در پی آن نیز در بسیاري از هزینه ها صرفه جویی شده و نیازي به از بین رفتن اکوسیستم جنگلی نخواهد بود. خرید ضایعات چدن و

 
بسیاري دیگر از مواد زائد می توانند چرخه اقتصاد را به راه اندازند. 



 
 

- ایجاد اشتغال با بازیافت ضایعات طبق گزارشات به دست آمده در طی چند دهه اخیر، با سپردن مواد دورریختنی به خریدار ضایعات
و بازیافت آن ها می توان به میزان قابل توجهی در اشتغال زایی جوانان مؤثر بود. براي تحقق این هدف همه دنیا باید کاملاً با موضوع

 
مدیریت پسماند آشنایی داشته باشند. 

خرید ضایعات و بازیافت آن ها به مواد اولیه در زنجیره هاي تأمین و اقتصاد و ایجاد اشتغال زایی می توانند بسیار سودمند و مفید واقع

 
گردند. هم اکنون هم بازیافت ضایعات موجب اشتغال بسیاري از افراد شده و تاکنون نتایج مثبتی از این عمل به وجود آمده است. 

- بازیافت ضایعات راهی ارزان از جمع آوري زباله ها دفع کردن زباله هاي قابل بازیافت مطابق با آمار شوراي Lambeth در لندن
شش برابر ارزن تر از جمع آوري زباله ها می باشند. به همین خاطر کارشناسان مدام توصیه می نمایند که هر چه کمتر به تولید زباله

 
بپردازید، مصرف انرژي نیز با کاهش روبرو بوده و این موضوع امر مفیدي براي مشاغل و خانوارها محسوب خواهد شد. 

 با خرید ضایعات و تبدیل آن ها به بازیافت حتی بازیافت ضایعات مواد غذایی می تواند به تولید محصولات ارزشمندي همانند

 
کمپوست دست پیدا کرد. کمپوست براي تولیدات مواد غذایی و محصولات به کار گرفته می شود. 

 
 

 
آیا به بازیافت ضایعات فلزي خود فکر می کنید؟ 

خرید ضایعات توسط مراکزي همچون تفکیک سبز و بازیافت آن ها یک روش کاملاً مقرون به صرفه از لحاظ اقتصادي و زیست
محیطی براي به دست آوردن مجدد فلزات است. خریدار ضایعات فلزي با بازیافت دوباره آن ها در کاهش مصرف انرژي کمک بسزایی
می کند. در نظر داشته باشید که فلزات بدون از دست دادن کیفیت، قابلیت استفاده مجدد را دارند. اصلاً چرا بازیافت فلزات امري مهم

و ضروري تلقی می گردد؟ 



مراکز با خرید ضایعات مس و آهنی و سپردن آن ها به کارخانه هاي بازیافت در اموري همچون حفظ منابع طبیعی، استفاده بهینه از
مواد اولیه، کاهش انتشار گازهاي گلخانه اي و کاهش آلودگی هوا، صرفه جویی در هزینه با کاهش هزینه هاي تولید و رونق برخی از
کسب و کارها در چرخه اقتصاد و سلامتی مردم یک جامعه نقش بسیار مهمی را در این زمینه ایفا می کنند. این را هرگز از یاد نبرید

 
که استفاده از فلزات باطله بسیار مقرون به صرفه تر از ایجاد آن ها از ابتدا خواهد بود. 

به عنوان مثال بازیافت فولاد می تواند در صرفه جویی از منابعی همچون آهن، مصرف سنگ آهک و زغال سنگ مفید واقع گردد. به

 
همین خاطر، همواره پیشنهاد می گردد که منابع و ضایعات غیر قابل استفاده را به مراکز خرید و فروش ضایعات بفروش رسانید. 

 
 

 
کلام آخر 

همانطور که گفته شد، فروش ضایعات و بازیافت آن ها تأثیر مستقیمی با حفظ محیط زیست، کاهش آلودگی ها و منافع اقتصادي
دارد. بسیاري از کارگاه ها و کارخانه ها با بازیافت ضایعات همچون کاغذ و فلز می توانند دست به تولید مواد اولیه و اشتغال زایی
بزنند. خرید ضایعات از سوي مراکز متعدد یک امر حیاتی براي همه ما تلقی کشته و همواره باید در تحقق این هدف همه مردم کوشا
باشند. تولید ابزارهاي خانگی از طریق بازیافت، ساخت محصولات فلزي باکیفیت همه و همه جزء مزایا تولید مجدد ضایعات محسوب

 
می شوند که تنها به همت و پشتکار خود ما بستگی دارد. 

|



یوسفی: پیش بینی منابع پایدار مانند مالیات از محاسن لایحه بودجه سال 1401

است

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/10/19

عضو هیأت رئیسه مجلس با اشاره به پیش بینی رشد 8 درصدي اقتصاد در لایحه بودجه سال آینده گفت: کاهش تراز
عملیاتی منفی بودجه و پیش بینی منابع پایدار مانند مالیات از محاسن لایحه بودجه سال 1401 است.

مجتبی یوسفی در جلسه علنی امروز (یکشنبه 19 دي ماه)
مجلس شوراي اسلامی در موافقت با کلیات لایحه بودجه
1401 گفت: کاهش انتشار اوراق از حدود 150 هزار
میلیارد تومان به 88 هزار میلیارد تومان یکی از نکات

 
مثبت این لایحه است. 

نماینده مردم اهواز، باوي، حمیدیه و کارون در مجلس
شوراي اسلامی با بیان اینکه حدود 180 هزار میلیارد تومان براي بازپرداخت اصل و سود اوراق منتشر شده در نظر گرفته شده که این
امر می تواند این اعتبار را مجدد به چرخه تولید بازگرداند، افزود: در مجلس یازدهم در بودجه 1400 حدود 19 هزار میلیارد تومان
براي محرومیت زدایی در تبصره (14) پیش بینی شد که انتظار می رفت دولت این اعتبارات را احیا کند که باید این موضوعات در

 
کمیسیون بودجه اصلاح شود. 

وي با اشاره به ضرورت توجه به شهرداري ها و دهیاري ها بر اساس قوانین بالادستی و اصلاح قانون دائمی مالیات بر ارزش افزوده

 
اضافه کرد: سهم شهرداري ها و دهیاري ها در اختیار وزارت کشور قرار گرفته که این موضوع با شعار تمرکززدایی در تعارض است. 

عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: باید به حمل و نقل عمومی و شهرداري ها توجه کرد که ما پیش بینی کرده
بودیم 8 هزار میلیارد تومان براي حمایت از سیستم حمل و نقل درون شهري و برون شهري به ویژه حمل و نقل ریلی و اتوبوسی
اختصاص یابد که 50 درصد آن باید از سوي دولت و 50 درصد از سوي شهرداري ها تأمین می شد که این موضوع امسال حذف شده

 
که باید به آن توجه کرد. 

یوسفی با بیان اینکه رشد 8 درصدي براي اقتصاد پیش بینی شده تصریح کرد: اشتغال در استان ها یکی از اولویت ها است و با توجه
به جوانان متخصص بیکار شهرها این امر یکی از ضرورت ها است که پیش بینی 150 هزار میلیارد تومان اعتبار در این زمینه را می

 
توان یکی از مزیت ها دانست. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم گفت: تمرکز بر صادرات نفتی به جاي غیرنفتی و نوسان شدید نرخ ارز و بخشنامه هاي خلق

 
الساعه مانعی براي رسیدن به رشد 8 درصدي است که باید به آن توجه کرد. 

وي ادامه داد: کاهش تراز عملیاتی منفی بودجه و پیش بینی منابع پایدار مانند مالیات از محاسن لایحه بودجه سال 1401 است البته
باید به این نکته توجه کرد که 6.9 به مالیات اختصاص پیدا کرده اما این عدد باید از 150 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی اخذ شود نه



 
افزایش اخذ مالیات از مردم. 

عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: در موضوع حقوق و دستمزد باید به سمت عدالت حرکت کرد البته باید
توجه کنیم که متخصصان و استادان دانشگاهی و نیروهاي عملیاتی در سکوهاي نفتی سرمایه کشور هستند و همه را نگاه کردن با یک
دید دور از عدالت است؛ دریافتی تایپیستی که در یک وزارتخانه متمول فعالیت می کند و تخصصی ندارد نباید همانند دکتري که در

آموزش و پرورش است، باشد./



قالیباف: مجلس سیاست هاي جبرانی را در بحث ارز ترجیحی مدنظر دارد

منبع: صبح تهرانشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد که مجلس شوراي اسلامی در موضوع ارز ترجیحی و معیشت به خصوص در تامین
کالاهاي اساسی توجهات لازم را خواهد داشت و یکی از اولویت هاي مجلس سیاست هاي پلکانی در بحث کالاهاي اساسی

است.

محمد باقر قالیباف در جلسه علنی امروز یکشنبه و بعد از
اتمام صحبت هاي نمایندگان موافق و مخالف و رئیس
سازمان برنامه و بودجه درباره کلیات بودجه سال 1401
گفت: طبق اصلاح آیین نامه بودجه به صورت دو شوري
بررسی خواهد شد. نمایندگان مطمئن باشند اصلاحات در
ارز ترجیحی و بحث هاي معیشتی مدنظر است و با

 
همکاري دولت انجام می شود. 

وي سپس بعد از راي مثبت مجلس شوراي اسلامی به کلیات بودجه سال 1401 اظهار کرد: بدون شک سند بودجه، سندي براي
زندگی مردم است لذا این اطمینان را به مردم می دهیم که در بحث ارز ترجیحی و معیشت به خصوص در کالاهاي اساسی سیاست
هاي جبرانی در ارز به طور مستقیم در کالاهاي اساسی در بودجه به گونه اي لحاظ می شود که در زندگی مردم تاثیري نداشته باشد

 
و آن را جبران می کنیم. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی افزود: حوزه محرومیت زدایی و اشتغال نیز از دغدغه هاي ما است زیرساخت ها، دانش بنیان ها، پروژه
هاي نیمه تمام و پیشران هاي اقتصادي مدنظر است دولت به دنبال رشد هشت درصدي است ما هم همه تلاشمان را می کنیم اما این
باید زمانی رخ دهد که مطمئن شویم معیشت مردم تضمین می شود حتما در بحث سیاست هاي جبرانی در کالاهاي اساسی اولویت

 
مجلس شوراي اسلامی سیاست پلکانی خواهد بود. 

قالیباف در پایان اظهار کرد: با توجه به اصلاح آیین نامه داخلی نمایندگان از امروز به مدت دو روز فرصت دارند تا پیشنهادات خود را
به کمیسیون ها ارائه کنند.



شهرك صنعتی دارویی بیضاء سال آینده آماده واگذاري است

منبع: ایسناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/10/19

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس اعلام کرد که شهرك صنعتی دارویی بیضاء سال آینده آماده واگذاري به
متقاضیان می شود.

احد فتوحی یکشنبه 19 دي در حاشیه سفر استاندار فارس
به شهرستان بیضاء و بازدید از شهرك صنعتی ملوسجان و
جاده ورودي شهرك صنعتی دارویی این شهرستان، بیان
کرد: عملیات اجرایی در شهرك صنعتی دارویی بیضاء از
سال گذشته آغاز و تاکنون افزون بر 150میلیارد ریال در
این شهرك صنعتی هزینه شده و چند طرح نیز در مرحله

 
انتخاب پیمانکار است. 

فتوحی با بیان اینکه بر اساس قانون، دستگاه هاي خدمات
رسان باید خدمات خود نظیر آب، برق، گاز و...را تا ورودي

شهرك هاي صنعتی تامین و اعتبار این طرح ها نیز از طریق سازمان مدیریت و برنامه ریزي تامین شود، عنوان کرد: با توجه به اینکه
عملیات اجرایی زیر ساخت ها در شهرك صنعتی دارویی در حال انجام است و نیاز است دستگاه هاي اجرایی نیز خدمات خود را تا

 
ورودي شهرك تامین کنند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس گفت: در این زمینه جلسات مختلفی در استانداري با حضور دستگاه هاي اجرایی ذیربط

 
انجام شده است. 

او با اشاره به دستور استاندار فارس براي تسریع در ارائه خدماتی تا ورودي شهرك صنعتی دارویی بیضاء، خاطرنشان کرد: در این
خصوص مقرر شد شرکت توزیع برق فارس از پست برق بیضا خط انتقال برق یه طول 6کیلومتر اجرا و شرکت برق منطقه اي فارس

 
نیز نسبت به اجراي پست فوق توزیع و خط انتقال اقدام کند. 

فتوحی ادامه داد: در خصوص تامین آب نیز مقرر شد شرکت هاي آب منطقه اي و آبفا انشعابی از محل خط انتقال آب سد درودزن به

 
شهرك صنعتی دارویی اختصاص دهند. 

او همچنین در خصوص جاده دسترسی شهرك صنعتی نیز گفت: اداره کل راهداري موظف به اتصال مسر ورودي شهرك صنعتی به

 
جاده بیضا -مرودشت شد. 

فتوحی در ادامه افزود: زیرساخت هاي این شهرك صنعتی در فاز اول در زمینی به مساحت 200 هکتار ایجاد خواهد شد که در

 
فازهاي توسعه مساحت آن به بیش از 400 هکتار خواهد رسید. 



مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس با بیان اینکه این شهرك صنعتی از مصوبات هیئت دولت است، گفت: در این شهرك
صنعتی بیش از 500 واحد تولیدي و صنعتی مستقر خواهند شد که پیش بینی می شود در این واحدها براي افزون بر 5 هزار نفر

 
اشتغال پایدار ایجاد شود. 

فتوحی با بیان اینکه رویکرد اصلی ایجاد این شهرك صنعتی ، استقرار صنایع مرتبط با دارویی و تجهیزات پزشکی و نیز فراوري
گیاهان دارویی است، گفت :در برخی از زون هاي این شهرك نیز بر اساس ضوابط استقرار واحدهاي صنعتی، سایر صنایع مستقر

 
خواهند شد. 

او افزود: باتوجه به اینکه شهرك صنعتی بزرگ شیراز در آستانه تکمیل است، این شهرك صنعتی باتوجه به ویژگی هایی نظیر نزدیکی
به کلان شهر شیراز و فاصله نزدیک با بزرگراه شیراز-اصفهان و نیز راه آهن از موقعیت ویژه اي براي سرمایه گذاري برخوردار است و با

 
راه اندازي آن و آغاز واگذاري زمین در سال آینده قطعا مورد استقبال متقاضیان قرار می گیرد. 

استاندار فارس همچنین در بازدید از مجموعه صنعتی تیرازیس بر تامین اراضی به مساحت دوهکتار براي اجراي طرح توسعه این واحد

 
صنعتی تاکید کرد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس در حاشیه این بازدید گفت: شهرك صنعتی ملوسجان با مساحت 337 هکتار از
شهرکهاي مهم صنعتی در فارس است که داراي تمام امکانات زیربنایی و خدماتی است که با احتساب اراضی مربوط به کشت و صنعت

 
پارسیرنگ و 95درصد از اراضی آن به صنعتگران واگذار شده است. 

فتوحی افزود: از 63 قرارداد منعقد شده در این شهرك صنعتی 37واحد صنعتی با اشتغالزایی حدود 800نفر در مرحله بهره برداري

 
است. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی فارس از افزوده شدن 8هکتار به مساحت اراضی صنعتی این شهرك خبر داد و گفت: از محل

 
اراضی توسعه مشکل تامین زمین مجموعه تیرازیس حل خواهد شد. 

انتهاي پیام



تورم سیر نزولی دارد، ارز حاصل از فروش نفت برمی گردد

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس جمهور اظهار داشت: طبق آمار کنترل و سیر نزولی تورم آغاز شده است.

اقتصادگردان- آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور روز یکشنبه در صحن مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر اینکه حل
مساله تورم خواست مردم و همه دلسوزان است، گفت: آمارها نشان می دهد که کنترل و سیر نزولی تورم آغاز شده است. نه فقط در
چند سال اخیر، در تاریخ 50، 60 ساله کشور این میزان تورم بی نظیر بود، امروز سیر صعودي تورم تبدیل شده به سیر نزولی تورم و

 
این سیر نزولی آغاز شده است و این آغاز، آغاز مبارکی است که بعداً به کاهش قیمت ها بیانجامد. 

 
افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی 

آیت االله رئیسی با بیان افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی، اظهار داشت: باید تلاش کرد که این میزان نیز افزایش پیدا کند چون
سهم ما در اقتصاد منطقه سهم بسیار بالایی است و این سهم الان استنقاذ نشده و باید تلاش کرد این سهم در جاي خودش قرار

 
گیرد. 

رئیس جمهور تاکید کرد: علی رغم همه تهدیدات و تحریم ها امروز افزایش صادرات نفتی و میعانات را داریم، بعضاً عده اي گله مند
بودند که نمی شود مگر می شود؟؛ اما خداوند متعال تفضل کرد این اتفاق افتاد و از طرف دیگر ارز حاصل از این صادرات برمی گردد

 
به منابع ارزي ما. این هم نکته مهمی است. 

آیت االله رئیسی افزود: علی رغم برخی از سخنانی که گفته می شد که «پول یا امکان صادرات نفت نیست» یا «امکان صادرات است اما

 
پولش برنمی گردد» اما این اتفاق افتاد، هم افزایش صادرات نفتی و هم بازگشت وجوه حاصل از صادرات. 

رئیس جمهور با تاکید بر تحقق وعده توازن در سیاست خارجی، خاطر نشان کرد: الان این توازن در سیاست خارجی براي کشورهاي
همسایه، براي منطقه و جهان افتاده و ثابت شده که جمهوري اسلامی، توازن در سیاست خارجی را دنبال می کند. ظرف 3 الی 4 ماه

 
گذشته روابط اقتصادي با برخی از کشورها در منطقه تا 3 برابر افزایش پیدا کرده است. 

رئیس جمهور افزود: امروز خود غربی ها و کسانی که به دنبال تحریم بودند می دانند که مهم ترین دستاوردي که دولت دنبال کرده
خنثی کردن تحریم هاست. دولت در دو جبهه خنثی کردن و رفع تحریم ها حرکت کرد. رفع تحریم ها، در یک کار و حرکت
عزتمندانه دنبال می شود و مهم تر از همه آنکه قرارگاه خنثی کردن تحریم ها فعال است که به هیچ عنوان تحریم ها و تهدیدها را

 
براي خود مانع ندانیم. 

 
هدف گیري دولت، تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي است 

رئیسی اظهار کرد: با این ظرفیت اعتماد و حمایت مردم، در کنار هم بودن مسئولان، دولت و مجلس و دستگاه هاي مختلف کشور، کار
می تواند به نتیجه برسد، اعتقاد و باورمان این است و بارها رهبر حکیم و فرزانه به ما یاد دادند و فرمودند که اگر شما با قدرت و



 
اعتماد و اتکاء به خدا و اعتماد به داشته هاي این کشور کار را دنبال کنید حتماً بدانید پیروز هستید و به نتیجه خواهید رسید. 

رئیس جمهور اظهار داشت: هدفگیري دولت، تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي است. امید است که اقدامات ما را به این میزان از رشد

 
برساند. 

آیت االله رئیسی خاطر نشان کرد: چون سال هاي گذشته مشکلات جدي داشتیم رشدي بسیار اندك کمتر از یک درصد وجود داشته
است، اما این میزان با همگرایی و همکاري مجلس امکان پذیر است تا در سایه این رشد 8 درصد بتوان مسأله بیکاري، کاهش جدي
پیدا کند و اشتغال ایجاد شود و بتواند چرخ هاي تولید بیش از این به حرکت در آید و بتواند بسیاري از دغدغه ها را در کشور رفع

 
کند. 

 
کاهش و مهار تورم از مسائل مهم است 

رئیس جمهور اظهار داشت: مسأله مهار تورم از مسائلی است که در بودجه 1401 هدفگیري شده است. کاهش و مهار تورم از مسائل
مهمه است. نباید شاهد باشیم که فقیر ما فقیرتر شده و غنی ما غنی تر شده. باید این روند کاملاً به نحوي شود که سفره و معیشت

 
مردم آسیب نبیند و حتماً می تواند وضع مردم متفاوت شود. 

رئیسی با اشاره به موضوع ارز ترجیحی خطاب به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی گفت: مستحضرید که مجلس 8 میلیارد دلار براي

 
ارز ترجیحی در قانون بودجه پیش بینی کرده بود اما با آغاز کار دولت چیزي از آن میزان باقی نمانده بود. 

رئیس جمهور افزود: طبیعتاً دولت اگر می خواست به آنچه در قانون پیش بینی شده عمل می کرد باید ارز ترجیحی را بدون اینکه
جبران شود، حذف می کرد اما ما خط قرمزمان سفره مردم و معیشت مردم بوده و است. ما نمی توانستیم یک شوك به اقتصاد کشور،

 
بازار و زندگی مردم وارد کنیم. 

رئیسی خاطر نشان کرد: موضوع در جلسات مختلف دولت، در ستادهاي اقتصادي دولت و بعد در شوراي هماهنگی قوا مطرح شد. بعد
از رفت و برگشت هاي مختلفی که داشت نهایتاً به اینکه باید براي چند ماه آتی ارز ترجیحی ادامه پیدا کند و بعد هم باید براي
جبرانش حتماً تمهید مقدماتی شود رسیدیم. بحث ها و نظراتی مطرح شد و همه در شوراي عالی هماهنگی اقتصادي هم نظر شدند

 
که این کار صورت گیرد. 

رئیس جمهور در این باره افزود: خدمت مقام معظم رهبري که موضوع مطرح شد ایشان فرمودند نظر مجلس در این رابطه اخذ شود.
سخن بسیار حکیمانه اي ایشان فرمودند. بعد از فرمایش ایشان موضوع را در دولت مطرح کردیم و به عنوان لایحه دو فوریتی در دولت
تصویب شد اما مجلس و نمایندگان محترم راي به فوریت ندادند و تبدیل به لایحه عادي شد. یعنی مجلس اعلام نکرد ارز ترجیحی که

 
پولی وجود ندارد را به عنوان ارز ترجیحی را چه کنیم، نه بر فرض اینکه نباید ارز ترجیحی ادامه پیدا کند جبرانش را نظر ندادند. 

 
مجلس نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی 

رئیس جمهور افزود: دو راه در این مورد بیشتر نبود. یا ادامه دادن ارز ترجیحی یا حذف ارز ترجیحی و جبرانش براي مردم، اما مجلس
نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی. مجلس براي هیچکدام اعلام نظر نکرد و فوریت لایحه را هم رد

 
کردند. 



رئیس جمهور با اشاره به عدم تصویب فوریت حذف ارز ترجیحی در مجلس گفت: امروز با وضعیتی مواجه هستیم که مجلس درباره
تداوم تخصیص ارز ترجیحی یا توقف آن نظري اعلام نکرده و از سوي دیگر نه منبعی براي تداوم پرداخت ارز ترجیحی مشخص شده یا

 
وجود دارد و نه جایگزینی براي حمایت از مردم در ازاي توقف تخصیص ارز ترجیحی تعیین شده است. 

رئیسی با بیان اینکه معنی اقدام مجلس در رأي به عدم فوریت لایحه دولت، فوریت حذف ارز ترجیحی است، افزود: قانون در این
زمینه می گوید، منبعی براي ادامه تخصیص ارز ترجیحی تعیین نشده است، طبیعتاً باید چه کار کرد؟ باید ارز ترجیحی را حذف کرد.
لذا شرحی براي ریاست محترم مجلس نوشتم و گفتم این را در یک جلسه اي براي نمایندگان محترم حتماً تبیین کنیم که عدم رأي
به فوریت لایحه یعنی چه؟ بالاخره مجلس باید نظر می داد که تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم، یا حذف کنیم و چنانچه حذف

 
کردیم، براي جبران آن چه کنیم، اما مجلس درباره هیچ کدام نظر نداد. 

رئیس جمهور اظهار داشت: نتیجه این است که ارز ترجیحی باید حذف شود. این کار را به مصلحت ندانستیم و به نظرمان رسید که
این همان شوك وارد کردن به وضعیت سفره و معیشت مردم است که خط قرمز ماست. خداوند متعال انشاءاالله به مقام معظم رهبري
طول عمر با عزت مرحمت کند که ایشان مشکل را حل کردند. ایشان مثل همه جا که مشکلات را حل می کنند در این قضیه هم
لطف کردند و مشکل را براي این چند ماه حل کردند تا فعلاً در وضعیت اقتصادي فعلی بتوانیم تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم تا

 
تعیین تکلیف قطعی بشود. 

 
باورمان این است که اگر ارز ترجیحی حذف شود، حتماً باید براي جبران باید فکر جدي کرد 

آیت االله رئیسی در تشریح نظر دولت در این باره که در لایحه بودجه منعکس شده است، تصریح کرد: این را بدانید که ما هم باورمان
این است که اگر ارز ترجیحی قطع شود، حتماً باید براي جبران تاثیر آن بر زندگی مردم، بویژه نیازمندان فکر جدي کرد. امکان ندارد

 
ارز ترجیحی را بدون اینکه فکري براي سفره مردم و زندگی نیازمندان شود، حذف کرد. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در این رابطه سازمان برنامه و بودجه با بعضی از صاحبنظران اقتصادي در مجلس و ریاست محترم

 
مجلس جلسات بسیاري براي همفکري و همراهی در این رابطه داشتند تا مجلس و دولت امروز با هم بتوانند این مسئله را حل کنند. 

رئیسی گفت: دولت به دنبال آن است تا با همفکري با مجلس این مساله را به نحوي حل و فصل کند که هم در کشور رشد اقتصادي
به همراه داشته باشد، هم به معیشت مردم لطمه وارد نشود و هم به نظام اقتصادي، پولی و مالی کشور یک انضباط کاملی ببخشد. هر

 
پیشنهادي در این رابطه که بتواند همه مقاصد را تأمین کند حتماً مورد حمایت ماست. 

 
یکی از دغدغه ها در این دولت رفع مشکل تفاوت در پرداخت هاي حقوق و دستمزد است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه مساله عدالت در پرداخت ها نیز از دیگر مسائل مورد توجه از جمله در کمیسیون تلفیق و صحن
مجلس بوده، افزود: قبلا هم گفته ام که یکی از دغدغه ها در این دولت و حتی قبل از دولت در زمان مسئولیت بنده در قوه قضائیه

 
همواره مساله تفاوت در پرداخت ها بوده که ما را رنج می داده است. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: امروز در پرداخت ها نسبت به کسانی که حتی مدارك تحصیلی یکسان و مشاغل تقریباً یکسانی دارند
وجود دارد. این پرداخت نامتوازن، هم مردم را رنج می دهد و هم کارکنان و هم ما و هم شما را؛ هر طرحی در جهت عدالت در



 
پرداخت حقوق و مزایا به کارکنان دولت که بتواند عدالت را در این رابطه تأمین و تضمین کند، مورد حمایت و تأیید ماست. 

 
از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه حتماً بدانید همه اساتید دانشگاه ها، معلمان، کارکنان قوه قضائیه، دادگستري و سازمان ها و ادارات
مختلف در این زمینه مورد توجه هستند، تصریح کرد: همه کسانی که به نام دولت و به نام حکومت و به نام نظام اسلامی کار می
کنند بدانند که از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است. به گونه اي که همه کارکنان در کشور

 
احساس کنند که عدالتی حکمفرماست و این حتماً مورد حمایت ماست. 

رئیسی با بیان اینکه در این رابطه هر فکر و اندیشه اي در کشور شود حتماً مورد تأیید است، خاطرنشان کرد: به عنوان مثال نظام
پرداخت حقوق اساتید دانشگاه ها باید با توجه به سوابق و جایگاه علمی آنان در همه دانشگاه ها و مراکز علمی اصلاح شود. عدالت در
پرداخت باید نسبت به همه کسانی که جزو کارکنان دولتی هستند اعمال شود و این موضوع باید در بودجه 1401 دیده شود و همه

 
آنها باید احساس عدالت در پرداخت حقوق داشته باشند. 

 
دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند 

رئیس جمهور در ادامه سخنانش به موضوع تلاش براي فقرزدایی از کشور اشاره کرد و گفت: دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه
کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند. نمی توانیم در دولت شاهد آن باشیم که کسانی در گوشه و کنار کشور وضعیت
معیشتی شان به گونه اي است که حتی توان اداره روزمره زندگی شان در سطح حداقل را ندارند. اقدامات مختلف در این زمینه از

 
جمله فعال کردن نهادهاي مرتبط مثل کمیته امداد حتماً مورد تأیید و اهتمام جدي دولت در این رابطه خواهد بود. 

آیت االله رئیسی اضافه کرد: نگاهی که نمایندگان محترم نسبت به رفع مشکلات معیشتی مردم دارند، حتماً مورد اهتمام ما در دولت
است. نمایندگان، اقتصاددانان مجلس، رئیس محترم و هیأت رئیسه مجلس در ابعاد مختلف بودجه از جمله حذف ارز ترجیحی و

 
چگونگی آن بحث کنند و تصمیم بگیرند. 

رئیس جمهور افزود: معتقدیم الان زمینه در کشور آماده است تا آنچه که به عنوان آرزو براي نیروهاي دغدغه مند، عدالت خواه، شما

 
نمایندگان محترم و بسیاري از مردم عزیزمان در مسأله اجراي عدالت مطرح بود، از حالت بحث به وضعیت اجرا درآید. 

رئیس جمهور با بیان اینکه آنچه در دولت دنبال می کنیم، دغدغه شما و بسیاري از دوستان انقلاب و نظام است و دشمن نمی خواهد
به این نقطه برسیم، اظهار داشت: بر خلاف خواست دشمن مصمم هستیم به این نقطه برسیم و این نقطه را هم نقطه آرمانی دست

 
نایافتنی نمی دانیم، بلکه آن را دست یافتنی و کاملاً اجرایی می دانیم. 

رئیسی افزود: اجراي عدالت را در جذب، نگهداري، پرداخت حقوق و ارتقاء نیروي انسانی دنبال می کنیم و این امري شدنی است و

 
همواره مورد تأکید بوده و خواهد بود. 

آیت االله رئیسی خطاب به نمایندگان ملت، تاکید کرد: علیرغم شرایط و وضعیتی که دشمن با تحریم و تهدیدها به دنبال آن بود تا
مشکلاتی پیش روي ما بگذارد ملت و پیشرفت کشور را متوقف کند شرایط و وضعیت را بهتر از هر زمان دیگر و آینده را بسیار روشن

 
و امیدوارکننده می بینم. 



 
امروز نیازمند تصمیمات مهم در کشور هستیم 

رئیس جمهور گفت: شرایط را براي تصمیم گیري هاي مهم بسیار مناسب می بینم و امروز نیازمند تصمیمات مهم هستیم و این

 
تصمیمات با همکاري دولت و مجلس امکان پذیر است. 

رئیسی با بیان اینکه براي رفع مشکلات کشور ناگزیر به اتخاذ تصمیمات مهم هستیم، تصریح کرد: این تصمیمات مهم در گرو همکاري

 
دولت و مجلس است و حتماً می تواند ما را از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب نزدیک و نزدیک تر کند. 

آیت االله رئیسی در خاتمه افزود: امیدوارم جزئیات و ابعاد لایحه بودجه و دغدغه هاي به جایی که در رابطه با مشکلات مردم دارید، در
کمیسیون ها به دقت مورد بحث قرار گیرد و آنچه در مجلس تصمیم گیري شود حتماً مورد احترام و اهتمام دولت خواهد بود.



با احیاي برجام تولیدکننده داخلی فراموش نشود

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/10/19

صنعتگران حوزه کفش، کیف، چرم و صنایع وابسته، ضمن تاکید بر اینکه بسیاري از مشکلات اقتصادي و همه صنایع از جمله
صنعت کیف و کفش کشور، در سایه تحریم ها شکل گرفت، اما تحریم ها فرصتی مناسب براي ارتقا توانمندي هاي داخلی از

تولید مواد اولیه تا محصول نهایی و ماشین آلات بود، ابراز نگرانی کردند که در صورت ...

اقتصادگردان- در آستانه برگزاري هشتمین نمایشگاه بین المللی کفش، کیف، چرم و صنایع وابسته، که از سه شنبه هفته جاري
(21 دي ماه) تا 24 دي ماه در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران برپا خواهد شد، اتحادیه کفش دست دوز تهران نشست خبري

 
را صبح امروز (یکشنبه) برگزار کرد که ضمن آن به مشکلات پیش آمده در صنعت چرم و محصولات چرمی پرداخت. 

رسول شجري- رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان کفش هاي دست دوز تهران- در این نشست اظهار کرد: نمایشگاه ایمپکس
(MPEX2022) به همت شش تشکل انجمن چرم ایران، اتحادیه فروشندگان چرم مصنوعی و لوازم کفش، جامعه مدیران و
متخصصان صنعت کشور ایران، اتحادیه سراج، اتحادیه تولیدکگنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی و اتحادیه کفاشان دست دوز
تهران، جهت بهبود وضعیت صنعت کفش کشور تشکیل شده است و تمامی اتحادیه هاي کشور در این نمایشگاه در قالب شرکت
کننده یا در قالب مشارکت در ستاد حضور خواهند داشت. هدف از این نمایشگاه این است که صنعت کفش ایران را به جایگاه قبلی

 
خود که بسیار افتخارآمیز بوده است، برگردانیم. 

وي افزود: امسال دهمین دوره نمایشگاه ایمپکس (در قالب هشتمین نمایشگاه بین المللی کفش، کیف، چرم و صنایع وابسته) برگزار
خواهد شد. علیرغم تمامی مشکلاتی که در سال جاري نسبت به سال هاي گذشته وجود داشت اما با حدود 200 درصد افزایش به
لحاظ مساحت نمایشگاهی با حضور 192 شرکت کننده این نمایشگاه برگزار خواهد شد. نمایشگاه سال گذشته در متراژ 5000 متري
با حضور 84 شرکت کننده برگزار شد که امسال متراژ در اختیار ما به 15 هزار متر افزایش یافته و حدود 108 تولیدکننده بر تعداد

 
حاضران در نمایشگاه افزوده شده است. 

این مسئول اتحادیه کفاشان دست دوز تهران خاطرنشان کرد: در این دوره از نمایشگاه ایمپکس 2022 از کشورهایی ایتالیا، چین،
ترکیه و... حضور دارند و از کشورهایی همچون عراق، ترکیه، روسیه، بنگلادش، ترکمنستان، امارات، قطر، عمان، هندوستان و سفارت

 
هاي چین و ایتالیا دعوت کرده ایم تا از نمایشگاه بازدید کنند. 

 
پتروشیمی ها مواداولیه را مهندسی عرضه می کنند 

در ادامه این نشست، محمدرضا داورپناه - نایب رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی- ضمن اشاره به قابلیت
هاي بسیار صنعت کفش ایران، اظهار کرد: عملا سال هاي تحریم سبب شد که در صنعت کفش تغییرات عمده اي حاصل شود که به
جرائت می توان گفت که 95 تا 99 درصد کالاهایی که در فروشگاه هاي برند عرضه کننده کفش، ارائه می شود، کفش هاي ایرانی
است؛ این موضوع نشان می دهد که قابلیت هاي بسیاري ایجاد شده است. بنابراین به نظر می رسد قدمی که در حوزه ایمپکس

 
برداشته شده، تاثیرگذار بوده است. 

وي با بیان اینکه طبق برآوردها تا بیش از 500 هزار نفر به صورت مستقیم در این صنعت مشغول به کار هستند، گفت: صنعت کفش



رتبه چهارم را از منظر اشتغال زایی در کشور در اختیار دارد. بنابراین فعالیت و حمایت آن توسط دولت، آینده بسیار خوبی را براي

 
اشتغال کشور ایجاد خواهد کرد. 

این عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی در رابطه با مشکلات این صنعت، تصریح کرد: علیرغم
اینکه تلاش شده تا از قاچاق این کالاها جلوگیري شود اما هنوز منافذي وجود دارد و محصولات قاچاق در سطح بازار مشاهده می
شود؛ لذا امید است که دولت در این زمینه توجه کند. از سوي دیگر براي رشد صنعت نیز انتظار می رود که دولت عملا از صنعت
حمایت کند و امور به صورت فرمایشی و دستوري نباشند. درست است که تسهیلات بانکی در صنعت کفش نیز حائز اهمیت است اما
مهمتر این است که مواداولیه در اختیار تولیدکننده قرار گیرد و به موقع در دسترس آن ها قرار گیرد و دولت از منظر دسترسی به

 
مواداولیه، می تواند صنعت را مورد حمایت قرار دهد. 

داورپناه از عدم تامین کافی و به موقع مواداولیه به ویژه از سوي پتروشیمی ها به عنوان یکی از مشکلات عمده صنعتگران کفش یاد و
تصریح کرد: پتروشیمی ها مواداولیه را به درستی و به قدر کفایت در اختیار تولیدکننده قرار نمی دهند و بگونه اي عرضه و قیمت را
مهندسی می کنند. پتروشیمی ها تصور می کنند که چنانچه در سطح کلان، صادرات داشته باشند، رشد ایجاد خواهند کرد. این در

 
صورتی است که عملا صادرات پتروشیمی ها مصداق بارز "خام فروشی" است. 

وي تاکید کرد: اگر پتروشیمی ها مواداولیه را در اختیار واحدهاي پایین دستی قرار دهند، میزان ارزش افزوده اي که ایجاد خواهد شد،
بسیار بیشتر از 300- 400 درصد خواهد بود؛ لذا ضروري است که دولت فکري در این رابطه کرده تا در ابتدا صنعت داخلی در اولویت

 
قرار گیرد، سپس براي صادرات برنامه ریزي شود. 

این مقام صنفی خاطر نشان کرد: در بسیاري از حوزه ها براي مواداولیه دچار کمبود نیستیم. طبق آمار صنایع پتروشیمی، در رشته
هاي مرتبط با صنعت کفش، الکل ها، PVC ها و... را به میزان نیاز در کشور داریم؛ حتی تا حدودي مازاد هم وجود دارد، پس چرا
عرضه محدود است؟ چرا مدعی هستند که براي عرضه موجودي کافی ندارند؟ دقیقا مصداق عرضه مهندسی قابل مشاهده است که در
دوره اي که تقاضا در بازار نیست، حجم عمده اي به بازار عرضه می کنند، با توجه به اینکه تقاضایی وجود ندارد، بصورت طبیعی کالا
مشتري ندارد و زمینه و بهانه اي می شود براي صادرات؛ اما حال که تقاضا وجود دارد، میزان عرضه را با بهانه کمبود تولید و موجودي

 
کاهش می دهند. 

نایب رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی در پاسخ به این سوال که با توجه به عرضه مواداولیه در بورس کالا و
براساس آنچه که مقرر شده بود، سازمان بورس موضوع عرضه را مدیریت کند، چرا این اقدام صورت نگرفت؟ گفت: بر اساس نظر
وزارت صنعت، معدن و تجارت مقرر شد که پتروشیمی ها به میزان تقاضاي بازار، موظف به عرضه باشند. پس از آن اگر تقاضاي بالقوه

 
اي وجود نداشت، مجوز صادرات داده شود. اما با عرضه مهندسی عرضه مواد اولیه پتروشیمی در بورس کالا کم است. 

 
پیشرفت قابل توجه صنعت کفش علیرغم فشار تحریم ها 

در ادامه محمد عرب- رئیس هیات مدیره یک برند کفش ایرانی- با بیان اینکه صنعت کشور کشور برنامه ریزي کرده است که علاوه بر
تامین بازار داخل، به کشورهاي همسایه صادرات داشته باشد، گفت: در حال حاضر 3000 دستگاه پلی یوتان (دستگاه هاي تزریق
کفش) در کشور در حال فعالیت داریم که قابل توجه است. از سوي دیگر ایران قدمت بالایی در صنعت کشور داشته و جزو قطب هاي

 
صنعت به حساب می آییم. 



وي افزود: با توجه به اینکه در تولید مواداولیه پتانسیل بسیاري وجود دارد و تولید بالا صورت می گیرد، تاکید ما بر این است که تا
جایی که امکان دارد، از صادرات مواد خام جلوگیري شود تا در داخل با ارزش افزوده بالا، تولید صورت گیرد. براي ما بسیار مهم است
که تولید کنندهِ صادرکننده باشیم (مواداولیه وارد و محصول نهایی با ارزش افزوده بالا، صادر کنیم)؛ لذا نیاز به تعامل بالا با کشورهاي

 
دیگر داریم. 

این فعال صنعت کشور اظهار کرد: در حال حاضر 220 میلیون جفت کفش سالانه تولید می کنیم. در حقیقت روزانه 800 هزار جفت
کفش تولید می شود. در حال حاضر اشتغال در صنعت کفش حدود 500 هزار نفر است. از سوي دیگر چرم مصنوعی نیز اشتغال
بالایی ایجاد کرده و همچون یک لوکوموتیو حرکت می کند. تا چند سال پیش حجم بالایی واردات کشور صورت می گرفت، اما اکنون
علیرغم همه تحریم ها و مشکلات، صنعت کشور ایران پیشرفت بسیاري داشته است. در سال 1397 حدود 50 هزار تن پلی یوتان وارد

 
می شد؛ در حال حاضر نه تنها واردات انجام نمی شود، بلکه صادرکننده هم هستیم. 

 
با احیاي برجام تولیدکنندگان داخلی را فراموش نکنیم 

عرب در رابطه با صادرات گفت: در سال گذشته، 76 میلیون دلار کفش چرم صادر شده که از این میزان 20 الی 30 میلیون دلار سهم
چرم مصنوعی بوده است. مقصد صادراتی ما علاوه بر کشورهاي همسایه همچون عراق، افغانستان و کشورهاي آفریقایی، به اروپا نیز به

 
تازگی است. ضمن اینکه زمانیکه به امارات صادرات صورت می گیرد، از آنجا مقصدهاي دیگر هم خواهد داشت. 

این فعال صنفی در ادامه تصریح کرد: بیشترین انتظار ما از دولت در رابطه با برجام و مذاکرات است. برجام موضوعی است که هم
بودنش براي ما خطرناك است و هم نبودنش. از دولت تقاضا داریم در آینده با هرگونه توافق در خصوص برجام، دولت بایستی به تولید

 
توجه داشته باشد. 

وي به رونق تولید ماشین آلات تولیدي این صنعت اشاره کرد و گفت: طی سال هاي اخیر ماشین سازي قوي در ایران راه افتاده است
که قبلا وجود نداشت. در سال هاي دهه 70 ایران ماشین سازي نداشت و تمامی ماشین آلات وارداتی بود اما در حال حاضر برخی
صادرکننده هم شده اند. یکی از موضوعات مهم در صنعت کفش، بحث قالب سازي است. پیش تر بایستی قالب ها را از چین، ایتالیا
و... تهیه می کردیم اما اکنون خودکفا با کیفیت بسیار بهتر شده ایم. در حال حاضر بالغ بر 85 درصد تولید یک کفش داخلی است و
صنعت کشور ایران آمادگی دارد که صنعت کشور تمامی کشورهاي همسایه و منطقه که متقاضی فعال کردن صنعت کفش خود باشند

 
را فعال کند. 

 
در تصمیم گیري ها نظر بخش خصوصی هم سوال شود 

علیرضا ملک پور-دبیر اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی - نیز در ادامه این نشست، اظهار کرد: در بخش صنعت
کفش دو نکته قابل توجه وجود دارد. یکی از این نکته هاي حائز اهمیت، بحث اشتغال زایی است. در حال حاضر ما آماده اشتغال زایی
هستیم اما نمی توانیم جذب نیرو، به ویژه نیروي متخصص داشته باشیم. کارگري که قرار است مشغول شود، دستمزدي که برایش در
نظر گرفته شده، پاسخگو و کفاف مخارج زندگی اش نیست. از سوي دیگر بحث افزایش حقوق و دستمزدها مطرح است که چنانچه با

 
افزایش بالایی روبرو شود، خود مشکلات عدیده اي دیگر ایجاد خواهد کرد؛ لذا این موضوع حتما بایستی مورد رسیدگی قرار گیرد. 

وي افزود: تحریم ها براي ما به عنوان صنعت گر تبدیل به یک فرصت شد. واردات با مشکل مواجه شد و فرصتی بري تولیدکننده



داخلی به وجود آورد. ما در حال حاضر میان یک خوف و رجاء قرار گرفته ایم و نگران این هستیم که با احیاي برجام تکلیف صنعت
داخلی در آینده چه خواهد شد؟ بر این اساس درخواست داریم که از بخش خصوصی بیشتر در تصمیم گیري هاي دولت استفاده شود.



میرکاظمی: خلق پول خط قرمز ما در بودجه سال 1401 است

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور تاکید کرد: چه طور می توان هزینه 30 میلیارد دلاري براي کشور تراشید در حالی که ما

 
تنها 16 میلیارد دلار در سال آینده درآمد از محل فروش نفت خواهیم داشت؟ 

به گزارش آرمان اقتصادي، مسعود میرکاظمی در جریان جلسه علنی امروز مجلس و در دفاع از کلیات لایحه بودجه سال 1401 کل
کشور بیان کرد: امیدوارم تعامل خوبی در خصوص موضوعات مربوط به بودجه بین مجلس شوراي اسلامی و دولت شکل بگیرد. بنده از
این فرصت استفاده کرده و به جهت گیري هاي بودجه به صورت مختصر اشاره می کنم. چندین سال است که علی رغم این که برخی
از اقلام مثل سوخت و ارز ترجیحی ثابت نگه داشته شده است شاهد تورم 50 درصدي در سطح کشور و تحمیل آن به مردم هستیم.
درست است که نرخ این موارد در تورم تاثیر داشته اما ریشه اصلی آن در جاي دیگري است. یکی از ریشه هاي تورم در منابع و

 
مصارف کشور است که دولت باید آن را به درستی بنگرد. 

وي در ادامه اظهار کرد: در بودجه سال 1401 این موضوع مورد توجه قرار گرفته و خط قرمز ما خلق پول و استقراض از بانک مرکزي

 
است. در سال جاري علی رغم همه هزینه هایی که از دولت قبل بر ما تحمیل شد دولت خلق پول نداشت. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه تصریح کرد: واقعیت این است که منابع ارزي ما محدود بوده و تقریبا 15 تا 16 میلیارد دلار می
باشد. حال ما با این منابع هم باید ارز ترجیحی دهیم و هم بخشی از آن به خزانه براي هزینه هاي جاري واریز شود آنگاه دولت پول
کم می آورد و بانک مرکزي ارز را با نرخ 23 هزار تومان از بازار می خرد و به این دو منبع تزریق می کند و به دنبال آن تورم ایجاد

 
می شود. ما می خواهیم هزینه اي به مردم تحمیل نشود ولی از سوي دیگر تورم 50 درصدي را به آنها تحمیل می کنیم. 

میرکاظمی در ادامه تاکید کرد: در بودجه سال 1401 کل فروش ما یک میلیون و 200 هزار بشکه بوده که با دلار 60 هزار تومانی به
فروش می رود. 26 میلیارد دلار کل درآمد نفتی کشور خواهد بود که با کم کردن سهم شرکت ملی نفت و صندوق توسعه و سه درصد
مناطق محروم تنها 16 میلیارد دلار براي ما باقی می ماند که باید 380 هزار میلیارد تومان به خزانه واریز شده تا صرف هزینه هاي

 
جاري و عمرانی گردد و هم ارز ترجیحی نیز داده شود آیا از نظر شما با این مبلغ محدود می توان هر دو این کارها را انجام داد. 

وي در ادامه خاطر نشان کرد: باید در کمیسیون تلفیق بنشینیم و واقعیت را بپذیریم که ما چقدر پول داریم و با آن چه میزان می
توان ارز ترجیحی تخصیص داد و چه میزان می توان به خزانه پول واریز کرد. دغدغه هاي نمایندگان زمانی درست است که ما
ارزپاشی داشته باشیم اما واقعیت این است که ما در تحریم هستیم. چه طور می توان هزینه 30 میلیارد دلاري براي کشور تراشید در
حالی که درآمد ما تنها 16 میلیارد دلار است؟ این طور نیست که دولت بخواهد باري بر دوش محرومان بیندازد بلکه می خواهیم باري

 
از دوش محرومان برداریم این مسیري که تاکنون طی شده درست نیست وگرنه ما تورم 50 درصد نداشتیم. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور ادامه داد: ما در سال آینده 200 هزار میلیارد تومان باید صرف پرداخت صندوق هاي لشگري و
کشوري کنیم و 200 هزار میلیارد تومان سررسید اوراق گذشته است که اکنون باید ما قسط آن را پرداخت کنیم و در مجموع 400

 
هزار میلیارد تومان از درآمدهاي ما صرف این دو محل خواهد شد. 



میرکاظمی در ادامه خاطر نشان کرد: در سال آینده تنها 440 هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی داریم براساس عملکرد در سال آینده
درآمد مالیاتی 40 تا 44 درصد افزایش یافته است که بخش قابل توجهی از آن نیز به مالیات بر ارزش افزوده باز می گردد برخی از
پایه هاي مالیاتی که تاکنون نادیده گرفته می شد دیده شده است. در بحث فرارهاي مالیاتی نیز ورود جدي داشته ایم. وزیر اقتصاد دو
میلیون مورد شناسایی کرده که فعالیت اقتصادي انجام داده اما هیچ پرونده مالیاتی ندارد. چرا باید مالیات کارمندان درجا از حقوق
آنها کسر شود اما برخی از فعالان اقتصادي از دادن مالیات فرار کنند؟ در سال آینده براي اولین بار مالیات در تولید پنج درصد کاهش

 
یافته است. 

میرکاظمی در ادامه عنوان کرد: براي تنظیم لایحه بودجه 1401 سه ماه جلسات مستمر و کارشناسی برگزار شد. تورم، خلق پول، بی
تفاوتی به اشتغال، بی تفاوتی به محرومین از جمله موضوعاتی بود که تلاش شد در لایحه بودجه 1401 براي رفع آنها قوانین لازم
دیده شود. رشد هشت درصدي را شما نمایندگان باید از ما مطالبه کنید. قانونی که شما مصوب کرده اید این رشد هشت درصدي را از

 
من خواسته است. 

وي  افزود: من اجازه مصرف ارز ترجیحی را براي نیمه دوم سال نداشته ام و این هم درست بوده است. ما باید توجه کنیم که بخش
قابل توجهی از تورم 50 درصدي ما به دلیل همین موضوع است. براي سال آینده به غیر از 75 هزار میلیارد تومان یارانه بنزینی و
معیشتی مبلغ 172 هزار میلیارد تومان یارانه ریالی در نظر گرفته شده است که اگر این موضوع نیاز به اصلاح داشته باشد می توانیم با

 
شما در کمیسیون تلفیق اقدامات لازم را انجام دهیم. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه مجلس عنوان کرد: ریشه بسیاري از تورم ها و فشارها در بی انضباطی منابع و مصارف و اضافه پرداخت
بانک ها می باشد که ما براي اولین بار مقرر کردیم که شوراي عالی پول و اعتبار سهم بانک ها را ترسیم کند و خط قرمز پایه پولی

 
باشد. 

میرکاظمی با اشاره به تعطیلی برخی واحدهاي توریستی و گردشگري به دلیل مسئله کرونا عنوان کرد: برخی کسب و کارهایی که به
دلیل شیوع کرونا در حوزه گردشگري و هتل داري تقریبا به فعالیت باز خواهند گشت و رشد خوبی را در این زمینه شاهد خواهیم بود.
برخی گفته اند این لایحه موجب می شود نظارت مجلس کاهش پیدا کند، اینگونه نیست. گزارش دستگاه هاي نظارتی در سنوات
گذشته را مشاهده کنید. آیا در این مدت رشد اقتصادي رخ داد؟ صرفا در گزارشات به چندین تخلف اشاره می شد. آیا رشد سرمایه
گذاري و بهره وري را شاهد بودید؟ این در حالیست که در بودجه 1401 تمرکز بر شاخص هاي کلان است. به جاي ردیف محوري،

 
برنامه محوري را مورد توجه قرار داده ایم. 

میرکاظمی بیان کرد: ما در این لایحه تاکید داشتیم که به دنبال ردیف نباشیم و به دنبال واقعیت هاي بازار باشیم. از شما نمایندگان
می خواهیم که به دولت اعتماد کنید. دولت به فکر مردم و محرومین است و در کمیسیون تلفیق در خدمت عزیزان خواهد بود تا

 
نقطه نظرات شنیده شود و نکات مورد نظر شما اصلاح شود. ما آنچه به نفع مردم باشد را در برنامه خود قرار می دهیم. 

وي در پایان اضافه کرد: نمی خواهم به بودجه نگاه سیاسی داشته باشم اما توجه کنید که امروز در حال مذاکره هستیم. باید صداي
واحد از ما شنیده شود. ما در کنار هم هستیم اما دشمن منتظر اقدامات ما است. موضوعی نیست که در کنار هم آن را حل نکنیم. ما
هم این لایحه بودجه را با محدودیت ها و الزامات موجود تنظیم کردیم و تلاش کردیم لایحه بودجه خوبی تنظیم شود. مجلس و دولت
در مقابل هم نیستند و مردم هم تحمل ندارند مشاهده کنند که مجلس و دولت به جان هم افتادند. امیدواریم تاخیري در مسیر

 
بودجه شاهد نباشیم تا پس از تنظیم آئین نامه ها با قوت کار را پیش ببریم. 



انتهاي پیام



قیمت وحشتناك مرغ پس از حذف ارز 4200

منبع: خبرخودروشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/10/19

میر تاج الدینی: امسال دلار 23 هزار تومان را در بودجه دیده اند که منشأ آن مشخص نیست چیست. اگر تحریم ادامه پیدا کند
که منشاء دلار باید بالاتر باشد؛ و اگر تحریم از بین برود باید پایین تر دیده شود. ما نفهمیدیم منشاء ارز 23 هزار تومانی چیست. از
سویی می گویند. می خواهیم دلار 4200 تومانی را حذف کنیم که ما شدیدا مخالف این هستیم. می گویند رانت می آورد آیا این
رانت را نمی شود کنترل کرد؟ نباید صورت مسئله را پاك کنیم. الان صورت مسئله را می خواهند پاك کنند که مشکلی را حل نمی

 
کند. 

دیده بان ایران: حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس. درباره ضرورت توجه به
بودجه ریزي بر مبناي عملکرد در لوایح بودجه و همچنین در جریان بررسی و تصویب آن گفت: بودجه عملیاتی از ویژگی هاي یک
بودجه ایده آل است. که همه دولت ها این شعار را دادند و همیشه گفتند. که ما می خواهیم بودجه را عملیاتی ببندیم ولی اینکه

 
چقدر توفیق حاصل شده .تا به حال ارزیابی نشده است. 

 
ارز 4200 تومانی 

این عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 ادامه داد: اعلام شده که ارز 4200 تومانی حذف می شود. و 45 هزار تومان به یارانه ها
اضافه می شود در حالی که الان قیمت 10 تا تخم مرغ 45 هزار تومان است. ضمن اینکه بقیه کالاها تحت تاثیر این 25 قلم کالایی
قرار می گیرد. که ارز 4200 تومانی به آنها تعلق میگیرد. و افزایش قیمت جهشی را شاهد خواهیم بود. و شوك به اقتصاد کشور وارد

 
می شود ضمن اینکه اساسا قابل تحقق نیست. 

دلخوش یادآور شد: الان دامدار 60 درصد یارانه براي نهاده هاي دامی و خوراك دام می گیرد. و گوشت گرم را 45000 تومان می دهد
در حالی که همین گوشت 45 هزار تومانی هم الان خریدار ندارد. زیرا مردم توان خرید گوشت را ندارند. حالا اگر ارز 4200 تومانی
بخواهد حذف شود. این مبلغ بسیار افزایش پیدا خواهد کرد. در این شرایط دامدار چطور باید گوسفند، گاو و مرغ نگه دارد؟محمدرضا
میرتاج الدینی نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه اعلام کرد براساس پیش بینی وزیر جهاد کشاورزي قیمت مرغ پس از حذف ارز

 
ترجیحی حدود کیلویی 50 هزار تومان می شود 

وي افزود: من معتقدم دیوان محاسبات باید شاخصه هایی را در اصلاح ساختار بودجه براي این کار در نظر بگیرد. و بر اساس این
شاخص ها، عملیاتی بودن بودجه را بسنجد و ارزیابی کند. و در تفریغ بودجه یکی از آیتم هایی که اعلام می کند همین میزان
عملیاتی بودن بودجه باشد. در مرحله اول عملیاتی بودن عملیاتی بودن بودجه به این نحو است. که بودجه به صورت گلوبال در اختیار
برنامه ها قرار نگیرد بلکه برنامه ها را ارائه کنند. و در تبصره ها و جداول مشخص شود و تخصیص بودجه بر اساس ارائه برنامه ها باشد.

 
و نظارت شود که چه مقدار تحقق پیدا کرده است. این در صورتی است که نظارت مستقیم تر و قوي تري وجود داشته باشد. 

نماینده مردم تبریز در مجلس ادامه داد: در حال حاضر لایحه بودجه 1401 ویژگی عملیاتی بودن را دارد لکن عمده عملیاتی بودن



بودجه در نظام تخصیص و اجرا و نظارت بر آن است وگرنه تکلیف خیلی از دستگاه ها در بودجه مشخص می شود و می گویند باید به
این برنامه ها عمل کنند؛ این یعنی عملیاتی بودن، اما اینکه چقدر تحقق پیدا کند در نظام تخصیص و تفریغ بودجه است. ما باید

 
شاخص ها و آیتم هایی را به صورت دقیق تعریف کنیم و بر اساس آن بسنجیم. 

 
به دنبال اصلاحاتی در بودجه 1401 هستیم 

میرتاج الدینی همچنین گفت: موضوع عملیاتی بودن بودجه در دو مرحله است؛ یکی در بودجه ریزي و یکی در مرحله تخصیص
بودجه. ما باید این نگاه را در کلیات بودجه دنبال کنیم و ببینیم که دولت چقدر بودجه را عملیاتی بسته و ملاك هاي عملیاتی بودن
هم براي ما مشخص شود. در بررسی کلیات همیشه تاکید وجود داشته و گفته اند که بودجه به صورت عملیاتی بسته شده اما باید

 
بررسی بیشتري در این باره صورت گیرد تا این موضوع براي ما روشن شود. 

سید کاظم دلخوش عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 در این باره گفت: بودجه ریزي ما بعد از انقلاب عملیاتی نبوده و حالا
حالاها هم عملیاتی نمی شود. به دلیل اینکه بودجه پیش بینی درآمد و هزینه است و این یعنی اینکه شما مواردي که در بودجه
سالانه می بینید. باید تحقق پیدا کند. نفت که هر سال بالا و پایین می شود. در حوزه مالیات هم که فرار مالیاتی تا 45 درصد داریم و
عوارض دیگر مثل خصوصی سازي و امثال آن هم وضعش معلوم نیست. پس بودجه سالانه ما عملیاتی نیست و سنتی است. دوم اینکه
جداولی که تهیه می شود از قبل بوده و تنها عدد و رقم آن فقط بالا و پایین می شود. زیرا همان کارشناسی هایی که در بودجه

 
سنوات گذشته شده امسال هم انجام شده است. 

وي افزود: مثلا امسال دلار 23 هزار تومان را در بودجه دیده اند که منشأ آن مشخص نیست چیست. اگر تحریم ادامه پیدا کند که
منشاء دلار باید بالاتر باشد. و اگر تحریم از بین برود باید پایین تر دیده شود. ما نفهمیدیم منشاء ارز 23 هزار تومانی چیست. از سویی
می گویند. می خواهیم دلار 4200 تومانی را حذف کنیم که ما شدیدا مخالف این هستیم. می گویند رانت می آورد آیا این رانت را

 
نمی شود کنترل کرد؟ نباید صورت مسئله را پاك کنیم. الان صورت مسئله را می خواهند پاك کنند که مشکلی را حل نمی کند. 

این نماینده مجلس در پایان یادآور شد: در بحث مالیات سازمان امور مالیاتی و سازمان برنامه به جاي اینکه نرخ مالیات را افزایش
دهند. از کسانی که فرار مالیاتی کنند و اقتصاد زیرزمینی دارند. مالیات بگیرند و اینها را در سامانه وارد کنند. ما نباید مالیات را 70
درصد افزایش دهیم. این به قشر ضعیف و کارمند فشار وارد می کند. این در حالی است. که افزایش حقوق کارمندان زیر 10 درصد

 
دیده شده و با این افزایش همخوانی ندارد. 

وي در پایان تاکید کرد: ما به دنبال این هستیم که یکسري اصلاحاتی را در کمیسیون تلفیق با کمک دولت انجام دهیم. و تا جایی که
بتوانیم به دنبال این هستیم که اصلاحات را به گونه اي اعمال کنیم. که به ضرر دولت نباشد چرا که به هر حال دولت هم می خواهد

 
کار کند. 

 
بخش عمده بودجه صرف پرداخت حقوق کارمندان دولت و بازنشستگان می شود 

سیدمصطفی میرسلیم نماینده تهران در مجلس با اشاره به انتظارات از مجلس و دولت. و چگونگی دستیابی به بودجه مطلوب گفت:
اصلاح وضع بودجه بویژه در شرایط کنونی، نیازمند درایت و جرأت است و با محافظه کاري و اتلاف فرصت سازگار نیست. برخی از
رویه هاي جاري ادامه اقدامات دولت هاي گذشته است. مانند پرداخت یارانه نقدي ماهانه بدون حذف دهک هایی که از آن مستغنی
اند و با توجه به ضرورت کمک بیشتر به دهک هاي آسیب پذیر. امید است. در قانون بودجه این قبیل موارد اصلاح شود و دولت نیز



 
براي اجراي دقیق و سریع آن خود را آماده کند. 

وي با تاکید بر اینکه در اصلاح بودجه، تفاهم ارکان نظام و همراهی مردم بر مبناي صداقت دولت ضروري است. ادامه داد: دولت و
مجلس باید براي رفع مشکلات بوجود آمده که عمده آن ناشی از سوء مدیریت در دولت قبلی است. همکاري صمیمانه و جدي داشته
باشند و بویژه اقتضاي موفقیت و آثار و تبعات کوتاه مدت تصمیمات الزامی بودجه را با مردم در میان بگذارند. تا این همکاري سه

 
جانبه هرچه زودتر ثمربخش شود و به نداي استغاثه مردم پاسخ داده شود. 

این نماینده مجلس با بیان اینکه امکان کارشکنی در این مسیر یا ایجاد مزاحمت براي جلوگیري از موفقیت دولت وجود دارد. یادآور
شد: ما همگی باید هوشیار باشیم. دفع اقدامات زیانبار دشمنان و سوءاستفاده کنندگان از ناهنجاري هاي اقتصادي و اجتماعی موجود
لازم است. عده اي ممکن است بخواهند از فشارهایی که مردم تحمل می کنند. براي ایجاد بی ثباتی اجتماعی و به تأخیر انداختن

 
اقدامات اصلاحی که بی شباهت به نوعی جراحی اقتصادي نیست. به نفع خود و بر ضد مصالح کشور و عامه مردم، بهره برداري کنند. 

 
بودجه ریزي بر مبناي عملکرد دستگاه ها 

میرسلیم درباره محور اصلی اصلاحات کلی در لایحه بودجه نیز گفت: توجه داشته باشیم که در چند سال گذشته متأسفانه درآمد
ناخالص ملی ما به جاي رشد، ثابت مانده حتی در مواردي کاهش یافته است. و این امر موجب سقوط ارزش پول ملی در مقابل پول
سایر کشورهایی که از رشد اقتصادي برخوردارند می شود و شده است. به علاوه وقتی این سقوط ارزش پول ملی با افزایش نقدینگی

 
توأم می شود به تورم لجام گسیخته می انجامد. و صدمه اینها به مردم خصوصا دهک هاي آسیب پذیر وارد می شود. 

به عنوان یک اصل باید بپذیریم که هیچ تحول اصلاحی رخ نخواهد داد. مگر بر مبناي تلاش براي ارائه خدمت و کوشش براي تولید
کالاهاي مورد نیاز جامعه. یعنی اصالت با تولید است. و تقلیل یا حذف روش هاي منتهی به رکود و تضعیف فرآیندهاي انقباضی. این

 
نکته حتماً باید در بررسی لایحه مورد توجه جدي قرارگیرد. 

این عضو کمیسیون اصل نود مجلس با بیان اینکه اقداماتی نظیر رفع موانع اشتغال. مولد براي رونق فعالیت هاي تولیدي باید در
اولویت قرار گیرد. گفت: تشویق تولیدکنندگان داخلی و کمک به آنها براي ارتقاي کیفیت به جاي تن دادن به واردات در مواردي که
زمینه تولید داخلی فراهم است. و همچنین مبارزه بی امان و قاطع با قاچاق و اصلاح وضع گمرك را نباید از مدّ نظر دورداشت. اضافه
می کنم تأدیه مطالبات اشخاص حقیقی و حقوقی را از دولت که متأسفانه در بسیاري از موارد آنها را به ورطه ورشکستگی انداخته یا

 
نزدیک کرده است. با توجه به آلودگی بسیاري از آنها به تسهیلاتی که براي تولید از بانک ها گرفته اند. 

 
اقتصاد ایران 

میرسلیم با تاکید بر اینکه دولت باید از اقداماتی که انگیزه تلاش و کوشش مولد را در بین مردم تضعیف می کند. یا از بین می برد،
خودداري کند گفت: کوچک سازي دولت و رها کردن تصدي گري مگر در موارد اضطراري، و سپردن کارها به مردم باید عملیاتی
شود. و نشانه هاي آن در لایحه بودجه مشهود باشد. بخش عمده اي از بودجه دولت براي پرداخت حقوق کارمندان دولت و
بازنشستگان صرف می شود. و عملاً کمتر از 20٪ براي فعالیتهاي زیربنایی و عمرانی باقی می ماند. انگار دولت انتخاب شده که بودجه

 
اي بیاورد براي اداره خودش و نه توسعه کشور! 

وي با بیان اینکه قبل از تحریم ها اقتصاد ایران همکاري تقریباً تنگاتنگی با تجارت جهانی داشت. تا فعالیت هاي تولیدي توجیه



اقتصادي پیدا کند، افزود: بعد از تحریم، آن همکاري ها محدود شده است. و ما باید امکانات تقویت خودکفایی را در تولید داخلی
فراهم کنیم. و با توجه به محدودیت هاي ناشی از تحریم ها باید با انحرافاتی که در حاشیه مسیر اصلی تلاش براي تولید قرار می
گیرد. مقابله کنیم و راه آن، مهار واردات است و محدود کردن آن به مواد اولیه .و قطعاتی که امکان تأمین و ساخت آن عجالتاً در

 
داخل وجود ندارد. 

میرسلیم درباره کیفیت تولیدات داخلی نیز گفت: مسلماً تمام سعی تولیدکنندگان باید بر این باشد که رضایت مردم را جلب کنند. و
بعلاوه سایر مقررات و استانده ها را مراعات کنند؛ پس در بودجه باید تشویق تولیدِ باکیفیت و رقابت پذیر و بادوام و نیز مراعات
استانداردها و مقررات فراموش نشود. یکی از راه هاي شایسته تقویت صادرات است. به علاوه، تسهیل و تقویت فعالیت هاي تولیدي در
زمینه تأمین مواد اولیه. و ساخت محصولات واسطه اي براي کاهش آسیب پذیري فعالیت هاي تولیدي در کشور اهمیت دارد. و باید

 
مورد حمایت قرارگیرد. 

 
وضع درآمدها در لایحه بودجه 

این نماینده مجلس در تحلیل خود از وضع درآمدها در لایحه بودجه نیز گفت: بخشی از درآمد دولت در لایحه بودجه وابسته به فروش

 
نفت است. به مقدار 1،2میلیون بشکه در روز و با احتساب قیمت 60 دلار براي هر بشکه. 

این دو رقم قطعی نیست/ یعنی ممکن است فروش به مقدار کمتر یا بیشتر و قیمت نیز ارزان تر یا گران تر باشد/ در حالی که براي
هزینه کردن باید به منبع مطمئن درآمدي اتکا کرد و الا تقریبا تکلیف بودجه وابسته می شود.به تحقق درآمد و در نتیجه تخصیص در
اختیار مدیرانی قرارمی گیرد که در سازمان برنامه و بودجه اند و در نهایت به تشخیص خود و با امضاي طلایی عمل می کنند. و این با

 
رویه درست اجراي قانون بودجه سازگار نیست. اساسا قرار نبوده است درآمدهاي دولت در انتهاي برنامه ششم وابسته به نفت باشد؛ 

اگر وام از صندوق توسعه را هم در نظر بگیریم وابستگی بودجه پیشنهادي. در لایحه از نظر درآمدي به عواید حاصل از فروش نفت
خام و گاز طبیعی نزدیک 40٪ می شود. و این مطلوب نیست. پس باید به فکر برطرف کردن موانع استحصال دیگر درآمدهاي دولت.
بود: نشت مالیاتی، حقوق گمرکی و حقوق مالکانه دولت…. و سپس با رونق گرفتن تولید، افزایش مالیات و یا وضع پایه جدید مالیاتی

 
را در نظر گرفت. 

در نهایت به نظر می رسد اگرچه افزایش اعتبارات دستگاه ها در هر سال با توجه به میزان تورم موجود امري ناگزیر است. اما در عین
حال براي حرکت به سمت توسعه یافتگی این افزایش باید. با منطق و براساس برنامه وعملکرد دستگاه ها صورت گیرد تا احتمال
کسري بودجه را به حداقل برساند. به عنوان مثال دستگاه عریض و طویلی مثل صداوسیما نیازمند ترسیم برنامه و اهداف سالیانه خود

براساس یک جدول زمان بندي است. چرا در غیر این صورت میزان اتلاف بودجه هم بالاتر خواهد رفت.



دکتر آخوندعلی رییس دانشگاه شهید چمران اهواز شد

منبع: حبیب خبرشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/10/19

 در حکمی از سوي دکتر محمدعلی زلفی گل وزیر علوم،
تحقیقات و فناوري، دکتر علی محمد آخوندعلی به سمت

 
سرپرست دانشگاه شهید چمران اهواز، منصوب شد. 

 
  

به گزارش حبیب خبر، در حکم ابلاغ شده از سوي وزیر

 
علوم خطاب به دکتر آخوندعلی آمده است: 

 
  

"انتظار می رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از حضرت ثامن الائمه(ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه
انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران، یاوران
علمی (کارکنان) و دانشجویان تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه از جمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین را براي تحقق سیاست
ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش
آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه

 
اسلامی» به کار گیرید. 

 
  

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم." 

 
  

همچنین وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي دکتر «غلامحسین خواجه» رئیس پیشین

 
دانشگاه شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. 

 
  

دکتر علی محمد آخوندعلی عضو هیات علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط زیست



دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی رامین و
معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد.



کارفرمایان بخوانند / 2 سال معافیت بیمه اي براي به کارگیري نیروي جدید

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/10/19

در صورت جذب کارورز در واحد هاي پذیرنده، کارفرمایان می توانند از معافیت حق بیمه سهم کارفرما به مدت حداکثر
دوسال برخوردار شوند.

باشگاه خبرنگاران جوان بیرجند - مدیر کارآفرینی و
اشتغال اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی خراسان جنوبی
گفت: از ابتداي سال 117 نفر شامل در 81 واحد پذیرنده
از مزایاي طرح مشوق بیمه اي سهم کارفرما برخوردار
شدند که از این تعداد 89 نفر فارغ التحصیلان دانشگاهی

 
امسال بودند. 

وي معتقد است افرادي که دوره مقدماتی طرح کارورزي
(دوره سه ماهه) در کارگاه و موسسات مشمول دستورالعمل استفاده کرده اند حداکثر تا 21 ماه می توانند از طرح مشوق بیمه اي

 
استفاده کنند. 

به گفته وي مدت دوره کارورزي (شامل دوره مقدماتی و معافیت) حداکثر 24 ماه است که طی آن کارورز به منظور تبادل دانش

 
کسب تجربه و ارتقاي مهارت در کارگاه مشغول است. 

وي معتقد است دارا بودن حداقل مدرك تحصیلی دانشگاهی کارشناسی که در زمان ثبت نام کمتر از 35 سال تمام سن داشته باشند؛
و همچنین در طول دو سال قبل از ثبت نام داراي سوابق بیمه اي به مدت 3 ماه یا بیشتر بوده و یا سابقه بیمه پردازي در شغلی که

 
بابت آن طی دوره کارورزي جذب کارگاه می شود، داشته باشد، مشمول این دستورالعمل نمی باشد. 

طرح مشوق بیمه اي سهم کارفرما باعث افزایش قابلیت جذب و اشتغال دانش آموختگان دانشگاهی از طریق انتقال مهارت و تجربه در
محیط کار براي ورود به بازار کار شده و همچنین سبب فراهم ساختن زمینه انتقال دانش از دانش آموخته به بنگاه اقتصادي و کاهش

 
هزینه بکارگماري نیروي کار براي کارفرما می شود. 

 
از ابتداي سال 110 نفر متقاضی و 16 واحد پذیرنده در سامانه کارورزي ثبت نام کردند که 89 قرارداد کارورزي منعقد شده است. 

انتهاي پیام / ط ا



معرفی 12 کانون فرهنگی مساجد فارس به رویداد ملی “فهما”
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مدیر ستاد هماهنگی فرهنگی هنري مساجد فارس از معرفی 12 کانون این استان به مرحله کشوري سومین رویداد ملی
«فهما» خبر داد.

نشست کمیته انتخاب مرحله استانی کانون هاي فرهنگی ـ
هنري مساجد فارس در سومین رویداد ملی «فهما»
یکشنبه 19 دي با حضور مدیر و کارشناسان ستاد
هماهنگی کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد فارس و

 
ناظر استانی در بستر فضاي مجازي برگزار شد. 

حجت الاسلام حسین امیدي، مدیر ستاد هماهنگی کانون
هاي فرهنگی ـ هنري مساجد فارس در این نشست گفت:
سومین رویداد ملی «فهما» در قالب ثبت فعالیت هاي
کانون هاي مساجد در سامانه «بچه هاي مسجد» با شعار

«به توان مردم» برگزار شد که در این رویداد برنامه هاي اجراي شده در سه شبستان فرهنگ، هنر و نوآوري و 12 رواق زیرمجموعه با

 
عناوین ترنج، دانش، رسانه، سرود، فن آوري، فیلم، نمایش، قلم، کارآفرینی، کتاب، نور و همدلی به ثبت رسید. 

او با اشاره به فعالیت یک هزار و 253 باب کانون فرهنگی ـ هنري در مساجد استان فارس، افزود: از این تعداد 729 باب کانون در

 
مناطق شهري و 524 باب کانون در مناطق روستایی مستقر و مشغول فعالیت در زمینه هاي مختلف هستند. 

امیدي با تأکید بر اینکه تعدد کانون هاي مساجد و حجم آثار ثبت شده کار داوري را بسیار سخت کرده است و در این راستا 12
کانون به مرحله کشوري راه پیدا کرده اند، گفت: برخی از کانون ها در چند رواق از رواق هاي 12 گانه رویداد «فهما» حائز شرایط
انتخاب براي راهیابی از مرحله استانی به مرحله کشوري هستند که در این زمینه تلاش شده است تا در هر رواق که امتیازهاي

 
بیشتري کسب کرده اند، معرفی شوند. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد فارس ادامه داد: از بین کانون هاي انتخاب شده در مرحله کانونی طبق
فهرست اولیه و تکمیلی که ستاد تهران در انتخاب ما گذاشته است، براي هر رواق یک کانون به مرحله کشوري معرفی شده است که
تا 24 دي ماه فرصت خواهند داشت تا با بارگذاري مستندات در رشته معرفی شده به رقابت با کانون هاي راه یافته از سایر استان ها

 
بپردازند. 

انتهاي پیام



پیش بینی حضور بیش از 300 هزار زائر در سالگرد مراسم
سردار دلها در کرمان

پیش بینی حضور بیش از 300 هزار زائر در سالگرد مراسم سردار دلها در

کرمان
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پیش بینی حضور بیش از 300 هزار زائر در سالگرد مراسم
سردار دلها در کرمان جلسه شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با حضور یوسف پور واجد
مدیر صندوق کارآفرینی امید استان کرمان ، مدیران ادارات ومسئولین روابط عمومی ها و عباس تقی زاده مدیر کل روابط عمومی
استانداري کرمان به منظور هماهنگی جهت ایام سالگرد شهادت قاسم سلیمانی برگزار شد. به گزارش روابط عمومی صندوق
کارآفرینی امید استان کرمان در این جلسه عنوان شد پیش بینی می شود بیش از 300 هزار نفر مسافر به همین مناسبت راهی دیار
سردار دل ها شوند. در این جلسه راهکارهاي میزبانی مناسب بارعایت پروتکل هاي بهداشتی و برنامه ریزي براي ترویج مکتب حاج

قاسم به وسیله دستگاههاي زیر مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بررسی و راهکارهاي مورد نظر مطرح شد.



پرداخت 667 میلیون تومان از اعتبارات صندوق کارآفرینی امید
استان به مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره)در شهرستان

بردسیر

پرداخت 667 میلیون تومان از اعتبارات صندوق کارآفرینی امید استان به

مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره)در شهرستان بردسیر
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پرداخت 667 میلیون تومان از اعتبارات صندوق کارآفرینی
امید استان به مددجویان کمیته امداد امام خمینی (ره)در

شهرستان بردسیر به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان تحویل خودرو هاي مددجویان کمیته امداد شهرستان
بردسیر با حضورفرماندار شهرستان ، مدیر صندوق کارآفرینی امید شهرستان و رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) انجام شد. شایان

ذکر است مدت بازپرداخت اقساط این خودرو ها با مدت تنفس 4ماه به منظور حمایت از مددجویان در نظر گرفته شده است.



پرداخت یک میلیارد و 126 میلیون و 800 هزار تومن از
اعتبارات صندوق کارآفرینی امید به مددجویان کمیته امداد امام

خمینی( ره) در شهرستان ریگان

پرداخت یک میلیارد و 126 میلیون و 800 هزار تومن از اعتبارات صندوق

کارآفرینی امید به مددجویان کمیته امداد امام خمینی( ره) در شهرستان

ریگان
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پرداخت یک میلیارد و 126 میلیون و 800 هزار تومن از
اعتبارات صندوق کارآفرینی امید به مددجویان کمیته

امداد امام خمینی( ره) در شهرستان ریگان به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان کرمان تحویل خودروهاي
مددجویان کمیته امداد شهرستان ریگان با حضور فرماندار،امام جمعه، رئیس کمیته امداد و مدیر صندوق کارآفرینی امید شهرستان
انجام شد. شایان ذکر است مدت بازپرداخت اقساط این خودروها با تنفس 4 ماه به منظور حمایت از مددجویان در نظر گرفته شده

است.



در ادامه رسیدگی به درخواست هاي مردمی ، مدیر صندوق
کارآفرینی امید استان کرمان در محل سامانه سامد پاسخگوي

درخواست هاي مردم استان بود.

در ادامه رسیدگی به درخواست هاي مردمی ، مدیر صندوق کارآفرینی امید

استان کرمان در محل سامانه سامد پاسخگوي درخواست هاي مردم استان بود.
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در ادامه رسیدگی به درخواست هاي مردمی ، مدیر
صندوق کارآفرینی امید استان کرمان در محل سامانه سامد

پاسخگوي درخواست هاي مردم استان بود. به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان کرمان این پنجمین حضور مدیر
صندوق کارآفرینی امید استان کرمان در سامانه سامد در سال جاري بود. گفتنی است به دلیل شیوع ویروس کرونا رسیدگی به
درخواست هاي مردمی به دلیل رعایت پروتکل ها ، به صورت تلفنی انجام شد . شایان ذکر است بیشتر خواسته هاي مردم در خصوص

دریافت تسهیلات فوري و ضروري و نیز امهال وام هاي دریافتی بوده است.



پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون ریال تسهیلات به
کارآفرینان پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون ریال

تسهیلات به کارآفرینان شهرستان انار

پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون ریال تسهیلات به کارآفرینان

پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون ریال تسهیلات به کارآفرینان

شهرستان انار
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پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون ریال تسهیلات
به کارآفرینان پرداخت بیش از 62 میلیارد و 394 میلیون

ریال تسهیلات به کارآفرینان شهرستان انار علی جدیدي مدیر صندوق کارافرینی امید شهرستان انار گفت : از ابتداي سال 97 تاکنون
62 میلیارد و 394 میلیون ریال از اعتبارات صندوق کارآفرینی امید به کارآفرینان این شهرستان پرداخت شده. وي افزود: این میزان
اعتبار به حوزه هاي کشاورزي، ضروري ، خدمات و صنعت پرداخت گردیده با توجه با استقبال کارآفرینان ، مشاغل خانگی ، قالی بافی
و تولید نان کرنو در این شهرستان بیشترین میزان اعتبار را به خود اختصاص داده اند. جدیدي در ادامه گفت: از این محل 336 شغل
نیز ایجاد شده است که خدمات با 111نفر اشتغال رتبه اول را دارد و بعد از آن صنعت ،کشاورزي و سایر حوزه ها در ایجاد این مشاغل

مشارکت داشته اند.



ایجاد بیش از 66 شغل با حمایت صندوق کارآفرینی امید در
شهرستان ریگان

ایجاد بیش از 66 شغل با حمایت صندوق کارآفرینی امید در شهرستان ریگان
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ایجاد بیش از 66 شغل با حمایت صندوق کارآفرینی امید
در شهرستان ایجاد بیش از 66 شغل با حمایت صندوق کارآفرینی امید در شهرستان ریگان حامد بخت مدیر صندوق کارافرینی امید
شهرستان ریگان گفت : از ابتداي سال 1400 تا پایان آذر ماه مبلغ 32 میلیارد و 783 میلیون ریال تسهیلات اشتغالزایی طی تفاهم
نامه هاي بنیاد برکت ، کمیته امداد و سازمان زندانها در شهرستان ریگان به متقاضیان پرداخت گردید. وي افزود : این میزان اعتبار به

حوزه هاي کشاورزي ،ضروري، خدمات و صنعت پرداخت شده و براي 66 نفر در این شهرستان اشتغال ایجاد شده است.



پرداخت 20 میلیارد و 224 میلیون و 272 هزار ریال تسهیلات
به کارآفرینان شهرستان راور

پرداخت 20 میلیارد و 224 میلیون و 272 هزار ریال تسهیلات به کارآفرینان

شهرستان راور
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پرداخت 20 میلیارد و 224 میلیون و 272 هزار ریال
تسهیلات به کارآفرینان شهرستان راور سامان صابري مدیر صندوق کارآفرینی امید شهرستان راور گفت : از ابتداي سال 1400 تاکنون
بیش از 20 میلیارد و 224 میلیون ریال تسهیلات در حوزه هاي خدمات ، صنعت و کشاورزي پرداخت شده است. صابري افزود :درپی
تفاهم نامه کمیته امداد بیش از از دو میلیارد و 213 میلیون ریال اعتبار به مددجویان کمیته امداد پرداخت گردید و در پی تفاهم نامه
بنیاد برکت بیش از 22 میلیون و 800 هزار ریال به کارآفرینان پرداخت شد. صابري تصریح کرد : با پرداخت این میزان اعتبار در این

شهرستان از ابتداي سال 1400 تا کنون بیش از 32 شغل ایجاد شده است



پرداخت بیش از 45 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی به
متقاضیان شغل در شهرستان فهرج

پرداخت بیش از 45 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی به متقاضیان شغل در

شهرستان فهرج
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پرداخت بیش از 45 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی به
متقاضیان شغل در شهرستان فهرج پرداخت بیش از 45 میلیارد ریال تسهیلات کارآفرینی به متقاضیان شغل در شهرستان فهرج ولی
اله امیرفضلی مدیر صندوق کارآفرینی امید شهرستان فهرج گفت: از سال 97 تا کنون بیش از 45 میلیارد ریال تسهیلات به
کارآفرینان در این شهرستان پرداخت شده است. وي افزود : این میزان اعتبار به 66 پرونده در حوزه هاي صنعت ،خدمات و کشاورزي

اختصاص یافته است .



آیین واگذاري 50 دستگاه وانت نیسان به مددجویان کمیته
امداد امام خمینی (ره) با حمایت صندوق کارآفرینی امید استان

کرمان انجام شد.

آیین واگذاري 50 دستگاه وانت نیسان به مددجویان کمیته امداد امام خمینی

(ره) با حمایت صندوق کارآفرینی امید استان کرمان انجام شد.
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آیین واگذاري 50 دستگاه وانت نیسان به مددجویان کمیته
امداد امام خمینی (ره) با حمایت صندوق کارآفرینی امید

استان کرمان انجام شد. به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان کرمان واگذاري این خودروها در پی تفاهم نامه
صندوق کارآفرینی امید و کمیته امداد امام خمینی مبنی بر مشارکت این دو نهاد در حمایت از کارافرینان کارآفرینان و مددجویان
تحت پوشش پوشش کمیته امداد انجام شد و بر اساس آن صندوق کارآفرینی امید بیش از 10 میلیارد و 900 میلیون تومان به
متقاضیان تسهیلات پرداخت کرد. همچنین دراین روز 650 سري جهیزیه به مددجویان محروم کمیته امداد اعطا شد و در آیینی از

حمایت هاي مدیر صندوق کارآفرینی امید یوسف پورواجد با اهداي لوح تجلیل شد.



صدور بیش از 900 فقره جواز تاسیس صنعتی در استان البرز

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان البرز اعلام کرد: از
ابتداي سال 1400 تاکنون، 918 فقره جواز تاسیس صنعتی توسط

 
سازمان صمت در سطح استان البرز صادر شده است. 

رامین ربیعی افزود: جوازهاي تاسیس صادره می توانند شرایط اشتغال
بیش از 42 هزار و 96 نفر را با حجم سرمایه گذاري پیش بینی شده

 
بالغ بر 3 هزار و 829 میلیارد تومان فرآهم آورند. 

وي افزود: استان البرز در صدور جواز تاسیس رتبه یازدهم کشوري و در حوزه سرمایه گذاري در جایگاه دهم قرار دارد؛ همچنین رتبه
کشوري ایجاد اشتغال جوازهاي تاسیس صنعتی استان پنجم کشوري می باشد.ربیعی همچنین از صدور 63 مجوز طرح توسعه با
امکان اشتغالزایی مستقیم براي 2091 نفر و سرمایه گذاري بالغ بر 546 میلیارد تومان خبر داد.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
تصریح کرد: در مجموع در سطح استان البرز؛ 1002 مورد طرح نیمه تمام صنعتی، با سرمایه گذاري بیش از 346 هزار میلیارد ریال

داریم که در صورت تکمیل، شرایط اشتغالزایی براي 72 هزار نفر را به همراه خواهد داشت.



دستیابی به رشد اقتصادي 8 درصدي دور از دسترس نیست

منبع: ارك خبرشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/10/19

به گزارش ارك خبر،عابدین خرّم در هشتادمین جلسه ي شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی آذربایجان شرقی که با
حضور مسئولین...

به گزارش ارك خبر،عابدین خرّم در هشتادمین جلسه ي شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی آذربایجان شرقی که با
حضور مسئولین استانی، نمایندگان مردم استان در مجلس شوراي اسلامی و فعالین بخش خصوصی استان در اتاق بازرگانی، صنایع،
معادن و کشاورزي تبریز برگزار شد، با اشاره به اقدامات موثر دولت سیزدهم در رسیدن به شرایط پایدار در مقابله با ویروس کرونا،
خاطرنشان کرد: حوزه ي گردشگري یکی از بخش هاي مهم براي دوران پساکرونا است و باید ظرفیت هاي این بخش به صورت جدي

 
فعال شود. 

وي همچنین صنعت گردشگري را یکی از ظرفیت هاي مهم استان برشمرد و افزود: صنعت گردشگري می تواند یکی از فرصت هاي

 
استان براي جذب سرمایه باشد و لازم است براي رونق گرفتن آن، برنامه عملیاتی از سوي فعالان بخش خصوصی تهیه شود. 

خرّم در بخش دیگري از سخنان خود، سیاست هاي دولت سیزدهم را در بخش مسکن، یک فرصت طلایی براي رشد اقتصادي خواند و
تاکید کرد: سرمایه گذاران خوبی از بخش خصوصی پاي کار آمده اند و دولت نیز براي تبدیل مسکن از حالت سرمایه اي به راه حلی

 
براي حل مشکل مسکن عزمی جدي دارد. 

وي گفت: امیدواریم با ارائه ي تسهیلات و مشوق هاي لازم و اهتمام در جهت بازآفرینی و اصلاح بافت هاي فرسوده، هدف گذاري

 
ساخت 200 هزار مسکن در آذربایجان شرقی را محقق کنیم. 

استاندار آذربایجان شرقی در خصوص صنعت فرش نیز بیان کرد: این صنعت یکی از فرصت هاي کم نظیر استان براي رشد اقتصادي و

 
یکی از نمادهاي ملی، فرهنگی و هنري ما است که متاسفانه جایگاه آن در تولید و اشتغال، در حد انتظار نیست. 

وي با تاکید بر احیاء فعالیت هاي صنعت فرش در استان، اظهار کرد: مشکلات صنعت فرش باید به صورت ویژه در کارگروه تسهیل و

 
رفع موانع تولید استان بررسی می شود. 

خرّم همچنین با اشاره به کسب رتبه ي برتر کشوري توسط شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصی آذربایجان شرقی گفت: حفظ
این رتبه، مهم تر از کسب آن است و باید مسائل و موضوعات مطرح شده در این جلسات به صورت جدي توسط دستگاه هاي مسئول

 
و تشکل هاي بخش خصوصی پیگیري شود. 

وي، فعال شدن مرکز پژوهش هاي اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي تبریز را نیز اتفاقی ارزشمند عنوان کرد و گفت: شعار ما
در خصوص اتاق بازرگانی «قرارگاه اقتصادي» بود که باید این شعار را به صورت عملی نشان دهیم و موجب بالندگی و پویایی اقتصاد

 
استان باشیم. 



 
حذف ارز 4200 تومانی در بازار تنش نابجایی ایجاد کرده است 

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي تبریز نیز در این جلسه گفت: در سه ماه گذشته شاهد رشد صادراتی خوبی در استان
بودیم که این آمار نشان می دهد وضعیت صادرات رو به بهبود است و با توجه به سیاست دولت جدید، امیدواریم به زودي در زمینه ي

 
تعامل با دنیا و ارتباط با کشورهاي خارجی بتوانیم چشم انداز جدیدي در توسعه و رشد اقتصادي  کشور داشته باشیم. 

یونس ژائله ادامه داد: موضوع حذف ارز 4200 تومانی علاوه بر ایجاد تنش در بازار، مشکلاتی جدي در تامین مواد اولیه ي واحدهاي
صنایع غذایی و تبدیلی به وجود خواهد آورد و باوجود اینکه این مسائل و مشکلات در حوزه ي اختیارات استان نیست، باید برنامه اي

 
در این خصوص در شوراي گفت وگو طرح و به تهران ارسال شود. 

 
آذربایجان شرقی مصرف کننده ویژه آرد، روغن و شکر است 

نماینده مردم بستان آباد در مجلس شوراي اسلامی نیز گفت: آذربایجان شرقی در صنایع غذایی از جمله شکر، روغن و آرد یک مصرف
کننده ویژه محسوب می شود که باید ضمن پشتیبانی استانداري و احصاء نیازها، مسائل و مشکلات از تهران درخواست شود چرا که

 
درصورت ایجاد خلل در بازار، مصرف کنندگان خانوار نیز تحت فشار قرار خواهند گرفت. 

غلامرضا نوري در خصوص مشکلات بیمه ي قالیبافان نیز بیان کرد: تاکنون هیچ گاه پیشنهادي از سوي دولت در ارتباط با بیمه ي

 
قالیبافان مطرح نشده است و این نمایندگان مجلس بوده اند که مسایل را حل و این موضوع را وارد بودجه کرده اند. 

وي خاطرنشان کرد: در لایحه ي بودجه 1401 نیز موضوع خاصی براي این موضوع در نظر گرفته نشده که ما در مجلس حتما

 
پیشنهاد می کنیم تا این موارد در بودجه سال آینده تقویت شود. 

به گزارش ایسنا، در این جلسه مشکلات مربوط به گروه صنعتی تراکتورسازي تبریز در خصوص تامین ورق هاي فولادي از بورس کالا،
تامین مواد اولیه ي صنایع غذایی، صدور کارت بازرگانی و پروانه بهره برداري براي شرکت هاي فنّاور و دانش بنیان، تامین انرژي
واحدهاي صنعتی و تولیدي و موضوع بازگشت ارز ناشی از صادرات محصولات کشاورزي مطرح و تصمیمات لازم براي حل مشکلات

 
مطرح شده، اتخاذ شد. 

انتهاي پیام



نماینده مجلس: قاچاق کالا سم مهلکی براي اقتصاد و تولید ملی است

منبع: ایرناشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/10/19

سنندج- ایرنا- نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس شوراي اسلامی گفت: کالاي قاچاق سمی مهلک براي
اقتصاد و تولید ملی است و عرضه تولیدات داخلی را در تنگنا قرار می دهد.

سنندج- ایرنا- نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره
در مجلس شوراي اسلامی گفت: کالاي قاچاق سمی مهلک
براي اقتصاد و تولید ملی است و عرضه تولیدات داخلی را

 
در تنگنا قرار می دهد. 

به گزارش ایرنا، محسن فتحی روز یکشنبه در دیدار با
سرهنگ محمدعارف سپهري فرمانده مرزبانی استان
کردستان در سنندج اظهار داشت: تحقق شعار اقتصاد
مقاومتی می تواند موجب رونق اقتصادي و امنیت بیشتر
شود، که مرزبانان دلاور با تلاش در راستاي مبارزه با کالاي

 
قاچاق ضامن تحقق این شعار بوده و در این راستا نقشی بی بدیل و بی نظیر دارند. 

وي مرز را فرصتی مناسب براي ایجاد اشتغال و کارآفرینی قانونمند دانست و افزود: امیدواریم با توسعه زیرساخت ها و همکاري و

 
تعامل میان مرزبانان و مرزنشینان گام هاي بلندي در راستاي شکوفایی مناطق مرزي برداریم. 

وي اضافه کرد: امنیت، جز با قانون مداري حاصل نمی شود و تعامل و همکاري سازمان ها، نهادها و مرزنشینان با مرزبانی، علاوه بر

 
کمک به ارتقاء امنیت، موجب توسعه اقتصادي منطقه نیز خواهد شد. 

نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: رویکرد جامعه محور نیروهاي مرزبانی نشان دهنده

 
عملکرد مثبت این نیروي مقتدر است که نظم و امنیت را در هر شرایطی به ویژه در نوار مرزي برقرار می کنند. 

وي مرزبانی را نهادي محوري در تامین امنیت و آرامش جامعه به ویژه مرزنشینان برشمرد و افزود: فضیلت مرزبانی از مرز و بوم این

 
مملکت که آغشته به خون شهداي عزیز است، کمتر از فضیلت خدمات رزمندگان در زمان هشت سال دفاع مقدس نیست. 

نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس شوراي اسلامی مرزبانان را امنیت آفرین و مایه افتخار دانست و گفت: امروز
مرزبانان با روحیه سلحشوري و مجاهدت در سخت ترین شرایط جغرافیایی و حداقل امکانات زیستی از مرزها حراست و پاسداري می

 
کنند و این جاي بسی مباهات و افتخار است. 

برچسب ها 



 
- مجلس شوراي اسلامی 

 
- کردستان 

 
- سنندج 

- کالاي قاچاق



مناطق ویژه اقتصادي حیات خلوت واردکنندگان/ فرار سرمایه گذار ره آورد

تعلل 17 ساله راه اندازي منطقه ویژه جازموریان

منبع: داناشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/10/19

عدم نظارت صحیح و حمایت هاي بعدي از کارخانجات در مناطق ویژه، این مناطق را به شاه راهی براي بروز فساد و سرازیر
شدن انواع واردات به داخل تبدیل کرده است.

 عدم نظارت صحیح و حمایت هاي بعدي از کارخانجات در

 
مناطق ویژه، این مناطق را به شاه راهی براي بروز فساد و سرازیر شدن انواع واردات به داخل تبدیل کرده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ مناطق ویژه اقتصادي یکی از راهکارهاي مناسب براي تسهیل امور کارآفرینان و سرمایه گذاران
حقیقی براي ورود به عرصه تولید است، به طوریکه راه اندازي کسب وکارها در مناطق ویژه اقتصادي تا حد زیادي موجب کاهش

 
هزینه هاي تولیدي فعالان اقتصادي می شود. 

اهمیت ظرفیت هاي مناطق ویژه به حدي مهم است که در سیاست هاي بیست و چهارگانه اقتصاد مقاومتی، یکی از مهم ترین محورها
توسعه، عملکرد مناطق آزاد و ویژه اقتصادي است و این نشان از جایگاه و نقش این مناطق در توسعه دارد، اما متاسفانه عملکردي که

 
در کشور از مناطق ویژه شاهد بودیم با اهدافی که سیاست گذار ترسیم کرده منطبق نبوده است. 

عبدالمجید شیخی استاد دانشگاه و کارشناس مسائل اقتصادي در گفتگو با ""راه آرمان"" عنوان کرد: طبق گزارش اعلامی در تاریخ

 
15 اردیبهشت سال 1400 مقرر شد ي2 منطقه آزاد تجاري و 13 به مناطق قبلی افزوده شود. 



 
 

 
مناطق ویژه درگیر قوانین گمرکی و مالیات نیستند 

وي با بیان اینکه مناطق ویژه اقتصادي خصوصیاتی دارند که به نظر من بر مناطق آزاد ارجحیت دارند، عنوان کرد: منطقه ویژه
اقتصادي به جایی گفته می شود که در آن براي تسهیل فعالیت هاي اقتصادي معمولاً قوانین گمرکی که در مناطق غیر ویژه به نحوي

 
محدود کننده، محسوب می شوند، در این محیط ساده و تسهیل می شوند. 

کارشناس مسائل اقتصادي اذعان کرد: درمناطق ویژه اقتصادي در امر واردات، صادرات کالا و حمایت از صنعت داخلی سعی شده است
که قوانین را ساده تر و روان تر اجرا کنند، دولت ها دراین مناطق براي جذب فناوري ها و سرمایه گذاري ها مشوق هایی را قائل می
شوند؛ از جمله معافیت هاي مالیاتی که در قالب سود بازرگانی یا تعرفه هاي گمرکی بر مبادي گمرکات و نقاط مرزي کشور اعمال می

 
شود. 

شیخی ادامه داد: در مناطق ویژه اقتصادي تعرفه ها و سودهاي بازرگانی معمولاً کاهش پیدا می کند و تمرکز اصلی در این مناطق بر
ساده سازي فرآیند تجارت است در این مناطق معمولا قوانین مبادلاتی آزادتر ومعافیت ها بیشتر هستند و عوارض گمرکی و تشریفات

 
ارزي ساده تري نسبت به مناطق دیگر دارند. 

وي افزود: صدور مجوز ساخت و ارائه برنامه پایان کارمعمولاً در مناطق ویژه اقتصادي رایگان است و تبعیت از قانون کار در این مناطق
معمولا ساده تراست واینگونه مشوق ها عملا در این مناطق به این علت داده می شوند تا تجارت ساده تر و تولید هم روان تر وبا قیمت

 
پایین تري به بازار ارائه شود. 

 
از مزیت هاي مناطق ویژه اقتصادي دسترسی سریعتر به منابع داخلی است 

شیخی یکی از مزیت هاي مناطق ویژه اقتصادي را دسترسی سریعتر به منابع داخلی نام برد و گفت: به لحاظ هزینه هاي تامین
ورودي ها و خروجی صنایع تکمیلی و زنجیره تولید؛ درون سرزمینی بودن مناطق ویژه می تواند به صرفه تر باشد، به همین علت
تشویق ایجاد مناطق ویژه اقتصادي و جذب سرمایه گذاران در این عرصه، می تواند براي اقتصاد کشور بسیار مفیدتر نسبت به مناطق

 
آزاد تجاري واقع شوند. 

استاد دانشگاه افزود: وجود مناطق ویژه اقتصادي در درون مرزهاي سرزمینی می تواند سبب جذب نیروي کار از مناطق محروم و



 
توسعه اقتصادي آن مناطق شود. 

کارشناس مسائل اقتصاد در پایان خاطر نشان کرد: کنترل ها و نظارت ها بر مناطق ویژه اقتصادي نسبت به مناطق آزاد تجاري بهتر و
ساده تر خواهد بود به همین علت ما در مناطق ویژه اقتصادي با معضل قاچاق کمتر مواجه هستیم تا در مناطق آزاد تجاري، بنابراین
خصوصیات خاصی که مناطق ویژه اقتصادي نسبت به همتاي خود با عنوان آزاد تجاري دارد می تواند در جهت رشد و توسعه

 
اقتصادي موثرتر واقع شود. 

 
در استان کرمان مناطق ویژه اقتصادي شامل سیرجان، رفسنجان، شهر بابک، گل گهر، جازموریان(رودبار جنوب) و ارگ بم می شوند. 

 
 

ارگ جدید بم کرمان از مناطق ویژه اي است که تراکم خودروسازان در ان است و کرمان موتور با هلدینگ زیر مجموعه خود در این
منطقه به امر تولید و حتی قطعه بندي خودروهاي خارجی اقدام کرده اند که محصولات ماشین به صورت CKC وارد کشور شده و در

 
این منطقه سر هم بندي و رنگ امیزي می شود و به بازار روانه می شوند. 

در مناطق سیرجان و گل گهرو شهر بابک عمده فعالیت ها معدنی است و بر سنگ اهن و محصولات جانبی ان تمرکز شده است در
رفسنجان نیز عمده فعالیت معدنی و متوجه مس و صنایع مربوط به مس است که تولید کنندگان فراوري مس در این حلقه گرد هم
جمع شده اند و اکنون این مناطق از مشکلات کمتري برخوردار هستند اما منطقه جازموریان کرمان هم محرومتر است و هم نوپا که

 
استان پیگیر رفع مشکلات این منطقه ویژه است. 

جنوب کرمان از جمله مناطق محروم استان است که با وجود ظرفیت هاي فراوان در بخش کشاورزي و معادن اما به دلیل سومدیریت

 
هاي موجود هیچگاه پیشرفت اقتصادي و بهبود وضعیت معیشتی مردم را به دنبال نداشته است. 

 
17 سال معطلی براي راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي جازموریان 

منصور شکرالهی نماینده 5 شهر جنوبی در تشریح راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي جازموریان گفت: علیرغم اهمیت این منطقه ویژه



اقتصادي، متاسفانه بعدازگذشت 17سال بدلیل تعلل دستگا ه ها و نهادهاي ذیربط و متولی هیچ اقدام مثبتی درخصوص عملیاتی
کردن آن به صورت جدي صورت نگرفته است که این موضوع از یک سو باعث سرخوردگی مردم منطقه از وعده هاي مسئولین واز

 
دست رفتن فرصت هاي سرمایه گذاري درمنطقه می شود. 

 
 

نماینده مردم جنوب تاکید کرد: منطقه جنوب کرمان بویژه پنج شهرستان رودبار جنوب ،قلعه گنج، کهنوج ،منوجان وفاریاب علیرغم
دارا بودن ظرفیت ها و قابلیت هاي برجسته طبیعی هنور نتوانسته اند به توسعه اي متناسب و همسان با آن دست یابند؛ وجود قطب
کشاورزي جنوب کرمان با بیش از5 میلیون تن محصولا ت کشاورزي که بیشترین تولیدات زراعی استان را به بازار عرضه می کند
بعضی از مصادیق آشکار این قابلیت ها است که درعین حال منعکس کننده ظرفیت هاي بالقوه آن براي توسعه پایدارو همه جانبه

 
منطقه در آینده است. 

شکرالهی تاکید کرد: مجاورت با خط لوله سراسري گاز که از عسلویه تا شرق کشور را می پیماید، استقرار در نقطه تلاقی هفت
شهرستان و سه استان کرمان، هرمزگان و سیستان وبلوچستان، شرایط بسیار مناسب اجتماعی و فرهنگی و گرایش هاي نیرومند مردم
براي توسعه، وجودمنابع نیرومند طبیعی که زمینه ساز و در عین حال مکمل توسعه بخش صنعت محسوب می شوند و محرومیت
بخش قابل توجهی از جنوب کرمان که منتفع شوندگان اصلی اجراي طرح ها محسوب می شوند ، توجیهات بالاي اقتصادي ، اجتماعی

 
وسیاسی راه اندازي این منطقه اقتصادي را پررنگ تر می سازد. 

 
مناطق ویژه؛ یک فرصت براي توسعه اقتصادي است 

محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی نیز در فگتگو با خبرنگارما در خصوص نقش مناطق ویژه
اقتصادي گفت: این مناطق در کشور یک فرصت هستند تا ما بتوانیم از ظرفیت آنها براي توسعه اقتصادي کشور استفاده کنیم و تجربه

 
کشورهاي توسعه یافته و ظرفیت هاي مناطق مختلف کشور ما راه اندازي مناطق ویژه اقتصادي را پر اهمیت تر کرده است. 

اگرچه وظیفه مهم دولت در کنار این موارد حمایت از این صنایع در مقابل واردات است گاه مشاهده می شود عدم حمایت دولت از

 
صنعتگران منطقه ویژه و اجازه ورود بی رویه و قاچاق برخی محصولات موجب تعطیلی کارخانجات در این مناطق می شود. 



 
 

 
تغییر مسیر مناطق ویژه از تولید به واردات با عدم نظارت صحیح 

متاسفانه در کشور ما عدم نظارت صحیح و حمایت هاي بعدي از کارخانجات در مناطق ویژه، این مناطق را به شاه راهی براي بروز
فساد و سرازیر شدن انواع واردات به داخل تبدیل کرده است برخی سودجویان علاوه بر دریافت تسهیلات ارزان قیمت به بهانه واردات
تجهیزات به منطقه و احداث کارخانه، به جاي قدم گذاشتن در مسیر تولید، مناطق ویژه را به مکانی براي واردات محصولات از سایر

 
کشورها با تعرفه پایین تبدیل کرده اند. 

مکانی که هدف اصلی آن توسعه تولید و اشتغال است، معبري براي خروج تولید کنندگان و افزایش واردات با قیمت پایین شده است
که لازمه استفاده مناسب از این مسیر و تشدید قدرت اثرگذاري آن بر اقتصاد کشور، نظارت صحیح دولت در این بخش و استفاده از

 
تجارب موفق سایر کشورها در تصمیم سازي در رابطه با این مناطق است. 

انتهاي پیام/



یک انتصاب پر حاشیه در قزوین و نگرانی از حیف و میل بیت المال

منبع: داناشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/10/19

در اقدامی غیر منتظره و با حکم غلامحسین حسینی نیا، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، حجت الاسلام سیدمحمود
عرب به سمت سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان قزوین منصوب شد.

در اقدامی غیر منتظره و با حکم غلامحسین حسینی نیا،
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، حجت الاسلام
سیدمحمود عرب به سمت سرپرست اداره کل آموزش فنی

 
و حرفه اي استان قزوین منصوب شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از صبح
قزوین؛ استان قزوین با دارا بودن ظرفیت ها و امکانات
متعدد در زمینه کارخانجات و شرکت هاي تولیدي و
همچنین موقعیت جغرافیایی و اجتماعی بواسطه قرارگیري
در شاهراه ارتباطی شمال به جنوب و جنوب به غرب کشور
در تولیدات کشاورزي و اقتصاد کشور نقش مهم و بسزایی
داشته و همواره مورد توجه جریانات سیاسی متنوع بوده

 
است. 

ویژگی هاي برجسته استان در مسائل اقتصادي و تمرکز در ارتقاء آموزش هاي مهارتی و توانمندسازي کارآموزان می تواند نقش

 
بسزایی در اشتغال زایی و رفع موانع تولید در کارخانجات ایفا نماید. 

افزایش مهارت در افراد جویاي کار و شاغل منجر به ارتقاء کیفیت تولیدات محصولات داخلی و در نتیجه توسعه صادرات غیر نفتی می

 
شود و همین امر در استان قزوین که یک استان صنعتی است بسیار پررنگ تر خواهد بود. 

امروزه نیازهاي بازار مهارتی از وضعیت فعلی مهارت آموزي اقناع نشده و نیاز به مهارت هاي پیشرفته و به روز عمیقاً احساس می شود.

روز گذشته در یک اقدامی غیر منتظره و با حکم غلامحسین حسینی نیا، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان
آموزش فنی و حرفه اي کشور، حجت الاسلام سیدمحمود عرب به سمت سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان قزوین

 
منصوب شد. 

این انتصاب در حالی انجام شده که مجموعه آموزش فنی و حرفه اي استان داراي نیروهاي متخصص، انقلابی و با تجربه است که البته

 
مورد توجه قرار نگرفته اند. 

با بررسی رزومه کاري حجت الاسلام سید محمود عرب که داراي تحصیلات حوزوي است نکته حایز اهمیت عدم برخورداري از
تخصص و کارآمدي در حوزه آموزش فنی و حرفه اي است؛ به نظر می رسد این انتصاب به طور یقین آسیب هاي جدي به سازمان و



 
رسالت آن وارد نموده و آسیب و دود این تصمیم گیري اشتباه به چشم جوانان استان خواهد رفت. 

انتهاي پیام/



بازپروري، آموزش و اشتغال 5 هزار معتاد با حمایت شهرداري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس شوراي اسلامی شهر تهران گفت: شهرداري تهران 5 هزار نفر را در مدت 6 ماه بازپروري و با آموزش این افراد به
اشتغال زایی آن ها کمک خواهد کرد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، آقاي مهدي چمران در پایان سی و هشتیمن جلسه شوراي شهر تهران در جمع

 
خبرنگاران گفت: در جلسه امروز حجت الاسلام امرودي رئیس سازمان فرهنگی هنري شهرداري تهران گزارشی ارائه کردد. 

رئیس شوراي اسلامی شهر تهران با بیان اینکه آقاي امانی نیز گزارشی را از بازدید اخیر خود از بخشی از منطقه 15 ارائه کرد، افزود:
در این گزارش مشکلات شهروندان این منطقه مطرح شد و عمده مشکلات مربوط به تجمع و تردد معتادان در بخش هایی از منطقه
15 است و البته با همکاري پلیس، استانداري و دادستانی در قرارگاه اجتماعی جمع آوري و بازپروري معتادان متجاهر آغاز شده است.
او تاکید کرد: با توجه به این که هر سازمان در این طرح سهمیه اي دارد، طبق هماهنگی ها شهرداري تهران 5 هزار نفر را در مدت 6
ماه بازپروري می کند و با آموزش این افراد به اشتغال زایی آن ها کمک خواهد کرد. افراد با آموزشی که می بینند، معیشت خود را

 
تامین می کنند و دیگر به اعتیاد و شرایط گذشته باز نمی گردند. 

رئیس شوراي شهر تهران ادامه داد: یکی دیگر از موضوع هایی که باید مورد توجه قرار گیرد، این است که گرمخانه ها در محیط

 
مسکونی قرار نگیرد که این موضوع مورد نقد شهروندان است و باید به آن توجه شود. 

چمران بیان کرد: لایحه تعیین نرخ بلیت موزه هاي شهرداري که هفته پیش یک فوریتش تصویب شد، امروز به صحن آمد و با
اصلاحاتی به تصویب رسید.



زارع:سیاست دولت درباره ارز ترجیحی در لایحه 1401 شفاف نیست

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/10/19

سخنگوي کمیسیون تلفیق با بیان اینکه سیاست دولت درباره ارز ترجیحی در لایحه 1401 شفاف نیست گفت: موافقت
مجلس با کلیات بودجه مشروط به اطمینان از تدوین سیاست هاي حمایت از معیشت مردم است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از خانه ملت،
رحیم زارع با تاکید بر این که راي مجلس به کلیات بودجه
به معناي تایید همه جزئیات از جمله شیوه حذف ارز
ترجیحی نیست تاکید کرد: با توجه به فرصت اندك دولت
براي تدوین لایحه بودجه منطبق بر برنامه هاي اصلاح خود
و شرایط کشور مجلس با کلیات بودجه موافقت کرد، اما در
بخش هایی از بودجه حتما لازم است اصلاحات جدي به
نفع مردم انجام شود از جمله درباره حذف ارز ترجیحی که

سیاست دولت خیلی شفاف نیست، موافقت مجلس در حقیقت موافقت مشروط است به این معنا که مجلس ابتدا باید مطمئن شود که

 
دولت براي حذف این ارز حتما سیاست هاي حمایتی از خانواده ها به خصوص اقشار ضعیف در نظر خواهد گرفت. 

وي با اشاره به تصویب کلیات بودجه 1401 در مجلس گفت: تلاش براي تکیه به منابع پایدار درامدي، پرهیز از تدوین سیاست هایی
که بدهی جدید براي دولت ایجاد می کند، پرهیز از افزایش پایه پولی، توجه به استان ها براي توسعه اشتغال و تولید و تلاش براي

 
حمایت از تولیدکنندگان از جمله نکات مثبت لایحه بودجه 1401 است که سبب شد مجلس هم به کلیات آن راي مثبت بدهد. 

نماینده مردم آباده در مجلس در عین حال افزود: البته این لایحه اشکالات جدي هم دارد که باید حتما در بررسی جزئیات اصلاح
شود از جمله مهم ترین بحث آن حمایت از معیشت خانواده ها در شرایط کنونی است که یکی از اولویت هاي جدي مجلس یازدهم در

 
بررسی بودجه 1401 خواهد بود. 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد: در این بخش سیاست دولت براي حذف ارز ترجیحی که اصل آن اتفاق مبارکی
است، خیلی شفاف نیست لذا نگرانی هاي جدي درباره شیوه اجراي آن داریم و باید این بخش حتما شفاف شود به نحوي که مشخص
باشد دولت چه سیاست حمایتی از اقشار مختلف به ویژه اقشار محروم و ضعیف دارد و چگونه درمقابل حذف این ارز از معیشت مردم

 
حمایت خواهد کرد. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 1401 کل کشور با بیان این که ما در کمیسیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی به طور
مشروط موافقت کردیم خاطرنشان کرد: این موافقت مشروط به آن است که دولت تضمین کند، اقلام پرمصرف خانوار ها با قیمت ثابت

و بدون تغییر به دست مردم برسد.



از کولبري تا اشتغالزایی براي زنان کولبر+فیلم و عکس

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/10/19

 خبرگزاري فارس کردستان/شیرین مرادي، اگرچه در
مقایسه با مردان کولبر، زنانی که کولبري می کنند، تعدادشان زیاد نیست، اما هستند زنانی که مردانه بار هاي سنگین را بر دوش می

 
بندند و در مسیر صعب العبور و خشن کوهستان هاي کردستان قدم برمی دارند تا خرج زندگی خود و خانواده شان را تامین کنند.  

مسیر سنندج به مریوان را در پیش می گیریم، مقصدمان محله موسک در شمال شهر مریوان است، محله اي با بافت قدیمی، ابتداي
محله موسک مانند بسیاري از محلات حاشیه اي شهرهاي کردستان رنگ و بوي شهر دارد اما هرچه از خیابان اصلی فاصله می گیري
به عمق محرومیت بیشتر مردمان آن پی می بري انگار قطار آسفالت در همان نقطه آغازین از ریل خارج شده است و توسعه و

 
پیشرفت در این منطقه به بن بست رسیده است. 

آنانی که رنج نان را سال هاي سال در کوه هاي سخت و صعب العبور با کوله هاي 20 تا 30 کیلو به شانه هایشان کشیده بودند و هر
روز و شبشان با کابوس سقوط خود و یا همسرانشان در پرتگاه هاي عمیق کوه هاي مرزي کردستان گره خورده بود امروز در کارگاه
هاي تولیدي امید حسینی و سبزه محمدي به آرامش رسیده اند و چرخ زندگی شان بر ریل آرامش سوار شده و در پازل تولید کشور

 
نقش آفرین شده اند. 

 
چرخ زندگی 



 
 

اگرچه هنوز خاطرات تلخ سرما و یخ زدگی در مسیر کولبري را از یاد نبرده است؛ اما با گذر از سختی ها به عنوان یک کارآفرین موفق

 
روشنایی بخش دل هم نوعانی از جنس خود شده است. 

خانم سبزه محمدي کولبر دیروز و کارآفرین امروز دفتر خاطراتش را به روزهاي سخت کولبري ورق می زند و می گوید: شرایط زندگی
ایجاب کرد به تهران مهاجرت کنیم، از موقعیت پیش آمده استفاده کردم آموزش خیاطی را در سطح مربی گیري یاد گرفتم و به

 
عنوان مربی خیاطی به مریوان بازگشتم. 

امیدوار بودم به محض بازگشت در کارگاهی مشغول به کار شوم ولی واقعیت این بود که در شهر مریوان موقعیت هاي شغلی کمتر از

 
آن چیزي بود که می شود تصورش را کرد که این شرایط براي بانوان نیز به مراتب مشکل تر و موانع و دست اندازها بیشتر بود. 

سرمایه اي براي راه اندازي کارگاه خیاطی هم نداشتم، براي همین تصمیم گرفتم سرمایه ایجاد این کارگاه را از طریق کولبري تامین

 
کنم غافل از اینکه کولبري اصلا نانی نداشت تا بخواهیم در سایه اش به نوایی برسیم. 

چهار سال تمام با 30 تا 40 نفر از زنان سرپرست خانوار و یا بانوانی که شوهرانشان در این مسیر فوت شده و یا زمین گیر شده بودند،

 
در سرماي زمستان و گرماي تابستان به دل کوهستان تته می زدیم تا سفره فرزندانمان خالی نباشد. 

ما کولبر بودیم سود اصلی را کسان دیگر به جیب می زدند حتی مجبور بودیم که کلایی که می آوریم را ضمانت کنیم  و در نهایت

 
اگر زنده برمی گشتیم و بار را سالم تحویل می دادیم 200 هزار تومان گیرمان می آمد. 

تکرار روزهاي سخت کولبري براي زنان کولبر کابوسی شبانه روزي است شب ها را با کابوس سقوط از کوه ها صبح می کردیم و در
تاریکی شب هفته اي یک بار به کوه می زدیم، لحظه هاي پر از ترس را از همان گام نخستی که از درب خانه بیرون می گذاشتیم در
وجودمان احساس می کردیم اینکه شاید دیگر این رفتن بازگشتی نداشته باشد. راه بی بازگشتی که خیلی از کولبران این شهر و دیگر

 
شهرهاي مرزي کردستان براي لقمه نان رفتند. 

 
آخرین سفر 



 
 

تصویري از روزهاي سخت کولبري اش را نشان می دهد و می گوید: نزدیک ظهر بود که آخرین هماهنگی ها را با دوستانم براي رفتن
کرده بودیم، وضعیت آب و هوایی مساعد نبود در میان رفتن و ماندن گیر کرده بودم خواست خدا بود که نرفتیم صبح تلخی که

 
روزهاي بعد از آن به کام مردم این دیار تلخ و تلخ تر شد. 

 
کارآفرینی براي زنان کولبر 

ادامه آن شرایط سخت برایم ممکن نبود، در اوج ناامیدي با آقاي حسینی کارآفرین مریوانی آشنا شدم از اهداف بلند و چشم اندازهایی
که براي اشتغال کولبران براي خودش ترسیم کرده بود برایم گفت و خواست در این مسیر با توجه به توان و تخصصی که در زمینه

 
خیاطی داشتم همراهی اش کنم. 

تصمیم گرفتیم کوك زندگی زنان کولبر را به چرخ خیاطی بدوزیم گام هاي نخست را آقاي حسینی برداشته بود، حرکتی که من
بخاطرش تن به کولبري داده بودم توسط این جوان در مریوان بنیان نهاده شده بود با خوشحالی تمام دعوت به همکاري اش را قبول
کردم و اینگونه شد که گام در مسیري نهادم که سال ها به خاطر اش سختی کوله هاي سنگین را از کوه هاي سخت و صعب العبور به

 
دوش کشیده بود. 

کار من با ایجاد واحدي کوچک در همان چهارچوب خانه شروع شد، مواد اولیه و تجهیزات را آقاي حسینی برایم تهیه کرد، چرخ
زندگی بر قرقره و کوك و سوزن برایم خوب می چرخید آسایش و آرامش به زندگیم بازگشته بود ولی این راحتی و امید را براي تک

 
تک بانوانی که در طول چهار سال کولبري با بدبختی هایشان آشنا شده بودم می خواستم. 

تصمیم من جدي بود، آموزش بعد اشتغالزایی، تمام هنري که در حرفه خیاطی در طول سال هایی که در تهران و سایر  شهرهاي
بزرگ یادگرفته بودم، سخاوتمندانه و بدون هیچ چشمداشتی در اختیار دوستانم گذاشتند تا بتوانم کرامت زندگی زنانه را به آنها

 
بازگردانم و به کمک آقاي حسینی بار سنگین کولبري را از دوش آنها پایین بکشم. 

 
ریشه کنی کولبري  



 
 

 
  

ستاد حمایت از کولبران و تعاونی فراگیر الماس سفید را با کمک آقاي حسینی و عضویت 50 نفر از بانوان کولبر و در معرض آسیب

 
این شهرستان با هدف ریشه کن کردن کولبري در بین زنان مرزنشین در مریوان و حتی استان تشکیل دادیم. 

در قالب همین تعاونی در دو روستاي دره کی و دمیو که از روستاهاي مرزي است و زنان و دختران زیادي در آن رو به کولبري می

 
آورند دو کارگاه خیاطی راه اندازي کرده ایم تا منبع درآمدي براي بانوان باشد. 

نزدیک به 2 سال است اجازه نداده ایم هیچکدام از این خانم ها به سمت کولبري بروند شرط بکارگیري هم خداحافظی با کولبري بوده

 
است. 

 
 

چرا که معتقدم کولبري در شأن هیچ انسانی به ویژه بانوان نیست، البته خشکاندن این پدیده نیاز به همدلی و همراهی مسئولان و
متولیان امر دارد، شرایط اقتصادي مردم خوب نیست خیلی از مرزنشینان ما تمکن مالی ندارند هدفشان از کولبري کسب روزي و

 
آوردن نان سر سفره خانواده است اگر شغلی به جز این بود قطعا این همه ریسک و خطر مرگ را به جان نمی خریدند. 

امیدوارم وعده هاي مسئولان براي حمایت از تعاونی الماس سفید جامه عمل پوشانده شود، در جلسه اي 2.5 میلیارد تومان تسهیلات
را معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي این تعاونی مصوب کرده اند که اگربه موقع پرداخت شود کارگاه را توسعه خواهیم داد و

 
زنان بیشتري را بکارگیري خواهیم کرد.. 

 
از واردات تا تولید 
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امید حسینی کارآفرین جوان مریوانی می گوید: قبل از ورود به این وارد کننده و فروشنده کالاهاي خواب بودم محصول را از چین و

 
عراق وارد می کرد تلنگر ایجاد چنین کارگاهی در سال 90 در ذهنم استارت خورد. 

با تامین مواد اولیه، براساس نمونه هاي خارجی داخل مغازه، طراحی و دوخت می کردیم، تولیدات خود را در کنار اجناس خارجی در
مغازه می فروختیم، کیفیت محصول تولیدي ما از جنس خارجی بالاتر و قیمت تمام شده آن پایین تر بود و همین دو مسئله موجب

 
جذب مشتري و نیاز به گسترش کار شد. 

تعداد نیروهاي را از چند نفر در عرض 6 ماه به 45 نفر افزایش دادم، فاصله 14 کیلومتري با اقلیم کردستان عراق موجب شد به راحتی
بازار عراق را در دست بگیریم و همین سبب بکارگیري حدود 60 نفر دوزنده در خارج از کارگاه شد اما متاسفانه با ورود داعش به

 
مشکل برخوردیم. 

این بار مصمم تر گام دوم را برداشتم و با سرمایه 200 میلیون تومانی نزدیک به 60 تا 70 نفر اشتغالزایی کردم نوسان ارز و افزایش
قیمت مواد اولیه بار دیگر کار را با مشکل مواجه کرد، نبود سرمایه در گردش براي خرید مواد اولیه موجب شده از گرفتن سفارشات

 
خودداري کنیم. 

مشتري داخلی و خارجی زیاد داریم، ولی به دلیل نبود امکانات دستانم بسته است، براي توسعه کار نیاز به خرید چرخ خیاطی و مواد

 
اولیه داریم که در شرایط فعلی سرمایه اي براي تامین آن ندارم. 

اکثر نیروهاي کارگاه یا خود کولبر بوده اند و یا اینکه از خانواده کولبر هستند، بعضی از آنها هم سرپرست خانواده در جریان کار

 
کولبري جانش را از دست داده و اکنون نیاز به درآمد دارند. 

 اگرچه آوردن نیروي کاري ماهر به نفع تولیدکننده است، اما سعی کرده ام در کنار استفاده از نیروهاي توانمند، زنان رنج دیده اي را

 
بکارگیري کنم که قبلا کولبر بوده اند کرده ام. 

 
تشکیل تعاونی با هدف حذف کولبري 



 
 

با هدف حذف کامل ریشه کولبري در بین خانم هاي آسیب دیده و زنان سرپرست خانوار در این شهرستان اقدام به تاسیس تعاونی
4575 الماس سفید مریوان کردیم و با ایجاد شبکه هاي دوخت خانگی و راه اندازي کارگاه هاي در روستاهاي صفر مرزي و خود

 
مریوان توانسته ایم زمینه اشتغال بیش از 54 نفر را فراهم سازیم. 

دو کارگاه فعال در روستاها ایجاد کرده ایم و محصولات تولیدي را ضمن عرضه در بازارهاي داخلی به کشور عراق هم صادر می کنیم و

 
خوشبختانه بازار خوبی را در حال حاضر داریم. 

پیرو وبینار رسیدگی به موانع تعاونی ها که یکم دي ماه جاري برگزار شد، 25 میلیارد ریال تسهیلات براي این تعاونی تصویب شد اما
تا کنون هیچ نتیجه اي نگرفته ایم از اداره کل تعاون خواستاریم که هرچه سریع تر نسبت به معرفی تعاونی به بانک اقدام و در زمینه

 
وثیقه این وام با توجه به اینکه اعضاي این تعاونی عموما زنان کولبر و یا زنان سرپرست خانوار هستند یاریمان کنند. 

 
تکمیل زنجیره تولید 

قرار است با این تسهیلات تجهیزات و ماشین آلاتی که براي ایجاد زنجیره کامل تولید کالاهاي خواب نیاز داریم زمینه کاهش قیمت

 
تمام شده تولید و همچنین بکارگیري افراد بیشتري تا سقف 400 نفر از مردان و زنان کولبر را در این تعاونی فراهم سازیم. 

با تجهیزاتی که قرار است از محل دریافت این تسهیلات 2.5 میلیارد تومانی تامین کنیم 10 نفر از افرادي که در حال حاضر مشغول

 
به کولبري هستند به عنوان نیروي ثابت و بیمه شده این واحد تولید جذب خواهند شد. 

اشتغالزایی براي 70 نفر از مردان کولبر در فاز بعدي توسعه این واحد تولید هدف گذاري شده و ایجاد ظرفیت مشاغل خانگی براي

 
بانوانی که متاسفانه همسران کولبرشان الان زمین گیر و نیاز به مراقب و پرستار دارند نیز فراهم خواهد شد. 

 
بروکراسی اداري چالش اصلی حوزه تولید 

 
  



 
 

 
  

بازارهاي هدف را به خوبی شناسایی کرده ایم مشکلی در این زمینه نداریم اساسی ترین چالش فعلی ما تامین مواد اولیه است اگر
همزمان با تورم بانک ها و مسئولان بتوانند به کارآفرین ها و تولیدکنندگان کمک کنند شاهد رونق هرچه بیشتر واحدهاي تولیدي و

 
اشتغال در بخش تولید خواهیم بود. 

بروکراسی که در فرایند اعطاي تسهیلات در ادارات و بانک ها وجود دارد مشکلات زیادي براي تولیدکنندگان ایجاد می کند تقاضاي
من به عنوان یک تولیدکننده و کارآفرین از مسئولان این است که آسان سازي در مسیر اعطاي تسهیلات را به عنوان یک اصل مهم

 
مورد توجه قرار دهند. 

تورم موجود بزرگترین ضربه ها را به بخش تولید وارد می کند و هر روز شاهد پایین آمدن ظرفیت فعالیت واحدهاي تولیدي هستیم

 
در چنین شرایطی بروکراسی هاي اداري نیز عرصه را بر تولید کنندگان سخت تر کرده است. 

تمام مواد اولیه که در  این واحد تولیدي از پارچه، پشم و غیره استفاده می کنیم ایرانی است و چنین واحدهاي تولیدي در کنار نقش

 
آفرینی در حوزه تولید حامی تولید هم هستند. 

 
رنج خانواده کولبران 

 
 

نخ را از سوزن چرخ رد می کند پارچه را با حساسیت خاص روي هم قرار می دهد صداي خرچ خرچ چرخ خیاطی بلند می شود و
کوك زندگی را بر همین کوك هاي ممتد و مرتب که روي پارچه می زند سوار می کند و می گوید: همسرم کولبر است، کولبري
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آسیب دیده که با وجود مشکلاتی که در کمر و پایش به خاطر فشار کولبري و افتادن از پرتگاه پیدا کرده، مجبور است کارش را ادامه

 
بدهد. 

هفته اي یک بار بیشتر نمی تواند برود، برف و باران و وضعیت جسمانی وخیم، همه اینها دست به دست هم داده و توان کولبري را از
همسرم گرفته است، اگر این واحد تولیدي نبود شرایط زندگی براي من و فرزندم که مشغول به تحصیل است و اجاره نشین هستیم به
مراتب سخت تر بود شکر خدا نزدیک به دو سال است در این کارگاه مشغول به کار هستم هم محیط آرام و خوبی دارد و هم درآمد

 
آن بخشی از چاله چوله هاي زندگیم را جبران کرده است.  

 
کار در کنار تحصیل 

 
 

کیمیا رستمی هم که دانشجوي رشته روانشناسی است که حدود چهار سال است در کارگاه تولیدي آقاي حسینی و خانم محمدي

 
مشغول به فعالیت است، می گوید: این کارگاه طی این چند سال توانسته منبع درآمدي خوبی براي من و خانواده ام باشد. 

توسعه این کارگاه ها می تواند بخش زیادي از مشکلات خانواده ها در مناطق مرزي را که به واسطه نبود صعنت و اشتغال رو به

 
کولبري می آورند حل خواهد کرد. 

کار کردن در این واحد تولیدي حس خوبی به ما داده به لحاظ روحی و اقتصادي آرامش داریم اینجا منبع درآمد خوبی براي کمک به

 
گذران زندگی است. 

خیلی از افرادي که رو به کولبري می آورند به خاطر نبود، شغل مناسب است که اگر اینگونه نبود برخی از زنان مرزنشین رو به

 
کولبري نمی آوردند. 

 کولبري راه آمد و نیامد است، آمدنشان تضمین ندارد کاش می شد با پرداخت تسهیلات زمینه اشتغال براي مردان و زنان کولبر

 
فراهم شود. 



 
 

فاطمه معتمد از دیگر کارگران این واحد تولیدي می گوید: نزدیک به چهار سال است که در این واحد تولیدي کار می کنم اگر این
واحد تولیدي نبود من هم به خاطر تامین مخارج زندگی مثل خیلی از مردان و زنان این دیار مجبور به کولبري بودم، این کارگاه طی

 
این چند سال نشان داده که می تواند ظرفیت بسیار خوبی براي اشتغالزایی بانوان باشد. 

وقتی نان آور دیگري در خانه نباشد غیرت زنان و نوجوانان آن ها را به کوهستان می کشاند تا کولبري کنند، اما کولبري جز سختی و

 
تلخی داغ عزیزان چیز دیگري براي مردم این دیار نداشته و ندارد. 

 
  

 
 

نوجوان کم سن و سالی است خود را سمیرا فیروزي معرفی می کند و می گوید: تا پایان دوره متوسطه اول درس خوانده ام و به دلیل

 
نبود تمکن مالی قید ادامه درس و تحصیل را زده و وارد بازار کار شدم. 

در کارگاه تولیدي آقاي حسینی و خانم محمدي مشغول کار بسته بندي هستم از کارم راضی ام کمک خرجی خوبی براي خودم و

 
خانواده ام است. 

تحصیل را دوست دارم، ولی وقتی امکانات لازم وجود ندارد و براي مخارج زندگی با مشکل و تنگنا مواجه هستیم چگونه می توانم دل

 
به کتاب و کلاس بدهم. 

زندگی امثال ما پر از استرس و کابوس هاي شبانه است، نانی که پدرانمان سر سفره می آورند نان رنج می گوید: هر روز و شب ما با

 
کابوس مرگ و سقوط عزیزانمان در هم آمیخته است. 

وقتی پدرم با لباس هاي خیس و دستان زخمی بر می گردد باور کنید دست بردن براي برداشتن لقمه نان از سفره برایم آنقدر تلخ و

 
سخت است که هیچ کلامی را یاراي بیان آن نیست اما چه کنیم که مجبور به تحمل این همه درد و رنج هستیم. 

0:00



 
 

کولبري، راه آمد و نیامد است، آمدنشان تضمین ندارد کاش می شد،خاطرات تلخی که از کولبري در ذهن کودکان و نوجوانان مریوان
حک شده حاصل بی توجهی و بی تدبیري است اگر ما شغل و منبع درآمدي داشته باشیم چرا باید به کولبري و شغل هاي کاذب رو

 
بیاورند. 

بعضی ها فکر می کنند کولبري درآمد آنچنانی براي کولبران دارد اما این واقعیت ندارد چار که امثال پدر من به زور می توان هزینه

 
بخور و نمیر زندگی را تامین کنند در حد اینکه سفره خالی نماند. 

 
سخن آخر.. 

 
 

 
  

اگرچه بعد از بروز حادثه مرگ دو برادر کولبر در مریوان و چندین مورد مشابه در پاوه و .. همانطور که پیش بینی می شد بازار وعده
هاي مسئولان و متهم کردن یکدیگر به کم کاري در این حوزه در دولت وقت داغ شد. و نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی با
برگزاري جلسات خودي نشان دادند اما آنچه مسلم است بر زمین ماندن سه ساله آیین نامه مربوط به ساماندهی مبادله کالا در بازارچه

 
هاي موقت مرزي است که به تصویب هیات وزیران رسیده اما در عمل تاثیري را بر روي وضعیت کولبران نداشته است. 

براساس آنچه بابک دین پرست، معاون امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت کشور در مهرماه سال 99 گفته بود،  استانداران وقت
سه استان آذربایجان غربی، کرمانشاه و کردستان باید بر اجراي فرآیند این آیین نامه نظارت می کردند و هر دستگاهی که در فرآیند

 
اجرا تعللی کرده به دستگاه قضایی معرفی شود. 

اما وجود کولبران بیانگر این واقعیت است که اینبار هم تصمیم هاي گرفته شده توسط مسئولان وقت راه به جایی نبرده و بعد از مدتی
این وعده ها به فراموشی سپرده شده است تا زمانیکه مجددا حادثه اي دیگر براي کولبران رخ دهد و دوباره این طرح و آیین نامه با

0:00



 
دستور تکراري از کنج گنجه بایگانی وزارت کشور بیرون آید....! 

امیدواریم دولت مردمی آقاي رئیسی فکري اساسی به حال این کولبران نمایند و با ایجاد و حمایت از واحدهاي تولیدي و صنعتی در

 
استان هاي مرزي زمینه را براي اشتغال زایی این افراد فراهم و با این کار ریشه کولبري را براي همیشه بخشکاند. 

انتهاي پیام/2330/71/ ق



دلیل پایین بودن بهره وري و رشد اقتصادي در آذربایجان شرقی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/10/19

به گزارش خبرگزاري فارس از تبریز، عابدین خرم امروز در
نخستین جلسه ستاد رفع موانع تولید در استان آذربایجان
شرقی، اظهار داشت: در راستاي جذب سرمایه گذاري، چند
پنجره واحد در استان فعال هستند که اثربخشی لازم و
کافی را ندارند و با تشکیل این ستاد انتظار می رود
راهکارهاي اساسی و عملی براي رفع موانع سرمایه گذاري

 
پیش بینی و عملیاتی شود. 

 
  

وي افزود: مدیران دستگاه هاي استانی باید با ریسک پذیري به هر شکل ممکن، آمادگی فراهم کردن فضایی کاملا امن و جذاب براي

 
سرمایه گذاري را داشته باشند. 

 
  

وي، بهره وري و رشد اقتصادي پایین استان را نتیجه مشکلات حوزه سرمایه گذاري دانست و گفت: هیچ کاري براي من مهم تر و

 
بااولویت تر از ایجاد محیط مناسب براي جذب سرمایه گذاري نیست. 

 
  

استاندار آذربایجان شرقی افزود: تأکید رئیس جمهور بر این است که مهم ترین اولویت استانداران بعد از ایجاد امنیت، بحث سرمایه
گذاري باشد؛ در این زمینه، اختیارات لازم به استانداران تفویض شده و نتیجه آن رشد اقتصادي، رفع بیکاري، افزایش بهره وري و

 
ایجاد اشتغال خواهد بود. 

 
  

وي با اشاره به اینکه شهر تبریز، عامل اصلی توسعه در استان است، افزود: متاسفانه بحث سرمایه گذاري در این شهر در سال هاي
گذشته مورد توجه قرار نگرفته و براي جبران این عقب ماندگی از شهرداري تبریز خواسته ایم تا برنامه هاي توسعه و سرمایه گذاري را

 
اعلام کند. 

 
  

خرّم با تاکید بر ایجاد کمیته هاي تخصصی ذیل ستاد سرمایه گذاري، گفت: باید کمیته ویژه اي براي توسعه شهرهاي بزرگ استان که

 
ظرفیت هاي مناسبی براي رشد اقتصادي دارند، تشکیل شود. 

 
  

وي با تاکید بر اینکه باید از کلی گویی پرهیز کنیم، افزود: ظرفیت هاي موجود استان در حوزه هاي مختلف و همچنین چشم انداز

 
توسعه استان بر اساس سند آمایش براي سرمایه گذاران معرفی شود. 

 
  

استاندار آذربایجان شرقی با تاکید بر این که مدیران باید ریسک پذیر بوده و تصمیم گیر و جهادي باشند، اضافه کرد: هیچ مدیري
براي انجام وظایف محوله خود قابل پیگرد نیست؛ مدیران باید برنامه هاي خود را که افق توسعه استان را نشان می دهد آماده کنند و



 
موانع را نیز اعلام کنند. 

 
  

وي با اشاره به ضرورت برقراري دیپلماسی اقتصادي با کشورهاي همسایه، افزود: در دولت سیزدهم، مسئولیت مستقیم جذب سرمایه

 
گذاران خارجی با سفراست و از این رو با سفیران ایران در کشورهاي همسایه، ارتباط هاي مستمري برقرار کرده ایم. 

انتهاي پیام/



بی توجهی به حوزه گردشگري در بناب

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/10/19

به گزارش خبرگزاري فارس از بناب، حجت الاسلام محمد
باقري بنابی در نشست «چالش ها و راهکارهاي توسعه
متوازن بناب»  با بیان اینکه در بحث توسعه باید افق و
چشم انداز آینده را در نظر داشته باشیم؛ اظهار داشت:
خروجی همایش «چالش ها و راهکارهاي توسعه متوازن در
بناب» باید قابل استفاده براي سال هاي آتی باشد و طرح

 
ها و مقالات با یک دید طولانی مدت طراحی و ارائه شوند. 

وي، با بیان این مطلب یکی از محورهاي لازم براي توسعه در شهرستان بناب را تقویت حوزه گردشگري اعلام و افزود: به حوزه

 
گردشگري در بناب بهاي لازم داده نشده است! 

 
باقري بنابی اضافه کرد: با وجود پتانسیل هاي لازم در این زمینه اقدامات کافی صورت نگرفته است. 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی سپس به ظرفیت «کباب بناب» اشاره کرد و با اذعان به دیدار با وزیر میراث فرهنگی

 
و گردشگري گفت: با برند سازي کباب براي توسعه اشتغال بناب می توان قدم هاي خوبی برداشت. 

باقري بنابی همچنین در خصوص استفاده نیروگاه سهند بناب از سوخت مازوت و آلایندگی آن تصریح کرد: از آنجایی که براي توسعه
زیرساخت ها در حوزه گاز اقدامی نشده و از طرف دیگر اولویت اصلی گاز براي مصارف خانگی است، از این رو نیروگاه مجبور به

 
استفاده از سوخت مازوت می شود که در تلاشیم سوخت آن را به گاز تبدیل کنیم تا شاهد آلایندگی آن نباشیم. 

 
  

فرماندار بناب نیز در این نشست که با حضور جمعی از اساتید، دانشگاهیان، مدیران و صاحبان صنایع و سازمان هاي مردم نهاد برگزار
شد، با بیان اینکه طی سال هاي اخیر در بخش صنعت در این شهرستان سرمایه گذاري هاي بزرگی اتفاق افتاده که توسعه صنعتی

 
شهرستان را به دنبال داشته است؛ افزود: با وجود  توسعه صنعتی اما در سایر بخش ها توسعه به صورت متناسب اتفاق نیفتاده است! 

شهریار فتحی سپس هدف از برگزاري رویدادي با عنوان «بناب، چالش ها و راهکارهاي توسعه متوازن» را استفاده از ظرفیت و
پتانسیل هاي تمام نخبگان و دلسوزان شهرستان به منظور تهیه سند توسعه متوازن شهرستان عنوان کرد و گفت: این سند باید به
نوعی تهیه و تنظیم شود که به افراد و اشخاص وابسته نباشد، به گونه اي که حتی در صورت تغییر مدیران در هر شرایطی به منظور

 
توسعه شهرستان خود را ملزم به استفاده از دستاوردهاي علمی این سند بدانند. 



وي تصریح کرد: یکی از موضوعاتی که لازم است اهتمام بیشتري نسبت به آن داشته باشیم، حمایت همه جانبه از نخبگان در داخل

 
شهرستان است. 

نماینده عالی دولت در شهرستان بناب حمایت از نخبگان در داخل شهرستان را عاملی براي پیشرفت و ارتقاي نخبگان دانست و
خاطرنشان کرد: در سایه وجود روحیه وحدت و همدلی تمامی بنابی ها می توانیم شاهد توسعه پایدار همه جانبه و متوازن شهرستان

 
بناب باشیم. 

این گزارش حاکی است، با توجه به اینکه برنامه ریزي توسعه در شهرستان بناب در چند دهه گذشته مورد توجه قرار گرفته، اما
همچنان از منظر توسعه متوازن پیشرفت چندانی ایجاد نشده است و حجم عظیم منابع انسانی، مالی و طبیعی مصرف شده با

 
دستاوردهاي بدست آمده تناسبی نداشته است. 

در ادامه این نشست پس از ارائه نظرات و پیشنهادات از سوي اساتید، دانشگاهیان، مسئولین، صاحبان صنایع و سازمان هاي مردم
نهاد، شهریار فتحی فرماندار بناب به عنوان رئیس، دکتر فرید پناهی شهردار بناب به عنوان دبیر کمیته اجرایی و همچنین دکتر
مهدي عباسقلی پور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد بناب به عنوان دبیر علمی رویداد «بناب، چالش ها و راهکارهاي توسعه متوازن»

 
انتخاب شدند. 

 
بر پایه این گزارش، در این نشست براي برگزاري این رویداد در سال آینده تصمیم گیري شد. 

انتهاي پیام/60004



سرپرست دانشگاه شهیدچمران اهواز منصوب شد

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/10/19

 
سرپرست دانشگاه شهیدچمران اهواز منصوب شد 

ایسنا/ در حکمی از سوي دکتر زلفی گل وزیر علوم،
تحقیقات و فناوري، دکتر محمدعلی آخوندعلی به سمت

 
سرپرست دانشگاه شهید چمران اهواز، منصوب شد. 

در حکم ابلاغ شده از سوي وزیر علوم خطاب به دکتر

 
آخوندعلی آمده است: 

"انتظار می رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از
حضرت ثامن الائمه(ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی،

مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري
استادان، مدیران، یاوران علمی(کارکنان) و دانشجویان تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه از جمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین
را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش
پژوهش محور، پژوهش آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي

 
سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم." 

همچنین وزیر علوم، تحقیقات و فناوري در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي دکتر «غلامحسین خواجه» رئیس پیشین

 
دانشگاه شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. 

دکتر علی محمد آخوندعلی عضو هیات علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط زیست
دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی رامین و

 
معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد. 

 
آخرین خبر خوزستان در اینستاگرام : 

https://instagram.com/khouzestan_today



دکتر مهدي در آیین رونمایی چهارمین جشنواره رویش دانشگاه فنی و حرفه

اي : جشنواره رویش فرصتی براي ایجاد هویت بخشی به دانشجویان و تقویت

فرهنگی آنان است.

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/10/19

دانشگاه فنی و حرفه اي

 
 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز، به منظور ایجاد آمادگی حداکثري و برنامه ریزي در جهت روند برگزاري
چهارمین دوره جشنواره رویش دانشگاه فنی و حرفه اي، به میزبانی دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز، نشست وبیناري جهت
رونمایی از سامانه چهارمین دوره جشنواره رویش، با حضور دکتر مهدي، معاونت فرهنگی و دانشجویی دانشگاه فنی و حرفه اي (رئیس
جشنواره رویش)، دکتر دستگردي، مدیر کل دفتر برنامه ریزي فرهنگی و اجتماعی (دبیر جشنواره رویش) و آقاي ترکیان، ریاست
دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز (دبیر اجرایی جشنواره) و روسا ، معاونین فرهنگی و کارشناسان امور فرهنگی دانشکده ها و

 
آموزشکده هاي کشور در تاریخ شنبه  18/ 10/1400 برگزار گردید. 

در این نشست، آقاي دکتر مهدي ضمن تبریک انتصاب آقاي دکتر عرفان خسرویان به عنوان رییس دانشگاه فنی و حرفه اي با اشاره
به نقش کانون هاي فرهنگی و هنري به عنوان یک از ارکان اصلی فعالیت هاي حوزه فرهنگی دانشگاه، جشنواره رویش را فرصتی

 
مغتنمی براي ایجاد هویت بخشی به دانشجویان و حس تعلّق خاطر به دانشگاه و تقویت فرهنگی آنان دانستند. 

دکتر مهدي، ضمن تاکید بر جایگاه فرهنگی دانشگاه فنی و حرفه اي در بین موسسات آموزش عالی وزارت علوم، به اقدامات صورت
گرفته جهت بالابردن سطح کمی و کیفی جشنواره رویش توسط مدیران حوزه هاي فرهنگی اشاره نموده و خواستار تلاش بیشتر

 
جهت بهبود کیفیت خلق و ارائه آثار گردیدند. 



ایشان با دعوت از دانشکده ها و آموزشکده هاي فنی و حرفه اي سراسر کشور جهت پذیرش میزبانی جشنواره در سال آتی، اظهار
امیدواري نمودند که با رویکرد جدي و مثبتی که مسئولین برگزاري جشنواره در دوره هاي گذشته و حال داشته و دارند در جهت

 
اعتلاي فرهنگی دانشگاه گام بردارند. 

در ادامه نشست وبیناري، آقاي دکتر دستگردي، با اشاره به بیانات مقام معظم رهبري در خصوص لزوم هدف گذاري فعالیت هاي
فرهنگی دانشگاه ها، فعالین کانون هاي فرهنگی و هنري را به اشاعه مکتب شهدا بویژه مکتب سردار شهید سلیمانی دعوت نموده و
ضمن مقایسه جشنواره حرکت و رویش به جایگاه هر کدام در راستاي اهداف متعالی نظام اسلامی پرداخته و نهادینه سازي کانون
هاي فرهنگی و هنري جهت شناسایی استعدادهاي شاخص را بسیار مهم تلقی نمودند و از مدیران و کارشناسان حوزه فرهنگی
خواستار توجه مضاعف و پیگیري مستمر فعالیت کانون هاي فرهنگی در زمینه هاي شعر و ادب، فیلم و عکس، صنایع دستی و
موسیقی، ایران شناسی و گردشگري، کارآفرینی و نوآوري، خیریه و عام المنفعه، قرآن و عترت، حجاب و عفاف، نماز و نهج البلاغه

 
و...گردیدند. 

آقاي ترکیان، رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز و دبیر اجرایی جشنواره نیز ضمن تشکر از حسن اعتماد مجدد دانشگاه براي
ابلاغ میزبانی سه دوره از جشنواره رویش به این مرکز اظهار امیدواري نمودند که کمیته اجرایی جشنواره مستقر در دانشگاه فنی و
حرفه اي استان البرز در نهایت بتوانند با میزبانی شایسته به این اعتماد پاسخی درخور ارائه نمایند. ایشان ضمن تاکید بر پتانسیل
موجود در حوزه هاي مختلف فرهنگی، کانون هاي فرهنگی و هنري را میدان فرهنگی و اجتماعی آینده کشور دانسته و به این نکته
نیز اشاره فرمودند: استعدادها و مهارت هاي دانشجویان، پرورش شهروند در تراز جمهوري اسلامی، خلق تفکر نوین سرنوشت ساز در

 
مسیر زندگی است و نقطه عطف این موضوع، جشنواره رویش است. 

در ادامه نشست، آقاي تراب بیگی، معاون فرهنگی و دانشجویی آموزشکده فنی و حرفه اي شهید بهشتی، با اشاره به این موضوع که
محور جشنواره رویش، کانون هاي فرهنگی و هنري در دانشگاه می باشد، مطابق با دستور العمل چهارمین دوره جشنواره بازه زمانی
خلق و تولید آثار و دستاورد هاي کانون ها جهت شرکت در جشنواره را، از اول اسفندماه 1399 تا اول اسفندماه 1400 اعلام نمودند.
ایشان ضمن تاکید بر ثبت اطلاعات مربوط به کانون هاي مرتبط در درگاه فرهنگی وزارت علوم، مبناي داوري و ارائه آثار منتخب در
جشنواره ملی را ثبت در درگاه فرهنگی دانسته و به  این نکته مهم  اشاره نموده که در صورت عدم صحت مدارك و آثار ارائه شده از

 
سوي مراکز، آثار بارگذاري شده در سامانه توسط دبیرخانه حذف می گردد. 

ایشان در ادامه افزودند: آثاري که در جشنواره هاي دیگر شرکت داده شده اند نیز می توانند در جشنواره رویش، شرکت کنند و
مسئولیت اصالت اثر هنري ارائه شده بر عهده صاحب اثر و دبیر کانون مربوطه است. شرکت در جشنواره به منزله پذیرش شرایط

 
جشنواره است و دبیرخانه اجرایی جشنواره، حقوق آثار راه یافته را براي خودش محفوظ می داند. 

بخش پایانی نشست به رونمایی از سامانه جشنواره و  نحوه ثبت نام و بارگذاري آثار اختصاص داشت که این امر توسط خانم نجفی

 
مسئول کانون هاي فرهنگی و هنري دفتر برنامه ریزي فرهنگی و اجتماعی دانشگاه فنی و حرفه اي صورت گرفت. 

http://rfarhangi.tvu.ac.ir :آدرس سامانه جشنواره



سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند

منبع: پاناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/10/19

تهران (پانا) - وزیر علوم تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان را
منصوب کرد.

تهران (پانا) - وزیر علوم تحقیقات و فناوري با صدور
احکامی جداگانه سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران

 
اهواز و اردکان را منصوب کرد. 

به گزارش وزارت علوم، محمد علی زلفی گل وزیر علوم،
تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه، «علی محمد
آخوند علی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه شهید چمران

 
اهواز» و دکتر «احمد فتاحی اردکانی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه اردکان» منصوب کرد. 

زلفی گل در این حکم انتصاب خطاب به سرپرستان منصوب شده آورده است؛ انتظارمی رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از
حضرت ثامن الائمه (ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي
ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران، یاوران علمی (کارکنان) و دانشجویان تمامی امکانات مادي و
معنوي دانشگاه ازجمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی
علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کار

 
تیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي «غلامحسین خواجه» رئیس سابق دانشگاه
شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي «فاطمه بهجتی

 
اردکانی» رئیس سابق دانشگاه اردکان نیز در مدت تصدي این مسئولیت تشکر کرد. 

علی محمد آخوند علی عضو هیأت علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط زیست،
دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی شهرستان

 
رامین، معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد. 

احمد فتاحی اردکانی عضو هیأت علمی گروه اقتصاد کشاورزي دانشگاه اردکان با مرتبه دانشیار است. وي پژوهشگر برگزیده رتبه اول



دانشگاه هاي گروه 2 استان یزد در سال 1396 بوده است. از فتاحی دو عنوان کتاب و ده ها مقاله علمی پژوهشی منتشر شده است.
وي از آذر 98 تاکنون عضو شوراي دانشگاه اردکان است و در گذشته مسئولیت معاونت آموزشی و پژوهشی این دانشگاه را نیز بر عهده

 
داشته است. 

محمدعلی زلفی گل وزارت علوم انتصاب



خوداتکایی با پنجه هاي کارآمد

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/10/19

مجموعه «پنجه هاي کارآمد»عنوان سلسه برنامه مستند
است که به آموزش و مهارت آموزي در زمینه هاي مختلف

 
فنی ، صنعتی ، هنري و .. می پردازد. 

به گزارش جام جم،مجموعه «پنجه هاي کارآمد» برنامه اي
که در آن به آموزش و مهارت آموزي در زمینه هاي

 
مختلف می پردازد و راهکارهایی براي ایجاد مشاغل پایدار و سودآور فراهم می کند. 

مهدي خلجی دبیرستاد مهارت آموزي سیما در خصوص این مجموعه گفت:«پنجه هاي کارآمد» ازمجموعه تولیدات آموزش مهارتی
است که در زمان هاي کوتاه 3 تا 5 دقیقه اي تهیه شده و علاقه مندان می توانند در زمان کوتاهی که خارج از حوصله هم نباشد

 
مهارت هاي کاربردي را فراگیرند. 

دبیرستاد مهارت آموزي سیما تاکید کرد: با توجه به فرمایش مقام معظم رهبري در یکی از سخنرانی هایشان که در حوزه توسعه فن و
حرفه ایراد کردند که خیلی از کارها را می شود با پنجه هاي کارآمد انجام داد و پیش برد، ما هم این عنوان برنامه را انتخاب کردیم تا

 
با ارائه این برنامه هاي مهارتی، سهم کوچکی در حوزه مهارت آموزي و اشتغال زایی داشته باشیم. 

وي ادامه داد:هرکدام از ما در طول روز با مسائلی مواجه می شویم از جمله خرابی شوفاژ یا نیاز به هواگیري کردن آن، روشن نشدن
خودرو، مسائل مربوط به کامپیوتر، پرداختن به گل ها و گیاهان آپارتمانی و در کل هر مشکل یا ایرادي که در زندگی روزمره همه ما
اتفاق می افتد با مشاهده این برنامه کاربردي، بدون این که هزینه اضافی بپردازیم یا به جایی مراجعه کنیم ، می توانیم مشکل پیش

 
آمده را رفع کنیم. 

«پنجه هاي کارآمد» علاوه بر آموزش مهارت هاي فنی در حوزه اقتصادي و انگیزه و اشتیاق میل به یادگیري را در افراد نیز افزایش

 
می دهد. 

مدیر گروه مهارت هاي عمومی و تخصصی شبکه آموزش با اشاره به این که این برنامه حدود دو سال و نیم روي آنتن است گفت:

 
فصل جدید این مجموعه مستند از 18 دي ماه به روي آنتن رفته و هم اکنون به فصل سوم این مجموعه رسیده ایم. 

در فصل سوم به مهارت هاي روز هم توجه شده وآموزش و مهارت ها تنها مختص به مشاغل سنتی نیست بلکه مباحث روزي که اقشار
مختلف با آن سروکار دارند از جمله مباحث مربوط به آموزش نرم افزارهاي تخصصی کامپیوتر، عکاسی، تدوین و ..از مواردي است که

 
سعی شده در این فصل بیشتر به آن پرداخته شود. 



خلجی ادامه داد:ما در این برنامه ازحضور کارشناسان وافراد متخصص هر رشته که دوره هاي سازمان آموزش فنی حرفه اي کشور را

 
گذرانده اند کمک گرفتیم و مخطب را به فضاي کارگاهی و تولیدي آن ها می بریم. 

 
برنامه یک راوي دارد که سئوالات احتمالی که در ذهن مخاطبان برنامه نقش می بندد، مطرح می کند و به آن پاسخ داده می شود. 

وي ادامه داد: فصل سوم 300 کلاکت دارد و در حال حاضر حدود50 قسمت آن آماده شده و در اختیار شبکه هاي دیگر سیما نیزبراي

 
پخش قرار خواهد گرفت وبه لطف خدا این برنامه توانسته است در زمینه کارآفرینی و ایجاد اشتغال موثر واقع شود. 

این برنامه ها با تدوین حجازي و تهیه کنندگی دکتر پرتو رضاییان هر روز در سه نوبت در ساعت هاي16، 19، 21 از شبکه آموزش

 
پخش می شود. 

 
ویدئوها 

 
تصاویر 

صوت ها



خوداتکایی با پنجره هاي کارآمد؛ تولید 300 برنامک در فصل سوم ستاد

مهارت آموزشی سیما

منبع: میزانشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/10/19

مجموعه «پنجه هاي کارآمد» عنوان سلسه برنامه مستند است که به آموزش و مهارت آموزي در زمینه هاي مختلف فنی،
صنعتی، هنري و .. می پردازد.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام پایگاه اطلاع رسانی سیما، مجموعه «پنجه هاي کارآمد» برنامه اي که در آن به آموزش و مهارت

 
آموزي در زمینه هاي مختلف می پردازد و راهکار هایی براي ایجاد مشاغل پایدار و سودآور فراهم می کند. 

مهدي خلجی دبیرستاد مهارت آموزي سیما در خصوص این مجموعه گفت: «پنجه هاي کارآمد» ازمجموعه تولیدات آموزش مهارتی
است که در زمان هاي کوتاه 3 تا 5 دقیقه اي تهیه شده و علاقه مندان می توانند در زمان کوتاهی که خارج از حوصله هم نباشد

 
مهارت هاي کاربردي را فراگیرند. 

دبیرستاد مهارت آموزي سیما تاکید کرد: با توجه به فرمایش مقام معظم رهبري در یکی از سخنرانی هایشان که در حوزه توسعه فن و
حرفه ایراد کردند که خیلی از کار ها را می شود با پنجه هاي کارآمد انجام داد و پیش برد، ما هم این عنوان برنامه را انتخاب کردیم تا

 
با ارائه این برنامه هاي مهارتی، سهم کوچکی در حوزه مهارت آموزي و اشتغال زایی داشته باشیم. 

وي ادامه داد:هرکدام از ما در طول روز با مسائلی مواجه می شویم از جمله خرابی شوفاژ یا نیاز به هواگیري کردن آن، روشن نشدن
خودرو، مسائل مربوط به کامپیوتر، پرداختن به گل ها و گیاهان آپارتمانی و در کل هر مشکل یا ایرادي که در زندگی روزمره همه ما
اتفاق می افتد با مشاهده این برنامه کاربردي، بدون این که هزینه اضافی بپردازیم یا به جایی مراجعه کنیم، می توانیم مشکل پیش

 
آمده را رفع کنیم. 

«پنجه هاي کارآمد» علاوه بر آموزش مهارت هاي فنی در حوزه اقتصادي و انگیزه و اشتیاق میل به یادگیري را در افراد نیز افزایش

 
می دهد. 

مدیر گروه مهارت هاي عمومی و تخصصی شبکه آموزش با اشاره به این که این برنامه حدود دو سال و نیم روي آنتن است گفت:

 
فصل جدید این مجموعه مستند از 18 دي ماه به روي آنتن رفته و هم اکنون به فصل سوم این مجموعه رسیده ایم. 

در فصل سوم به مهارت هاي روز هم توجه شده وآموزش و مهارت ها تنها مختص به مشاغل سنتی نیست بلکه مباحث روزي که اقشار
مختلف با آن سروکار دارند از جمله مباحث مربوط به آموزش نرم افزار هاي تخصصی کامپیوتر، عکاسی، تدوین و .. از مواردي است که

 
سعی شده در این فصل بیشتر به آن پرداخته شود. 

خلجی ادامه داد:ما در این برنامه ازحضور کارشناسان وافراد متخصص هر رشته که دوره هاي سازمان آموزش فنی حرفه اي کشور را

 
گذرانده اند کمک گرفتیم و مخطب را به فضاي کارگاهی و تولیدي آن ها می بریم. 



 
برنامه یک راوي دارد که سئوالات احتمالی که در ذهن مخاطبان برنامه نقش می بندد، مطرح می کند و به آن پاسخ داده می شود. 

وي ادامه داد: فصل سوم 300 کلاکت دارد و در حال حاضر حدود 50 قسمت آن آماده شده و در اختیار شبکه هاي دیگر سیما

 
نیزبراي پخش قرار خواهد گرفت وبه لطف خدا این برنامه توانسته است در زمینه کارآفرینی و ایجاد اشتغال موثر واقع شود. 

این برنامه ها با تدوین حجازي و تهیه کنندگی دکتر پرتو رضاییان هر روز در سه نوبت در ساعت هاي 16، 19، 21 از شبکه آموزش

 
پخش می شود. 

انتهاي پیام/



مبارزه با بی سوادي؛ نخستین گام توسعه

منبع: ایسناشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/10/19

مدیر آموزش و پرورش کاشان گفت: یکی از شاخص هاي توسعه جوامع، بهره مندي شهروندان آن کشور از حداقل سواد
نوشتن و خواندن است و از این رو مبارزه با بی سوادي، نخستین گام توسعه تلقی می شود که آثار آن در حوزه هاي

اجتماعی، اقتصادي و سیاسی حائز اهمیت است.

حسین مقنی، امروز(یکشنبه، 19 دي ماه) در آیین تجلیل
از سواد آموزان کاشان، اظهار کرد: افزایش سواد شهروندان،
سیر تحول و حرکت جامعه به سمت توسعه را سریع تر
خواهد کرد و از این رو یکی از نخستین نهادهاي مورد
توجه بعد از استقرار نظام جمهوري اسلامی ایران، نهضت

 
سوادآموزي بود. 

وي افزود: تعریف سنتی سواد توانایی خواندن و نوشتن
است و امروز مفهوم نوین سواد به میزانی از خواندن و
نوشتن گفته می شود که براي ارتباط لازم است تا فرد

 
بتواند مفهوم را بفهمد و اندیشه هایش را بیان کند. 

به گزارش ایسنا، مدیر آموزش و پرورش کاشان تصریح کرد: دین اسلام، با امر به خواندن و نوشتن در نخستین بیان آسمانی شروع
شده و معجزه آخرین فرستاده پروردگار نیز کتاب است، تا جایی که پیامبر اسلام(ص) در جنگ با مشرکان، به ازاي باسواد کردن 10

 
مسلمان، اسیران آنها را آزاد کرد. 

وي تأکید کرد: قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران، سوادآموزي رایگان را حق اساسی شهروندان می داند تا از فرصت هاي آموزشی
برخوردار شوند که هم توانایی خواندن و نوشتن را شامل می شود و هم عامل رشد و توسعه کشورها در ابعاد گوناگون اقتصادي،

 
سیاسی و فرهنگی است. 

مقنی افزود: براي رسیدن به توسعه پایدار، باید فراتر از مهارت هاي سواد خواندن و نوشتن پیش رفت، بنابراین آمار کسانی که موفق

 
به دریافت مدرك سوادآموزي شده اند، کافی نیست و باید مرحله تحکیم سوادآموزي گسترش پیدا کند. 

همچنین رئیس اداره سواد آموزي مدیریت آموزش و پرورش کاشان گفت: از ابتداي سال جاري با وجود محدودیت هاي شرایط

 
کرونایی 230 نفر از شهروندان در کلاس هاي سواد آموزي شرکت کرده اند که 119 نفر ایرانی و بقیه نیز اتباع افغانستان هستند. 

جواد متقی نژاد اظهار کرد: بنابر آمار از مجموع 119 نفر شاغل به تحصیل در مرحله سواد آموزي، 38 نفر ایرانی و 70 نفر از اتباع

 
افغانستان هستند و همچنین سوادآموزان مرحله انتقال نیز 51 نفر ایرانی و 41 نفر را نیز اتباع افغانستان شامل می شود. 



وي تصریح کرد: در سال جاري 30 نفر از شهروندان کاشانی در مرحله تحکیم سوادآموزي تحصیل می کنند که باید تلاش کنیم این

 
مرحله گسترش پیدا کند تا سوادآموزان میوه تحصیل خود را بچشند. 

متقی نژاد گفت: بنا بر آمار، فقط 500 نفر از شهروندان کاشان در گروه سنی 10 تا 49 سال بی سواد هستند که با تحصیل این گروه

 
می توانیم حذف بی سوادي در این شهرستان را جشن بگیریم. 

رئیس اداره سوادآموزي مدیریت آموزش و پرورش کاشان گفت: اکنون 21 آموزشیار به تدریس سوادآموزان اشتغال دارند که 15 نفر

 
آنها جذب آموزش و پرورش شده و چهار نفر نیز با سهمیه ایثارگري استخدام شده اند. 

وي افزود: تاکنون 600 نفر از شهروندان کاشان دوره هاي سوادآموزي را گذرانده اند که خانم ها زهرا جهانی و قدسیه خوبی تحصیلات

 
خود را تا کارشناسی ادامه داده اند و در جشن امروز از آنها تجلیل شد. 

انتهاي پیام



الگوي کشت باید تغییر یابد

منبع: ایسناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/10/19

مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان گفت: باتوجه به تغییرات اقلیمی باید الگوي کشت تغییر یابدـ

رحمان نصیري امروز 19 دي ماه در حاشیه بازدید استاندار
از شرکتی فعال در حوضه کشت بافت و بیو تکنولوژي
گیاهی در استان فزود: 95 درصد از محصولات تولیدي
شرکت که کشت بافت گیاهی و انواع پایه رویشی است به

 
کل کشور صادر می شود. 

نصیري اظهار کرد: با وجود ظرفیت بالاي تولید نهال
رویشی در استان هیچ بازار و تقاضایی در داخل استان
نداریم. باید فرهنگ سازي شود از محصولات داخل استان

 
درجهت توسعه استان استفاده شود. 

وي با اشاره به اینکه 70درصد نهال کشور در آذربایجان غربی تولید می شود، تصریح کرد: با وجود این ظرفیت بالا در استان متاسفانه

 
یک باغ مادري در استان نداریم و این یک معضل براي استان است. 

نصیري با تاکید به اینکه این واحد کشت بافت گیاهی با بودجه اولیه 100میلیون تومانی و از سال 97 شروع به فعالیت کرده، یاد آور

 
شد: براي توسعه واحد هاي فعلی و اشتغال زایی بیشتر به 10میلیارد تومان تسهیلات نیاز داریم. 

مدیر عامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به اینکه باتوجه به تغییرات اقلیمی باید الگوي کشت عوض شود، اظهار کرد: با توجه به کم

 
آبی ها باید محصولات کم آب بر و باغات مدرن و صنعتی جایگزین باغات قدیمی ، درجه 3 و پر آب شود. 

وي ادامه داد: براي توسعه کشت نشا در استان به 10هکتار باغ مادري نیاز داریم که در صورت اختصاص زمین می توان در کمترین

 
زمان این باغ را راه اندازي کرد. 

انتهاي پیام



نماینده یزد و اشکذر: رفع مشکلات خانواده هاي شهدا در مجلس و دولت

پیگیري می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/10/19

یزد- ایرنا- نماینده مردم یزد، اشکذر و بخش ندوشن در مجلس شوراي اسلامی گفت: رفع مشکلات و رسیدگی به مطالبه
هاي خانواده هاي معظم شهدا به عنوان یکی از رسالت هاي ملی و انقلابی از سوي نمایندگان و دولت سیزدهم پیگیري می

شود.

یزد- ایرنا- نماینده مردم یزد، اشکذر و بخش ندوشن در
مجلس شوراي اسلامی گفت: رفع مشکلات و رسیدگی به
مطالبه هاي خانواده هاي معظم شهدا به عنوان یکی از
رسالت هاي ملی و انقلابی از سوي نمایندگان و دولت

 
سیزدهم پیگیري می شود. 

به گزارش ایرنا، محمد صالح جوکار روز یکشنبه در دیدار با
خانواده شهید محمدعلی قانع عزآبادي در شهر یزد از صبر،
مقاومت و تلاش ایثارگران در تحقق اهداف نظام و انقلاب

 
اسلامی قدردانی کرد . 

وي افزود: خدمت به خانواده شهدا و پیگیري نیازهاي آنها وظیفه ملی و انقلابی نمایندگان است و همه باید ماموریت خود را در این

 
مورد به خوبی انجام دهند. 

وي با اشاره به اینکه همسران شهدا علاوه بر نقش مادري، براي فرزندان خود نقش پدر را هم ایفا می کنند و در برابر سختی ها مردانه
ایستادند ادامه داد: در شرایط سخت و طاقت فرسایی که ماحصل جنگ تحمیلی بود، همسران شهدا در نبود شوهران خود مسئولیت

 
سنگینی داشتند و به فضل الهی به خوبی از عهده آن برآمدند. 

این نماینده مردم استان یزد در مجلس یازدهم با گرامیداشت یاد و خاطره شهید قانع تصریح کرد: این شهید با درك شرایط حساس

 
کشور به نداي رهبر کبیر انقلاب لبیک گفت و براي دفاع از میهن دست از عزیزان خود کشید. 

جوکار اظهار کرد: شهداي انقلاب دین بزرگی به گردن ما دارند،باید تلاش کنیم با انجام وظیفه خود در قبال خانواده هاي شهدا و

 
ایثارگران، دین خود به شهدا را ادا کنیم و در این راستا همه در کنار هم نقش خود را انجام می دهند. 

همچنین مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران یزد در این دیدار با ارایه گزارشی از وضعیت همسران و فرزندان شهداي استان، بحث

 
اشتغال و مسکن را از عمده ترین مسایل پیش روي جامعه ایثارگري خواند. 

حجت الاسلام عباس زارع با قدردانی از تلاش مجلس و دولت در راستاي خدمت به خانواده هاي معظم شهدا افزود: با پیگیري



 
نمایندگان، قوانین خوبی براي اداي دین به ایثارگران مصوب شد، امید است با اجراي آنها مسایل و مشکل آنها حل و فصل شود. 

شهید محمدعلی قانع عزآبادي فرزند عبدالصمد سال 1345 هجري شمسی در محله سرجمع یزد( واقع در خیابان سید گلسرخ) در

 
یک خانواده مذهبی دیده به جهان گشود. 

این شهید بهمن ماه 1363 در عملیات آبی خاکی بدر به عنوان بیسیم چی جانشین و فرمانده تیپ شرکت کرد ،در حالی که به اتفاق
چند تن از همرزمانش با قایق در آب هاي هور و در شرق رودخانه دجله مشغول تردد بود با پاتک لشکر عراق از طریق هوا مورد حمله
قرار گرفت و از ناحیه سر مورد اصابت ترکش قرار گرفت و 11 بهمن سال 63 به فیض شهادت نایل شد و به آرزوي دیرینه خود رسید

 
 .

 
استان یزد با یک میلیون و 236 هزار نفر جمعیت چهار هزار شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرد. 

 
برچسب ها 

 
- مجلس شوراي اسلامی 

 
- بنیاد شهید و امور ایثارگران جمهوري اسلامی ایران 

 
- جنگ تحمیلی 

 
- شهید 

 
- یزد 

 
- شهدا 

 
- عراق 
- جوکار



قالیباف

محرومیت زدایی، تولید و اشتغال دغدغه اصلی مجلس در بودجه 1401 است

منبع: سروش نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس مجلس شوراي اسلامی محرومیت زدایی، تولید و اشتغال را دغدغه اصلی مجلس در بودجه 1401 دانست. نوشته
محرومیت زدایی، تولید و اشتغال دغدغه اصلی مجلس در بودجه 1401 است اولین بار در خبرگزاري سروش. پدیدار شد.

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی: 

 
محرومیت زدایی، تولید و اشتغال دغدغه اصلی مجلس در بودجه 1401 است 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی محرومیت زدایی، تولید و اشتغال را دغدغه اصلی مجلس در بودجه 1401 دانست. 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی محرومیت زدایی، تولید و اشتغال را دغدغه اصلی مجلس در بودجه 1401 دانست. 

 
بودجه، سندي براي زندگی مردم و دولت است   

به گزارش سروش، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی امروز مجلس شوراي اسلامی پس از رأي موافق نمایندگان به کلیات لایحه

 
بودجه 1401، ضمن تشکر از اظهارات نمایندگان موافق و مخالف و دولت درباره کلیات لایحه بودجه، گفت: 

بدون شک سند بودجه، سندي براي زندگی مردم و دولت است، لذا مردم باید بدانند که در کلیات بودجه به ویژه بحث ارز ترجیحی و
در رابطه با معیشت به خصوص کالاهاي اساسی، حتماً سیاست هاي جبرانی که در قالب ارز بوده را به صورت مستقیم در کالاهاي

 
اساسی، پیش بینی می شود تا در زندگی مردم تأثیري نداشته باشد و حتماً آن را جبران خواهیم کرد. 

 
وي در ادامه عنوان کرد: 

حوزه هاي محرومیت زدایی، تولید و اشتغال از دغدغه هاي ماست و در حوزه هاي زیرساخت ها، دانش بنیان ها و پروژه هاي نیمه

 
تمام و پیشران هاي اقتصادي توجه لازم را خواهیم داشت. 

 
رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي در برنامه دولت قرار دارد، گفت: 

همه تلاش ما این است این مهم زمانی اتفاق بیفتد که مطمئن باشیم معیشت مردم تضمین شده است و حتماً در بحث سیاست هاي

 
جبرانی در کالاهاي اساسی، سیاست پلکانی از اولویت هاي مجلس خواهد بود. 

 
انتهاي پیام/// 

 
منبع 

سروش



پذیرش بی سرپناهان در 3 گرمخانه استان/بازگشت دوباره معتادان متجاهر به

زندگی نیازمند اصلاح قانون است

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/10/19

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان شمالی با بیان اینکه بی سرپناهانی که در سطح معابر مشاهده می شوند،
ممکن است یا کارتن خواب، یا زباله گرد و یا معتاد متجاهر باشند، گفت: آنان توسط نیروي انتظامی جمع آوري و به مراکز

نگهداري منتقل می شوند.

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان شمالی با بیان اینکه بی سرپناهانی که در سطح معابر مشاهده می شوند،
ممکن است یا کارتن خواب، یا زباله گرد و یا معتاد متجاهر باشند، گفت: آنان توسط نیروي انتظامی جمع آوري و به مراکز نگهداري

 
منتقل می شوند. 

سعید آیتی، دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان شمالی در گفت و گو
با عصراترك در پاسخ به این سوال که چرا با وجود مرکز ماده 16 و گرمخانه هاي
شهرداري، در فصل سرماي امسال شاهد زندگی شبانه روزي برخی از معتادان یا بی
سرپناهان در سطح معابر مرکز استان بوده ایم که حساسیت هاي اجتماعی را نیز
برانگیخته است؟ اظهار کرد: بی سرپناهانی که در سطح معابر مرکز استان مشاهده

 
شده اند، ممکن است یا کارتن خواب، یا زباله گرد و یا معتاد متجاهر باشند. 

آیتی با یادآوري این مطلب که جمع آوري بی سرپناهان از سطح معابر بر عهده نیروي انتظامی است، عنوان کرد: پس از جمع آوري
آنان، تیم غربالگري تشخیص می دهد که کدام یک کارتن خواب، زباله گرد و یا معتاد متجاهر هستند تا به گرمخانه ها و یا مرکز ماده

 
16 انتقال داده شوند. 

وي گفت: در حال حاضر گرمخانه هاي شهرداري هاي بجنورد، شیروان و اسفراین فعال هستند و بی سرپناهانی که معتاد متجاهر

 
نیستند را پذیرش می کنند. 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان شمالی در ادامه اظهار کرد: بر اساس قانون، معتادان متجاهر ( معتادان تزریقی، بی
سرپناه و بدون خانواده) نیز پس از جمع آوري توسط نیروي انتظامی با دستور دادستان به مرکز ماده 16 براي سپري کردن دوره سم

 
زدایی انتقال داده می شوند. 

وي افزود: با توجه به اینکه دوره سم زدایی در مرکز ماده 16 ،سه ماهه است، معتادان متجاهر پس از سپري کردن این دوره درمان سه

 
ماهه با نظر پزشک و دستور قضایی براي طی کردن ادامه دوره درمان خود به کلینیک هاي ترك اعتیاد ارجاع داده می شوند. 

آیتی در ادامه تصریح کرد: در این زمینه آنچه که در کشور و استان به طور مستمر اتفاق می افتد تکرار دور باطل جمع آوري معتادان

 
متجاهر، سپري کردن دوره سم زدایی و بازگشت دوباره آنان به اعتیاد است. 



وي گفت: در خراسان شمالی 400 معتاد متجاهر شناسایی شده اند که این معتادان به طور مستمر این دور باطل را تکرار می کنند و

 
در هر فصل به مرکز ماده 16 انتقال داده می شوند. 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان شمالی بیان کرد: ترك اعتیاد واقعی همچنین تولد دوباره و بازگشت به یک زندگی

 
سالم براي معتادان متجاهر نیازمند اصلاح قانون در مجلس است. 

وي عنوان کرد: معتاد متجاهر براي نجات از مصرف مواد مخدر به یک دوره دو تا سه ساله نیاز دارد تا جسم و روح او از مصرف مواد

 
مخدر در مراکز درمانی نجات پیدا کند. 

آیتی افزود: این در حالی است که دوره درمان در مراکز ماده 16 سه ماهه است و این مدت کوتاه به ترك اعتیاد هیچ کمکی نمی کند.

وي همچنین خاطرنشان کرد: پس از دوره درمان، معتاد سم زدایی شده باید دوره هاي مهارت آموزي را سپري کند و فرصت هاي

 
اشتغال براي او فراهم شود. 

دبیر شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان شمالی تصریح کرد: این افراد همچنین باید از سوي خانواده و جامعه پذیرش

 
شوند. 

انتهاي پیام/قهرمانی



زارع: کمیسیون تلفیق به طور مشروط با حذف ارز ترجیحی موافق است

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/10/19

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 مجلس شوراي اسلامی گفت: کمیسیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی به طور
مشروط موافق است؛ مشروط به اینکه دولت تضمین کند به اینکه اقلام پرمصرف خانوارها با قیمت ثابت و بدون تغییر به

دست مردم برسد.

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 مجلس شوراي اسلامی گفت: کمیسیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی به طور
مشروط موافق است؛ مشروط به اینکه دولت تضمین کند به اینکه اقلام پرمصرف خانوارها با قیمت ثابت و بدون تغییر به دست مردم

 
برسد. 

به گزارش ایسنا، رحیم زارع در جلسه علنی امروز(یکشنبه) در
دفاع از گزارش کیمسیون تلفیق در لایحه بودجه 1401 گفت:
دولت امسال در لایحه بودجه 3400 هزار هزار میلیارد تومان
نقدینگی را به سمت تولید حمایت کرد و از این میان 1.5
میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی، 180 هزار میلیارد تومان از
بخش خصوصی، 800 میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی و 560
هزار میلیارد تومان از حوزه بازار سرمایه و 435 هزار میلیارد
تومان از نقدینگی شرکت ها برداشت کردیم و این براي اولین بار

 
است که تصمیم گرفته شده نقدینگی سرگردان حمایت شود. 

وي افزود: ما در کمیسیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی به طور مشروط موافقت کردیم مشروط به اینکه دولت تضمین کند به اینکه
اقلام پرمصرف خانوارها با قیمت ثابت و بدون تغییر به دست مردم برسد. در این رابطه نرم افزاري توسط بانک مرکزي آماده شده و
قرار است در کمیسیون تلفیق و صحن مجلس براي نمایندگان ارائه شود تا نمایندگان در جریان جزئیات آن قرار گیرند، ما با پرداخت

 
یارانه نقدي کور به مردم موافق نیستیم. 

وي اضافه کرد: کسري تراز عملیاتی 464 هزار میلیارد تومانی که سال گذشته در بودجه شاهد آن بودیم در یک سال نمی شود به
صفر رساند اما امسال این کسري به 300 هزار میلیارد تومان رسید و این براي دولت یک حسن است و مواردي که دغدغه نمایندگان
بود مورد توجه قرار گرفت. همچنین براي مسئله گازرسانی به روستاها 2000 میلیارد تومان پیش بینی شده و 15 هزار میلیارد تومان
براي قیر رایگان پیش بینی شده که نمایندگان پیشنهاد افزایش آن تا 20 هزار میلیارد را داده اند که ان شاءاالله در کمیسیون تلفیق

 
مورد موافقت قرار گیرد. 

زارع ادامه داد: 300 میلیون دلار براي توسعه پالایشگاه آبادان براي اولین بار در حوزه سرمایه گذاري در چارچوب بودجه پیش بینی
شده، همچنین مبلغ قابل توجهی نیز براي طرح هاي بهینه سازي مصرف سوخت پیش بینی شده و 175 میلیارد تومان نیز در اختیار
کمیسیون تلفیق و مجلس براي تصمیم گیري در خصوص یارانه نقدي قرار گرفته شد و در کنار این ها 106 هزار میلیارد تومان براي



 
دارو و گندم و دغدغه هاي مرتبط با این بحث اختصاص یافته است. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق بودجه 1401 با اشاره به اعتبارات پیش بینی شده براي پرداخت حقوق و دستمزد نیز، گفت: 600 هزار
میلیارد تومان اعتبار براي پرداخت حقوق و دستمزد نیاز است و دولت براي سال 1401 مجبور است 180 هزار میلیارد تومان از بدهی
هاي ایجاد شده از سال هاي قبل را تسویه کند و در کنار این ها رقمی برابر با 219 هزار میلیارد تومان براي صندوق ها به دولت بار
مالی وارد شده که در این بین صندوق بازنشستگی کشوري 135 هزار میلیارد تومان، صندوق تامین اجتماعی نیروهاي مسلح 75 هزار
میلیارد تومان، صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان و عشایر هزار و 512 هزار میلیاد تومان را به خود اختصاص می دهد و براي کمک به
پرداخت مستمري بازنشستگان فولاد نیز 6 هزار میلیارد تومان تخصیص داده شده است و براي سر و سامان دادن به وضعیت نامطلوب

 
تامین اجتماعی نیز برنامه هاي زیادي پیش بینی شده است. 

وي تاکید کرد: سال آینده 88 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی داریم که نسبت به سال 1400 با کاهش مواجه هستیم و این یک نقطه
قوت بودجه است، همچنین براي تامین کالاهاي اساسی نیز پیش بینی هاي خوبی شده و صندوق هاي بازنشستگی نیز 71 درصد
رشد داشته اند و پیش بینی 150 هزار میلیارد تومانی براي تحقق رشد اقتصادي و حمایت از این موضوع در کنار بحث تولید و اشتغال
از محل هدفمندي یارانه ها نشان دهنده دغدغه دولت براي این موضوع است و به عبارتی 20 درصد اعتبارات طرح هاي تملک دارایی
سرمایه را دولت به این امر تخصیص داده و افزایش 4 برابري تملک دارایی سرمایه استان ها نشان دهنده رویکرد عدالت محوري،

 
تمرکززدایی و محرومیت زدایی در بودجه است. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 با بیان اینکه دولت براي جبران کسري تولید برق به دنبال استفاده از ظرفیت هاي
بخش هاي مختلف خصوصی و دولتی است، گفت: پیش بینی تولید 6 هزار مگاوات برق و تقویت بخش خصوصی با حمایت مجلس از
نکات مثبت بودجه است، همچنین 12 هزار میلیارد تومان نیز براي اجراي قانون حمایت از خانواده و جمعیت و جوانی کشور که
دغدغه مقام معظم رهبري و مصوبه مجلس است پیش بینی شده و افراد تحت پوشش نهادهاي حمایتی نیز با رشد دو برابري
مستمري مواجه می شوند و در کنار توجه به محرومین دولت براي اولین بار اعتبارات ایثارگران را 50 درصد افزایش داده است و 9

 
هزار میلیارد تومان براي پاداش پایان خدمت جانبازان و ایثارگران پیش بینی کرده است. 

زارع گفت: نرم افزار پیش بینی شده بانک مرکزي براي بحث ارز ترجیحی براي مردم بسیار خوب است و برنامه دولت براي نرخ تورم
تنزیلی در مقابل نرخ تورم 4907 درصدي که امسال براي اولین بار پس از 50 سال گذشته داشتیم می تواند بسیار مثبت و تاثیرگذار
باشد، یکی دیگر از دغدغه هاي مهم مجلس اصلاح قوانین مالیاتی است که دولت تعهد داده است به آن توجه کنند و موضوع مالیات
بر عایدي سرمایه نیز با تصویب مجلس قابل اجرا است. همچنین وام هاي اشتغال زایی، وام هاي ازدواج و سایر وام ها براساس تبصره
16 نیز حتما مورد تاکید مجلس خواهد بود و تبصره 18 که مرتبط با حمایت تولید، اشتغال و رشد اقتصادي است و دغدغه همکاران

 
عزیزمان خواهد بود حتما از محل هدفمندي یارانه ها از سوي مجلس تنفیذ خواهد شد. 

وي تاکید کرد: اختیار بودجه با مجلس است و مبهم نویسی که در ردیف ها و جداول بودجه 1401 شاهد هستیم اصلاح خواهد شد و
مجلس با وجود دغدغه اي که در خصوص شفاف سازي دارد این مسئله را تغییر می دهد و در حوزه آموزش و پرورش نیز 25 هزار

 
میلیارد تومان پیش بینی شده و ان شاءاالله آنچه که مورد توجه و خواست فرهنگیان است تامین خواهد شد. 

زارع در پایان اظهار کرد: دولت در وضعیتی است که مذاکرات را در پیش داریم و این بودجه یک بودجه سیاسی و اقتصادي است و ان
شاءاالله نواقص موجود در بودجه با همکاري دولت و مجلس اصلاح خواهد شد و دغدغه نمایندگان براساس آنچه که مصلحت است

 
دیده می شود. 



انتهاي پیام



رئیس جمهور: تورم سیر نزولی دارد/ ارز حاصل از فروش نفت برمی گردد

منبع: ارانیکوشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس جمهور اظهار داشت: طبق آمار کنترل و سیر نزولی تورم آغاز شده است.

رئیس جمهور اظهار داشت: طبق آمار کنترل و سیر نزولی

 
تورم آغاز شده است. 

آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور روز یکشنبه در
صحن مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر اینکه حل مساله
تورم خواست مردم و همه دلسوزان است، گفت: آمارها
نشان می دهد که کنترل و سیر نزولی تورم آغاز شده است.
نه فقط در چند سال اخیر، در تاریخ 50، 60 ساله کشور
این میزان تورم بی نظیر بود، امروز سیر صعودي تورم

 
تبدیل شده به سیر نزولی تورم و این سیر نزولی آغاز شده است و این آغاز، آغاز مبارکی است که بعداً به کاهش قیمت ها بیانجامد. 

 
افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی 

آیت االله رئیسی با بیان افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی، اظهار داشت: باید تلاش کرد که این میزان نیز افزایش پیدا کند چون
سهم ما در اقتصاد منطقه سهم بسیار بالایی است و این سهم الان استنقاذ نشده و باید تلاش کرد این سهم در جاي خودش قرار

 
گیرد. 

رئیس جمهور تاکید کرد: علی رغم همه تهدیدات و تحریم ها امروز افزایش صادرات نفتی و میعانات را داریم، بعضاً عده اي گله مند
بودند که نمی شود مگر می شود؟؛ اما خداوند متعال تفضل کرد این اتفاق افتاد و از طرف دیگر ارز حاصل از این صادرات برمی گردد

 
به منابع ارزي ما. این هم نکته مهمی است. 

آیت االله رئیسی افزود: علی رغم برخی از سخنانی که گفته می شد که «پول یا امکان صادرات نفت نیست» یا «امکان صادرات است اما

 
پولش برنمی گردد» اما این اتفاق افتاد، هم افزایش صادرات نفتی و هم بازگشت وجوه حاصل از صادرات. 

رئیس جمهور با تاکید بر تحقق وعده توازن در سیاست خارجی، خاطر نشان کرد: الان این توازن در سیاست خارجی براي کشورهاي
همسایه، براي منطقه و جهان افتاده و ثابت شده که جمهوري اسلامی، توازن در سیاست خارجی را دنبال می کند. ظرف 3 الی 4 ماه

 
گذشته روابط اقتصادي با برخی از کشورها در منطقه تا 3 برابر افزایش پیدا کرده است. 

رئیس جمهور افزود: امروز خود غربی ها و کسانی که به دنبال تحریم بودند می دانند که مهم ترین دستاوردي که دولت دنبال کرده
خنثی کردن تحریم هاست. دولت در دو جبهه خنثی کردن و رفع تحریم ها حرکت کرد. رفع تحریم ها، در یک کار و حرکت



عزتمندانه دنبال می شود و مهم تر از همه آنکه قرارگاه خنثی کردن تحریم ها فعال است که به هیچ عنوان تحریم ها و تهدیدها را

 
براي خود مانع ندانیم. 

 
هدف گیري دولت، تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي است 

رئیسی اظهار کرد: با این ظرفیت اعتماد و حمایت مردم، در کنار هم بودن مسئولان، دولت و مجلس و دستگاه هاي مختلف کشور، کار
می تواند به نتیجه برسد، اعتقاد و باورمان این است و بارها رهبر حکیم و فرزانه به ما یاد دادند و فرمودند که اگر شما با قدرت و

 
اعتماد و اتکاء به خدا و اعتماد به داشته هاي این کشور کار را دنبال کنید حتماً بدانید پیروز هستید و به نتیجه خواهید رسید. 

رئیس جمهور اظهار داشت: هدفگیري دولت، تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي است. امید است که اقدامات ما را به این میزان از رشد

 
برساند. 

آیت االله رئیسی خاطر نشان کرد: چون سال هاي گذشته مشکلات جدي داشتیم رشدي بسیار اندك کمتر از یک درصد وجود داشته
است، اما این میزان با همگرایی و همکاري مجلس امکان پذیر است تا در سایه این رشد 8 درصد بتوان مسأله بیکاري، کاهش جدي
پیدا کند و اشتغال ایجاد شود و بتواند چرخ هاي تولید بیش از این به حرکت در آید و بتواند بسیاري از دغدغه ها را در کشور رفع

 
کند. 

 
کاهش و مهار تورم از مسائل مهم است 

رئیس جمهور اظهار داشت: مسأله مهار تورم از مسائلی است که در بودجه 1401 هدفگیري شده است. کاهش و مهار تورم از مسائل
مهمه است. نباید شاهد باشیم که فقیر ما فقیرتر شده و غنی ما غنی تر شده. باید این روند کاملاً به نحوي شود که سفره و معیشت

 
مردم آسیب نبیند و حتماً می تواند وضع مردم متفاوت شود. 

رئیسی با اشاره به موضوع ارز ترجیحی خطاب به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی گفت: مستحضرید که مجلس 8 میلیارد دلار براي

 
ارز ترجیحی در قانون بودجه پیش بینی کرده بود اما با آغاز کار دولت چیزي از آن میزان باقی نمانده بود. 

رئیس جمهور افزود: طبیعتاً دولت اگر می خواست به آنچه در قانون پیش بینی شده عمل می کرد باید ارز ترجیحی را بدون اینکه
جبران شود، حذف می کرد اما ما خط قرمزمان سفره مردم و معیشت مردم بوده و است. ما نمی توانستیم یک شوك به اقتصاد کشور،

 
بازار و زندگی مردم وارد کنیم. 

رئیسی خاطر نشان کرد: موضوع در جلسات مختلف دولت، در ستادهاي اقتصادي دولت و بعد در شوراي هماهنگی قوا مطرح شد. بعد
از رفت و برگشت هاي مختلفی که داشت نهایتاً به اینکه باید براي چند ماه آتی ارز ترجیحی ادامه پیدا کند و بعد هم باید براي
جبرانش حتماً تمهید مقدماتی شود رسیدیم. بحث ها و نظراتی مطرح شد و همه در شوراي عالی هماهنگی اقتصادي هم نظر شدند

 
که این کار صورت گیرد. 

رئیس جمهور در این باره افزود: خدمت مقام معظم رهبري که موضوع مطرح شد ایشان فرمودند نظر مجلس در این رابطه اخذ شود.
سخن بسیار حکیمانه اي ایشان فرمودند. بعد از فرمایش ایشان موضوع را در دولت مطرح کردیم و به عنوان لایحه دو فوریتی در دولت
تصویب شد اما مجلس و نمایندگان محترم راي به فوریت ندادند و تبدیل به لایحه عادي شد. یعنی مجلس اعلام نکرد ارز ترجیحی که



 
پولی وجود ندارد را به عنوان ارز ترجیحی را چه کنیم، نه بر فرض اینکه نباید ارز ترجیحی ادامه پیدا کند جبرانش را نظر ندادند. 

 
مجلس نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی 

رئیس جمهور افزود: دو راه در این مورد بیشتر نبود. یا ادامه دادن ارز ترجیحی یا حذف ارز ترجیحی و جبرانش براي مردم، اما مجلس
نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی. مجلس براي هیچکدام اعلام نظر نکرد و فوریت لایحه را هم رد

 
کردند. 

رئیس جمهور با اشاره به عدم تصویب فوریت حذف ارز ترجیحی در مجلس گفت: امروز با وضعیتی مواجه هستیم که مجلس درباره
تداوم تخصیص ارز ترجیحی یا توقف آن نظري اعلام نکرده و از سوي دیگر نه منبعی براي تداوم پرداخت ارز ترجیحی مشخص شده یا

 
وجود دارد و نه جایگزینی براي حمایت از مردم در ازاي توقف تخصیص ارز ترجیحی تعیین شده است. 

رئیسی با بیان اینکه معنی اقدام مجلس در رأي به عدم فوریت لایحه دولت، فوریت حذف ارز ترجیحی است، افزود: قانون در این
زمینه می گوید، منبعی براي ادامه تخصیص ارز ترجیحی تعیین نشده است، طبیعتاً باید چه کار کرد؟ باید ارز ترجیحی را حذف کرد.
لذا شرحی براي ریاست محترم مجلس نوشتم و گفتم این را در یک جلسه اي براي نمایندگان محترم حتماً تبیین کنیم که عدم رأي
به فوریت لایحه یعنی چه؟ بالاخره مجلس باید نظر می داد که تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم، یا حذف کنیم و چنانچه حذف

 
کردیم، براي جبران آن چه کنیم، اما مجلس درباره هیچ کدام نظر نداد. 

رئیس جمهور اظهار داشت: نتیجه این است که ارز ترجیحی باید حذف شود. این کار را به مصلحت ندانستیم و به نظرمان رسید که
این همان شوك وارد کردن به وضعیت سفره و معیشت مردم است که خط قرمز ماست. خداوند متعال انشاءاالله به مقام معظم رهبري
طول عمر با عزت مرحمت کند که ایشان مشکل را حل کردند. ایشان مثل همه جا که مشکلات را حل می کنند در این قضیه هم
لطف کردند و مشکل را براي این چند ماه حل کردند تا فعلاً در وضعیت اقتصادي فعلی بتوانیم تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم تا

 
تعیین تکلیف قطعی بشود. 

 
باورمان این است که اگر ارز ترجیحی حذف شود، حتماً باید براي جبران باید فکر جدي کرد 

آیت االله رئیسی در تشریح نظر دولت در این باره که در لایحه بودجه منعکس شده است، تصریح کرد: این را بدانید که ما هم باورمان
این است که اگر ارز ترجیحی قطع شود، حتماً باید براي جبران تاثیر آن بر زندگی مردم، بویژه نیازمندان فکر جدي کرد. امکان ندارد

 
ارز ترجیحی را بدون اینکه فکري براي سفره مردم و زندگی نیازمندان شود، حذف کرد. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در این رابطه سازمان برنامه و بودجه با بعضی از صاحبنظران اقتصادي در مجلس و ریاست محترم

 
مجلس جلسات بسیاري براي همفکري و همراهی در این رابطه داشتند تا مجلس و دولت امروز با هم بتوانند این مسئله را حل کنند. 

رئیسی گفت: دولت به دنبال آن است تا با همفکري با مجلس این مساله را به نحوي حل و فصل کند که هم در کشور رشد اقتصادي
به همراه داشته باشد، هم به معیشت مردم لطمه وارد نشود و هم به نظام اقتصادي، پولی و مالی کشور یک انضباط کاملی ببخشد. هر

 
پیشنهادي در این رابطه که بتواند همه مقاصد را تأمین کند حتماً مورد حمایت ماست. 

 
یکی از دغدغه ها در این دولت رفع مشکل تفاوت در پرداخت هاي حقوق و دستمزد است 



رئیس جمهور با اشاره به اینکه مساله عدالت در پرداخت ها نیز از دیگر مسائل مورد توجه از جمله در کمیسیون تلفیق و صحن
مجلس بوده، افزود: قبلا هم گفته ام که یکی از دغدغه ها در این دولت و حتی قبل از دولت در زمان مسئولیت بنده در قوه قضائیه

 
همواره مساله تفاوت در پرداخت ها بوده که ما را رنج می داده است. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: امروز در پرداخت ها نسبت به کسانی که حتی مدارك تحصیلی یکسان و مشاغل تقریباً یکسانی دارند
وجود دارد. این پرداخت نامتوازن، هم مردم را رنج می دهد و هم کارکنان و هم ما و هم شما را؛ هر طرحی در جهت عدالت در

 
پرداخت حقوق و مزایا به کارکنان دولت که بتواند عدالت را در این رابطه تأمین و تضمین کند، مورد حمایت و تأیید ماست. 

 
از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه حتماً بدانید همه اساتید دانشگاه ها، معلمان، کارکنان قوه قضائیه، دادگستري و سازمان ها و ادارات
مختلف در این زمینه مورد توجه هستند، تصریح کرد: همه کسانی که به نام دولت و به نام حکومت و به نام نظام اسلامی کار می
کنند بدانند که از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است. به گونه اي که همه کارکنان در کشور

 
احساس کنند که عدالتی حکمفرماست و این حتماً مورد حمایت ماست. 

رئیسی با بیان اینکه در این رابطه هر فکر و اندیشه اي در کشور شود حتماً مورد تأیید است، خاطرنشان کرد: به عنوان مثال نظام
پرداخت حقوق اساتید دانشگاه ها باید با توجه به سوابق و جایگاه علمی آنان در همه دانشگاه ها و مراکز علمی اصلاح شود. عدالت در
پرداخت باید نسبت به همه کسانی که جزو کارکنان دولتی هستند اعمال شود و این موضوع باید در بودجه 1401 دیده شود و همه

 
آنها باید احساس عدالت در پرداخت حقوق داشته باشند. 

 
دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند 

رئیس جمهور در ادامه سخنانش به موضوع تلاش براي فقرزدایی از کشور اشاره کرد و گفت: دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه
کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند. نمی توانیم در دولت شاهد آن باشیم که کسانی در گوشه و کنار کشور وضعیت
معیشتی شان به گونه اي است که حتی توان اداره روزمره زندگی شان در سطح حداقل را ندارند. اقدامات مختلف در این زمینه از

 
جمله فعال کردن نهادهاي مرتبط مثل کمیته امداد حتماً مورد تأیید و اهتمام جدي دولت در این رابطه خواهد بود. 

آیت االله رئیسی اضافه کرد: نگاهی که نمایندگان محترم نسبت به رفع مشکلات معیشتی مردم دارند، حتماً مورد اهتمام ما در دولت
است. نمایندگان، اقتصاددانان مجلس، رئیس محترم و هیأت رئیسه مجلس در ابعاد مختلف بودجه از جمله حذف ارز ترجیحی و

 
چگونگی آن بحث کنند و تصمیم بگیرند. 

رئیس جمهور افزود: معتقدیم الان زمینه در کشور آماده است تا آنچه که به عنوان آرزو براي نیروهاي دغدغه مند، عدالت خواه، شما

 
نمایندگان محترم و بسیاري از مردم عزیزمان در مسأله اجراي عدالت مطرح بود، از حالت بحث به وضعیت اجرا درآید. 

رئیس جمهور با بیان اینکه آنچه در دولت دنبال می کنیم، دغدغه شما و بسیاري از دوستان انقلاب و نظام است و دشمن نمی خواهد
به این نقطه برسیم، اظهار داشت: بر خلاف خواست دشمن مصمم هستیم به این نقطه برسیم و این نقطه را هم نقطه آرمانی دست

 
نایافتنی نمی دانیم، بلکه آن را دست یافتنی و کاملاً اجرایی می دانیم. 



رئیسی افزود: اجراي عدالت را در جذب، نگهداري، پرداخت حقوق و ارتقاء نیروي انسانی دنبال می کنیم و این امري شدنی است و

 
همواره مورد تأکید بوده و خواهد بود. 

آیت االله رئیسی خطاب به نمایندگان ملت، تاکید کرد: علیرغم شرایط و وضعیتی که دشمن با تحریم و تهدیدها به دنبال آن بود تا
مشکلاتی پیش روي ما بگذارد ملت و پیشرفت کشور را متوقف کند شرایط و وضعیت را بهتر از هر زمان دیگر و آینده را بسیار روشن

 
و امیدوارکننده می بینم. 

 
امروز نیازمند تصمیمات مهم در کشور هستیم 

رئیس جمهور گفت: شرایط را براي تصمیم گیري هاي مهم بسیار مناسب می بینم و امروز نیازمند تصمیمات مهم هستیم و این

 
تصمیمات با همکاري دولت و مجلس امکان پذیر است. 

رئیسی با بیان اینکه براي رفع مشکلات کشور ناگزیر به اتخاذ تصمیمات مهم هستیم، تصریح کرد: این تصمیمات مهم در گرو همکاري

 
دولت و مجلس است و حتماً می تواند ما را از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب نزدیک و نزدیک تر کند. 

آیت االله رئیسی در خاتمه افزود: امیدوارم جزئیات و ابعاد لایحه بودجه و دغدغه هاي به جایی که در رابطه با مشکلات مردم دارید، در
کمیسیون ها به دقت مورد بحث قرار گیرد و آنچه در مجلس تصمیم گیري شود حتماً مورد احترام و اهتمام دولت خواهد بود.



زارع: کمیسیون تلفیق به طور مشروط با حذف ارز ترجیحی موافق است

منبع: پارسینهشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/10/19

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 مجلس شوراي اسلامی گفت: کمیسیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی به طور
مشروط موافق است؛ مشروط به اینکه دولت تضمین کند به اینکه اقلام پرمصرف خانوارها با قیمت ثابت و بدون تغییر به

دست مردم برسد.

رحیم زارع در جلسه علنی امروز(یکشنبه) در دفاع از گزارش کیمسیون تلفیق در لایحه بودجه 1401 گفت: دولت امسال در
لایحه بودجه 3400 هزار هزار میلیارد تومان نقدینگی را به سمت تولید حمایت کرد و از این میان 1.5 میلیارد دلار از صندوق توسعه
ملی، 180 هزار میلیارد تومان از بخش خصوصی، 800 میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی و 560 هزار میلیارد تومان از حوزه بازار
سرمایه و 435 هزار میلیارد تومان از نقدینگی شرکت ها برداشت کردیم و این براي اولین بار است که تصمیم گرفته شده نقدینگی

 
سرگردان حمایت شود. 

وي افزود: ما در کمیسیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی به طور مشروط موافقت کردیم مشروط به اینکه دولت تضمین کند به اینکه
اقلام پرمصرف خانوارها با قیمت ثابت و بدون تغییر به دست مردم برسد. در این رابطه نرم افزاري توسط بانک مرکزي آماده شده و
قرار است در کمیسیون تلفیق و صحن مجلس براي نمایندگان ارائه شود تا نمایندگان در جریان جزئیات آن قرار گیرند، ما با پرداخت

 
یارانه نقدي کور به مردم موافق نیستیم. 

وي اضافه کرد: کسري تراز عملیاتی 464 هزار میلیارد تومانی که سال گذشته در بودجه شاهد آن بودیم در یک سال نمی شود به
صفر رساند اما امسال این کسري به 300 هزار میلیارد تومان رسید و این براي دولت یک حسن است و مواردي که دغدغه نمایندگان
بود مورد توجه قرار گرفت. همچنین براي مسئله گازرسانی به روستاها 2000 میلیارد تومان پیش بینی شده و 15 هزار میلیارد تومان
براي قیر رایگان پیش بینی شده که نمایندگان پیشنهاد افزایش آن تا 20 هزار میلیارد را داده اند که ان شاءاالله در کمیسیون تلفیق

 
مورد موافقت قرار گیرد. 

زارع ادامه داد: 300 میلیون دلار براي توسعه پالایشگاه آبادان براي اولین بار در حوزه سرمایه گذاري در چارچوب بودجه پیش بینی
شده، همچنین مبلغ قابل توجهی نیز براي طرح هاي بهینه سازي مصرف سوخت پیش بینی شده و 175 میلیارد تومان نیز در اختیار
کمیسیون تلفیق و مجلس براي تصمیم گیري در خصوص یارانه نقدي قرار گرفته شد و در کنار این ها 106 هزار میلیارد تومان براي

 
دارو و گندم و دغدغه هاي مرتبط با این بحث اختصاص یافته است. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق بودجه 1401 با اشاره به اعتبارات پیش بینی شده براي پرداخت حقوق و دستمزد نیز، گفت: 600 هزار
میلیارد تومان اعتبار براي پرداخت حقوق و دستمزد نیاز است و دولت براي سال 1401 مجبور است 180 هزار میلیارد تومان از بدهی
هاي ایجاد شده از سال هاي قبل را تسویه کند و در کنار این ها رقمی برابر با 219 هزار میلیارد تومان براي صندوق ها به دولت بار
مالی وارد شده که در این بین صندوق بازنشستگی کشوري 135 هزار میلیارد تومان، صندوق تامین اجتماعی نیروهاي مسلح 75 هزار
میلیارد تومان، صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان و عشایر هزار و 512 هزار میلیاد تومان را به خود اختصاص می دهد و براي کمک به
پرداخت مستمري بازنشستگان فولاد نیز 6 هزار میلیارد تومان تخصیص داده شده است و براي سر و سامان دادن به وضعیت نامطلوب

تامین اجتماعی نیز برنامه هاي زیادي پیش بینی شده است. 



وي تاکید کرد: سال آینده 88 هزار میلیارد تومان اوراق بدهی داریم که نسبت به سال 1400 با کاهش مواجه هستیم و این یک نقطه
قوت بودجه است، همچنین براي تامین کالاهاي اساسی نیز پیش بینی هاي خوبی شده و صندوق هاي بازنشستگی نیز 71 درصد
رشد داشته اند و پیش بینی 150 هزار میلیارد تومانی براي تحقق رشد اقتصادي و حمایت از این موضوع در کنار بحث تولید و اشتغال
از محل هدفمندي یارانه ها نشان دهنده دغدغه دولت براي این موضوع است و به عبارتی 20 درصد اعتبارات طرح هاي تملک دارایی
سرمایه را دولت به این امر تخصیص داده و افزایش 4 برابري تملک دارایی سرمایه استان ها نشان دهنده رویکرد عدالت محوري،

 
تمرکززدایی و محرومیت زدایی در بودجه است. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 با بیان اینکه دولت براي جبران کسري تولید برق به دنبال استفاده از ظرفیت هاي
بخش هاي مختلف خصوصی و دولتی است، گفت: پیش بینی تولید 6 هزار مگاوات برق و تقویت بخش خصوصی با حمایت مجلس از
نکات مثبت بودجه است، همچنین 12 هزار میلیارد تومان نیز براي اجراي قانون حمایت از خانواده و جمعیت و جوانی کشور که
دغدغه مقام معظم رهبري و مصوبه مجلس است پیش بینی شده و افراد تحت پوشش نهادهاي حمایتی نیز با رشد دو برابري
مستمري مواجه می شوند و در کنار توجه به محرومین دولت براي اولین بار اعتبارات ایثارگران را 50 درصد افزایش داده است و 9

 
هزار میلیارد تومان براي پاداش پایان خدمت جانبازان و ایثارگران پیش بینی کرده است. 

زارع گفت: نرم افزار پیش بینی شده بانک مرکزي براي بحث ارز ترجیحی براي مردم بسیار خوب است و برنامه دولت براي نرخ تورم
تنزیلی در مقابل نرخ تورم 4907 درصدي که امسال براي اولین بار پس از 50 سال گذشته داشتیم می تواند بسیار مثبت و تاثیرگذار
باشد، یکی دیگر از دغدغه هاي مهم مجلس اصلاح قوانین مالیاتی است که دولت تعهد داده است به آن توجه کنند و موضوع مالیات
بر عایدي سرمایه نیز با تصویب مجلس قابل اجرا است. همچنین وام هاي اشتغال زایی، وام هاي ازدواج و سایر وام ها براساس تبصره
16 نیز حتما مورد تاکید مجلس خواهد بود و تبصره 18 که مرتبط با حمایت تولید، اشتغال و رشد اقتصادي است و دغدغه همکاران

 
عزیزمان خواهد بود حتما از محل هدفمندي یارانه ها از سوي مجلس تنفیذ خواهد شد. 

وي تاکید کرد: اختیار بودجه با مجلس است و مبهم نویسی که در ردیف ها و جداول بودجه 1401 شاهد هستیم اصلاح خواهد شد و
مجلس با وجود دغدغه اي که در خصوص شفاف سازي دارد این مسئله را تغییر می دهد و در حوزه آموزش و پرورش نیز 25 هزار

 
میلیارد تومان پیش بینی شده و ان شاءاالله آنچه که مورد توجه و خواست فرهنگیان است تامین خواهد شد. 

زارع در پایان اظهار کرد: دولت در وضعیتی است که مذاکرات را در پیش داریم و این بودجه یک بودجه سیاسی و اقتصادي است و ان
شاءاالله نواقص موجود در بودجه با همکاري دولت و مجلس اصلاح خواهد شد و دغدغه نمایندگان براساس آنچه که مصلحت است

دیده می شود.



بورس تحت تاثیر دلار/احتمال افت شاخص کل تا 1,280,000 واحد

منبع: ایمناشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/10/19

در پی برخی از اخبار منتشر شده از وین، احتمال توافق افزایش یافته است و قیمت دلار در بازار بورس تهران کاهش
چشمگیري داشته اشت و لذا بازار بورس نیز به واسطه ریزش شدید دلار افت 25 هزار واحدي را تجربه کرد.

 
بورس تحت تاثیر دلار/احتمال افت شاخص کل تا 1,280,000 واحد 

در پی برخی از اخبار منتشر شده از وین، احتمال توافق افزایش
یافته است و قیمت دلار در بازار بورس تهران کاهش چشمگیري
داشته اشت و لذا بازار بورس نیز به واسطه ریزش شدید دلار افت

 
25 هزار واحدي را تجربه کرد. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، شاخص کل بازار بورس تهران با کاهش
25 هزار 679 واحدي به سطح یک میلیون و 336 هزار واحد
رسید. شاخص کل هم وزن با کاهش پنج هزار و 944 واحدي در
سطح 353 هزار 194 واحد قرار گرفت، شاخص کل بازار کاهش

 
1.88 درصد و شاخص هم وزن کاهش 1.36 درصد را نسبت به روز کاري گذشته تجربه کرد. 

 
تعداد نمادهاي مثبت: 62 

 
تعداد نمادهاي منفی: 320 

فرابورس ایران شاخص کل فرابورس با کاهش 256 واحدي به سطح 18 هزار 117 واحد رسید و نسبت به روز گذشته 1.39 درصد

 
کاهش یافت. 

 
تعداد نمادهاي مثبت: 88 

 
تعداد نمادهاي منفی: 161 

 
ارزش و حجم معاملات ارزش معاملات: بازار بورس و فرابورس به ترتیب 28 هزار 678 و 21 هزار 712 میلیارد ریال بود. 

 
حجم معاملات: بازار بورس و فرابورس به ترتیب چهار میلیارد 913 و یک میلیارد و 620 میلیون برگه سهم بود. 

 
تحلیل تکنیکال شاخص کل تداوم روند نزولی تا محدوده یک میلیون و 280 هزار واحد براي شاخص کل پیش بینی می شود. 



ابلاغ دستورالعمل معاملات آتی به بورس انرژي ایران محسن خدابخش، معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق
بهادار اظهار کرد: ابلاغ دستورالعمل معاملات آتی در بورس انرژي منجر به افزایش سطح پیش بینی پذیري در خصوص فراورده هاي

 
هیدروکربوري و به دنبال آن افزایش سوددهی و شفافیت بیش تر شرکت هاي تولیدکننده حامل هاي انرژي می شود. 

وي افزود: زیرساخت هاي مقرراتی بورس انرژي براي این معاملات فراهم شده و هم اکنون این شرکت در حال تجهیز زیرساخت هاي
فنی خود براي اجرایی کردن بازار آتی است. یکی از برنامه هاي بورس انرژي ایران در راستاي پاسخگویی به نیازهاي سرمایه گذاران

 
راه اندازي بازار معاملات قراردادهاي آتی بود که پیشنهادات بورس انرژي بررسی و تصویب شد 

نرخ بهره بین بانکی به کانال 20 درصد وارد شد نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به 16 دي سال جاري براي اولین بار پس از ثبت
سقف 21.1 درصدي با 0.25 درصد کاهش نسبت به هفته گذشته به 20.85 درصد رسید. با توجه به پیش بینی بانک مرکزي از
وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی، موضع عملیاتی بانک مرکزي در هفته گذشته توافق بازخرید بود. از این رو، این بانک به اجراي

 
عملیات بازار باز در قالب توافق بازخرید به مبلغ 727 هزار میلیارد ریال اقدام کرد. 

ارزش بازار توافق بازخرید سررسید شده 701 هزار میلیارد ریال بوده است. با در نظر گرفتن ارزش اعتبارگیري قاعده مند، خالص
عملیات ریپو 28 هزار میلیارد ریال می باشد. اگر در بازار بین بانکی منابع کم باشد، باعث افزایش نرخ در بازار می شود و اگر منابع در

 
این بازار زیاد باشد، منابع مازاد باعث کاهش نرخ سود بازار بین بانکی می شود. 

اخبار شرکت ها فولاي: به گزارش همفکران مجمع عمومی فوق العاده جهت تصمیم گیري در خصوص افزایش سرمایه شرکت فولاد

 
آلیاژي یزد با حضور حداکثري صاحبان سهام و نمایندگان قانونی آن ها رسمیت یافت و برگزار شد. 

با مصوبه مجمع شرکت فولاد آلیاژي، سرمایه این شرکت از 268 میلیارد ریال به 560 میلیارد ریال افزایش یافت که از محل سود
انباشته تأمین می شود. در مجمع اعلام شد که روند افزایش تعداد سهام سهامداران تا پایان سال صورت خواهد گرفت. این افزایش
سرمایه در راستاي اصلاح روند مالی و گردش حساب صورت گرفته است. فولاي پیشنهاد افزایش سرمایه به مبلغ 600 میلیارد ریال را

 
به سازمان بورس ارائه کرده بود که سازمان با افزایش 560 میلیارد ریالی سرمایه این شرکت موافقت کرد. 

شپارس: شرکت بین المللی محصولات پارس در دوره 12 ماهه منتهی به 1400/06/31 ضمن ثبت افزایش سرمایه 51 درصد و با
لحاظ سرمایه جدید به ازاي هر سهم 541 ریال سود محقق کرده است.«شپارس» با سرمایه ثبت شده 775,500 میلیون ریال طی
عملکرد 12 ماهه منتهی به 1400/06/31 مبلغ 419,894 میلیون ریال سود محقق کرده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 11

 
درصد رشد داشته است. 

در مواردي که شرکت نسبت به مدت مشابه سال قبل تغییر سرمایه داشته باشد آهنگ رشد و یا افت سود خالص داراي اهمیت خواهد

 
بود و نرخ رشد سود هر سهم کم اهمیت تلقی می شود. 

ومعادن: احتراماً به استحضار می رساند این شرکت در نظر دارد 51 درصد سهام شرکت بین المللی مهندسی ایران را از طریق رایزنی و
مذاکره به قیمت کارشناسی تحصیل نماید که برآورد اولیه ارزش کارشناسی و مبلغ تحصیل معادل حدوداً سه درصد مجموع دارایی
هاي صورت هاي مالی حسابرسی شده شش ماهه سال 1400 این شرکت (سرمایه گذاري توسعه معادن و فلزات - شرکت اصلی) می
باشد. بدیهی است در صورت نهایی شدن مذاکرات و تحصیل نهایی، اطلاعات تکمیلی به اطلاع سهامداران بالفعل و بالقوه و بازار

 
سرمایه خواهد رسد. 



کرمان، افشاي اطلاعات با اهمیت: به پیوست صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1400/10/07 شرکت صنایع روي کرمان
(سهامی خاص) مبنی بر تصویب افزایش سرمایه از مبلغ 25،000 میلیون ریال به مبلغ 3،520،000 میلیون ریال از محل آورده نقدي
سهامداران به منظور اجراي طرح هاي توسعه اي (طرح احداث کارخانه تولید شمش روي و طرح توسعه معدن سرب و روي گوجر) به
همراه گزارش توجیهی افزایش سرمایه ارسال می گردد. با توجه مالکیت 100 درصدي شرکت سرمایه گذاري توسعه و عمران استان

 
کرمان در شرکت مذکور، مراتب جهت استحضار عموم سهامداران گرامی تقدیم می گردد. 

اخبار بازارهاي جهانی طلا: در واکنش به گزارش انقباضی آخرین نشست فدرال رزرو، قیمت طلا 35 دلار افت کرد. به نظر می رسد با
توجه به وضعیت بازار اشتغال و فشارهاي تورمی، افزایش نرخ هاي بهره و کوچک شدن ترازنامه، سریع تر می تواند اتفاق بیفتد.
اشتغال بخش غیرکشاورزي در حالی که انتظار می رفت با افزایش حدود 400 هزار نفري همراه شود، تنها 199 هزار نفر افزایش پیدا
کرد. اگرچه اشتغال بخش غیرکشاورزي کمتر از انتظارات منتشر شد اما نرخ بیکاري به 3.9 درصد رسید و نشان داد که وضعیت بازار

 
اشتغال بد نیست. 

بنابراین با انتشار داده هاي اشتغال، قیمت طلا نوسانات خنثی داشت. نرخ بازدهی اوراق قرضه در هفته گذشته از 1.53 درصد به 1.75
درصد رسید که این می تواند بازار طلا را تحت فشار قرار دهد. موضوعی که انتظار می رود از بازار طلا حمایت کند نرخ بهره منفی
است. بنابراین با وجود فشارهاي تورمی، افت قیمت طلا دور از انتظار است. با توجه به عملکرد ناامیدکننده بازار طلا و نقره در 2021،

 
بسیاري از فعالین حرفه اي کیتکو انتظار دارند که در سال 2022 جبران کنند و عملکرد خوبی را ثبت کنند. 

میلگرد: قیمت میلگرد داخلی چین در روز پنجشنبه ششم ژانویه بدون تغییر باقی ماند. در حالی که حجم معاملات نقدي نسبت به
روز گذشته افزایش یافت و قیمت هاي آتی براي چهارمین روز متوالی افزایش یافت. بر اساس داده هاي منتشر شده کارخانه هاي
بزرگ در چین در هفته منتهی به پنجشنبه 2.81 میلیون تن میلگرد تولید کردند که 114،100 تن نسبت به هفته قبل افزایش داشته
است. این داده ها همچنین نشان می دهد که ذخایر میلگرد در بازار نقطه چین تا روز پنجشنبه به 3.44 میلیون تن رسید که نسبت

 
به هفته قبل 45،600 تن افزایش یافته است. 

حجم بالاتر تولید نشان دهنده محدودیت هاي تولید کمتر از دسامبر است، که ممکن است باعث افزایش بیشتر تولید هفتگی در این
ماه شود و بر قیمت ها تأثیر بگذارد. قیمت میلگرد داخلی در ترکیه طی هفته گذشته به دلیل کاهش ارزش لیر ترکیه افزایش یافت.

 
زیرا کارخانه ها در ترکیه مواد خام وارداتی را قبل از فروش فولاد بلند به بازار داخلی به دلار پرداخت می کنند. 

همچنین قیمت برق براي مصارف صنعتی در ترکیه حدود 127 درصد و قیمت گاز طبیعی براي مصارف صنعتی 50 درصد افزایش
یافته است که از اول ژانویه اعمال می شود.این کشور همچنین حداقل دستمزد خود را 50.4 درصد افزایش داد که از اول ژانویه اعمال
شد. با تمام این افزایش در هزینه هاي ورودي، فولادسازان ترکیه پیشنهادات میلگرد خود را براي صادرات به 700-710 دلار در هر

 
تن فوب افزایش داده اند، در حالی که یک هفته قبل از آن صادراتی 680-690 دلار به ازاي هر تن بود. 

مس: قیمت مس بعد از اینکه فدرال رزرو اعلام کرد که می تواند نرخ هاي بهره را زودتر افزایش دهد، با افت قیمت مواجه شد. در
حقیقت فدرال رزرو در گزارش آخرین نشستش نشان داد که بیشتر از انتظارات متمایل به سیاست هاي انقباضی است. قیمت
قراردادهاي 3 ماهه بیشترین تأثیرپذیري را داشت و با 1.7 درصد کاهش به 9,531 دلار رسید. چین در نوامبر حدود 2.19 میلیون تن
کنسانتره مس وارد کرده که نسبت به اکتبر 21.7 درصد بالاتر است. براساس داده هاي گمرك چین، از ژانویه تا نوامبر میزان واردات
مس به 21.37 میلیون تن رسیده که نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته 7.5 درصد بالاتر بوده است. براساس ارزیابی فست



 
مارکتز، نسبت TC/RC از 55.9 دلار به 57.7 دلار در هفته پایانی دسامبر رسیده است. 

پی وي سی با کاهش 20 دلاري به 1,331 دلار رسید قیمت PVC سی اف آر خاور دور در هفته گذشته نیز با کاهش 20 دلاري
همراه شد. سفارش هاي ماه فوریه 80 تا 100 دلار نیز پایین تر ثبت شده اند. معاملات بعد از تعطیلات سال نو میلادي با حجم کم
دنبال شده است. فعالان بازار در هفته گذشته عمدتاً نظاره گر بودند و منتظر قیمت هاي ماه فوریه هستند و انتظار قیمت هاي 80 تا
100 دلار پایین تر را دارند، از این رو PVC بازار کم رونقی را در هفته گذشته داشته است. برخی منابع بازار معتقدند بازار صادراتی

 
چین در نیمه اول فوریه به دلیل تعطیلات سال نو چینی ضعیف و کم حجم دنبال خواهد شد. 

بیلت: نرخ بیلت CIS با دو دلار افزایش نسبت به هفته گذشته در قیمت 595 دلار معامله شد. بیلت ایران نیز 547 دلار معامله شد.

باوجود برگشت کشورها از تعطیلات ژانویه و همچنین بهبود جزئی قیمت میلگرد چین، بیلت در جنوب شرق آسیا بدون تغییر بود.
همچنین موجودي انبار تانگشان کاهش قابل توجهی داشته که به دلیل انتظار صعود بیلت توسط صنایع پایین دستی و پایین بودن

 
تولید بوده است. 

از طرفی انتظار می رود که پایین بودن سطح تولید تا فوریه ادامه دار باشد که احتمال رشد بیلت در فوریه را تقویت می کند.در طول
هفته گذشته حجم بالایی از سفارشات براي تولیدکنندگان ایرانی ارسال شد که این سفارش ها متعلق به آن دسته از واردکننده هاي
چینی بوده که زودتر از سایرین از روندهاي قیمتی آگاه می شوند. از طرفی با بالا رفتن قیمت بیلت کشورهاي دیگر، خریداران مایل به
خرید بیلت از ایران هستند که تحریم ها آن ها را مردد نگهداشته است. افزایش هزینه ي تولید فولاد در ترکیه نیز سبب رشد قیمت
بیلت ترکیه شد. از اول ژانویه هزینه برق رشد 127 درصدي، هزینه گاز رشد 50 درصدي و حداقل دستمزد رشد 50 درصدي داشته

است.



21 دي؛ نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري در دانشگاه

تهران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس نخستین همایش «کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري» گفت: این هماش با مشارکت وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی و کرسی یونسکو در کارآفرینی پس فردا 21 دي در دانشگاه تهران برگزار می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما به نقل از روابط عمومی دانشگاه تهران، دکتر جهانگیر یدالهی، رئیس دانشکده کارآفرینی
دانشگاه تهران و رئیس نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري، درباره اهداف این همایش گفت:کارآفرینی
اجتماعی، یکی از انواع کارآفرینی است که هدف آن پاسخ دادن و حل مسائل اجتماعی مانند فقر، بیکاري و انواع مشکلات اجتماعی
دیگر است. بخش عمده اي از معضلات اجتماعی به فقر و بیکاري برمی گردد که «توسعه گردشگري» یکی از گزینه هاي مؤثر در

 
کشور براي پاسخ به این مشکلات اجتماعی است. 

رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران در برشمردن انواع مختلف گردشگري، به گردشگري فرهنگی، قومی، تاریخی، مذهبی،
سلامت، طبیعی، ورزشی اشاره کرد و گفت: متأسفانه در ایران با وجود ظرفیت هاي بزرگی که در زمینه هر کدام از انواع گردشگري به
منظور اشتغال زایی و درآمدزایی وجود دارد، آن طور که شایسته است به بهره برداري از ظرفیت هاي حوزه گردشگري توجه نشده

 
است. 

دکتر یدالهی افزود: با توسعه زیرساخت ها و کسب وکار هاي گردشگري باید نرخ اشتغال در مناطق مختلف کشور افزایش پیدا کند و

 
شاهد افزایش رفاه مردم در نقاط مختلف کشور باشیم. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه برنامه هفتم توسعه کشور در حال تدوین است، به نظر می رسد که لازم است براي تأکید بر

 
سرمایه گذاري در حوزه گردشگري و توجه به بهره برداري از ظرفیت هاي این حوزه در برنامه هفتم، ادبیات سازي صورت گیرد. 

دکتر یدالهی با یادآوري اینکه توسعه دانشگاه کارآفرین به عنوان محور کلیدي شعار دانشگاه تهران مدنظر رئیس دانشگاه تهران قرار
دارد، گفت: همچنین افزایش مشارکت دانشگاه تهران درتوسعه کشور و محرومیت زدایی، مورد تأکید است. در نخستین همایش
کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري، بنا داریم تا این پیام را به سیاست گذاران ارسال کنیم که ما می توانیم با توسعه انواع

 
مختلف گردشگري، گام بزرگی در جهت رفع محرومیت و ایجاد رفاه و اشتغال زایی در کشور برداریم. 

نخستین همایش کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري روز سه شنبه 21 دي 1400 در پنج محور «کارآفرینی اجتماعی و جامعه
پایدار و هوشمند»، «کارآفرینی اجتماعی و گردشگري پایدار (اشتغالزایی، فقرزدایی، توانمندسازي و کاهش نابرابري)»، «توسعه مقاصد
گردشگري پایدار، حفظ محیط زیست و مصرف بهینه آب»، «اقتصاد مشارکتی، نوآوري و فناوري هاي نوین در گردشگري پایدار» و

«فرصت هاي کارآفرینانه در گردشگري ورزشی و سلامت» در محل دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران برگزار می شود.



مرحوم بهروز فردوس مجاهدت کرد

منبع: سلامتشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/10/19

همکار و دوست مرحوم مهندس بهروز فردوس بنیانگذار گروه صنعتی ماموت و از کارآفرینان موفق کشور، در برنامه صبحگاهی

 
شبکه پنج سیما درباره خصوصیات اخلاقی و روحیات این کارآفرین نمونه صحبت کرد. 

به گزارش  گروه فرهنگ و هنر خبرگزاري سلامت به نقل از
روابط عمومی شبکه پنج سیما ،محمد مؤمنی در برنامه «سلام
تهران» با بیان اینکه کارآفرینی در شرایط اقتصادي کشور، یک
مجاهدت است، افزود: افرادي از جنس بهروز فردوس مجاهدت
کرده اند. سابقه آشنایی من با ایشان به سال 92 برمی گردد، که
از طریق دوستانم متوجه شدم مجموعه آقاي فردوس، نیرو جذب
می کند. رزومه فرستادم و با بخش اداري مجموعه شان مصاحبه
کردم و به عنوان مدیر تولید، استخدام شدم. بعد از مدت کوتاهی

یک پیرمرد را در خط تولید دیدم که بیش از 10 هزار پرسنل مجموعه، او را پدر صدا می کردند. این مسئله که مالک یک مجموعه را

 
پدر صدا کنی، برایم عجیب بود تا اینکه با روحیه خاص آقاي فردوس آشنا شدم. 

وي با بیان اینکه مهندس فردوس مصداق کامل و بارز امید به زندگی بود، اظهار داشت: او 8 بار به سرطان مبتلا و هر 8 بار سرطان را
شکست داد. بعد از هر بار شیمی درمانی با انرژي کامل به محل کار می آمد. هیچ گاه روحیه و امیدبخشی به پرسنل را از یاد نمی برد.
آقاي فردوس در سال 1319 در خانواده اي ثروتمند به دنیا آمده بود. بعد از اخذ دیپلم، براي مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد به
آلمان رفته بود. با اینکه امکان ماندگاري او در آلمان فراهم بود، اما با فراگیري علم و صنعت آلمان، آن را به ایران آورد. عشق خاصی

 
به آب و خاك ایران داشت و بسیار وطن دوست بود و با خدمت خود، 10 هزار فرصت شغلی براي جوانان کشور ایجاد کرد. 

در این برنامه بخش هایی از مستند زندگینامه مهندس بهروز فردوس مالک و بنیانگذار گروه صنعتی ماموت پخش شد. مرحوم فردوس
که قریب به شصت سال از عمر خود را صرف تولید، نوآوري و توسعه صنعت و اشتغال نموده است، سوم آذرماه سال جاري، دعوت حق

 
را لبیک گفت. 

گفتنی است برنامه «سلام تهران» برنامه صبحگاهی گروه اجتماعی شبکه پنج سیماست که از شنبه تا پنجشنبه ساعت 6:30 تا 9
صبح با بخش هاي مختلفی چون سیاسی، اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و ورزشی با اجراي مصطفی امامی و صدیقه مرادي روي آنتن

شبکه پنج می رود.



جدول زمان بندي آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان

دانشگاه آزاد اعلام شد

منبع: دانشجوشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/10/19

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، وحید
ضرغامی، قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري و
مدیرکل سیاستگذاري و نظارت راهبردي دانشگاه آزاد
اسلامی با اشاره به فراهم آمدن تمامی بستر ها براي
بهرهمندي دانشجویان و فارغ التحصیلان از مزایاي آیین
نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان دانشگاه
آزاد اسلامی، گفت: این آیین نامه در راستاي پیاده سازي و
عملیاتی کردن شعار اصلی دانشگاه آزاد به عنوان دانشگاه

 
کارآفرین و حل مساله تدوین و ابلاغ شده است. 

ما براي حوزه هاي مختلف فعال در دانشگاه آزاد براي بهره مندي از ظرفیت هاي دانشگاه و جهش فناورانه در علم و پژوهش، بستر
هاي لازم از جمله آیین نامه، بخش نامه و دستورالعمل تعریف کرده ایم تا اقدامات با کمترین بروکراسی یا بدون آن تسهیل سازي

 
شود. 

در این راستا، دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد اسلامی می توانند از فرصت پیش آمده یعنی آیین نامه حمایت از فعالیت
هاي فناورانه دانشجویان و فارغ التحصیلان استفاده کنند و علاوه بر پیشرفت تحصیلی، ایده، محصول و هر آنچه مرتبط با فناوري و

 
نوآوري است را به سمت تجاري سازي هدایت کرده و وارد بازار کار شوند. 

وي افزود: براي تسهیل بیشتر امور مربوط به آیین نامه، براي پذیرش و ثبت نام دانشجویان، بخشی در سامانه ساجد براي این امر
اختصاص یافته که دانشجویان می توانند تا تاریخ 10 بهمن ماه 1400 وارد سامانه شده و از ظرفیت موجود استفاده کنند. تسهیلاتی
که دانشگاه آزاد براي فعالیت هاي فناورانه دانشجویان در نظر گرفته، کم نظیر است و به جاي مقاله و ارتقاي تحصیلی از طریق نمره،

 
می توانند با فعالیت هاي مرتبط با فناوري و نوآوري امتیازات لازم را کسب کنند. 

ضرغامی در ادامه یادآور شد: حمایت هاي متعددي در این آیین نامه در نظر گرفته شده که می توان از حمایت هاي صندوق پژوهش
و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی و در اختیار قرار گرفتن آزمایشگاه ها، کارگاه ها و ساختمان هاي دانشگاه نام برد. ما براساس آیین نامه
براي فعالیت هاي فناورانه دانشجویان ارزش گذاري کرده ایم و این می تواند انگیزه بسیار خوبی براي آن ها باشد تا علاوه بر پیشرفت

 
تحصیلی، مسائل جامعه و کشور را حل کنند و خود نیز در اجراي پروژه ذي نفع باشند. 

وي در پایان گفت: به تمامی روساي واحد ها ابلاغ شده تا به نحو احسن درباره آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه و نوآورانه



دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاه آزاد اسلامی اطلاع رسانی کنند؛ چرا که معتقدیم دانشگاه آزاد متعلق به مردم است و باید
تمامی شرایط را براي استفاده از ظرفیت ها و امکانات آن جهت بهره مندي فرزندان همین مردم در جهت اعتلاي فرهنگ کارآفرینی و

 
راه اندازي کسب و کار هاي فناورانه و استارتاپی مهیا باشد. 



میادین مهم هر شهر به نام (( میدان کارآفرینی)) نام گذاري می شود

منبع: لیجارشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/10/19

به گزارش لیجار نقل از روابط عمومی  اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان، عباس علیزاده با اعلام این خبر افزود: در
راستاي سیاست هاي کلی دولت مردمی سیزدهم با توجه به اهمیت ترویج و تقویت فرهنگ کار ، تولید و کارآفرینی ، یکی از

میادین مهم هر شهر به (( میدان کارآفرینی )) (...) نوشته میادین مهم هر ...

رشت-لیجار:مدیر کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی از
هماهنگی با استانداري و شهرداري ها جهت نام گذاري
یکی از میادین مهم شهر هاي استان گیلان با عنوان

 
((میدان کارآفرینی )) خبر داد. 

به گزارش لیجار نقل از روابط عمومی  اداره کل تعاون، کار
و رفاه اجتماعی گیلان، عباس علیزاده با اعلام این خبر
افزود: در راستاي سیاست هاي کلی دولت مردمی سیزدهم
با توجه به اهمیت ترویج و تقویت فرهنگ کار ، تولید و

 
کارآفرینی ، یکی از میادین مهم هر شهر به (( میدان کارآفرینی )) نام گذاري می شود. 

وي با بیان اینکه این رویداد در سراسر کشور اجرایی می شود از هماهنگی اداره کل  با شهرداران  و شوراي  اسلامی شهر هاي استان
خبر داد.



انعقاد تفاهم نامه جدید همکاري بنیاد شهید و امور ایثارگران و سازمان فنی و

حرفه اي

شماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/10/19
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران از انعقاد تفاهم نامه همکاري جدید با سازمان آموزش فنی و حرفه
اي کشور با اعتبار زمانی 3 ساله خبر داد.

به گزارش «ایثار»، محمود پاکدل با اشاره به مفاد فصل
پنجم قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران و رویکرد
سند چشم انداز و تحقق اهداف پیش بینی شده در قوانین
و مقررات مربوط به جامعه ایثارگري تحت پوشش بنیاد
شهید و امور ایثارگران گفت: معاونت تعاون و امور اجتماعی
بنیاد شهید و امور ایثارگران با توجه به این موارد همواره با
بهره گیري از تمام امکانات، فرصت ها و ظرفیت هاي بخش
هاي دولتی و غیردولتی در سراسر کشور براي برطرف

 
کردن مشکلات شغلی فرزندان معزز شاهد و ایثارگر به هر نحو ممکن اقدامات لازم را انجام می دهد. 

وي افزود: در همین راستا اداره کل اشتغال و کارآفرینی بنیاد با هدف افزایش آمادگی ایثارگران براي ورود به بازار کسب و کار و ایجاد
زمینه لازم براي اشتغال در مراکز مختلف، به ویژه بخش خصوصی تابع قانون کار و به منظور تقویت و توسعه خوداشتغالی و کارآفرینی
و همچنین مهارت افزایی ایثارگران براي تسهیل و تسریع در روند ایجاد مشاغل مولد و پایدار و بالا بردن توان رقابتی آنان، بر اساس
بند «ب» ماده 34 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران و با توجه به شیوه نامه آموزش هاي فنی مهارتی و توانمندسازي شغلی،

 
سال هاي متمادي است که تعامل سازنده اي را با سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور دارد. 

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران تصریح کرد: به عنوان یکی از مهم ترین زیرساخت هاي موضوع اشتغال،
بنیاد شهید و امور ایثارگران اهمیت فراوانی را به موضوع آموزش هاي فنی و مهارتی معطوف کرده و ایثارگران واجد شرایط را جهت
شرکت در دوره هاي مرتبط و متناسب با شغل و رشته تحصیلی آنان در حدفاصل فارغ التحصیلی تا اشتغال به کار به مراکز متولی

 
آموزش که داراي سابقه و اعتبار کافی هستند معرفی می کند. 

پاکدل با بیان اینکه مشمولین بهره مندي از این خدمت شامل جانبازان و آزادگان، فرزندان شهدا، فرزندان جانبازان 25 درصد و بالاتر،
فرزندان آزادگان با یک سال اسارت و بالاتر با وضعیت شغلی بیکار در سامانه جامع اطلاعات یکپارچه ایثارگران هستند افزود: این افراد

 
می توانند از خدمات آموزشی آموزشگاه هاي یادشده با سرانه آموزشی 2 میلیون و 500 هزار تومان استفاده کنند. 

وي ادامه داد: بنیاد شهید و امور ایثارگران با تمدید همکاري سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور به عنوان متولی آموزشی بخش
دولتی در سال 1398 نسبت به انعقاد تفاهم نامه مشترك با اعتبار زمانی دوساله در سوم اردیبهشت سال 98 اقدام و دستورالعمل
مربوطه را جهت اجرا و ارائه خدمات آموزشی به استان ها ابلاغ کرد. پس از پیگیري و هماهنگی هاي به عمل آمده در سطح ستاد
مرکز و بنیاد استان ها و اطلاع رسانی ظرفیت هاي آموزشی و شرایط بهره مندي ایثارگران، در سال گذشته تعداد 1101 نفر از جامعه
هدف جویاي کار به سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و مؤسسات غیردولتی و آزاد سازمان معرفی و با اعمال 30 درصد تخفیف از



امکانات و دوره هاي آموزشی با هزینه کل یک میلیارد و 941 میلیون تومان بهره مند شدند. همچنین در سال جاري نیز تاکنون بالغ

 
بر 1140 نفر از این خدمات استفاده کرده اند. 

معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد شهید و امور ایثارگران خاطرنشان کرد: با پیگیري هاي به عمل آمده از طریق اداره کل اشتغال و
کارآفرینی بنیاد، تفاهم نامه همکاري جدید با سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و با اعتبار زمانی 3 ساله منعقد و جهت اجرا به
بنیاد استان ها ابلاغ شده است. امیدواریم با توجه به شرایط شیوع بیماري کرونا، میزان درخواست ایثارگران و شرایط مالی دولت، از
تعداد نزدیک به 3000 نفر از واجدین شرایط که به عنوان هدف کمی تعیین شده، تمام متقاضیان دوره هاي فنی و مهارتی به مراکز
دولتی و غیردولتی سازمان معرفی و از تخفیفات سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و همچنین کمک هزینه هاي بنیاد شهید و

 
امور ایثارگران استفاده کنند. 

پاکدل در پایان با تشکر از همکاري صمیمانه و دلسوزانه سازمان فنی و حرفه اي گفت: انتظار می رود تا با تعامل و همکاري سازنده با
مراکز استانی و شهرستان هاي بنیاد در سه سال پیش رو، ضمن تحقق اهداف کمی، خدمات آموزشی کیفی مورد نیاز از طریق مراکز

 
دولتی و غیردولتی فنی و حرفه اي مانند قبل به ایثارگران متقاضی واجد شرایط ارائه شود. 

انتهاي پیام/



سرپرست هاي دو دانشگاه منصوب شدند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/10/19

محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه، علی محمد آخوندعلی را به عنوان سرپرست
دانشگاه شهید چمران اهواز و احمد فتاحی اردکانی را به عنوان سرپرست «دانشگاه اردکان» منصوب کرد.

محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه، علی محمد آخوندعلی را به عنوان سرپرست

 
دانشگاه شهید چمران اهواز و احمد فتاحی اردکانی را به عنوان سرپرست «دانشگاه اردکان» منصوب کرد. 

به گزارش ایکنا، به نقل از اداره کل روابط عمومی وزارت علوم،
زلفی گل در این حکم انتصاب خطاب به سرپرستان منصوب شده
آورده است؛ انتظارمی رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از
حضرت ثامن الائمه(ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی
علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه
هاي ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري
استادان، مدیران، یاوران علمی (کارکنان) و دانشجویان تمامی
امکانات مادي و معنوي دانشگاه ازجمله ظرفیت عظیم خیرین و

واقفین را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري،
آموزش پژوهش محور، پژوهش آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی

 
محورهاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي غلامحسین خواجه، رئیس سابق دانشگاه شهید
چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي فاطمه بهجتی اردکانی

 
رئیس سابق دانشگاه اردکان نیز در مدت تصدي این مسئولیت تشکر کرد. 

علی محمد آخوندعلی، عضو هیئت علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط زیست،
دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی شهرستان

 
رامین، معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد. 

احمد فتاحی اردکانی عضو هیئت علمی گروه اقتصاد کشاورزي دانشگاه اردکان با مرتبه دانشیار است. وي پژوهشگر برگزیده رتبه اول
دانشگاه هاي گروه 2 استان یزد در سال 1396 بوده است. از دکتر فتاحی دو عنوان کتاب و ده ها مقاله علمی پژوهشی منتشر شده



است. وي از آذر 98 تاکنون عضو شوراي دانشگاه اردکان است و در گذشته مسئولیت معاونت آموزشی و پژوهشی این دانشگاه را نیز بر

 
عهده داشته است. 

انتهاي پیام



شوراي نگهبان مخالف واردات خودرو است

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/10/19

ایستانیوز:حالا با توجه به این موارد و مصوبه کمیسیون به جهت اصرار بر مصوبه قبلی مجلس، طبیعتاً رافع ایراد شوراي
نگهبان نیست و اگر مجلس بر مصوبه پیشین خود اصرار دارد موضوع باید به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز)،«طرح ساماندهی صنعت خودرو» قرار نیست به سرانجام برسد. به نظر

 
می رسد همچنان ایراداتی دارد که به نتیجه رسیدن آن را نامحتمل می کند. 

طرح ساماندهی صنعت خودرو 26 آبان امسال به تصویب مجلس رسید. شوراي نگهبان این مصوبه را در نوبت هاي مختلفی مغایر با
قانون اساسی تشخیص داده بود. درخصوص مصوبه اخیر مجلس، شوراي نگهبان مستند به نامه رئیس هیئت عالی نظارت بر سیاست
هاي کلی نظام، این مصوبه را به دلیل مغایرت با بند «9» سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی و بند «7» سیاست هاي کلی تولید ملی،
حمایت از کار و سرمایه ایرانی، با بند «2» اصل یکصدودهم قانون اساسی مغایر دانسته است. اما کمیسیون صنایع و معادن، در جلسه
23 آذر امسال بر مصوبه قبلی مجلس اصرار کرده است. مرکز پژوهش هاي مجلس در گزارشی به اظهارنظر کارشناسی درباره این طرح

 
پرداخته است. 

حالا دلیل شوراي نگهبان براي اعلام مغایرت مصوبه مجلس با اصل یکصدودهم قانون اساسی، این است که مصوبه مجلس مجوزي بر
واردات خودرو بوده و بنابراین مغایر بند « 9» سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی مبنی بر «ترویج مصرف کالاهاي داخلی همراه با
برنامه ریزي براي ارتقاء کیفیت و رقابت پذیري در تولید» و «اصلاح و تقویت همه جانبه نظام مالی کشور با هدف پاسخگویی به
نیازهاي اقتصاد ملی، ایجاد ثبات در اقتصاد ملی و پیشگامی در تقویت بخش واقعی» و بند «7» سیاست هاي کلی تولید ملی، حمایت
از کار و سرمایه ایرانی مبنی بر «مدیریت منابع ارزي با تأکید بر تأمین نیازهاي تولید ملی و کارآفرینی و ثبات ارزش پول ملی» است.
پس با توجه به اینکه در مصوبه کمیسیون، اصرار بر مصوبه قبلی مجلس صورت گرفته است، ایراد شوراي نگهبان، حل نشده و مغایرت

 
با سیاست هاي کلی نظام مرتفع نشده است. 

حالا با توجه به این موارد و مصوبه کمیسیون به جهت اصرار بر مصوبه قبلی مجلس، طبیعتاً رافع ایراد شوراي نگهبان نیست و اگر
مجلس بر مصوبه پیشین خود اصرار دارد موضوع باید به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شود.



صادرات حدود 100 میلیون دلاري کفش و چرم مصنوعی در سال 99

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/10/19

مسئول اتحادیه کفاشان دست دوز تهران از صادرات حدود 100 میلیون دلاري انواع کفش و چرم مصنوعی در سال گذشته
خبر داد. نوشته صادرات حدود 100 میلیون دلاري کفش و چرم مصنوعی در سال 99 اولین بار در تجارت گردان. پدیدار شد.

مسئول اتحادیه کفاشان دست دوز تهران از صادرات حدود 100 میلیون

 
دلاري انواع کفش و چرم مصنوعی در سال گذشته خبر داد. 

به گزارش تجارت گردان به نقل از صدا و سیما؛  رسول شجري امروز در
نشست خبري دهمین نمایشگاه بین المللی کفش، کیف، چرم و صنایع
وابسته افزود: این میزان صادرات مشتمل بر 76 میلیون دلار صادرات

 
کفش و بین 20 تا 30 میلیون دلار صادرات چرم مصنوعی بوده است. 

وي اضافه کرد: اکنون محصولات ایرانی به کشور هاي همسایه از جمله عراق، افغانستان، ترکیه و امارات، بعضی کشور هاي آفریقایی،

 
همچنین به تازگی برخی کشور هاي اروپایی صادر می شود. 

شجري، تولید سالیانه کفش در ایران را 220 میلیون جفت و به عبارتی 800 هزار جفت در روز برشمرد که اشتغال مستقیم نیم
میلیون نفري را به دنبال داشته است و ادامه داد: این در حالی است که در سال هاي اخیر تولید و صادرات چرم مصنوعی نیز اشتغال

 
بالایی را ایجاد کرده است. 

وي گفت: طی چند سال گذشته و پیش از اعمال تحریم ها، عمده چرم مصنوعی وارداتی بود، اما در سال هاي اخیر این صنعت رشد
بالایی داشته است و اکنون علاوه بر تامین نیاز داخل صادرات نیز داریم. به طوري که در گذشته "پلی یوتان" به عنوان یکی از مواد

 
اولیه مورد نیاز تولید چرم مصنوعی تا سالیانه 50 هزار تن از چین و ایتالیا وارد می شد، اما امروز در زمینه صادرات داریم. 

مسئول اتحادیه کفاشان دست دوز تهران، به دهمین نمایشگاه بین المللی کیف، کفش، چرم و صنایع وابسته (MPEX2022) اشاره
کرد که در روز هاي بیست و یکم تا بیست و چهارم دي ماه در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران برگزار خواهد شد و افزود: در
نمایشگاه امسال علاوه بر شرکت هاي داخلی، شرکت هایی از ایتالیا، چین و ترکیه نیز حضور خواهند داشت که در مقایسه با دوره

 
پیشین نمایشگاه با 200 درصد افزایش در متراژ (15 هزار متر مربع) و شرکت کنندگان (190 شرکت کننده) همراه شده است. 

مشکلات صنعت کفش و چرم مصنوعیدر ادامه "محمدرضا داورپناه" عضو اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی،
گفت: صنعت کفش رتبه چهارم را از نظر اشتغال زایی در کشور در اختیار دارد و برآورد می شود تا بیش از 500 هزار نفر به طور

 
مستقیم در این صنعت مشغول به کار باشند. 

وي افزود: تحریم ها سبب شده که تغییرات عمده اي در این صنعت شاهد باشیم، به طوري که امروز دست کم 99 درصد فروشگاه



 
هاي برند، کالا هاي ایرانی عرضه می کنند. 

داورپناه با اشاره به برخی از مشکلات این صنعت، گفت: با وجود تلاش هاي انجام شده در مبارزه با قاچاق، اما هنوز محصولات قاچاق

 
در سطح بازار قابل مشاهده است. 

وي از عدم تامین کافی مواد اولیه به خصوص از سوي پتروشیمی ها در بورس گلایه کرد و افزود: به نظر می رسد پتروشیمی ها عرضه

 
و قیمت را در بورس کالا مهندسی می کنند. 

این مقام صنفی اضافه کرد: تصور بر این است که اگر پتروشیمی ها صادرات داشته باشند منجر به رشد می شود، اما باید گفت
صادرات پتروشیمی ها خام فروشی است و اگر محصولات آن ها به واحد هاي پایین دستی برسد ارزش افزوده بیش از 300 درصدي

 
به دنبال خواهد داشت. 

وي تصریح کرد: هرچند نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت این بوده که پتروشیمی ها موظف به عرضه به اندازه تقاضاي بازار باشند،

 
اما باید گفت عرضه مواد اولیه پتروشیمی مرتبط با صنعت کفش در بورس کم است. 

گفتنی است؛ توجه ویژه به تولید داخل از سوي دولت در صورت گشایش هاي سیاسی، افزایش احتمال قاچاق در صورت کاهش نرخ
ارز، عدم اشتغال زایی با حقوق و دستمزد فعلی با وجود توان کافی براي ایجاد اشتغال و دریافت مالیات بر مصرف به جاي مالیات بر

 
ارزش افزوده از فعالان این صنایع، از جمله خواسته هاي فعالان صنعت کفش و چرم مصنوعی در این جلسه بود. 

در این جلسه عنوان شد که 85 درصد تولید کفش داخلی سازي شده است و فقط برخی مواد پایه پلی یوتان از خارج از کشور تامین
می شود. همچنین ماشین آلات تولید چرم مصنوعی نیز تا 95 درصد در داخل از سوي تولیدکنندگان داخلی تامین می شود.



رئیس جمهور: تورم سیر نزولی دارد/ ارز حاصل از فروش نفت برمی گردد

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس جمهور اظهار داشت: طبق آمار کنترل و سیر نزولی تورم آغاز شده است. نوشته رئیس جمهور: تورم سیر نزولی دارد/
ارز حاصل از فروش نفت برمی گردد اولین بار در تجارت گردان. پدیدار شد.

رئیس جمهور اظهار داشت: طبق آمار کنترل و سیر نزولی

 
تورم آغاز شده است. 

به گزارش ایبِنا، آیت االله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور
روز یکشنبه در صحن مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر
اینکه حل مساله تورم خواست مردم و همه دلسوزان است،
گفت: آمارها نشان می دهد که کنترل و سیر نزولی تورم
آغاز شده است. نه فقط در چند سال اخیر، در تاریخ 50،
60 ساله کشور این میزان تورم بی نظیر بود، امروز سیر

صعودي تورم تبدیل شده به سیر نزولی تورم و این سیر نزولی آغاز شده است و این آغاز، آغاز مبارکی است که بعداً به کاهش قیمت

 
ها بیانجامد. 

 
افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی 

آیت االله رئیسی با بیان افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی، اظهار داشت: باید تلاش کرد که این میزان نیز افزایش پیدا کند چون
سهم ما در اقتصاد منطقه سهم بسیار بالایی است و این سهم الان استنقاذ نشده و باید تلاش کرد این سهم در جاي خودش قرار

 
گیرد. 

رئیس جمهور تاکید کرد: علی رغم همه تهدیدات و تحریم ها امروز افزایش صادرات نفتی و میعانات را داریم، بعضاً عده اي گله مند
بودند که نمی شود مگر می شود؟؛ اما خداوند متعال تفضل کرد این اتفاق افتاد و از طرف دیگر ارز حاصل از این صادرات برمی گردد

 
به منابع ارزي ما. این هم نکته مهمی است. 

آیت االله رئیسی افزود: علی رغم برخی از سخنانی که گفته می شد که «پول یا امکان صادرات نفت نیست» یا «امکان صادرات است اما

 
پولش برنمی گردد» اما این اتفاق افتاد، هم افزایش صادرات نفتی و هم بازگشت وجوه حاصل از صادرات. 

رئیس جمهور با تاکید بر تحقق وعده توازن در سیاست خارجی، خاطر نشان کرد: الان این توازن در سیاست خارجی براي کشورهاي
همسایه، براي منطقه و جهان افتاده و ثابت شده که جمهوري اسلامی، توازن در سیاست خارجی را دنبال می کند. ظرف 3 الی 4 ماه

 
گذشته روابط اقتصادي با برخی از کشورها در منطقه تا 3 برابر افزایش پیدا کرده است. 



رئیس جمهور افزود: امروز خود غربی ها و کسانی که به دنبال تحریم بودند می دانند که مهم ترین دستاوردي که دولت دنبال کرده
خنثی کردن تحریم هاست. دولت در دو جبهه خنثی کردن و رفع تحریم ها حرکت کرد. رفع تحریم ها، در یک کار و حرکت
عزتمندانه دنبال می شود و مهم تر از همه آنکه قرارگاه خنثی کردن تحریم ها فعال است که به هیچ عنوان تحریم ها و تهدیدها را

 
براي خود مانع ندانیم. 

 
هدف گیري دولت، تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي است 

رئیسی اظهار کرد: با این ظرفیت اعتماد و حمایت مردم، در کنار هم بودن مسئولان، دولت و مجلس و دستگاه هاي مختلف کشور، کار
می تواند به نتیجه برسد، اعتقاد و باورمان این است و بارها رهبر حکیم و فرزانه به ما یاد دادند و فرمودند که اگر شما با قدرت و

 
اعتماد و اتکاء به خدا و اعتماد به داشته هاي این کشور کار را دنبال کنید حتماً بدانید پیروز هستید و به نتیجه خواهید رسید. 

رئیس جمهور اظهار داشت: هدفگیري دولت، تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي است. امید است که اقدامات ما را به این میزان از رشد

 
برساند. 

آیت االله رئیسی خاطر نشان کرد: چون سال هاي گذشته مشکلات جدي داشتیم رشدي بسیار اندك کمتر از یک درصد وجود داشته
است، اما این میزان با همگرایی و همکاري مجلس امکان پذیر است تا در سایه این رشد 8 درصد بتوان مسأله بیکاري، کاهش جدي
پیدا کند و اشتغال ایجاد شود و بتواند چرخ هاي تولید بیش از این به حرکت در آید و بتواند بسیاري از دغدغه ها را در کشور رفع

 
کند. 

 
کاهش و مهار تورم از مسائل مهم است 

رئیس جمهور اظهار داشت: مسأله مهار تورم از مسائلی است که در بودجه 1401 هدفگیري شده است. کاهش و مهار تورم از مسائل
مهمه است. نباید شاهد باشیم که فقیر ما فقیرتر شده و غنی ما غنی تر شده. باید این روند کاملاً به نحوي شود که سفره و معیشت

 
مردم آسیب نبیند و حتماً می تواند وضع مردم متفاوت شود. 

رئیسی با اشاره به موضوع ارز ترجیحی خطاب به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی گفت: مستحضرید که مجلس 8 میلیارد دلار براي

 
ارز ترجیحی در قانون بودجه پیش بینی کرده بود اما با آغاز کار دولت چیزي از آن میزان باقی نمانده بود. 

رئیس جمهور افزود: طبیعتاً دولت اگر می خواست به آنچه در قانون پیش بینی شده عمل می کرد باید ارز ترجیحی را بدون اینکه
جبران شود، حذف می کرد اما ما خط قرمزمان سفره مردم و معیشت مردم بوده و است. ما نمی توانستیم یک شوك به اقتصاد کشور،

 
بازار و زندگی مردم وارد کنیم. 

رئیسی خاطر نشان کرد: موضوع در جلسات مختلف دولت، در ستادهاي اقتصادي دولت و بعد در شوراي هماهنگی قوا مطرح شد. بعد
از رفت و برگشت هاي مختلفی که داشت نهایتاً به اینکه باید براي چند ماه آتی ارز ترجیحی ادامه پیدا کند و بعد هم باید براي
جبرانش حتماً تمهید مقدماتی شود رسیدیم. بحث ها و نظراتی مطرح شد و همه در شوراي عالی هماهنگی اقتصادي هم نظر شدند

 
که این کار صورت گیرد. 

رئیس جمهور در این باره افزود: خدمت مقام معظم رهبري که موضوع مطرح شد ایشان فرمودند نظر مجلس در این رابطه اخذ شود.



سخن بسیار حکیمانه اي ایشان فرمودند. بعد از فرمایش ایشان موضوع را در دولت مطرح کردیم و به عنوان لایحه دو فوریتی در دولت
تصویب شد اما مجلس و نمایندگان محترم راي به فوریت ندادند و تبدیل به لایحه عادي شد. یعنی مجلس اعلام نکرد ارز ترجیحی که

 
پولی وجود ندارد را به عنوان ارز ترجیحی را چه کنیم، نه بر فرض اینکه نباید ارز ترجیحی ادامه پیدا کند جبرانش را نظر ندادند. 

 
مجلس نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی 

رئیس جمهور افزود: دو راه در این مورد بیشتر نبود. یا ادامه دادن ارز ترجیحی یا حذف ارز ترجیحی و جبرانش براي مردم، اما مجلس
نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی. مجلس براي هیچکدام اعلام نظر نکرد و فوریت لایحه را هم رد

 
کردند. 

رئیس جمهور با اشاره به عدم تصویب فوریت حذف ارز ترجیحی در مجلس گفت: امروز با وضعیتی مواجه هستیم که مجلس درباره
تداوم تخصیص ارز ترجیحی یا توقف آن نظري اعلام نکرده و از سوي دیگر نه منبعی براي تداوم پرداخت ارز ترجیحی مشخص شده یا

 
وجود دارد و نه جایگزینی براي حمایت از مردم در ازاي توقف تخصیص ارز ترجیحی تعیین شده است. 

رئیسی با بیان اینکه معنی اقدام مجلس در رأي به عدم فوریت لایحه دولت، فوریت حذف ارز ترجیحی است، افزود: قانون در این
زمینه می گوید، منبعی براي ادامه تخصیص ارز ترجیحی تعیین نشده است، طبیعتاً باید چه کار کرد؟ باید ارز ترجیحی را حذف کرد.
لذا شرحی براي ریاست محترم مجلس نوشتم و گفتم این را در یک جلسه اي براي نمایندگان محترم حتماً تبیین کنیم که عدم رأي
به فوریت لایحه یعنی چه؟ بالاخره مجلس باید نظر می داد که تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم، یا حذف کنیم و چنانچه حذف

 
کردیم، براي جبران آن چه کنیم، اما مجلس درباره هیچ کدام نظر نداد. 

رئیس جمهور اظهار داشت: نتیجه این است که ارز ترجیحی باید حذف شود. این کار را به مصلحت ندانستیم و به نظرمان رسید که
این همان شوك وارد کردن به وضعیت سفره و معیشت مردم است که خط قرمز ماست. خداوند متعال انشاءاالله به مقام معظم رهبري
طول عمر با عزت مرحمت کند که ایشان مشکل را حل کردند. ایشان مثل همه جا که مشکلات را حل می کنند در این قضیه هم
لطف کردند و مشکل را براي این چند ماه حل کردند تا فعلاً در وضعیت اقتصادي فعلی بتوانیم تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم تا

 
تعیین تکلیف قطعی بشود. 

 
باورمان این است که اگر ارز ترجیحی حذف شود، حتماً باید براي جبران باید فکر جدي کرد 

آیت االله رئیسی در تشریح نظر دولت در این باره که در لایحه بودجه منعکس شده است، تصریح کرد: این را بدانید که ما هم باورمان
این است که اگر ارز ترجیحی قطع شود، حتماً باید براي جبران تاثیر آن بر زندگی مردم، بویژه نیازمندان فکر جدي کرد. امکان ندارد

 
ارز ترجیحی را بدون اینکه فکري براي سفره مردم و زندگی نیازمندان شود، حذف کرد. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در این رابطه سازمان برنامه و بودجه با بعضی از صاحبنظران اقتصادي در مجلس و ریاست محترم

 
مجلس جلسات بسیاري براي همفکري و همراهی در این رابطه داشتند تا مجلس و دولت امروز با هم بتوانند این مسئله را حل کنند. 

رئیسی گفت: دولت به دنبال آن است تا با همفکري با مجلس این مساله را به نحوي حل و فصل کند که هم در کشور رشد اقتصادي
به همراه داشته باشد، هم به معیشت مردم لطمه وارد نشود و هم به نظام اقتصادي، پولی و مالی کشور یک انضباط کاملی ببخشد. هر

 
پیشنهادي در این رابطه که بتواند همه مقاصد را تأمین کند حتماً مورد حمایت ماست. 



 
یکی از دغدغه ها در این دولت رفع مشکل تفاوت در پرداخت هاي حقوق و دستمزد است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه مساله عدالت در پرداخت ها نیز از دیگر مسائل مورد توجه از جمله در کمیسیون تلفیق و صحن
مجلس بوده، افزود: قبلا هم گفته ام که یکی از دغدغه ها در این دولت و حتی قبل از دولت در زمان مسئولیت بنده در قوه قضائیه

 
همواره مساله تفاوت در پرداخت ها بوده که ما را رنج می داده است. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: امروز در پرداخت ها نسبت به کسانی که حتی مدارك تحصیلی یکسان و مشاغل تقریباً یکسانی دارند
وجود دارد. این پرداخت نامتوازن، هم مردم را رنج می دهد و هم کارکنان و هم ما و هم شما را؛ هر طرحی در جهت عدالت در

 
پرداخت حقوق و مزایا به کارکنان دولت که بتواند عدالت را در این رابطه تأمین و تضمین کند، مورد حمایت و تأیید ماست. 

 
از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه حتماً بدانید همه اساتید دانشگاه ها، معلمان، کارکنان قوه قضائیه، دادگستري و سازمان ها و ادارات
مختلف در این زمینه مورد توجه هستند، تصریح کرد: همه کسانی که به نام دولت و به نام حکومت و به نام نظام اسلامی کار می
کنند بدانند که از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است. به گونه اي که همه کارکنان در کشور

 
احساس کنند که عدالتی حکمفرماست و این حتماً مورد حمایت ماست. 

رئیسی با بیان اینکه در این رابطه هر فکر و اندیشه اي در کشور شود حتماً مورد تأیید است، خاطرنشان کرد: به عنوان مثال نظام
پرداخت حقوق اساتید دانشگاه ها باید با توجه به سوابق و جایگاه علمی آنان در همه دانشگاه ها و مراکز علمی اصلاح شود. عدالت در
پرداخت باید نسبت به همه کسانی که جزو کارکنان دولتی هستند اعمال شود و این موضوع باید در بودجه 1401 دیده شود و همه

 
آنها باید احساس عدالت در پرداخت حقوق داشته باشند. 

 
دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند 

رئیس جمهور در ادامه سخنانش به موضوع تلاش براي فقرزدایی از کشور اشاره کرد و گفت: دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه
کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند. نمی توانیم در دولت شاهد آن باشیم که کسانی در گوشه و کنار کشور وضعیت
معیشتی شان به گونه اي است که حتی توان اداره روزمره زندگی شان در سطح حداقل را ندارند. اقدامات مختلف در این زمینه از

 
جمله فعال کردن نهادهاي مرتبط مثل کمیته امداد حتماً مورد تأیید و اهتمام جدي دولت در این رابطه خواهد بود. 

آیت االله رئیسی اضافه کرد: نگاهی که نمایندگان محترم نسبت به رفع مشکلات معیشتی مردم دارند، حتماً مورد اهتمام ما در دولت
است. نمایندگان، اقتصاددانان مجلس، رئیس محترم و هیأت رئیسه مجلس در ابعاد مختلف بودجه از جمله حذف ارز ترجیحی و

 
چگونگی آن بحث کنند و تصمیم بگیرند. 

رئیس جمهور افزود: معتقدیم الان زمینه در کشور آماده است تا آنچه که به عنوان آرزو براي نیروهاي دغدغه مند، عدالت خواه، شما

 
نمایندگان محترم و بسیاري از مردم عزیزمان در مسأله اجراي عدالت مطرح بود، از حالت بحث به وضعیت اجرا درآید. 

رئیس جمهور با بیان اینکه آنچه در دولت دنبال می کنیم، دغدغه شما و بسیاري از دوستان انقلاب و نظام است و دشمن نمی خواهد



به این نقطه برسیم، اظهار داشت: بر خلاف خواست دشمن مصمم هستیم به این نقطه برسیم و این نقطه را هم نقطه آرمانی دست

 
نایافتنی نمی دانیم، بلکه آن را دست یافتنی و کاملاً اجرایی می دانیم. 

رئیسی افزود: اجراي عدالت را در جذب، نگهداري، پرداخت حقوق و ارتقاء نیروي انسانی دنبال می کنیم و این امري شدنی است و

 
همواره مورد تأکید بوده و خواهد بود. 

آیت االله رئیسی خطاب به نمایندگان ملت، تاکید کرد: علیرغم شرایط و وضعیتی که دشمن با تحریم و تهدیدها به دنبال آن بود تا
مشکلاتی پیش روي ما بگذارد ملت و پیشرفت کشور را متوقف کند شرایط و وضعیت را بهتر از هر زمان دیگر و آینده را بسیار روشن

 
و امیدوارکننده می بینم. 

 
امروز نیازمند تصمیمات مهم در کشور هستیم 

رئیس جمهور گفت: شرایط را براي تصمیم گیري هاي مهم بسیار مناسب می بینم و امروز نیازمند تصمیمات مهم هستیم و این

 
تصمیمات با همکاري دولت و مجلس امکان پذیر است. 

رئیسی با بیان اینکه براي رفع مشکلات کشور ناگزیر به اتخاذ تصمیمات مهم هستیم، تصریح کرد: این تصمیمات مهم در گرو همکاري

 
دولت و مجلس است و حتماً می تواند ما را از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب نزدیک و نزدیک تر کند. 

آیت االله رئیسی در خاتمه افزود: امیدوارم جزئیات و ابعاد لایحه بودجه و دغدغه هاي به جایی که در رابطه با مشکلات مردم دارید، در
کمیسیون ها به دقت مورد بحث قرار گیرد و آنچه در مجلس تصمیم گیري شود حتماً مورد احترام و اهتمام دولت خواهد بود.
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منبع: تجارت گردانشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/10/19

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران از تخصیص 323 میلیون دلار ارز جهت واردات از سوي این بانک تا پایان آبان ماه خبر
داد. نوشته تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی از سوي این بانک تا پایان آبان ماه اولین بار در تجارت گردان. پدیدار شد.

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران از تخصیص 323
میلیون دلار ارز جهت واردات از سوي این بانک تا پایان

 
آبان ماه خبر داد. 

دکتر سیدعلی حسینی در گفتگو با شادا اظهار داشت: با توجه به محدودیت هاي اعمال شده بر نظام بانکی کشور، انتظارات در سطح

 
داخلی و خارجی، رسیدن جمهوري اسلامی ایران به جایگاه و نقش مؤثر و سازنده خود در نظام اقتصادي بین الملل است. 

وي گفت: در شرایط تحریم هاي بین المللی سالهاي اخیر، حفظ و ارتقاي نقش بانک توسعه صادرات بعنوان یکی از نهادهاي مهم
حمایتی جهت حمایت از حضور اقتصادي ایران در کشورهاي هدف به خصوص کشورهاي همسایه از اهمیت بیشتري نسبت به قبل

 
برخوردار شده است. 

حسینی افزود: در همین رابطه، بانک توسعه صادرات اقدام به ارائه خدمات کارگزاري شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي
هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي هاي صادراتی، نقل و انتقال وجوه و همچنین ارائه تسهیلات به فعالان تولید و تجارت از
قبیل سرمایه در گردش (براي طرحهاي صادراتی)، اعتبار خریدار، اعتبار فروشنده و تامین مالی سرمایه گذاري (با رویکرد صادراتی)

 
می کند. 

وي اعلام کرد: بر همین اساس، بانک توسعه صادرات، طی 100 روز اخیر در حوزه بین المللی، مدیریت و حفظ روابط کارگزاري
مستقیم با بانکهاي مستقر در کشورهاي هدف مشتریان همچون برخی کشورهاي همسایه و اوراسیا، کشورهاي اروپایی، روسیه و ... را
در برنامه خود داشته است و با 23 بانک کارگزار (عمدتاً شعب خارجی بانک هاي ایرانی و بانک هاي ایرانی مستقر در خارج از کشور)
به ارائه خدمت به فعالان تجاري و صادرکنندگان پرداخته، بعلاوه اینکه، با انعقاد قرارداد با بانک هاي داخلی غیر تحریمی سعی شده
ارائه خدمات به مشتریان نه تنها قطع نشود، بلکه تداوم داشته باشد. همچنین بخش بین الملل بانک نسبت به ایجاد و متنوع سازي

 
روش هاي ارتباطی جایگزین سوئیفت و پشتیبانی امور مرتبط اقدام کرده است. 

حسینی ادامه داد: پیگیري ها جهت حل مشکلات بانکی در کشورهاي مختلف و همچنین آزادسازي منابع مسدودي بانک به طرق
مختلف از جمله مکاتبه و برگزاري جلسه با بانک مرکزي، وزارت امور خارجه و نهاد متولی کمیسیون مشترك اقتصادي با کشورهاي

 
ذیربط در دستور کار معاونت بین الملل بانک بوده و در حال انجام است. 

وي با بیان اینکه در بخش تامین مالی بین المللی، اعطاي تسهیلات در قالب "اعتبار خریدار" به عنوان یکی از ابزارهاي منحصر بفرد و
کارآمد حمایت از صادرکنندگان جهت توسعه صادرات کالاها و خدمات تداوم یافته است؛ گفت: در همین راستا، پیگیري و حل و فصل



مسائل مربوط به تامین مالی طرح ملی و مهم احداث خط انتقال برق در کشور ارمنستان و جلب مشارکت شرکت توانیر در این طرح،

 
در برنامه کاري معاونت بین الملل قرار داشته است. 

حسینی خاطر نشان کرد، تامین مالی اعتبار خریدار، یکی از ابزارهاي مهم حمایتی بانک توسعه صادرات جهت حمایت از صادرات
کالاها و خدمات بوده که از سال 1381 منحصراً در این بانک انجام شده و در این راستا بیش از 2 میلیارد دلار تسهیلات جهت تامین

 
مالی صادرکنندگان و پیمانکاران ایرانی پرداخت شده است. 

وي با یادآوري اینکه ارائه خدمات شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي¬هاي
صادراتی، نقل و انتقال وجوه از وظایف بانک توسعه صادرات است، گفت: در همین راستا از تاریخ 20 تیرماه الی 29 آبان سال جاري با
عاملیت این بانک حدود 323 میلیون دلار ارز جهت واردات به مشتریان تخصیص یافته و افزون بر یکهزار مورد اعتبارات/بروات اسنادي

 
و حوالجات وارداتی به ارزش511 میلیون دلار صادر شده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، تصریح کرد: همچنین بالغ بر 500 مورد حوالجات ارزي (وارده و صادره) به ارزش 371 میلیون

 
دلار به انجام رسیده است. 

وي افزود: بانک توسعه صادرات ایران در دوره 100 روزه با برگزاري نشست هاي تخصصی با صادرکنندگان و فعالان اقتصادي استانها
به بررسی مسائل و مشکلات آنان پرداخته و با برپایی نشست¬هاي مجازي با شرکت هاي دانش بنیان در برخی استانها رفع
محدودیتها و چالشهاي این شرکتها را در دستور کار خود داشته است. همچنین بررسی نحوه شناسایی مشتریان کوچک و متوسط نیز

 
از اقدامات این بانک بوده است. 

حسینی پرداخت تسهیلات ارزي و ریالی را به عنوان یکی از مهمترین مزیتهاي رقابتی بانک توسعه صادرات مورد اشاره قرار داد و با
بیان اینکه، علاوه بر خدمات بانکی، ارائه تسهیلات مختلف بطور اخص تسهیلات صادراتی در عرصه بانکی بین الملل از اهمیت بسزایی
برخوردار است، گفت: این بانک به منظور حمایت از صادرکنندگان و تولید کنندگان واجد شرایط جهت صدور کالا و خدمات، علاوه بر
اعطاي تسهیلات قبل از حمل بصورت ریالی و ارزي (Pre-Shipment Export Finance)، اعطاي تسهیلات پس از

 
حمل (Post-Shipment Export Finance)و سرمایه گذاري را در دستور کار خود دارد. 

به گفته وي، تأمین مالی صادرات قبل از حمل شامل اعطاي تسهیلات در ایجاد واحدهاي تولیدي صادرات محور، تجهیز کارگاه، خرید

 
مواد اولیه طرح هاي صادراتی و سرمایه در گردش می شود. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه با توجه به ماهیت دولتی بودن و سابقه فعالیت هاي انجام شده در بانک توسعه
صادرات، اجرا و رعایت قوانین و مقررات حاکم از اهمیت بسزایی برخوردار است، گفت: یکی از خصوصیات این بانک که نزد فعالان
تجاري بدان شناخته می شود رعایت قوانین و مقررات حاکم است. وي اظهار داشت: هدف تسهیل و روان سازي مقررات، بسیاري از

 
مقررات و قوانین حاکم با پیشنهاد و همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري مراجع ذیربط قرار گرفته است. 

حسینی افزود: به طور نمونه، آیین نامه تأمین مالی صادرات کالاها و خدمات با پیشنهاد بانک توسعه صادرات در سال 1381 به
تصویب شوراي پول و اعتبار رسید و با همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري قرار گرفته است.مدیر عامل بانک توسعه صادرات،
تصریح کرد: با توجه به اهمیت و اولویت مصوبات شوراي پول و اعتبار، واحد معاونت برنامه ریزي و فناوري بانک، به محض دریافت این
مصوبات، در کوتاه ترین زمان نسبت به ابلاغ آن به واحدهاي ذي ربط اقدام کرده و متولیان اجرا و پیاده سازي آن ضوابط در بانک

 
(اعم از اصلاحات سامانه ها یا اصلاح دستورالعمل ها و رویه ها) را تعیین می کنند. 

وي تأکید کرد: امعان نظر به اهمیت موضوع اجراي برخی موارد، با درج در برنامه هاي سالیانه واحدها، از اجراي کامل آن اطمینان
حاصل می شود. ضمن اینکه، بدیهی است واحدهاي نظارتی بانک (حسب شرح وظایف محوله) نیز، بر حسن اجراي این مصوبات در



 
سطح بانک نظارت می کنند. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به تأکید وزیر اقتصاد براي خروج بانک ها از بنگاه داري و
هدایت سرمایه به سمت نیازهاي اقتصادي ملی، گفت: بانک توسعه صادارت ایران بعنوان اگزیم بانک ایران، با توجه به فلسفه وجودي
خود، یعنی کمک به توسعه صادرات غیرنفتی، همواره در پی آن بوده است که با توجه به قانون عملیات بانکداري بدون ربا مبنی بر
رعایت حداقل 40 درصد سرمایه پایه، به همکاري و مشارکت در حوزه هاي صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه پرداخته و از ورود به

 
بحث بنگاه داري خودداري کرده است. 

وي افزود: این امر با هدف تنوع بخشی به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک صورت گرفته تا با تأمین بخشی از منابع مالی بتواند
سرمایه مورد نیاز را در مدار زنجیره ارزش صادرات تامین کند.حسینی اظهار داشت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران همواره
در تلاش است با به روزرسانی مدل کسب و کار خود مبنی بر تحولات روز به ویژه تحول دیجیتال و اجراي برنامه هاي عملیاتی نظیر
بانکداري باز، در اجراي استراتژي ممانعت از بنگاه داري (یعنی عدم ورود بانک به خرید بنگاه هاي اقتصادي و اداره آنها جهت کسب
سود) و هدایت سرمایه ها به سمت زنجیره ارزش صادرات، نقش پویا و موثري را بازي نماید. وي یکی دیگر از اقدمات بانک توسعه
صادرات ایران را هدایت سرمایه ها به سمت نیازهاي اقتصادي ملی، تامین مالی ارزان قیمت براي بنگاه هاي کوچک و شرکت هاي
دانش بنیان با پتانسیل صادراتی عنوان کرد و گفت: در این حوزه با پارك هاي فناوري و صندوق هاي نوآوري و شکوفایی دانشگاه
تهران و شریف همکاري داشته و در سال 1399 مبلغ 2٫649 میلیارد ریال تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان پرداختیم که نسبت

 
به سال قبل 37 درصد افزایش یافته است و این روند بعد از آغاز بکار دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

حسینی خاطر نشان کرد: برنامه هاي عملیاتی آتی بانک توسعه صادارت ایران با نگاه به پارادایم اقتصاد هوشمند(تحول دیجیتال)
وزارت اقتصاد و دارایی و نقشه راه تحول دیجیتال مصوب بانک در قالب پروژه هاي تحول دیجیتال با هدف بهبود فرآیندها و خدمات
بانکی بر بستر فناوري دیجیتال و بانکداري باز با همکاري واحدهاي صف و ستاد تعریف شده است، که انتظار می رود با اجرایی کردن
این برنامه ها، منابع و سرمایه ها به صورت بهینه به سمت زنجیره ارزش صنایع تولیدي و خدماتی کشور با ارزش آفرینی بالا مبتنی بر

 
صادرات هدایت شود. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات در ادامه در پاسخ به سؤالی با یادآوري اینکه به طور کلی رویکرد و هدف سودآوري با توجه به ماهیت
حمایتی و دولتی بانک توسعه صادرات، در اولویت هاي بانک قرار ندارد، گفت: در حال حاضر تسهیلات صادراتی و به طور کلی فعالیت
بانکی در زمینه تجارت و صادرات همواره با ریسک همراه است و از سوي دیگر نرخ هاي سود و کارمزد در نظر گرفته شده براي
صادرات از تخفیف هاي عمده برخوردار هستند به نحوي که سایر بانک ها، خصوصاً بانک هاي خصوصی تمایلی به فعالیت در این

 
زمینه ندارند. 

وي با بیان اینکه فعالیت هاي بانک توسعه صادرات ایران در حوزه صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه و فناوري با هدف تنوع بخشی
به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک و در راستاي اهداف راهبردي کلان جهت ثروت آفرینی و حمایت از صادرات غیرنفتی صورت
گرفته است، گفت: بانک توسعه صادرات با توجه به رسالت و چشم انداز و تعریف اهداف راهبردي کمی خود، همواره تلاش دارد با
بهبود چرخه منابع بانکی، افزایش توان تسهیلات دهی و افزایش توان خدمات بخشی منابع بانک در مسیر نیازمندي اقتصاد ملی و

 
تامین مالی زنجیره ارزش صادارت حرکت نماید. 

حسینی یکی از راهکارهاي ممانعت از وقوع سفته بازي و سوداگري در استفاده از منابع بانک را "نظارت بر تسهیلات" عنوان کرد و
گفت: بانک در تمامی مراحل اعطاي تسهیلات (تهیه گزارش اعتباري، تشکیل پرونده اعتباري، پرداخت تسهیلات و وصول اقساط



تسهیلات) به منظور حصول اطمینان از نحوه استفاده از تسهیلات پرداختی به مشتریان، از راهکارهاي نظارتی مانند مراجعه به محل

 
فعالیت مشتریان یا بررسی اسناد صادراتی و صورتهاي مالی مشتریان استفاده می کند. 

وي افزود: از سوي دیگر از آنجایی که فعالیت هاي سوداگرانه عموماً با ریسک هاي بالایی مواجه هستند، لذا استفاده از منابع بانکی در
اینگونه فعالیت ها، ریسک اعتباري بانک را افزایش می¬دهد؛ به همین خاطر بانک براي اجتناب از این موضوع با بکارگیري

 
مدل¬هاي رتبه بندي و استفاده از سامانه هاي مبتنی بر مدیریت ریسک، پیشگیري هاي لازم را انجام می دهد. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود، تهیه و تدوین سند نقشه راه تحول دیجیتال بانک توسعه صادرات و تصویب آن از سوي
وزارت امور اقتصاد و دارایی را یکی از مهم ترین قدم هایی دانست که در راستاي اجراي برنامه هاي هوشمندسازي و دیجیتالی سازي،

 
در این بانک برداشته شده است. 

وي افزود: یکی از اهداف اصلی این سند، رسیدن به بانکی پویا، کارآمد، اثر بخش، با ثبات، سلامت و شفاف با رویکرد نقش آفرینی
مؤثر در عرصه اقتصاد ملی و بین المللی است. بر این اساس، اجرایی نمودن برنامه هاي عملیاتی ذیل سند تحول دیجیتال یکی از
اولویت هاي اصلی بانک در چند ماه اخیر بوده و بانک از طریق ایجاد شوراي عالی تحول دیجیتال و کمیته هاي تخصصی ذیل آن

 
راهبري و جاري سازي برنامه هاي مذکور را تسریع کرده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات، اقدام دیگر بانک براي توسعه بانکداري الکترونیکی و تحقق اهداف اقتصاد هوشمند را، تلاش در جهت
الکترونیکی و دیجیتالی کردن فرایندهاي درون بانکی عنوان کرد و گفت: بانک با استفاده از "سامانه جامع متمرکز" و عملیاتی نمودن
دیجیتالی سازي فرآیند اعتباري توانسته است مصرف کاغذ را تا حد زیادي حذف نماید. همچنین بانک در حال توسعه پلت
فرمی(CBRM) است که این سامانه از سال هاي قبل به منظور تهیه گزارش هاي کارشناسی مورد استفاده قرار گرفته و یک برنامه
کاملا بومی بانک توسعه صادرات ایران بوده که هر ساله به منظور افزایش قابلیت هاي دیجیتالی آن، زیرسیستم هایی به آن اضافه می

 
شود. 

وي افزود: از جمله این زیرسیستم ها می توان به سامانه وصول مطالبات و سامانه رتبه بندي اعتباري اشاره نمود که در سه ماهه اخیر،
هوشمندسازي سامانه رتبه بندي در راس کار قرار گرفته است به طوریکه آگاهی از وضعیت اعتباري مشتریان در هر زمان با کوتاه

 
ترین فرآیند با کمک فراخوانی استعلام هاي برخط امکان پذیر شده است. 

حسینی گفت: از برنامه هاي آتی بانک در خصوص این سامانه، برخط کردن اخذ درخواست هاي تسهیلاتی مشتریان است که در
صورت تحقق این امر، تقریبا صددرصد این فرآیند، می تواند به صورت الکترونیکی اجرا شود. علاوه بر این، بانک با توسعه جدیدترین
نسخه موبایل بانک، امکان استفاده راحت و کاراتر با دسترسی هاي بیشتر را فراهم کرده است. ذکر این نکته ضروري است که بانک

 
توسعه صادرات ایران یکی از بانک¬هاي پیشرو در زمینه ارائه خدمات به صورت الکترونیکی بوده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات برخی از اقدمات و تاریخچه اي از وضعیت برنامه هاي این بانک از سال هاي گذشته تا کنون را به

 
شرح ذیل عنوان کرد:• سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقیقی در سال 1391 

 
• سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقوقی در سال 1394 

 
• تاسیس باشگاه مشتریان در سال 1395 

 
• فراهم کردن امکان خرید و فروش بورس کالا بصورت الکترونیکی در سال 95 و 96 

• راه اندازي سامانه پاسخگویی برخط به استعلام ضمانت نامه هاي گمرکی در سال 96 وي اعلام کرد: با توجه به لزوم تحقق دولت
الکترونیک از طریق گسترش خدمات غیر حضوري، بانک در سال 1400 بازنویسی بستر بانکداري الکترونیکی با پوشش و تعمیم

 
خدمات غیر حضوري از قبیل ارائه درخواست تسهیلات الکترونیکی را در دست اقدام دارد. 



همچنین با توجه به پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی، امضاي اسناد و قراردادهاي بانکی مشتریان و همچنین در دسترس بودن

 
قراردادهاي بانکی بصورت الکترونیکی براي مشتریان و ذینفعان از طریق همین بستر قابل پیاده سازي و در دستور کار است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، با اعلام آغاز پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی در سال 1400 در این بانک بیان کرد: در
حال حاضر تمامی سامانه هاي حاکمیتی بانک از جمله پایا، ساتنا، چکاوك و API هاي بانکداري باز به گواهی نماد بانک مرکزي

 
مجهز بوده و در خدمات جدید نیز این سیاست اعمال می شود. 

حسینی با بیان اینکه برقراري ارتباط هاي زیرساختی نوین با مشتریان و ارائه خدمات به منظور اجراي بانکداري مدرن در قالب
بانکداري باز از برنامه هاي بانک توسعه صادرات ایران است، گفت: بانکداري باز با ایجاد امکان انجام فعالیت هاي بانکی از طریق نرم
افزارهاي مالی شرکت ها، بدون نیاز به مراجعه حضوري و یا استفاده از سامانه هایی چون اینترنت بانک و ... در راستاي حمایت از

 
مشتریان در دستور کار ما قرار دارد. 

وي بیان داشت: بانکداري باز پاسخگوي نیاز تخصصی از طریق مشارکت بانک و مشتریان براي ارتقاي خدمات بانکی است و بانک
توسعه صادرات از پیشگامان ورود به جریان بانکداري باز در صنعت بانکداري کشور محسوب می شود. همچنین اتصال مکانیزه بازار

 
پول و سرمایه با استفاده از بستر بانکداري باز با تمرکز بر فعالیت صندوق هاي سرمایه گذاري را در دستور کار قرار گرفته است. 

حسینی افزود: بانک توسعه صادرات با تحلیل این موضوع و نیز در دستور کار قرار دادن سرویس هاي بانکداري باز در این خصوص،
این امر را از اولویت هاي خود قرار داده و با تعامل صندوق هاي سرمایه گذاري فرایند بانکی واریز سود سهامداران و پرداخت وجه

 
ابطال و سایر اقلام مربوط به صندوق را مکانیزه کرده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات گفت: از آنجا که عملیات صندوق ها شامل صدور و پرداخت اضافه، صدور پرداخت وجه ابطال، مبادله
با کارگزاران، واریز سود در صندوق ها و ... بر بستر بانکداري باز کاملا مکانیزه می شود که این مهم به جز افزایش سرعت براي مدیر
صندوق، در بردارنده کنترل بیشتر و عدم دخل تصرف در حساب ها، پایش بهتر عملیات و نهایتا خدمات رسانی بهتر به سرمایه گذاران

 
است. 

حسینی در بخش دیگري از این گفتگو اظهار داشت: با توجه به اصول کیفی شفاف سازي مالی (جامعیت، مرتبط و به موقع بودن،
قابلیت اعتماد و اطمینان و قیاس پذیري)، بانک توسعه صادرات ایران در راستاي اجراي ارکان حاکمیت شرکتی (شفافیت و
پاسخگویی) در اولین گام شفاف سازي صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه، واحدهاي حسابداري مدیریت، مبارزه با پولشویی،
مدیریت ریسک و واحد مجامع و شرکت هاي تابعه را بعنوان متولیان این امر در ساختار سازمانی مورد تاکید قرار داده است، که هدف
این واحدها کمک به استانداردسازي صورت هاي مالی برمبناي استانداردهاي بین المللی، رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و اجراي

 
الزامات کمیته بال 2 و 3 در تهیه منظم صورت هاي مالی و انتشار آن به صورت ادواري است. 

وي گفت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران صورت هاي مالی تلفیقی و جداگانه را برمبناي استاندارد بین المللی گزارشگري
مالی(IFRS) با رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و الزامات کمیته بال تهیه کرده است و از طریق کانال هاي داخلی و خارجی بانک و
گزارشات سالیانه (Annual Report) اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد و این روند در طی مدت

 
100 روز آغاز دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات افزود: همچنین با توجه به توصیه هاي کمیته بال براي ارتقاء شفافیت بانک ها، صورت هاي مالی
بانک تصویر بسیاري روشنی از وضعیت و عملکرد مالی، راهبردها و روش هاي مدیریت ریسک و خط مشی هاي حسابداري را منعکس



 
می کند. 

وي یادآور شد: تنظیم صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه بر اساس استاندارد IFRS موجب شده است تا کیفیت فرایند
شناسایی و اندازه گیري تشخیص و تجهیز منابع مالی، کیفیت شناسایی و اندازه گیري دارایی ها و بدهی ها، کیفیت ارائه و افشاي

 
اجزاي صورت هاي مالی و ویژگی هاي کیفی اطلاعات مالی بانک به وضوح تشریح شود. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در بخش دیگري از گفتگوي خود با شادا، با اشاره به تکالیف قانونی مبنی بر الزام واگذاري اموال
مازاد و بنگاه هاي اقتصادي تحت تملک بانک ها، اظهار داشت: از سال 1394 که قانون رفع موانع تولید، مبنی بر فروش اموال مازاد

 
ابلاغ شده، این بانک فروش املاك مازاد خود را در دستور کار خود قرارداده است. 

وي گفت: با عنایت به اینکه دسترسی به دارایی هاي نقدي و ایجاد گردش (پرداخت تسهیلات و دریافت اقساط آن ) یکی از اصلی
ترین فعالیت ها و در واقع یکی از راه هاي درآمدزایی بانک است، سیاست و رویه بانک در نقد کردن دارایی هاي فیزیکی بوده اما در
اجرایی کردن این هدف در برخی موارد، مشکلاتی پیش می آید که از آن جمله می توان به ارزنده نبودن املاك تملیکی، مواجه شدن

 
با مشکلات حقوقی در واگذاري و ... اشاره کرد. 

حسینی با بیان اینکه وضعیت بانک توسعه صادرات در شاخص شناسایی املاك مازاد در مقایسه با سایر بانک ها بسیار مناسب است،
تصریح کرد: در واقع این بانک در حال حاضر 30 ملک تملیکی دارد که در صدد فروش آنها بوده اما همانطور که گفته شد در برخی

 
موارد با موانعی مواجه شده است و در این بازه 100 روزه، سه ملک فروش رفته و اقدامات واگذاري 9 ملک هم انجام شده است. 

وي اظهار داشت: نسبت خالص دارایی هاي ثابت بانک توسعه صادرات ایران به کل دارایی ها باید طبق دستورالعمل بانک مرکزي
جمهوري اسلامی کمتر از 20 درصد باشد که این نسبت در بانک توسعه صادرات در سال هاي اخیر همواره کمتر از هشت درصد و به

 
عبارت دقیق تر در سال 1397، هشت درصد، در سال 1398، سه درصد و در سال 1399، 2٫9 درصد بوده است. 

حسینی در پاسخ به سؤالی با بیان اینکه بانک ها و موسسات مالی نقشی مهم و حیاتی در تشویق و انگیزش مشتریان به اقدام
مسئولانه و کاهش اثرات سوء اجتماعی و زیست محیطی فعالیت هاي خود دارند، اظهار داشت: یکی از اهداف سیاست هاي اقتصادي
کشور، کاهش نابرابري هاي اجتماعی و اقتصادي، کاهش فقر، کاهش فاصله طبقات اجتماعی و در یک کلام استقرار عدالت اجتماعی
است، که با رویکرد توانمندسازي و بهبود وضعیت اشتغال، مسکن ارزان قیمت، ارتقاي سطح اجتماعی، درمانی، معیشتی، بهبود

 
وضعیت آموزشی و فرهنگی، حفظ و تثبیت موقعیت شغلی افراد صورت می گیرد. 

وي گفت: بر این اساس دولت با اختصاص منابعی از محل وجوه اداره شده و تسهیلات بانکی، نسبت به تحقق این امر اقدام می کند.
بانک توسعه صادارت ایران نیز بعنوان اگزیم بانک ایران در حال توسعه فعالیت هاي خود در این زمینه و تبیین مدل مسئولیت

 
اجتماعی اگزیم بانک ایران است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران اظهار داشت: از جمله فعالیت هاي بانک در این زمینه می توان به تلاش براي حمایت از
تولیدکنندگان حامی محیط زیست، توانمندسازي کارآفرینان جوان و نخبه از طریق اعطاي وام به بنگاه هاي کوچک و متوسط و
شرکت هاي دانش بنیان، تهیه لوازم التحریر و تبلت براي مدارس محروم روستاهاي سیستان بلوچستان، بازدید و برنامه ریزي براي

 
انجام امور خیریه در آسایشگاه کهریزك و ... اشاره کرد. 

وي گفت: بانک توسعه صادرات ایران همچنین علاوه بر انجام ماموریت سازمانی خود در راستاي گسترش صادرات غیرنفتی کشور و



مقاوم سازي اقتصاد کشور، طی سه دهه گذشته در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خود به خصوص در موارد بروز بلایاي طبیعی نیز با
در نظر گرفتن شرایط پیش آمده و درك وضعیت دریافت کنندگان تسهیلات، متاثر از این بلایا، تمام مساعدت هاي قانونی را با
اشخاص حقوقی و حقیقی به عمل آورده و مصوبات حمایتی هیات دولت و مراجع ذي ربط در موارد مذکور را نیز همواره به طور کامل

 
اجرا کرده است. 

حسینی افزود: علاوه بر این، در بسیاري از پروژه هاي تأمین مالی شده توسط بانک در سنوات اخیر نقش ایفاي مسئولیت اجتماعی
بانک نیز پررنگ بوده است. از جمله این طرح ها میتوان به تأمین مالی احداث خط 2 متروي مشهد، احداث واحدهاي آب شیرین کن
در شهرهاي بندرعباس، بندر چابهار، قم، منطقه ویژه اقتصادي بندر عسلویه، تأمین مالی شرکت هاي حمل و نقل هوایی در دوران
سخت تحریم اقتصادي کشور به منظور تجهیز و نوسازي ناوگان حمل و نقل آنها (خرید هواپیماهاي مسافربري و موتور و قطعات

 
یدکی مورد نیاز) در راستاي افزایش امنیت پروازهاي داخلی و خارجی و ... اشاره کرد. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات صورت گرفته در این بانک در ارتباط با حاکمیت
شرکتی، این موضوع را "مفهومی نظارتی" و مجموعه اي از تعاملات بین سهامداران، هیئت مدیره، مدیران اجرایی، کارکنان و سایر

 
ذي نفعان عنوان کرد و آن را ابزاري معرفی کرد که اهداف و نظارت بر عملکرد سازمان را تعیین می کند. 

وي گفت: هدف و مزایاي اصلی حاکمیت شرکتی "پاسخگویی"، "بهبود عملکرد"، "کاهش ریسک" و "ایجاد شفافیت" هیئت مدیره و
عوامل اجرایی سازمان در برابر ذي نفعان است، بعبارت دیگر، در ساختار حاکمیت شرکتی به تفکیک مناسبی بین حقوق حاکمیت

 
شامل تعیین، تصویب و نظارت بر اهداف سازمان با حقوق مدیریت شامل پیاده سازي و اجراي اهداف مذکور انجام گیرد. 

حسینی ادامه داد: با توجه به توضیحات فوق، در بانک توسعه صادرات ایران به منظور تحقق اهداف و مزایاي حاکمیت شرکتی بین
ارکان ساختاري بانک، هیئت مدیره و مدیریت اجرایی، تفکیک بعمل آمده و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل، دیگر یک فرد واحد
نیست. در حال حاضر در ساختار سازمانی بانک، وظایف سیاست گذاري و تصویب برنامه عملیاتی بر عهده هیئت مدیره و اجراي برنامه

 
هاي عملیاتی با مدیرعامل و مدیریت هاي صف و ستاد بانک است. 

وي گفت: همچنین هریک از سطوح مدیریتی، کارشناسی و اجرایی بانک با توجه به میزان مسئولیت تفویض شده بصورت فصلی و
سالیانه مورد ارزیابی و بهبود قرار گرفته و نسبت به عملکرد خود در برابر ذي نفعان مختلف نظیر مشتریان، نهادهاي نظارتی و غیره

 
پاسخگو هستند. 

حسینی افزود: از اقدامات دیگر جهت نهادینه کردن اهداف حاکمیتی شرکتی در بانک توسعه صادرات، تقویت واحد مدیریت ریسک
است که نسبت به سنجش و اندازه گیري ریسک هاي بازار، اعتباري، نقدینگی و عملیاتی بر اساس الزامات کمیته بال 2 و 3 اقدام و با
ارائه نظرات علمی به مدیریت عالی بانک نسبت تصمیم گیري مناسب جهت کاهش ریسک بانک یاري می رساند. همچنین همانطور

 
که بیان شد، 

بانک جهت شفاف سازي فعالیت هاي اجرایی و مالی خود و شرکت هاي تابعه، صورت هاي مالی و یادداشت هاي آن را برمبناي
استاندارد بین المللی گزارشگري مالی(IFRS) تدوین و نسبت به ارائه گزارشات سالیانه (Annual Reports) به دو زبان فارسی

و انگلیسی اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد.



عرضه زنجیره تولیدات در بورس کالا، نقطه پایان قیمت گذاري
دستوري

عرضه زنجیره تولیدات در بورس کالا، نقطه پایان قیمت گذاري دستوري
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علی جبل عاملی می گوید: در ماه هاي اخیر شاهد تلاش هاي فراوانی براي پذیرش و عرضه بسیاري از کالاها از جمله سیمان
در بورس کالا بودیم که می تواند سد محکمی در مقابل قیمت گذاري دستوري باشد. او افزود: رویکرد قیمت گذاري به

خصوص در بخش معدن و صنایع معدنی پُر رنگ تر بوده است که عرضه محصولات معدنی و فلزي ...

علی جبل عاملی می گوید: در ماه هاي اخیر شاهد تلاش
هاي فراوانی براي پذیرش و عرضه بسیاري از کالاها از

جمله سیمان در بورس کالا بودیم که می تواند سد محکمی در مقابل قیمت گذاري دستوري باشد. او افزود: رویکرد قیمت گذاري به
خصوص در بخش معدن و صنایع معدنی پُر رنگ تر بوده است که عرضه محصولات معدنی و فلزي در بورس کالا، در کنار حذف
واسطه ها به منطقی شدن قیمت ها کمک می کند، رویدادي که در نهایت به تقویت بخش واقعی اقتصاد کمک کرده و می تواند در

 
اشتغال کشور نقش موثري داشته باشد. 

 به گزارش تجارت گردان به نقل از سنا، عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري «مدیریت سرمایه مدار» با بیان مطلب بالا گفت:
قیمت گذاري دستوري طی سال هاي گذشته همیشه بلاي جان بازار بوده و مورد اعتراض فعالان بازار سرمایه و حتی مسولان قرار
گرفته است، چراکه این معضل از هر نوعی، چه با تعیین سقف و چه با تعیین کف قیمتی سبب ایجاد فضاي غیرشفاف و رانتی در

 
اقتصاد می شود، موضوعی که در نهایت به کاهش انگیزه تولیدکنندگان و تضعیف رقابت منجر می شود. 

علی جبل عاملی افزود: این موضوع به خصوص در بخش معدن و صنایع معدنی پُر رنگ تر است. عرضه محصولات معدنی و فلزي در
بورس کالا، در کنار حذف واسطه ها به منطقی شدن قیمت ها کمک می کند، موضوعی که در نهایت به تقویت بخش واقعی اقتصاد

 
کمک کرده و می تواند در اشتغال کشور نقش موثري داشته باشد. 

وي تصریح کرد: با توجه به وجود پتانسیل کافی در صنایع و عرصه هاي معدنی و نیز تنوع بی نظیر مواد معدنی و کانی هاي فلزي و
غیرفلزي در سراسر کشور، انتظار می رفت که شعار «معدن به جاي نفت» به معناي واقعی تحقق پیدا کند، تا در سال هایی که با
محور ارجحیت تولید و اقتصاد نامگذاري شده، شاهد سرمایه گذاري بیشتري در این حوزه باشیم. شایان ذکر است، با وجود تمام تلاش

 
هاي انجام شده در این حوزه هنوز با نقطه مطلوب فاصله داریم. 

30 درصد از بازار مختص شرکت هاي معدنی استاین کارشناس بازار سرمایه بیان کرد: در حال حاضر حدود 85 شرکت معدنی و
مرتبط با صنایع معدنی در بورس حضور دارند، این شرکت ها نزدیک به 28 درصد یعنی بیش از یک چهارم بازار را به خود اختصاص
داده اند. موضوعی که نشان از اهمیت این بخش براي بازار سرمایه و سرمایه گذارانی است که چشم به رشد و سودآوري این شرکت ها

 
دارند. 

جبل عاملی ادامه داد: چه بسا شرکت هاي معدنی که در صف عرضه و پذیرش در بازار قرار دارند که در کنار سایر شرکت هاي

 
خصوصی سهم عمده اي در کسب درآمدهاي غیر نفتی کشور ایجاد می کنند. 



سهم بزرگ شرکت هاي فعال در زنجیره فولادعضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري «مدیریت سرمایه مدار» گفت: در این میان
سهم شرکت هاي فعال در زنجیره فولاد بیش از بقیه شرکت هاي مرتبط با معدن و صنایع معدنی است و بر این اساس، تحولات آن

 
بیشتر از سایر بخش هاي صنعت مورد توجه قرار می گیرد. 

جبل عاملی اشاره کرد: بخشنامه اخیر وزارت صمت در خصوص عرضه تمامی محصولات زنجیره فولاد در بورس کالا یکی از مواردي
است که نشان دهنده اهمیت بخش فولاد نسبت به بقیه بخش هاي معدنی است؛ البته در نظر داشته باشید، برخی شرکت هاي
تولیدکننده کنسانتره و گندله به طور داوطلبانه از ابتداي سال اقدام به عرضه در بورس کرده بودند و بقیه نیز بعد از این بخشنامه ملزم

 
به رعایت قوانین شدند. 

وي در ادامه با مثبت دانستن انجام عرضه هاي معدنی در بورس کالا، گفت: البته چند نکته در این خصوص باید مورد توجه قرار گیرد؛
نخست اینکه با وجود مخالفت همه فعالان با خام فروشی، عرضه در بورس کالا نباید به نحوي باشد که فرصت هاي صادراتی براي
زنجیره فولاد از بین رفته و بازارهاي منطقه اي و به خصوص چین که با تلاش هاي گسترده بدست آمده بودند از دست برود، براین

 
اساس تدبیر در مورد صادرات محصولات زنجیره فولاد علاوه بر محصولات نهایی با رعایت نیاز داخلی ضروري به نظر می رسد. 

قیمت گذاري محصولات میانی زنجیره فولاداین کارشناس بازار سرمایه افزود: نکته دیگر، در خصوص قیمت گذاري محصولات میانی
زنجیره بوده که ضروري است با اهداف توازن در زنجیره فولاد و ایجاد تعادل در سود تولیدکنندگان مواد اولیه تولید فولاد همراستا
شود. در نظر داشته باشید که هرچه به انتهاي زنجیره نزدیک می شویم، رقابت بیشتر شده و قیمت ها به سطح جهانی نزدیک تر و

 
واقعی تر می شود. 

وي افزود: هرچه به سمت ابتداي زنجیره فولاد حرکت می کنیم فرصت هاي رقابتی کمتر شده و در صورت عدم ایجاد تعادل در قیمت
و کاهش غیرموجه ضرایب موجبات کاهش انگیزه به خصوص در تولیدکنندگان سنگ آهن دانه بندي شده، معدن داران و تولید

 
کنندگان کنسانتره سنگ آهن فراهم می شود. 

تعادل قیمتی خللی در سودآوري ایجاد نمی کندجبل عاملی توضیح داد: نکته دیگر اینکه اکثر فولادسازان خود داراي معادن و زنجیره
کامل تولید هستند و تعادل قیمتی خللی در سودآوري آنها ایجاد نمی کند، بنابراین فرمول قیمت گذاري محصولات میانی می تواند به
واقعیت هاي قیمت هاي جهانی نزدیک شود تا توازن به معناي واقعی نیز در زنجیره فولاد بر قرار شده و انگیزه لازم براي

 
تولیدکنندگان سنگ آهن، کنسانتره و گندله نیز تقویت شود. 

وي تاکید کرد: بنابر اذعان کارشناسان، با توجه به اهداف صنعت فولاد در سال 1404 براي تولید 55 میلیون تن فولاد خام، حدود 22
میلیون تن کمبود سنگ آهن و 12 میلیون تن کنسانتره وجود دارد. براین اساس، با توجه به حجم ریالی و ارزي سرمایه گذاري بسیار
زیاد در انتهاي زنجیره فولاد، باید براي تأمین این مقدار سنگ آهن و کنسانتره، تولید در بخش معادن کوچک و متوسط و نیز تولید

 
سنگ آهن دانه یندي، کنسانتره و گندله بخش خصوصی تقویت و حمایت شود. 

عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري «مدیریت سرمایه مدار» افزود: بورس کالا و وزارت صمت می توانند نقش مهمی در این

 
خصوص ایفا کند و زمینه توسعه فعالیت هاي اکتشافی و افزایش عمق اکتشاف را در کنار افزایش تولید محصولات میانی فراهم کنند. 

جبل عاملی بیان کرد: در نظر داشته باشد که توجه به فرآوري سنگ هاي کم عیار، باطله، هماتیت موجود در معادن کشور، در کنار



سرمایه گذاري و خرید معادن جدید در سایر کشورهاي جهان و فعال سازي معادن کوچک مقیاس داخلی از طریق ایجاد توجیه
اقتصادي براي استخراج و فرآوري می تواند به تحقق اهداف 1404 کمک کند؛ اگرچه چالش هایی از جنس تأمین برق، تأمین گاز، آب

و حمل نقل نیز موانع مهم، اما قابل حلی هستند که در پیش روي رنجیره فولاد قرار دارند.



ریزش قیمت طلا شدت خواهد گرفت؟
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اونس طلا هفته گذشته در واکنش به سیگنال بانک مرکزي آمریکا براي افزایش سریع تر نرخ هاي بهره، بیش از 35 دلار
ریزش کرد اما تحلیلگران می گویند انتظارات براي تحکیم سیاست پولی ممکن است به اوج خود برسد و فضا را براي این فلز

ارزشمند مساعد کند.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، در معاملات روز جمعه بازار آمریکا هر اونس طلا با هشت دلار و 20 سنت

 
معادل 0.5 درصد افزایش، در یک هزار و 797 دلار و 40 سنت بسته شد اما براي کل هفته 1.7 درصد کاهش داشت. 

خبر مهمی که هفته گذشته بازار طلا را شوکه کرد، انتشار جزئیات نشست دسامبر بانک مرکزي آمریکا بود که نشان داد بازار کار
بهبود پیدا کرده و تورم مشکل زا ممکن است افزایش سریع تر نرخ هاي بهره را ایجاب کند. طلا دارایی امن در برابر تورم شناخته می
شود اما به افزایش نرخ هاي بهره آمریکا که هزینه نگهداري این فلز ارزشمند را افزایش می دهد، به شدت حساس است. جزئیات
نشست ماه دسامبر بانک مرکزي آمریکا که روز چهارشنبه منتشر شد، نشان داد مقامات بانک مرکزي درباره کاهش مجموع دارایی

 
هاي در اختیار این بانک و افزایش سریع تر از موعد نرخ هاي بهره براي مبارزه با تورم گفت وگو کرده اند. 

 
تحلیلگران می گویند با توجه به افزایش موارد ابتلا به واریانت امیکرون در دسامبر و ژانویه، این دیدگاه تاریخ گذشته است. 

بارت میلک، مدیر استراتژي جهانی شرکت تی دي سیکیوریتیز اظهار داشت: امیکرون بدون تاثیر نبوده است و ما شاهد تاثیر آن بر

 
آمار اشتغال بوده ایم. 

اقتصاد آمریکا در دسامبر 199 هزار شغل ایجاد کرد که بسیار پایین تر از پیش بینی اقتصاددانان براي اضافه شدن 400 هزار شغل
جدید بود. آمار اشتغال نوامبر هم به رقم 249 هزار شغل بازبینی شد. در این بین، نرخ بیکاري آمریکا به 3.9 درصد کاهش یافت که

 
بهتر از پیش بینی نرخ 4.1 درصد بود. 

بارت بیان کرد: آمار اشتغال ناامیدي بزرگی ایجاد کرد اما با وجود اشتغال زایی ضعیف، این دیدگاه وجود دارد که فشارهاي تورمی
همچنان ادامه دارند و طلا همچنان می تواند در سه ماهه نخست امسال به میزان 40 تا 50 دلار صعود کند اما پس از آن قیمت
احتمالا پایین تر می رود. هیچ تضمینی وجود ندارد که فدرال رزرو خوددار شود. بازار بر این باور است که فدرال رزرو با قدرت عمل

 
می کند اما من مطمئن نیستم آن ها قادر به انجام چنین کاري شوند. 

فیلیپ استرایبل، استراتژیست ارشد شرکت بلو لاین فیوچرز مطرح کرد: طلا از این ریزش قیمت بهبود خواهد یافت و ما از این اصلاح
قیمت، براي خرید طلا استفاده می کنیم. در حال حاضر طلا در کف محدوده قیمت اخیرش معامله می شود و خرید در این سطوح

 
قیمت ارزش دارد اما ما همچنان عامل تاثیرگذار بزرگی نداریم تا قیمت طلا به میزان قابل توجهی افزایش دهد. 

پرسشی که بازارها را مشغول کرده است این است که بانک مرکزي آمریکا در سال 2022 چند دور می تواند نرخ هاي بهره را افزایش

 
دهد؟ 



ادوارد مویا، تحلیلگر ارشد بازار شرکت OANDA اظهار کرد: طلا هفته بدي داشت اما وقتی در نظر بگیرید که بازده اوراق خزانه 10
ساله از 1.53 درصد به 1.75 درصد افزایش پیدا می کند، می تواند وضعیت بدتري پیدا کند. سطح یک هزار و 770 دلار می تواند

 
سطح حمایتی خوبی براي طلا در معاملات هفته جاري شود. 

اورت میلمان، کارشناس فلزات ارزشمند شرکت گینزویل کوینز تصریح کرد: عوامل بلندمدت همچنان از قیمت هاي بالاتر طلا
پشتیبانی می کنند. حتی اگر نرخ هاي بهره افزایش پیدا کند، تورم بالا به معناي آن است که نرخ هاي واقعی منفی است. این امر
براي طلا مثبت است. همچنین در دو سیکل قبلی افزایش نرخ هاي بهره، طلا عملکرد بسیار خوبی در ابتداي افزایش نرخ ها داشت و
می توانیم شاهد تکرار این وضعیت در زمان افزایش نرخ هاي بهره در سال میلادي جاري باشیم و اونس طلا ممکن است تا سطح یک

 
هزار و 900 دلار صعود کند. 

بر اساس گزارشی از ایسنا، هفته جاري یکی از آمارهاي اقتصادي که مورد توجه بازار خواهد بود، جدیدترین نرخ تورم آمریکا است که
روز چهارشنبه منتشر می شود. بازارها پیش بینی می کنند شاخص قیمت مصرف کننده در دسامبر بر مبناي سالانه به 7 درصد رشد
کرده است. همچنین شاخص قیمت تولیدکننده و آمار متقاضیان بیمه بیکاري روز پنج شنبه و آمار خرده فروشی آمریکا روز جمعه
منتشر می شوند. بازارها همچنین به جلسه انتصاب جروم پاول، رئیس فدرال زرو در برابر کمیته بانکی، مسکن و امور شهري سناي

 
آمریکا که روز سه شنبه برگزار می شود، توجه خواهند داشت. 

انتهاي پیام//



سهمیه بندي روغن در راه است؟ | هشدار تعطیلی صنایع کنسروي

منبع: همشهريشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/10/19

هیچ مشکلی براي واردات روغن خام و تولید و تامین نیاز بازار به روغن نباتی وجود ندارد و گمانه زنی هاي مطرح در مورد
احتمال سهمیه بندي یا تامین نشدن روغن مورد نیاز برخی صنایع صحت ندارد.

به گزارش همشهري آنلاین، زمزمه هاي حذف ارز ترجیحی
برخی کالاهاي اساسی و نهاده هاي دامی موجب شده
برخی تولیدکنندگان و فعالان صنفی از تاثیر اجراي این
طرح بر کمبود و افزایش شدید قیمت این گونه کالاها خبر
دهند. در مقابل تولیدکنندگان و مسئولان دولتی با اتکا به
ذخایر مطمئن و تداوم روند واردات نهاده هاي تولید، ضمن
تاکید بر رشد تولید و عرضه کالاهاي اساسی شائبه هاي
مطرح شده را در مورد کمبود و گرانی این کالاها تا پیش از
تغییر نرخ ارز مرجع دولتی واردات نهاده هاي تولید به

 
نیمایی رد می کنند. 

در چند روز گذشته برخی صنایع مانند سندیکاي تولیدکنندگان کنسرو از تعلل 40 روزه وزارت جهاد کشاورزي در تخصیص روغن
مورد نیاز این صنایع و تاثیر منفی آن بر تولید و اشتغال این بخش خبر دادند، علاوه بر آن وابستگی 90 درصدي صنعت روغن نباتی
به واردات روغن خام و دانه هاي روغنی موجب شده تا برخی افراد از احتمال سهمیه بندي شدن روغن نباتی در صورت افزایش نرخ

 
ارز مرجع واردات این نهاده ها خبر دهند. 

هشدار تعطیلی صنایع کنسروي به دلیل کمبود روغن دبیر سندیکاي صنایع کنسرو ایران با بیان اینکه وزارت کشاورزي از 40 روز
پیش در اعطاي روغن به انجمن هاي تولیدکننده صنعت کنسرو تعلل و این موضوع تولیدکنندگان را با چالش هاي جدي مواجه کرده
است، گفت: مسئولیت تنظیم بازار بعد از روي کار آمدن دولت جدید از وزارت صمت به وزارت کشاورزي تفویض شد و همین جابه

 
جایی مسئولیت باعث شد که تولیدکنندگان در تامین مواد اولیه خطوط تولید با چالش مواجه شوند. 

محمد میررضوي با اشاره به این که تغییر و تحولات باعث وقفه در تحویل روغن به انجمن هاي تولیدي شده، افزود: پایه تولید
کنسروهاي گوشتی و غیرگوشتی و محصولاتی چون شیرینی و شکلات، روغن است؛ کنسروهاي گوشتی مانند ماهی تن، انواع خورشت

 
ها و کنسروهاي غیرگوشتی مانند کنسرو لوبیا، کنسرو بادنجان و ... همگی براي تولید به روغن نیاز دارند. 

او افزود: جلساتی با مدیران ارشد وزارت کشاورزي برگزار کرده ایم، آنها دستورات لازم را در این زمینه داده اند که امیدواریم این

 
دستورات ترتیب اثر داشته باشد و شاهد توزیع بموقع روغن به اتحادیه ها باشیم. 

میررضوي در مورد تاثیر اصلاح نظام یارانه اي بر بازار روغن، گفت: تولیدکنندگان به خوبی این مسئله را لمس کردند که ارز 4200
تومانی در سال هاي اخیر رانت و فساد در بدنه اقتصاد ایجاد کرده و لازم است که ارز تک نرخی شود تا فساد ایجاد شده از این مسئله



حل و فصل شود. اما حذف یکباره این ارز تبعات دیگري هم دارد. به نظر من حذف دفعی ارز 4200 تومانی در نهایت توان خرید این

 
محصول را براي مصرف کنندگان کاهش می دهد. 

او افزود: امیدوارم که حذف ارز 4200 تومانی براي واردات روغن پلکانی صورت گیرد تا آسیب کمتري متوجه مصرف کنندگان نهایی
شود. این احتمال وجود دارد که تا پایان سال جاري ارز ترجیحی براي واردات روغن خانوارها ادامه یابد تا خانوارها بتوانند با آسودگی

 
نیاز خود را در این بخش تهیه و تامین کنند. 

میررضوي گفت: از زمانی که کنسرو ماهی تن از گروه کالاي یک خارج شد قیمت این محصول از 10 هزار تومان به بالاي 30 هزار
تومان رسید. این قیمت به معنی کاهش مصرف این محصول از سوي مصرف کنندگان آسیب پذیر جامعه بود. در واقع با افزایش قیمت
کنسرو ماهی تن سهم فروش برخی از تولیدکنندگان که کارخانه هاي تولیدي کوچکی داشتند کاهش پیدا کرد و آنها از چرخه تولید

 
خارج شدند. 

رشد 30درصدي تولید روغن یک عضو هیات مدیره انجمن صنایع روغن نباتی ایران گفت: تولید روغن نباتی در 9 ماه امسال، نسبت

 
به مدت مشابه سال قبل، 30 درصد افزایش یافته و از یک میلیون و 250 هزار تن به یک میلیون و 650 هزار تن رسیده است. 

رشید عزیزپور افزود: در حوزه روغن هاي صنعتی نیز نسبت به سال گذشته رشد داشتیم به طوري که در 9 ماه پارسال 450 هزار تن

 
روغن صنعتی تولید شده بود که امسال میزان تولید به 660 هزار تن افزایش یافته است. 

او افزود: امسال در حوزه واردات و تولید روغن خوراکی با مشکل خاصی مواجه نبوده ایم و به واسطه شرایط کنترلی که ایجاد شده،
میزان عرضه و تقاضا کاملا رصد می شود. اگرچه در برخی از برهه هاي سال، شاهد کمبودهایی در بازار روغن مصرفی خانوار بودیم اما
این موضوع بیشتر ناشی از جو روانی و انتشار اخبار کذب در فضاهاي مجازي بود که موجب شد مصرف کنندگان به بازار هجوم برده و
بیشتر از نیاز خود، روغن نباتی خریداري و در منزل انبار کنند، اما خوشبختانه از ابتداي سال، کاهشی در تولید و واردات این کالاي

 
مصرفی رخ نداده است. 

شایعه سهمیه بندي روغن نباتی عضو هیات مدیره اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان روغن نباتی در گفت وگو با همشهري با
بیان اینکه مطالب مطرح شده در مورد سهمیه بندي یا کمبود روغن نباتی مورد نیاز صنایع و بازار صحت ندارد و میزان تولید و عرضه
از نیاز بازار پیشی گرفته است، گفت: تناژ تولید هیچ یک از کارخانه هاي روغن نباتی کاهش نیافته، قیمت مصوب این کالاي اساسی
نیز تغییر نکرده و نه تنها توزیع این کالا به روال عادي ادامه دارد بلکه برخی کارخانه هاي روغن نباتی براي فروش محصولاتشان

 
تخفیف هایی را در نظر می گیرند. 

عبدالرحیم گلستانی افزود: در حالی که نیاز بازار یک میلیون و 900 هزار تن است، در 9 ماه امسال 2 میلیون تن روغن نباتی تولید و
عرضه شده است. او گفت: چیزي در مورد کمبود و گرانی روغن نباتی نشنیده ایم زیرا هنوز ارز مرجع واردات مواد اولیه یا قیمت این

 
کالا تغییري نکرده است. 

او با بیان اینکه هنوز دولت تصمیمی براي تغییر نرخ ارز مرجع یا افزایش قیمت مصوب روغن اتخاذ نکرده است، گفت: هیچ مشکلی
براي تخصیص ارز و تامین روغن خام مورد نیاز صنایع روغن نباتی وجود ندارد، اغلب روغن خام دپو شده در بنادر تخصیص یافته
است. در این چارچوب تا کنون ارز مورد نیاز 910 هزار تن روغن خام موجود در گمرك تامین شده و ذخیره روغن خام صنایع روغن

 
نباتی نیز 80 تا 90 هزار تن است که میزان روغن خام موجود در کشور را به یک میلیون تن افزایش می دهد. 



گلستانی با بیان اینکه دولت بر همه مراحل تخصیص روغن خام، تولید و قیمت گذاري روغن نباتی از طریق سازمان حمایت و سایر
دستگاه هاي ذي ربط نظارت دارد، گفت: تولیدکنندگان وجه خرید روغن خام در سامانه را با مهلت زمانی تدوین شده براي تولید و

 
عرضه روغن نباتی پرداخت می کنند و این رویه اي معقول براي تولید روغن است. 

- کمبود عرضه روغن از شایعه تا واقعیت | روغن سهمیه بندي می شود؟ کمبودي براي تأمین روغن صنایع نداریم عضو هیات مدیره
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان روغن نباتی مطالب مطرح شده در مورد کمبود روغن مورد نیاز برخی صنایع کنسروسازي را
رد کرد و گفت: این اخبار کذب است و روغن مورد نیاز این صنایع بر اساس درخواست آنها تامین می شود اما صنایع کنسروسازي که
حواله سهمیه روغن را دریافت کرده اند باید براي پرداخت وجه خرید این کالا، به دلیل ظرفیت محدود مصرف، درخواست خود را به
گونه اي ارائه کنند که امکان دریافت مابه التفاوت قیمت روغن این صنایع با اعلان دولت براي میزان موجودي صنایع روغن نباتی

 
وجود داشته باشد. 

گلستانی افزود: باید تولیدکنندگان نامه اي بدهند که در صورت تغییر ارز مرجع یا نرخ روغن مورد نیازشان، مابه التفاوت قیمت روغن
خریداري شده اي که قادر به جذب آن نبوده اند را به صنایع روغن نباتی پرداخت کنند. او افزود: متاسفانه برخی صنایع کنسرو مانند
تولیدکنندگان کنسرو ماهی تن یا حتی قنادي ها، روغن مورد نیاز خود را با نرخ مصوب دریافت اما کالاي نهایی را به قیمت ارز آزاد

 
صادر می کنند یا به مردم می فروشند. 

گلستانی افزود: کارخانه هاي روغن نباتی ملزم به تحویل روغن مورد نیاز صنایع بر اساس حواله هاي شرکت بازرگانی دولتی یا صنایع
هستند اما این صنایع باید مابه التفاوت احتمالی قیمت که صنایع روغن نباتی به دولت پرداخت می کنند را به کارخانه هاي روغن

 
نباتی پرداخت کنند. 

او افزود: با آزاد شدن احتمالی نرخ ارز روغن خام برخی صنایع سعی در افزایش قیمت ها دارند اما با وجود افزایش قیمت مثلا ماهی
تن، نرخ روغن نباتی تغییري نکرده است. با این وجود قیمت روغن نباتی تابع نرخ ارز واردات روغن خام است.



قیمت مسکن می تواند کاهش پیدا کند

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/10/19

ابوالحسن میرعمادي اظهار کرد: هزینه هاي ساخت مسکن در شهر تهران حدودا بین 20 تا 120 میلیون تومان در هر متر
مربع است که 40 درصد مربوط به زمین، 40 درصد هزینه هاي مصالح و ساخت، 10 درصد خدمات مهندسی و دستمزد و

10 درصد عوارض شهرداري و تاسیسات شهري می شود. وي افزود: از طریق نظام ساخت ... The post قیمت ...

یک کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه هزینه هاي ساخت می تواند با صنعتی سازي و استفاده از تکنولوژي روز کاهش پیدا
کند گفت: صفر تا صد مدیریت پروژه اکباتان در دهه 40 شمسی بر عهده سازندگان داخلی بود که با در اختیار گرفتن کارخانجات

 
مرتبط، هزینه هاي واسطه گري در بازار را حذف کردند و خانه ها با قیمت مناسبی احداث شد. 

ابوالحسن میرعمادي اظهار کرد: هزینه هاي ساخت مسکن در شهر تهران حدودا بین 20 تا 120 میلیون تومان در هر متر مربع است
که 40 درصد مربوط به زمین، 40 درصد هزینه هاي مصالح و ساخت، 10 درصد خدمات مهندسی و دستمزد و 10 درصد عوارض

 
شهرداري و تاسیسات شهري می شود. 

وي افزود: از طریق نظام ساخت و ساز سنتی فعلی نمی توان نسبت به کاهش قیمت ساختمان امیدوار بود. تنها راه کاهش قیمت
مسکن، سري سازي و صنعتی سازي است که تجربه آن را در ایران داشته ایم. حتی در حال حاضر انبوه سازان ایرانی در کشورهاي
دیگر مثل ونزوئلا در حال اجراي پروژه هاي بزرگ صنعتی سازي هستند اما در کشور خودمان به دلیل نبود سیاست گذاري و برنامه

 
ریزي مناسب از این مدل کمتر استفاده می شود. 

این کارشناس بازار مسکن، حذف یا کاهش قیمت زمین و کاهش مدت زمان اجراي پروژه را در کنترل هزینه هاي ساخت مسکن موثر
دانست و گفت: دولت می تواند زمینهاي خود را به صورت فروش اقساطی طولانی مدت در اختیار سازندگان قرار دهد. سیستم ساخت
نیز باید صنعتی و نیمه صنعتی شود که تا مدت زمان اجراي پروژه کاهش پیدا کند و هزینه دستمزد پایین بیاید. در حال حاضر نیمی

 
از هزینه هایی که سازندگان براي دستمزد پرداخت می کنند هدر می رود و در واقع هزینه هاي غیرمفید است. 

میرعمادي با اشاره طرح ساخت شهرك اکباتان در دهه 40 شمسی خاطرنشان کرد: تمام مدیریت اجراي پروژه اکباتان بر عهده ایرانی
ها بود. آن زمان براي کاهش هزینه ها صفر تا صد پروژه توسط شرکت سازنده مدیریت شد؛ بدین صورت که شرکت سازنده با در
اختیار گرفتن خط تولید کارخانجات، هزینه هاي واسطه گري مصالح ساختمانی را حذف کرد. یادم می آید که درب و پنجره را شرکت
سازنده در کارگاههاي خودش می ساخت یا مثلا براي موکت واحدها یک کارخانه را خریداري کردند که هزینه موکت 50 درصد پایین
آمد. حتی واحدها را مبله تحویل می دادند؛ با مبلهایی که خودشان ساخته بودند. خرید کارخانجات مرتبط براي انبوه ساز به صرفه

 
بود؛ چون پروژه در مقیاس بزرگی تعریف شد. 

وي کاهش هزینه عوارض شهرداري را از دیگر راهکارهاي پایین آمدن قیمت ساخت دانست و گفت: در حال حاضر بخش قابل توجهی
از نقدینگی سازندگان را دستگاههاي خدماتی دریافت می کنند که هزینه هاي آن به خریدار نهایی تحمیل می شود. از طرف دیگر
نوسانات اقتصادي تاثیر منفی روي بازار ساخت و ساز دارد. صبح که بیدار می شویم می بینیم قیمت برخی نهاده هاي ساختمانی گران

 
شده است. 



این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه بخش ساختمان پیشران اقتصاد است تاکید کرد: بالغ بر 1200 حرفه و صنعت با بخش مسکن
مرتبط هستند که تحرك مسکن می تواند به رونق اقتصادي و افزایش اشتغال منجر شود. قیمت مسکن نیز می تواند کاهش پیدا کند؛

 
به شرطی که سیاست گذاري اصولی صورت گیرد و صنعتی سازي اجرا شود. 

میرعمادي اظهار کرد: متاسفانه تا صحبت از انبوه سازي می شود سریعا می روند سراغ خارجی ها؛ در حالی که هم اکنون مهندسان
ایرانی در کشورهاي دیگر پروژه هاي فاخري را اجرا می کنند. ممکن است چین و ترکیه، تکنولوژي را به کشور ما بیاورند ولی در عین
حال از اجراي پروژه در کشور ما تجربه کسب می کنند و ما به آنها وابسته می شویم. بنابراین باید تکنولوژي را از آنها بیاموزیم و

خودمان اجرا کنیم.



فرصت یک ماه وزیر صنعت براي تشکیل شرکت مس آذربایجان

منبع: آناجشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/10/19

 
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو خبر داد؛ 

فرصت یک ماه وزیر صنعت براي تشکیل شرکت مس

 
آذربایجان 

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو گفت: توافقات خوبی با
وزیر صمت و مسئولان شرکت مس انجام شد و وزیر

 
صنعت یک ماه فرصت خواست تا مراحل تشکیل و تفکیک شرکت مس آذربایجان را نهایی کند. 

به گزارش آناج، احمد علیرضا بیگی، نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در خصوص پیگیري ها براي تشکیل شرکت مس آذربایجان،
اظهار داشت: تشکیل شرکت مس آذربایجان مطالبه دیرینه ماست که در دوره هاي گذشته به بهانه هاي مختلف به تعویق افتاده است

 
و حق طبیعی و قانونی مردم آذربایجان در بهره مندي از معادن غنی استان نادیده انگاشته شده است. 

بیگی ادامه داد: آقاي نعمت زاده وزیر وقت صمت به مدیرعامل شرکت ملی مس ماموریت داد تا شرکت مس آذربایجان تشکیل شود،
در دوره آقاي رحمانی هم تلاش هاي زیادي شد، اما عملاً اتفاق خاصی روي نداد و طرح تشکیل شرکت مس آذربایجان روي کاغذ
ماند و مسئولان شرکت ملی مس این طور وانمود کردند که تشکیل شرکت مس آذربایجان به لحاظ مادي و طرح هاي توسعه اي به
ضرر منطقه و استان است، در حالی که شرکت مس آذربایجان بناست به عنوان یک شریک از شرکت مس جدا شده و به طور مستقل

 
به فعالیت خود ادامه دهد. 

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو خاطرنشان کرد: یک سوم درآمد هاي شرکت ملی مس به آذربایجان شرقی تعلق دارد و ما به

 
همین اندازه سهم آذربایجان را از منابع شرکت ملی مس مطالبه می کنیم. 

وي ادامه داد: در نهایت سه شنبه گذشته با حضور وزیر صنعت، مدیرعامل شرکت مس، نمایندگان و مدیران ارشد آذربایجان شرقی

 
طی جلسه اي با بحث هاي مفصل تصمیم گرفته شد تا طرح تشکیل شرکت مس آذربایجان نهایی شده و اجرایی شود. 

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: شرکت ملی مس در سال 99 بیش از 50 هزار میلیارد تومان
درآمد داشته است که یک سوم این درآمد ها باید به آذربایجان شرقی و شرکت مس آذربایجان تعلق یابد، اما هیچ اثري از منافع

 
شرکت ملی مس در توسعه زیرساخت هاي مختلف آذربایجان شرقی طی سال هاي اخیر مشاهده نمی شود. 



بیگی افزود: بر اساس قانون 85 صدم درصد درآمد هاي شرکت ملی مس باید صرف اجراي مسئولیت هاي اجتماعی آن شود که این
رقم بالغ بر 500 میلیارد تومان می شود، اما در حوزه عمل به مسئولیت هاي اجتماعی شرکت ملی مس هم هیچ عملکردي از این
شرکت در آذربایجان شرقی دیده نمی شود و وقتی از آن ها سوال می کنیم که چه عملکردي داشتید طی سال هاي گذشته، اساساً

 
هیچ کارنامه اي نمی توانند ارائه کنند به غیر از بزرگراه خواجه ورزقان در 10 سال پیش که هنوز تکمیل نشده است. 

وي تاکید کرد: شرکت مس باید در زیرساخت هاي راه آهن، بزرگراه ها، احیاي منابع طبیعی و دیگر بخش هاي آذربایجان شرقی به
مسئولیت هاي اجتماعی خود عمل می کرد که متاسفانه در قبال مقایسه با عملکرد این شرکت در استان کرمان، تقریباً هیچ
عملکردي در آذربایجان شرقی مشاهده نمی شود. متاسفانه می بینیم در ازاي خروج ثروت عظیمی از معادن مس سونگون از

 
آذربایجان شرقی تقریباً چیزي عاید استان نشده است. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: باید شرکت مس آذربایجان تشکیل یابد و با فعالیت قدرتمندتر خود حداقل در کنار
آسیب هایی که محیط زیست و منابع طبیعی استان وارد می کند، در توسعه زیرساخت هاي استان، توسعه صنایع پایین دستی

 
صنعت مس و انجام شایسته مسئولیت هاي اجتماعی نقش ویژه ایفا کند. 

بیگی افزود: طی جلسه اي که اخیراً داشتیم توافقات خوبی با وزیر صمت و مسئولان شرکت مس انجام شد و وزیر صنعت یک ماه
فرصت خواست تا مراحل تشکیل و تفکیک شرکت مس آذربایجان را نهایی کند و استاندار آذربایجان شرقی هم مسئول شد تا طرح

 
هاي سرمایه گذاري و اشتغال در حوزه صنعت مس را آماده کند. 

وي در رابطه با اظهارات عجیب برخی نمایندگان استان کرمان در خصوص تشکیل شرکت مس آذربایجان، گفت: اظهارات برخی
نمایندگان استان کرمان ارزش پاسخ دادن ندارد، حرف ما یک حرف منطقی و قانونی است و این تصمیم بر اساس منافع ملی و استانی

 
گرفته شده و اجرایی می شود. 

بیگی تاکید کرد: ما حقوق حقه آذربایجان شرقی را می خواهیم و وزیر صنعت هم باید پاسخ درخوري به این خواسته مردم آذربایجان

 
و نمایندگان آن ها دهد و حمایت از دو باشگاه تراکتورسازي و ماشین سازي تبریز هم در چهارچوب همین موضوع است. 

وي در پایان بیان کرد: خواسته ما از مردم و رسانه ها هم این است که به حواشی ایجاد شده توسط برخی افراد در مورد تفکیک و
تشکیل شرکت مس آذربایجان توجه نکنند و اصل موضوع را که به تصویب و مرحله اجرا رسیده پیگیري کنند تا خداي نکرده اصل

 
موضوع تشکیل شرکت مس آذربایجان و بهره مندي استان از منافع آن در گرد و غبار حاشیه سازي ها گم نشود. 

انتهاي پیام/



تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی از سوي این بانک تا پایان آبان ماه

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/10/19

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در مصاحبه با شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا)، از تخصیص 323 میلیون
دلار ارز جهت واردات از سوي این بانک تا پایان آبان ماه خبر داد.

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در مصاحبه با شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا)، از تخصیص 323 میلیون دلار

 
ارز جهت واردات از سوي این بانک تا پایان آبان ماه خبر داد. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از شبکه اخبار اقتصادي و دارایی
ایران (شادا)، سید علی حسینی در این گفتگو، اظهار داشت: با
توجه به محدودیت هاي اعمال شده بر نظام بانکی کشور،
انتظارات در سطح داخلی و خارجی، رسیدن جمهوري اسلامی
ایران به جایگاه و نقش مؤثر و سازنده خود در نظام اقتصادي بین

 
الملل است. 

وي گفت: در شرایط تحریم هاي بین المللی سالهاي اخیر، حفظ
و ارتقاي نقش بانک توسعه صادرات بعنوان یکی از نهادهاي مهم

حمایتی جهت حمایت از حضور اقتصادي ایران در کشورهاي هدف به خصوص کشورهاي همسایه از اهمیت بیشتري نسبت به قبل

 
برخوردار شده است. 

حسینی افزود: در همین رابطه، بانک توسعه صادرات اقدام به ارائه خدمات کارگزاري شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي
هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي هاي صادراتی، نقل و انتقال وجوه و همچنین ارائه تسهیلات به فعالان تولید و تجارت از
قبیل سرمایه در گردش (براي طرحهاي صادراتی)، اعتبار خریدار، اعتبار فروشنده و تامین مالی سرمایه گذاري (با رویکرد صادراتی)

 
می کند. 

وي اعلام کرد: بر همین اساس، بانک توسعه صادرات، طی 100 روز اخیر در حوزه بین المللی، مدیریت و حفظ روابط کارگزاري
مستقیم با بانکهاي مستقر در کشورهاي هدف مشتریان همچون برخی کشورهاي همسایه و اوراسیا، کشورهاي اروپایی، روسیه و ... را
در برنامه خود داشته است و با 23 بانک کارگزار (عمدتاً شعب خارجی بانک هاي ایرانی و بانک هاي ایرانی مستقر در خارج از کشور)
به ارائه خدمت به فعالان تجاري و صادرکنندگان پرداخته، بعلاوه اینکه، با انعقاد قرارداد با بانک هاي داخلی غیر تحریمی سعی شده
ارائه خدمات به مشتریان نه تنها قطع نشود، بلکه تداوم داشته باشد. همچنین بخش بین الملل بانک نسبت به ایجاد و متنوع سازي

 
روش هاي ارتباطی جایگزین سوئیفت و پشتیبانی امور مرتبط اقدام کرده است. 

حسینی ادامه داد: پیگیري ها جهت حل مشکلات بانکی در کشورهاي مختلف و همچنین آزادسازي منابع مسدودي بانک به طرق
مختلف از جمله مکاتبه و برگزاري جلسه با بانک مرکزي، وزارت امور خارجه و نهاد متولی کمیسیون مشترك اقتصادي با کشورهاي



 
ذیربط در دستور کار معاونت بین الملل بانک بوده و در حال انجام است. 

وي با بیان اینکه در بخش تامین مالی بین المللی، اعطاي تسهیلات در قالب ""اعتبار خریدار"" به عنوان یکی از ابزارهاي منحصر
بفرد و کارآمد حمایت از صادرکنندگان جهت توسعه صادرات کالاها و خدمات تداوم یافته است؛ گفت: در همین راستا، پیگیري و حل
و فصل مسائل مربوط به تامین مالی طرح ملی و مهم احداث خط انتقال برق در کشور ارمنستان و جلب مشارکت شرکت توانیر در این

 
طرح، در برنامه کاري معاونت بین الملل قرار داشته است. 

حسینی خاطر نشان کرد، تامین مالی اعتبار خریدار، یکی از ابزارهاي مهم حمایتی بانک توسعه صادرات جهت حمایت از صادرات
کالاها و خدمات بوده که از سال 1381 منحصراً در این بانک انجام شده و در این راستا بیش از 2 میلیارد دلار تسهیلات جهت تامین

 
مالی صادرکنندگان و پیمانکاران ایرانی پرداخت شده است. 

وي با یادآوري اینکه ارائه خدمات شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي¬هاي
صادراتی، نقل و انتقال وجوه از وظایف بانک توسعه صادرات است، گفت: در همین راستا از تاریخ 20 تیرماه الی 29 آبان سال جاري با
عاملیت این بانک حدود 323 میلیون دلار ارز جهت واردات به مشتریان تخصیص یافته و افزون بر یکهزار مورد اعتبارات/بروات اسنادي

 
و حوالجات وارداتی به ارزش511 میلیون دلار صادر شده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، تصریح کرد: همچنین بالغ بر 500 مورد حوالجات ارزي (وارده و صادره) به ارزش 371 میلیون

 
دلار به انجام رسیده است. 

وي افزود: بانک توسعه صادرات ایران در دوره 100 روزه با برگزاري نشست هاي تخصصی با صادرکنندگان و فعالان اقتصادي استانها
به بررسی مسائل و مشکلات آنان پرداخته و با برپایی نشست¬هاي مجازي با شرکت هاي دانش بنیان در برخی استانها رفع
محدودیتها و چالشهاي این شرکتها را در دستور کار خود داشته است. همچنین بررسی نحوه شناسایی مشتریان کوچک و متوسط نیز

 
از اقدامات این بانک بوده است. 

حسینی پرداخت تسهیلات ارزي و ریالی را به عنوان یکی از مهمترین مزیتهاي رقابتی بانک توسعه صادرات مورد اشاره قرار داد و با
بیان اینکه، علاوه بر خدمات بانکی، ارائه تسهیلات مختلف بطور اخص تسهیلات صادراتی در عرصه بانکی بین الملل از اهمیت بسزایی
برخوردار است، گفت: این بانک به منظور حمایت از صادرکنندگان و تولید کنندگان واجد شرایط جهت صدور کالا و خدمات، علاوه بر
اعطاي تسهیلات قبل از حمل بصورت ریالی و ارزي (Pre-Shipment Export Finance)، اعطاي تسهیلات پس از حمل

 
(Post-Shipment Export Finance)و سرمایه گذاري را در دستور کار خود دارد. 

به گفته وي، تأمین مالی صادرات قبل از حمل شامل اعطاي تسهیلات در ایجاد واحدهاي تولیدي صادرات محور، تجهیز کارگاه، خرید

 
مواد اولیه طرح هاي صادراتی و سرمایه در گردش می شود. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه با توجه به ماهیت دولتی بودن و سابقه فعالیت هاي انجام شده در بانک توسعه
صادرات، اجرا و رعایت قوانین و مقررات حاکم از اهمیت بسزایی برخوردار است، گفت: یکی از خصوصیات این بانک که نزد فعالان
تجاري بدان شناخته می شود رعایت قوانین و مقررات حاکم است. وي اظهار داشت: هدف تسهیل و روان سازي مقررات، بسیاري از

 
مقررات و قوانین حاکم با پیشنهاد و همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري مراجع ذیربط قرار گرفته است. 



حسینی افزود: به طور نمونه، آیین نامه تأمین مالی صادرات کالاها و خدمات با پیشنهاد بانک توسعه صادرات در سال 1381 به

 
تصویب شوراي پول و اعتبار رسید و با همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري قرار گرفته است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات، تصریح کرد: با توجه به اهمیت و اولویت مصوبات شوراي پول و اعتبار، واحد معاونت برنامه ریزي و
فناوري بانک، به محض دریافت این مصوبات، در کوتاه ترین زمان نسبت به ابلاغ آن به واحدهاي ذي ربط اقدام کرده و متولیان اجرا و

 
پیاده سازي آن ضوابط در بانک (اعم از اصلاحات سامانه ها یا اصلاح دستورالعمل ها و رویه ها) را تعیین می کنند. 

وي تأکید کرد: امعان نظر به اهمیت موضوع اجراي برخی موارد، با درج در برنامه هاي سالیانه واحدها، از اجراي کامل آن اطمینان
حاصل می شود. ضمن اینکه، بدیهی است واحدهاي نظارتی بانک (حسب شرح وظایف محوله) نیز، بر حسن اجراي این مصوبات در

 
سطح بانک نظارت می کنند. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به تأکید وزیر اقتصاد براي خروج بانک ها از بنگاه داري و
هدایت سرمایه به سمت نیازهاي اقتصادي ملی، گفت: بانک توسعه صادارت ایران بعنوان اگزیم بانک ایران، با توجه به فلسفه وجودي
خود، یعنی کمک به توسعه صادرات غیرنفتی، همواره در پی آن بوده است که با توجه به قانون عملیات بانکداري بدون ربا مبنی بر
رعایت حداقل 40 درصد سرمایه پایه، به همکاري و مشارکت در حوزه هاي صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه پرداخته و از ورود به

 
بحث بنگاه داري خودداري کرده است. 

وي افزود: این امر با هدف تنوع بخشی به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک صورت گرفته تا با تأمین بخشی از منابع مالی بتواند

 
سرمایه مورد نیاز را در مدار زنجیره ارزش صادرات تامین کند. 

حسینی اظهار داشت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران همواره در تلاش است با به روزرسانی مدل کسب و کار خود مبنی بر
تحولات روز به ویژه تحول دیجیتال و اجراي برنامه هاي عملیاتی نظیر بانکداري باز، در اجراي استراتژي ممانعت از بنگاه داري (یعنی
عدم ورود بانک به خرید بنگاه هاي اقتصادي و اداره آنها جهت کسب سود) و هدایت سرمایه ها به سمت زنجیره ارزش صادرات، نقش
پویا و موثري را بازي نماید. وي یکی دیگر از اقدمات بانک توسعه صادرات ایران را هدایت سرمایه ها به سمت نیازهاي اقتصادي ملی،
تامین مالی ارزان قیمت براي بنگاه هاي کوچک و شرکت هاي دانش بنیان با پتانسیل صادراتی عنوان کرد و گفت: در این حوزه با
پارك هاي فناوري و صندوق هاي نوآوري و شکوفایی دانشگاه تهران و شریف همکاري داشته و در سال 1399 مبلغ 2.649 میلیارد
ریال تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان پرداختیم که نسبت به سال قبل 37 درصد افزایش یافته است و این روند بعد از آغاز بکار

 
دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

حسینی خاطر نشان کرد: برنامه هاي عملیاتی آتی بانک توسعه صادارت ایران با نگاه به پارادایم اقتصاد هوشمند(تحول دیجیتال)
وزارت اقتصاد و دارایی و نقشه راه تحول دیجیتال مصوب بانک در قالب پروژه هاي تحول دیجیتال با هدف بهبود فرآیندها و خدمات
بانکی بر بستر فناوري دیجیتال و بانکداري باز با همکاري واحدهاي صف و ستاد تعریف شده است، که انتظار می رود با اجرایی کردن
این برنامه ها، منابع و سرمایه ها به صورت بهینه به سمت زنجیره ارزش صنایع تولیدي و خدماتی کشور با ارزش آفرینی بالا مبتنی بر

 
صادرات هدایت شود. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات در ادامه در پاسخ به سؤالی با یادآوري اینکه به طور کلی رویکرد و هدف سودآوري با توجه به ماهیت
حمایتی و دولتی بانک توسعه صادرات، در اولویت هاي بانک قرار ندارد، گفت: در حال حاضر تسهیلات صادراتی و به طور کلی فعالیت
بانکی در زمینه تجارت و صادرات همواره با ریسک همراه است و از سوي دیگر نرخ هاي سود و کارمزد در نظر گرفته شده براي



صادرات از تخفیف هاي عمده برخوردار هستند به نحوي که سایر بانک ها، خصوصاً بانک هاي خصوصی تمایلی به فعالیت در این

 
زمینه ندارند. 

وي با بیان اینکه فعالیت هاي بانک توسعه صادرات ایران در حوزه صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه و فناوري با هدف تنوع بخشی
به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک و در راستاي اهداف راهبردي کلان جهت ثروت آفرینی و حمایت از صادرات غیرنفتی صورت
گرفته است، گفت: بانک توسعه صادرات با توجه به رسالت و چشم انداز و تعریف اهداف راهبردي کمی خود، همواره تلاش دارد با
بهبود چرخه منابع بانکی، افزایش توان تسهیلات دهی و افزایش توان خدمات بخشی منابع بانک در مسیر نیازمندي اقتصاد ملی و

 
تامین مالی زنجیره ارزش صادارت حرکت نماید. 

حسینی یکی از راهکارهاي ممانعت از وقوع سفته بازي و سوداگري در استفاده از منابع بانک را ""نظارت بر تسهیلات"" عنوان کرد و
گفت: بانک در تمامی مراحل اعطاي تسهیلات (تهیه گزارش اعتباري، تشکیل پرونده اعتباري، پرداخت تسهیلات و وصول اقساط
تسهیلات) به منظور حصول اطمینان از نحوه استفاده از تسهیلات پرداختی به مشتریان، از راهکارهاي نظارتی مانند مراجعه به محل

 
فعالیت مشتریان یا بررسی اسناد صادراتی و صورتهاي مالی مشتریان استفاده می کند. 

وي افزود: از سوي دیگر از آنجایی که فعالیت هاي سوداگرانه عموماً با ریسک هاي بالایی مواجه هستند، لذا استفاده از منابع بانکی در
اینگونه فعالیت ها، ریسک اعتباري بانک را افزایش می¬دهد؛ به همین خاطر بانک براي اجتناب از این موضوع با بکارگیري

 
مدل¬هاي رتبه بندي و استفاده از سامانه هاي مبتنی بر مدیریت ریسک، پیشگیري هاي لازم را انجام می دهد. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود، تهیه و تدوین سند نقشه راه تحول دیجیتال بانک توسعه صادرات و تصویب آن از سوي
وزارت امور اقتصاد و دارایی را یکی از مهم ترین قدم هایی دانست که در راستاي اجراي برنامه هاي هوشمندسازي و دیجیتالی سازي،

 
در این بانک برداشته شده است. 

وي افزود: یکی از اهداف اصلی این سند، رسیدن به بانکی پویا، کارآمد، اثر بخش، با ثبات، سلامت و شفاف با رویکرد نقش آفرینی
مؤثر در عرصه اقتصاد ملی و بین المللی است. بر این اساس، اجرایی نمودن برنامه هاي عملیاتی ذیل سند تحول دیجیتال یکی از
اولویت هاي اصلی بانک در چند ماه اخیر بوده و بانک از طریق ایجاد شوراي عالی تحول دیجیتال و کمیته هاي تخصصی ذیل آن

 
راهبري و جاري سازي برنامه هاي مذکور را تسریع کرده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات، اقدام دیگر بانک براي توسعه بانکداري الکترونیکی و تحقق اهداف اقتصاد هوشمند را، تلاش در جهت
الکترونیکی و دیجیتالی کردن فرایندهاي درون بانکی عنوان کرد و گفت: بانک با استفاده از ""سامانه جامع متمرکز"" و عملیاتی
نمودن دیجیتالی سازي فرآیند اعتباري توانسته است مصرف کاغذ را تا حد زیادي حذف نماید. همچنین بانک در حال توسعه پلت
فرمی(CBRM) است که این سامانه از سال هاي قبل به منظور تهیه گزارش هاي کارشناسی مورد استفاده قرار گرفته و یک برنامه
کاملا بومی بانک توسعه صادرات ایران بوده که هر ساله به منظور افزایش قابلیت هاي دیجیتالی آن، زیرسیستم هایی به آن اضافه می

 
شود. 

وي افزود: از جمله این زیرسیستم ها می توان به سامانه وصول مطالبات و سامانه رتبه بندي اعتباري اشاره نمود که در سه ماهه اخیر،
هوشمندسازي سامانه رتبه بندي در راس کار قرار گرفته است به طوریکه آگاهی از وضعیت اعتباري مشتریان در هر زمان با کوتاه

 
ترین فرآیند با کمک فراخوانی استعلام هاي برخط امکان پذیر شده است. 



حسینی گفت: از برنامه هاي آتی بانک در خصوص این سامانه، برخط کردن اخذ درخواست هاي تسهیلاتی مشتریان است که در
صورت تحقق این امر، تقریبا صددرصد این فرآیند، می تواند به صورت الکترونیکی اجرا شود. علاوه بر این، بانک با توسعه جدیدترین
نسخه موبایل بانک، امکان استفاده راحت و کاراتر با دسترسی هاي بیشتر را فراهم کرده است. ذکر این نکته ضروري است که بانک

 
توسعه صادرات ایران یکی از بانک¬هاي پیشرو در زمینه ارائه خدمات به صورت الکترونیکی بوده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات برخی از اقدمات و تاریخچه اي از وضعیت برنامه هاي این بانک از سال هاي گذشته تا کنون را به

 
شرح ذیل عنوان کرد: 

 
- سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقیقی در سال 1391 

 
- سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقوقی در سال 1394 

 
- تاسیس باشگاه مشتریان در سال 1395 

 
- فراهم کردن امکان خرید و فروش بورس کالا بصورت الکترونیکی در سال 95 و 96 

- راه اندازي سامانه پاسخگویی برخط به استعلام ضمانت نامه هاي گمرکی در سال 96 وي اعلام کرد: با توجه به لزوم تحقق دولت
الکترونیک از طریق گسترش خدمات غیر حضوري، بانک در سال 1400 بازنویسی بستر بانکداري الکترونیکی با پوشش و تعمیم

 
خدمات غیر حضوري از قبیل ارائه درخواست تسهیلات الکترونیکی را در دست اقدام دارد. 

همچنین با توجه به پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی، امضاي اسناد و قراردادهاي بانکی مشتریان و همچنین در دسترس بودن

 
قراردادهاي بانکی بصورت الکترونیکی براي مشتریان و ذینفعان از طریق همین بستر قابل پیاده سازي و در دستور کار است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، با اعلام آغاز پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی در سال 1400 در این بانک بیان کرد: در
حال حاضر تمامی سامانه هاي حاکمیتی بانک از جمله پایا، ساتنا، چکاوك و API هاي بانکداري باز به گواهی نماد بانک مرکزي

 
مجهز بوده و در خدمات جدید نیز این سیاست اعمال می شود. 

حسینی با بیان اینکه برقراري ارتباط هاي زیرساختی نوین با مشتریان و ارائه خدمات به منظور اجراي بانکداري مدرن در قالب
بانکداري باز از برنامه هاي بانک توسعه صادرات ایران است، گفت: بانکداري باز با ایجاد امکان انجام فعالیت هاي بانکی از طریق نرم
افزارهاي مالی شرکت ها، بدون نیاز به مراجعه حضوري و یا استفاده از سامانه هایی چون اینترنت بانک و ... در راستاي حمایت از

 
مشتریان در دستور کار ما قرار دارد. 

وي بیان داشت: بانکداري باز پاسخگوي نیاز تخصصی از طریق مشارکت بانک و مشتریان براي ارتقاي خدمات بانکی است و بانک
توسعه صادرات از پیشگامان ورود به جریان بانکداري باز در صنعت بانکداري کشور محسوب می شود. همچنین اتصال مکانیزه بازار

 
پول و سرمایه با استفاده از بستر بانکداري باز با تمرکز بر فعالیت صندوق هاي سرمایه گذاري را در دستور کار قرار گرفته است. 

حسینی افزود: بانک توسعه صادرات با تحلیل این موضوع و نیز در دستور کار قرار دادن سرویس هاي بانکداري باز در این خصوص،
این امر را از اولویت هاي خود قرار داده و با تعامل صندوق هاي سرمایه گذاري فرایند بانکی واریز سود سهامداران و پرداخت وجه



 
ابطال و سایر اقلام مربوط به صندوق را مکانیزه کرده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات گفت: از آنجا که عملیات صندوق ها شامل صدور و پرداخت اضافه، صدور پرداخت وجه ابطال، مبادله
با کارگزاران، واریز سود در صندوق ها و ... بر بستر بانکداري باز کاملا مکانیزه می شود که این مهم به جز افزایش سرعت براي مدیر
صندوق، در بردارنده کنترل بیشتر و عدم دخل تصرف در حساب ها، پایش بهتر عملیات و نهایتا خدمات رسانی بهتر به سرمایه گذاران

 
است. 

حسینی در بخش دیگري از این گفتگو اظهار داشت: با توجه به اصول کیفی شفاف سازي مالی (جامعیت، مرتبط و به موقع بودن،
قابلیت اعتماد و اطمینان و قیاس پذیري)، بانک توسعه صادرات ایران در راستاي اجراي ارکان حاکمیت شرکتی (شفافیت و
پاسخگویی) در اولین گام شفاف سازي صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه، واحدهاي حسابداري مدیریت، مبارزه با پولشویی،
مدیریت ریسک و واحد مجامع و شرکت هاي تابعه را بعنوان متولیان این امر در ساختار سازمانی مورد تاکید قرار داده است، که هدف
این واحدها کمک به استانداردسازي صورت هاي مالی برمبناي استانداردهاي بین المللی، رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و اجراي

 
الزامات کمیته بال 2 و 3 در تهیه منظم صورت هاي مالی و انتشار آن به صورت ادواري است. 

وي گفت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران صورت هاي مالی تلفیقی و جداگانه را برمبناي استاندارد بین المللی گزارشگري
مالی(IFRS) با رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و الزامات کمیته بال تهیه کرده است و از طریق کانال هاي داخلی و خارجی بانک و
گزارشات سالیانه (Annual Report) اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد و این روند در طی مدت

 
100 روز آغاز دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات افزود: همچنین با توجه به توصیه هاي کمیته بال براي ارتقاء شفافیت بانک ها، صورت هاي مالی
بانک تصویر بسیاري روشنی از وضعیت و عملکرد مالی، راهبردها و روش هاي مدیریت ریسک و خط مشی هاي حسابداري را منعکس

 
می کند. 

وي یادآور شد: تنظیم صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه بر اساس استاندارد IFRS موجب شده است تا کیفیت فرایند
شناسایی و اندازه گیري تشخیص و تجهیز منابع مالی، کیفیت شناسایی و اندازه گیري دارایی ها و بدهی ها، کیفیت ارائه و افشاي

 
اجزاي صورت هاي مالی و ویژگی هاي کیفی اطلاعات مالی بانک به وضوح تشریح شود. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در بخش دیگري از گفتگوي خود با شادا، با اشاره به تکالیف قانونی مبنی بر الزام واگذاري اموال
مازاد و بنگاه هاي اقتصادي تحت تملک بانک ها، اظهار داشت: از سال 1394 که قانون رفع موانع تولید، مبنی بر فروش اموال مازاد

 
ابلاغ شده، این بانک فروش املاك مازاد خود را در دستور کار خود قرارداده است. 

وي گفت: با عنایت به اینکه دسترسی به دارایی هاي نقدي و ایجاد گردش (پرداخت تسهیلات و دریافت اقساط آن ) یکی از اصلی
ترین فعالیت ها و در واقع یکی از راه هاي درآمدزایی بانک است، سیاست و رویه بانک در نقد کردن دارایی هاي فیزیکی بوده اما در
اجرایی کردن این هدف در برخی موارد، مشکلاتی پیش می آید که از آن جمله می توان به ارزنده نبودن املاك تملیکی، مواجه شدن

 
با مشکلات حقوقی در واگذاري و ... اشاره کرد. 

حسینی با بیان اینکه وضعیت بانک توسعه صادرات در شاخص شناسایی املاك مازاد در مقایسه با سایر بانک ها بسیار مناسب است،
تصریح کرد: در واقع این بانک در حال حاضر 30 ملک تملیکی دارد که در صدد فروش آنها بوده اما همانطور که گفته شد در برخی



 
موارد با موانعی مواجه شده است و در این بازه 100 روزه، سه ملک فروش رفته و اقدامات واگذاري 9 ملک هم انجام شده است. 

وي اظهار داشت: نسبت خالص دارایی هاي ثابت بانک توسعه صادرات ایران به کل دارایی ها باید طبق دستورالعمل بانک مرکزي
جمهوري اسلامی کمتر از 20 درصد باشد که این نسبت در بانک توسعه صادرات در سال هاي اخیر همواره کمتر از هشت درصد و به

 
عبارت دقیق تر در سال 1397، هشت درصد، در سال 1398، سه درصد و در سال 1399، 2.9 درصد بوده است. 

حسینی در پاسخ به سؤالی با بیان اینکه بانک ها و موسسات مالی نقشی مهم و حیاتی در تشویق و انگیزش مشتریان به اقدام
مسئولانه و کاهش اثرات سوء اجتماعی و زیست محیطی فعالیت هاي خود دارند، اظهار داشت: یکی از اهداف سیاست هاي اقتصادي
کشور، کاهش نابرابري هاي اجتماعی و اقتصادي، کاهش فقر، کاهش فاصله طبقات اجتماعی و در یک کلام استقرار عدالت اجتماعی
است، که با رویکرد توانمندسازي و بهبود وضعیت اشتغال، مسکن ارزان قیمت، ارتقاي سطح اجتماعی، درمانی، معیشتی، بهبود

 
وضعیت آموزشی و فرهنگی، حفظ و تثبیت موقعیت شغلی افراد صورت می گیرد. 

وي گفت: بر این اساس دولت با اختصاص منابعی از محل وجوه اداره شده و تسهیلات بانکی، نسبت به تحقق این امر اقدام می کند.
بانک توسعه صادارت ایران نیز بعنوان اگزیم بانک ایران در حال توسعه فعالیت هاي خود در این زمینه و تبیین مدل مسئولیت

 
اجتماعی اگزیم بانک ایران است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران اظهار داشت: از جمله فعالیت هاي بانک در این زمینه می توان به تلاش براي حمایت از
تولیدکنندگان حامی محیط زیست، توانمندسازي کارآفرینان جوان و نخبه از طریق اعطاي وام به بنگاه هاي کوچک و متوسط و
شرکت هاي دانش بنیان، تهیه لوازم التحریر و تبلت براي مدارس محروم روستاهاي سیستان بلوچستان، بازدید و برنامه ریزي براي

 
انجام امور خیریه در آسایشگاه کهریزك و ... اشاره کرد. 

وي گفت: بانک توسعه صادرات ایران همچنین علاوه بر انجام ماموریت سازمانی خود در راستاي گسترش صادرات غیرنفتی کشور و
مقاوم سازي اقتصاد کشور، طی سه دهه گذشته در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خود به خصوص در موارد بروز بلایاي طبیعی نیز با
در نظر گرفتن شرایط پیش آمده و درك وضعیت دریافت کنندگان تسهیلات، متاثر از این بلایا، تمام مساعدت هاي قانونی را با
اشخاص حقوقی و حقیقی به عمل آورده و مصوبات حمایتی هیات دولت و مراجع ذي ربط در موارد مذکور را نیز همواره به طور کامل

 
اجرا کرده است. 

حسینی افزود: علاوه بر این، در بسیاري از پروژه هاي تأمین مالی شده توسط بانک در سنوات اخیر نقش ایفاي مسئولیت اجتماعی
بانک نیز پررنگ بوده است. از جمله این طرح ها میتوان به تأمین مالی احداث خط 2 متروي مشهد، احداث واحدهاي آب شیرین کن
در شهرهاي بندرعباس، بندر چابهار، قم، منطقه ویژه اقتصادي بندر عسلویه، تأمین مالی شرکت هاي حمل و نقل هوایی در دوران
سخت تحریم اقتصادي کشور به منظور تجهیز و نوسازي ناوگان حمل و نقل آنها (خرید هواپیماهاي مسافربري و موتور و قطعات

 
یدکی مورد نیاز) در راستاي افزایش امنیت پروازهاي داخلی و خارجی و ... اشاره کرد. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات صورت گرفته در این بانک در ارتباط با حاکمیت
شرکتی، این موضوع را ""مفهومی نظارتی"" و مجموعه اي از تعاملات بین سهامداران، هیئت مدیره، مدیران اجرایی، کارکنان و سایر

 
ذي نفعان عنوان کرد و آن را ابزاري معرفی کرد که اهداف و نظارت بر عملکرد سازمان را تعیین می کند. 

وي گفت: هدف و مزایاي اصلی حاکمیت شرکتی ""پاسخگویی""، ""بهبود عملکرد""، ""کاهش ریسک"" و ""ایجاد شفافیت""



هیئت مدیره و عوامل اجرایی سازمان در برابر ذي نفعان است، بعبارت دیگر، در ساختار حاکمیت شرکتی به تفکیک مناسبی بین
حقوق حاکمیت شامل تعیین، تصویب و نظارت بر اهداف سازمان با حقوق مدیریت شامل پیاده سازي و اجراي اهداف مذکور انجام

 
گیرد. 

حسینی ادامه داد: با توجه به توضیحات فوق، در بانک توسعه صادرات ایران به منظور تحقق اهداف و مزایاي حاکمیت شرکتی بین
ارکان ساختاري بانک، هیئت مدیره و مدیریت اجرایی، تفکیک بعمل آمده و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل، دیگر یک فرد واحد
نیست. در حال حاضر در ساختار سازمانی بانک، وظایف سیاست گذاري و تصویب برنامه عملیاتی بر عهده هیئت مدیره و اجراي برنامه

 
هاي عملیاتی با مدیرعامل و مدیریت هاي صف و ستاد بانک است. 

وي گفت: همچنین هریک از سطوح مدیریتی، کارشناسی و اجرایی بانک با توجه به میزان مسئولیت تفویض شده بصورت فصلی و
سالیانه مورد ارزیابی و بهبود قرار گرفته و نسبت به عملکرد خود در برابر ذي نفعان مختلف نظیر مشتریان، نهادهاي نظارتی و غیره

 
پاسخگو هستند. 

حسینی افزود: از اقدامات دیگر جهت نهادینه کردن اهداف حاکمیتی شرکتی در بانک توسعه صادرات، تقویت واحد مدیریت ریسک
است که نسبت به سنجش و اندازه گیري ریسک هاي بازار، اعتباري، نقدینگی و عملیاتی بر اساس الزامات کمیته بال 2 و 3 اقدام و با
ارائه نظرات علمی به مدیریت عالی بانک نسبت تصمیم گیري مناسب جهت کاهش ریسک بانک یاري می رساند. همچنین همانطور
که بیان شد، بانک جهت شفاف سازي فعالیت هاي اجرایی و مالی خود و شرکت هاي تابعه، صورت هاي مالی و یادداشت هاي آن را
برمبناي استاندارد بین المللی گزارشگري مالی(IFRS) تدوین و نسبت به ارائه گزارشات سالیانه (Annual Reports) به دو زبان

فارسی و انگلیسی اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد.



سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/10/19

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه، دکتر «علی محمد آخوندعلی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه شهید
چمران اهواز» و دکتر «احمد فتاحی اردکانی...

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه، دکتر «علی محمد آخوندعلی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه شهید چمران

 
اهواز» و دکتر «احمد فتاحی اردکانی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه اردکان» منصوب کرد. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، دکتر زلفی گل در این حکم انتصاب خطاب به سرپرستان منصوب شده آورده است؛
انتظارمی رود با اتکاء به خداوند متعال و استعانت از حضرت ثامن الائمه (ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه
انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران، یاوران
علمی (کارکنان) و دانشجویان تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه ازجمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین را جهت تحقق سیاست
ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش
آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه

 
اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي دکتر «غلامحسین خواجه» رئیس سابق
دانشگاه شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي «دکتر

 
فاطمه بهجتی اردکانی» رئیس سابق دانشگاه اردکان نیز در مدت تصدي این مسئولیت تشکر کرد. 

دکتر علی محمد آخوندعلی عضو هیات علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط
زیست، دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی

 
شهرستان رامین، معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد. 

دکتر احمد فتاحی اردکانی عضو هیات علمی گروه اقتصاد کشاورزي دانشگاه اردکان با مرتبه دانشیار است. وي پژوهشگر برگزیده رتبه
اول دانشگاه هاي گروه 2 استان یزد در سال 1396 بوده است. از دکتر فتاحی دو عنوان کتاب و ده ها مقاله علمی پژوهشی منتشر
شده است. وي از آذر 98 تاکنون عضو شوراي دانشگاه اردکان است و در گذشته مسئولیت معاونت آموزشی و پژوهشی این دانشگاه را

نیز بر عهده داشته است.



اگر ارز ترجیحی حذف شود اثر آن را در معیشت مردم جبران می کنیم

منبع: دیار آفتابشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس جمهور نزولی شدن سیر تورم را اقدامی مبارك دانست و گفت: این موضوع بعدها به کاهش رشد قیمت ها و تورم در
حوزه هاي مختلف می انجامد.

به گزارش دیار آفتاب؛ به نقل از فارس، آیت االله سیّد
ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور که صبح امروز در صحن
علنی مجلس براي تبیین لایحه بودجه 1401 حاضر شده

بود با تسلیت ایام فاطمیه یاد و خاطره شهداي 19دي و قیام مردم قم را گرامی داشت و گفت: یاد همه شهدا به ویژه حاج قاسم

 
سلیمانی را گرامی می داریم و به ارواح آنان درود می فرستیم و از ارواح آنان استمداد می طلبیم. 

آیت االله رئیسی تصریح کرد: حضور امروز من در مجلس و در حضور نمایندگان به دلیل احترام به قانون و آئین نامه مجلس و براي

 
تبیین لایحه بودجه 1401 است چون در جلسه گذشته و در روز تقدیم لایحه ابعداد و شاخص هاي بودجه 1401 را بیان کردم. 

رئیس جمهور افزود: امروز همگرایی بین مجلس و دولت ضروري است که در جهت رفع مشکلات مردم، انتظار دلسوزان انقلاب این

 
است که این همگرایی و همپوشانی صورت گیرد. 

 
دولت به دنبال اجراي قانون ساخت مسکن است 

وي در مورد ساخت مسکن و اینکه این موضوع تبدیل به قانون شده است، گفت: دولت به دنبال اجراي قانون ساخت مسکن است و

 
این مساله هم وعده ما و هم مصوب مجلس و هم خواست مردم است. 

آیت االله رئیسی با اشاره به حمایت از تولید، اظهار داشت: آنچه در مجلس تصویب شد و آنچه دولت دنبال می کند همه در یک سو

 
است. این هم سویی و همراهی خواست مردم و در جهت رفع مشکلات آن ها است. 

رئیس جمهور در مورد اقدامات موفقیت آمیز دولت در کنترل بیماري کرونا، تصریح کرد: موفقیت هاي بعضی از کشورها و غربی ها را
به رخ ما نکشند. به لطف خداوند امروز پایین ترین سطح ابتلا و پایین ترین سطح فوتی در کشور وجود دارد و این جاي شکرگزاري به

 
درگاه الهی دارد. 

وي  با اشاره به وضعیت بیماري کرونا در کشورهاي جهان افزود: امروز علی رغم شرایطی که همسایگان ما و برخی کشورهاي غربی
دارند با همت مردم و پیگیري مسئولان و در رأس آن با عنایت پروردگار متعال شاهد وضعیتی کاملاً متفاوت در ایران اسلامی هستیم.

 
کنترل و سیر نزولی تورم آغاز شده است 



 آیت االله رئیسی با تاکید بر اینکه حل مساله تورم خواست مردم و همه دلسوزان است، گفت: آمارها نشان می دهد که کنترل و سیر
نزولی تورم آغاز شده است. نه فقط در چند سال اخیر، در تاریخ 50، 60 ساله کشور این میزان تورم بی نظیر بود، امروز سیر صعودي
تورم تبدیل شده به سیر نزولی تورم و این سیر نزولی آغاز شده است و این آغاز، آغاز مبارکی است که بعداً به کاهش قیمت ها

 
بیانجامد. 

 
افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی 

 رئیس جمهور با بیان افزایش 40 درصدي صادرات غیرنفتی، اظهار داشت: باید تلاش کرد که این میزان نیز افزایش پیدا کند چون
سهم ما در اقتصاد منطقه سهم بسیار بالایی است و این سهم الان استنقاذ نشده و باید تلاش کرد این سهم در جاي خودش قرار

 
گیرد. 

رئیس جمهور تاکید کرد: علی رغم همه تهدیدات و تحریم ها امروز افزایش صادرات نفتی و میعانات را داریم، بعضاً عده اي گله مند
بودند که نمی شود مگر می شود؟؛ اما خداوند متعال تفضل کرد این اتفاق افتاد و از طرف دیگر ارز حاصل از این صادرات برمی گردد

 
به منابع ارزي ما. این هم نکته مهمی است. 

آیت االله رئیسی افزود: علی رغم برخی از سخنانی که گفته می شد که «پول یا امکان صادرات نفت نیست» یا «امکان صادرات است اما

 
پولش برنمی گردد» اما این اتفاق افتاد، هم افزایش صادرات نفتی و هم بازگشت وجوه حاصل از صادرات. 

رئیس جمهور با تاکید بر تحقق وعده توازن در سیاست خارجی، خاطر نشان کرد: الان این توازن در سیاست خارجی براي کشورهاي
همسایه، براي منطقه و جهان افتاده و ثابت شده که جمهوري اسلامی، توازن در سیاست خارجی را دنبال می کند. ظرف 3 الی 4 ماه

 
گذشته روابط اقتصادي با برخی از کشورها در منطقه تا 3 برابر افزایش پیدا کرده است. 

 
افزایش اعتماد مردم به دولت با هیچ چیز قابل عوض کردن نیست 

آیت االله رئیسی با اشاره به افزایش اعتماد مردم به دولت گفت: این سرمایه بسیار بزرگی است که با هیچ چیز قابل عوض کردن نیست.
اگر مشکلاتی ظرف این چند وقت در کشور داشتیم، از جمله زلزله و سیل و از همه مهم تر حمله سایبري که می خواستند کشور را

 
دچار یک بحران کنند، اما با اعتماد مردم بحمداالله این وضعیت را کشور پشت سر گذاشت بدون اینکه مشکلی پیش بیاید. 

 
مهم ترین دستاوردي که دولت دنبال کرده خنثی کردن تحریم هاست 

رئیس جمهور افزود: امروز خود غربی ها و کسانی که به دنبال تحریم بودند می دانند که مهم ترین دستاوردي که دولت دنبال کرده
خنثی کردن تحریم هاست. دولت در دو جبهه خنثی کردن و رفع تحریم ها حرکت کرد. رفع تحریم ها، در یک کار و حرکت
عزتمندانه دنبال می شود و مهم تر از همه آنکه قرارگاه خنثی کردن تحریم ها فعال است که به هیچ عنوان تحریم ها و تهدیدها را

 
براي خود مانع ندانیم. 

 
هدفگیري دولت براي تحقق رشد 8 درصدي اقتصاد 

رئیسی اظهار کرد: با این ظرفیت اعتماد و حمایت مردم، در کنار هم بودن مسئولان، دولت و مجلس و دستگاه هاي مختلف کشور، کار



می تواند به نتیجه برسد، اعتقاد و باورمان این است و بارها رهبر حکیم و فرزانه به ما یاد دادند و فرمودند که اگر شما با قدرت و

 
اعتماد و اتکاء به خدا و اعتماد به داشته هاي این کشور کار را دنبال کنید حتماً بدانید پیروز هستید و به نتیجه خواهید رسید. 

رئیس جمهور اظهار داشت: هدفگیري دولت، تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي است. امید است که اقدامات ما را برساند به این میزان از

 
رشد، 

آیت االله رئیسی خاطر نشان کرد: چون سال هاي گذشته مشکلات جدي داشتیم رشدي بسیار اندك کمتر از یک درصد وجود داشته
است، اما این میزان با همگرایی و همکاري مجلس امکان پذیر است تا در سایه این رشد 8 درصد بتوان مسأله بیکاري، کاهش جدي
پیدا کند و اشتغال ایجاد شود و بتواند چرخ هاي تولید بیش از این به حرکت در آید و بتواند بسیاري از دغدغه ها را در کشور رفع

 
کند. 

 
کاهش و مهار تورم از مسائل مهم است 

رئیس جمهور اظهار داشت: مسأله مهار تورم از مسائلی است که در بودجه 1401 هدفگیري شده است. کاهش و مهار تورم از مسائل
مهمه است. نباید شاهد باشیم که فقیر ما فقیرتر شده و غنی ما غنی تر شده. باید این روند کاملاً به نحوي شود که سفره و معیشت

 
مردم آسیب نبیند و حتماً می تواند وضع مردم متفاوت شود. 

رئیسی با اشاره به موضوع ارز ترجیحی خطاب به نمایندگان مجلس شوراي اسلامی گفت: مستحضرید که مجلس 8 میلیارد دلار براي

 
ارز ترجیحی در قانون بودجه پیش بینی کرده بود اما با آغاز کار دولت چیزي از آن میزان باقی نمانده بود. 

رئیس جمهور افزود: طبیعتاً دولت اگر می خواست به آنچه در قانون پیش بینی شده عمل می کرد باید ارز ترجیحی را بدون اینکه
جبران شود، حذف می کرد اما ما خط قرمزمان سفره مردم و معیشت مردم بوده و است. ما نمی توانستیم یک شوك به اقتصاد کشور،

 
بازار و زندگی مردم وارد کنیم. 

وي خاطر نشان کرد: موضوع در جلسات مختلف دولت، در ستادهاي اقتصادي دولت و بعد در شوراي هماهنگی قوا مطرح شد. بعد از
رفت و برگشت هاي مختلفی که داشت نهایتاً به اینکه باید براي چند ماه آتی ارز ترجیحی ادامه پیدا کند و بعد هم باید براي جبرانش
حتماً تمهید مقدماتی شود رسیدیم. بحث ها و نظراتی مطرح شد و همه در شوراي عالی هماهنگی اقتصادي هم نظر شدند که این کار

 
صورت گیرد. 

رئیس جمهور در این باره افزود: خدمت مقام معظم رهبري که موضوع مطرح شد ایشان فرمودند نظر مجلس در این رابطه اخذ شود.
سخن بسیار حکیمانه اي ایشان فرمودند. بعد از فرمایش ایشان موضوع را در دولت مطرح کردیم و به عنوان لایحه دو فوریتی در دولت
تصویب شد اما مجلس و نمایندگان محترم راي به فوریت ندادند و تبدیل به لایحه عادي شد. یعنی مجلس اعلام نکرد ارز ترجیحی که

 
پولی وجود ندارد را به عنوان ارز ترجیحی را چه کنیم، نه بر فرض اینکه نباید ارز ترجیحی ادامه پیدا کند جبرانش را نظر ندادند. 

 
مجلس نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی 

رئیس جمهور افزود: دو راه در این مورد بیشتر نبود. یا ادامه دادن ارز ترجیحی یا حذف ارز ترجیحی و جبرانش براي مردم، اما مجلس
نه راي به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران حذف ارز ترجیحی. مجلس براي هیچکدام اعلام نظر نکرد و فوریت لایحه را هم رد



 
کردند. 

رئیس جمهور با اشاره به عدم تصویب فوریت حذف ارز ترجیحی در مجلس گفت: امروز با وضعیتی مواجه هستیم که مجلس درباره
تداوم تخصیص ارز ترجیحی یا توقف آن نظري اعلام نکرده و از سوي دیگر نه منبعی براي تداوم پرداخت ارز ترجیحی مشخص شده یا

 
وجود دارد و نه جایگزینی براي حمایت از مردم در ازاي توقف تخصیص ارز ترجیحی تعیین شده است. 

رئیسی با بیان اینکه معنی اقدام مجلس در رأي به عدم فوریت لایحه دولت، فوریت حذف ارز ترجیحی است، افزود: قانون در این
زمینه می گوید، منبعی براي ادامه تخصیص ارز ترجیحی تعیین نشده است، طبیعتاً باید چه کار کرد؟ باید ارز ترجیحی را حذف کرد.
لذا شرحی براي ریاست محترم مجلس نوشتم و گفتم این را در یک جلسه اي براي نمایندگان محترم حتماً تبیین کنیم که عدم رأي
به فوریت لایحه یعنی چه؟ بالاخره مجلس باید نظر می داد که تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم، یا حذف کنیم و چنانچه حذف

 
کردیم، براي جبران آن چه کنیم، اما مجلس درباره هیچ کدام نظر نداد. 

رئیس جمهور اظهار داشت: نتیجه این است که ارز ترجیحی باید حذف شود. این کار را به مصلحت ندانستیم و به نظرمان رسید که
این همان شوك وارد کردن به وضعیت سفره و معیشت مردم است که خط قرمز ماست. خداوند متعال انشاءاالله به مقام معظم رهبري
طول عمر با عزت مرحمت کند که ایشان مشکل را حل کردند. ایشان مثل همه جا که مشکلات را حل می کنند در این قضیه هم
لطف کردند و مشکل را براي این چند ماه حل کردند تا فعلاً در وضعیت اقتصادي فعلی بتوانیم تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم تا

 
تعیین تکلیف قطعی بشود. 

 
 امکان ندارد ارز ترجیحی بدون فکر براي سفره مردم حذف کرد 

آیت االله رئیسی در تشریح نظر دولت در این باره که در لایحه بودجه منعکس شده است، تصریح کرد: این را بدانید که ما هم باورمان
این است که اگر ارز ترجیحی قطع شود، حتماً باید براي جبران تاثیر آن بر زندگی مردم، بویژه نیازمندان فکر جدي کرد. امکان ندارد

 
ارز ترجیحی را بدون اینکه فکري براي سفره مردم و زندگی نیازمندان شود، حذف کرد. 

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در این رابطه سازمان برنامه و بودجه با بعضی از صاحبنظران اقتصادي در مجلس و ریاست محترم

 
مجلس جلسات بسیاري براي همفکري و همراهی در این رابطه داشتند تا مجلس و دولت امروز با هم بتوانند این مسئله را حل کنند. 

رئیسی گفت: دولت به دنبال آن است تا با همفکري با مجلس این مساله را به نحوي حل و فصل کند که هم در کشور رشد اقتصادي
به همراه داشته باشد، هم به معیشت مردم لطمه وارد نشود و هم به نظام اقتصادي، پولی و مالی کشور یک انضباط کاملی ببخشد. هر

 
پیشنهادي در این رابطه که بتواند همه مقاصد را تأمین کند حتماً مورد حمایت ماست. 

 
یکی از دغدغه ها در این دولت رفع مشکل تفاوت در پرداخت هاي حقوق و دستمزد است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه مساله عدالت در پرداخت ها نیز از دیگر مسائل مورد توجه از جمله در کمیسیون تلفیق و صحن
مجلس بوده، افزود: قبلا هم گفته ام که یکی از دغدغه ها در این دولت و حتی قبل از دولت در زمان مسئولیت بنده در قوه قضائیه

 
همواره مساله تفاوت در پرداخت ها بوده که ما را رنج می داده است. 

آیت االله رئیسی اظهار داشت: امروز در پرداخت ها نسبت به کسانی که حتی مدارك تحصیلی یکسان و مشاغل تقریباً یکسانی دارند



وجود دارد. این پرداخت نامتوازن، هم مردم را رنج می دهد و هم کارکنان و هم ما و هم شما را؛ هر طرحی در جهت عدالت در

 
پرداخت حقوق و مزایا به کارکنان دولت که بتواند عدالت را در این رابطه تأمین و تضمین کند، مورد حمایت و تأیید ماست. 

 
از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه حتماً بدانید همه اساتید دانشگاه ها، معلمان، کارکنان قوه قضائیه، دادگستري و سازمان ها و ادارات
مختلف در این زمینه مورد توجه هستند، تصریح کرد: همه کسانی که به نام دولت و به نام حکومت و به نام نظام اسلامی کار می
کنند بدانند که از نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهاي جدي کشور است. به گونه اي که همه کارکنان در کشور

 
احساس کنند که عدالتی حکمفرماست و این حتماً مورد حمایت ماست. 

رئیسی با بیان اینکه در این رابطه هر فکر و اندیشه اي در کشور شود حتماً مورد تأیید است، خاطرنشان کرد: به عنوان مثال نظام
پرداخت حقوق اساتید دانشگاه ها باید با توجه به سوابق و جایگاه علمی آنان در همه دانشگاه ها و مراکز علمی اصلاح شود. عدالت در
پرداخت باید نسبت به همه کسانی که جزو کارکنان دولتی هستند اعمال شود و این موضوع باید در بودجه 1401 دیده شود و همه

 
آنها باید احساس عدالت در پرداخت حقوق داشته باشند. 

 
دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند 

رئیس جمهور در ادامه سخنانش به موضوع تلاش براي فقرزدایی از کشور اشاره کرد و گفت: دولت سیزدهم از هر طرحی براي ریشه
کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند. نمی توانیم در دولت شاهد آن باشیم که کسانی در گوشه و کنار کشور وضعیت
معیشتی شان به گونه اي است که حتی توان اداره روزمره زندگی شان در سطح حداقل را ندارند. اقدامات مختلف در این زمینه از

 
جمله فعال کردن نهادهاي مرتبط مثل کمیته امداد حتماً مورد تأیید و اهتمام جدي دولت در این رابطه خواهد بود. 

آیت االله رئیسی اضافه کرد: نگاهی که نمایندگان محترم نسبت به رفع مشکلات معیشتی مردم دارند، حتماً مورد اهتمام ما در دولت
است. نمایندگان، اقتصاددانان مجلس، رئیس محترم و هیأت رئیسه مجلس در ابعاد مختلف بودجه از جمله حذف ارز ترجیحی و

 
چگونگی آن بحث کنند و تصمیم بگیرند. 

رئیس جمهور افزود: معتقدیم الان زمینه در کشور آماده است تا آنچه که به عنوان آرزو براي نیروهاي دغدغه مند، عدالت خواه، شما

 
نمایندگان محترم و بسیاري از مردم عزیزمان در مسأله اجراي عدالت مطرح بود، از حالت بحث به وضعیت اجرا درآید. 

وي با بیان اینکه آنچه در دولت دنبال می کنیم، دغدغه شما و بسیاري از دوستان انقلاب و نظام است و دشمن نمی خواهد به این
نقطه برسیم، اظهار داشت: بر خلاف خواست دشمن مصمم هستیم به این نقطه برسیم و این نقطه را هم نقطه آرمانی دست نایافتنی

 
نمی دانیم، بلکه آن را دست یافتنی و کاملاً اجرایی می دانیم. 

وي افزود: اجراي عدالت را در جذب، نگهداري، پرداخت حقوق و ارتقاء نیروي انسانی دنبال می کنیم و این امري شدنی است و همواره

 
مورد تأکید بوده و خواهد بود. 

آیت االله رئیسی خطاب به نمایندگان ملت، تاکید کرد: علیرغم شرایط و وضعیتی که دشمن با تحریم و تهدیدها به دنبال آن بود تا
مشکلاتی پیش روي ما بگذارد ملت و پیشرفت کشور را متوقف کند شرایط و وضعیت را بهتر از هر زمان دیگر و آینده را بسیار روشن



 
و امیدوارکننده می بینم. 

 
امروز نیازمند تصمیمات مهم در کشور هستیم 

رئیس جمهور گفت: شرایط را براي تصمیم گیري هاي مهم بسیار مناسب می بینم و امروز نیازمند تصمیمات مهم هستیم و این

 
تصمیمات با همکاري دولت و مجلس امکان پذیر است. 

رئیسی با بیان اینکه براي رفع مشکلات کشور ناگزیر به اتخاذ تصمیمات مهم هستیم، تصریح کرد: این تصمیمات مهم در گرو همکاري

 
دولت و مجلس است و حتماً می تواند ما را از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب نزدیک و نزدیک تر کند. 

رئیس جمهور گفت: امیدوارم جزئیات و ابعاد لایحه بودجه و دغدغه هاي به جایی که در رابطه با مشکلات مردم دارید، در کمیسیون

 
ها به دقت مورد بحث قرار گیرد و آنچه در مجلس تصمیم گیري شود حتماً مورد احترام و اهتمام دولت خواهد بود. 

انتهاي پیام/



در خانه هاي خلاق، اندیشه هاي بالقوه بالفعل می شود

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/10/19

بختیاري گفت: در خانه هاي خلاق با شناسایی طرح ها و اندیشه هاي بالقوه، زیرساخت مناسب آنها را بالفعل می کنیم و
حضور شتاب دهنده هاي تخصصی و عمومی در این خانه ها بسیار مهم است.

بختیاري گفت: در خانه هاي خلاق با شناسایی طرح ها و
اندیشه هاي بالقوه، زیرساخت مناسب آنها را بالفعل می
کنیم و حضور شتاب دهنده هاي تخصصی و عمومی در

 
این خانه ها بسیار مهم است. 

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی رادیو گفت و گو، مهندس
زهرا بختیاري معاون سازمان ملی کارآفرینی ایران و مشاور
رئیس سازمان مدیریت صنعتی با برنامه «گفتگوي علمی»

 
در مورد فرصت ها و چالش هاي خانه هاي خلاق و مراکز نوآوري مصاحبه کرد. 

بختیاري با بیان اینکه قدمت خانه هاي خلاق مربوط به 2 سال گذشته است گفت: مجلس در صدد آن است تا در آیین نامه جهش

 
اقتصاد دانش بنیان، موضوعات خلاق را نیز در آن جا دهد. 

وي افزود: در اکوسیستم خانه هاي خلاق و مراکز نوآوري، زیرساختی فراهم می شود تا بتوان شبکه سازي و فضاي تعاملی براي
افرادي که قصد فعالیت در این اکوسیستم را دارند، ایجاد شود؛ در خانه هاي خلاق با شناسایی طرح ها و اندیشه هاي بالقوه،

 
زیرساخت مناسب آنها را بالفعل می کنیم و حضور شتاب دهنده هاي تخصصی و عمومی در این خانه ها بسیار مهم است. 

مشاور رئیس سازمان مدیریت صنعتی کرونا را فرصت مناسبی براي تبدیل اقتصاد سنتی به اقتصاد مدرن دانست و خاطرنشان کرد:
علیرغم آنکه در کسب و کارهاي سنتی با رکود مواجه شدیم در سالهاي اخیر در اقتصاد دیجیتال و دانش بنیان شاهد افزایش 4 تا 6

 
درصدي بودیم. 

بختیاري در رادیو گفت و گو تشریح کرد: در اکوسیستم کارآفرینی با کسب و کارهاي استارتاپ، خلاق و دانش بنیان روبه رو هستیم؛
استارتاپ ها حتما باید ایده داشته باشند و تکرارپذیر و مقیاس پذیر باشند؛ کسب و کارهاي دانش بنیان از روي فناوري شکل می
گیرند و تجاري سازي در آن بسیار مهم است همچنین کسب و کارهاي خلاق مربوط به کسب و کارهاي نو و کوچک در حوزه هاي

 
مختلف است. 

وي همچنین در مورد بوت کمپ ها گفت: بوت کمپ ها با موضوع محوري رخ می دهد و یک چالش اساسی را مطرح می کنند که در
یک بازه زمانی آن را پیاده سازي و برنامه ریزي می نمایند و دانش آموزان و دانشجویان باید با رویکرد خلاقانه و نوآورانه، مسئله



 
صنعت را حل نماید که موجب علاقمندي افراد براي انتخاب رشته تحصیلی آنها می شود. 

معاون سازمان ملی کارآفرینی ایران در مورد چالش هاي خانه هاي خلاق اظهار کرد: اگر دستگاه هاي مربوط به موضوعات نوآوري و
فناوري ورود نکند، خروجی مطلوبی حاصل نخواهد شد و بهره برداري و سفارش پذیري از خانه ها کمتر می شود؛ وقتی کشور روي
این حوزه سیاست گذاري و فرهنگ سازي می کند باید تمام ارکان روي این حوزه تمرکز کنند تا بهره برداري از آن حاصل شود

همچنین شتاب دهنده مناسبی براي این فضا وجود ندارد.



مدیریت عالی کسب و کار (MBA): تکیه محض بر دانش و تجربه شخصی یا

آموزش تخصصی-کاربردي-حرفه اي؟ مسئله این است

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/10/19

به گفته این مقام مسؤول در استان تهران، حدود 241 تجهیز جایگاه CNG  فعال وجود دارد که از ابتداي سال جاري
تاکنون، از 166 تجهیز جایگاه CNG بازرسی شده است.

تصمیم گیري براي قدم گذاشتن در رشته ام بی اي یا مدیریت عالی کسب و کار براي مدیران و افراد علاقمند به دنیاي
هیجان انگیز کسب و کار و تجارت قدم بزرگی است. چالش ها و سؤال هاي زیادي پیرامون این مسئله وجود دارد، مانند این که آیا
رشته ام بی اي متناسب براي دست یابی به اهداف مورد نظر هر فرد هست یا خیر؟ آیا به عنوان یک فرد با سن بالا و یا فردي با تجربه

 
سمت هاي مدیریتی، شروع تحصیل در این رشته گزینه مناسبی است؟ 

تحصیل در این رشته مزایاي زیادي دارد، به ویژه اگر در یک مؤسسه معتبر آموزش داده شود. با توجه به مزایاي متعدد و محبوبیت
این رشته، در حال حاضر، جدا از دوره کارشناسی ارشد رشته مدیریت کسب و کار (MBA) و دوره کارشناسی رشته مدیریت کسب و
کار (BBA) که پذیرش در آن ها تنها از طریق کنکور سراسري امکان پذیر است و به ترتیب حدود دو سال و نیم و چهار سال و نیم
طول می کشند، دوره هاي آموزشی تخصصی-کاربردي-حرفه اي یکساله متعددي در این زمینه ها برگزار می شوند که امکان تحصیل
در رشته ام بی اي (MBA) براي همه افراد با مدرك تحصیلی لیسانس به بالا و در رشته بی بی اي (BBA) براي همه افراد با مدرك
تحصیلی دیپلم به بالا را فارغ از موقعیت شغلی یا وضعیت سنی آن ها فراهم میکند. این دوره ها، بیشتر کاربردي و حرفه اي و عملی و
اجرایی است تا پژوهشی و تحقیقاتی و آکادمیک، و هدف اساسی آن ها کاربردي و اجرایی و مهارتی نمودن دانش محض مدیریت
است. یکی از این دوره ها که در آستانه برگزاري است، دوره عالی مدیریت کسب و کار(MBA) دانشگاه شهید بهشتی است که در یک
دوره یک ساله عمومی و تخصصی و با ارائه گواهینامه معتبر دو زبانه با قابلیت ترجمه رسمی و مورد تأیید وزارت علوم، تحقیقات و

 
فناوري برگزار می شود. 

ما در این نوشتار به بررسی چند موضوع مهم مطرح براي افرادي که آماده ورود به دنیاي رقابتی کسب و کار و تجارت و تحصیل در
رشته ام بی اي هستند می پردازیم و به این سوال پاسخ می دهیم که دوره ام بی اي چه مزایایی دارد و در مجموع آیا هزینه و

 
تحصیل در این رشته ارزش دارد؟ 

 
 

 
ام بی اي چیست؟ 

MBA مخفف عبارت انگلیسی Master of Business Administration است که همان مدیریت عالی کسب و کار یا مدیریت
ارشد و حرفه اي کسب و کار به فارسی است. ام بی اي یک رشته بیشتر مهارتی است و دانش پذیرانی که وارد این رشته می شوند به
تدریج در حوزه هاي متفاوتی از مهارت هاي مدیریتی، از حوزه هاي عملیاتی تا تجاري متخصص می شوند. بسیاري از این دانش
پذیران بعد از دریافت گواهینامه ام بی اي به سراغ کارآفرینی و ایجاد استارت آپ هاي شخصی می روند و یا در بخش هاي مدیریتی
سازمان ها، مؤسسات و شرکت ها وبنگاه ها و اصناف اقتصادي-اجتماعی، تولیدي و خدماتی یا یکی از زیر مجموعه هاي آن ها از



بخش تولید گرفته تا فناوري و سیستم هاي اطلاعاتی و امور مالی و بازاریابی و فروش و توسعه مدیریت و مدیریت میانی و ارشد

 
فعالیت می کنند. 

 
تخصص هاي ام بی اي متناسب با اهداف افراد 

یکی از سؤال هاي اساسی قبل از ورود به دوره ام بی اي تعیین هدف حرفه اي و شغلی افراد است. یعنی هر فرد باید یک نماي کلی از
آن چه که در آینده قصد انجام آن را دارد داشته باشد و در این نماي کلی به بررسی ضرورت ام بی اي و تناسب آن با هدف خود
بپردازد. به عنوان نمونه هر فرد باید بداند از خود بپرسد که در انتخاب این مسیر آیا به دنبال افزایش دستمزد است؟ آیا گذراندن دوره
MBA می تواند سبب ارتقاي مسیر شغلی مورد نظرش باشد؟ یا به دنبال راه اندازي کسب و کار خویش و کارآفرینی است؟ یا به
عنوان یک مدیر ارشد یا میانی به دنبال به روز رسانی و توسعه و ارتقاء کسب و کار سازمانی خود با بهره گیري از پیشرفته ترین روش

 
هاي علمی، تخصصی، کاربردي و حرفه اي است؟ 

ام بی اي، در حال حاضر یکی از پرطرفدارترین رشته هاي تحصیلی در دنیا محسوب می شود. به همین جهت بسیاري از دانشگاه ها
این رشته را در حدود 30 گرایش مختلف ارایه می کنند و همچنین MBA طیف گسترده و متنوعی از انواع تخصص ها در زمینه

 
کسب و کار و تجارت را شامل می شود. هریک از این گرایش ها و تخصص ها می تواند متناسب با یکی از اهداف افراد قرار گیرد. 

 
از جمله این تخصص ها می توان به چند مورد زیر اشاره کرد: 

 
1_ مدیریت عمومی براي توسعه چندجانبه کسب و کار و محیط کاري تجاري 

 
2_ تجارت بین الملل براي محیط هاي کاري بین المللی و کار در خارج از کشور 

 
3_ مدیریت استراتژیک در راستاي برنامه ریزي هاي بلند مدت کسب و کار 

 
4_ امور مالی براي کار در محیط هاي بانکی،حسابرسان و مدیران ارشد مالی 

 
5_ بازاریابی در راستاي توسعه مشاغل مرتبط با توزیع خدمات و محصول 

 
6_ کارآفرینی در جهت راه اندازي استارت آپ 

 
7_ مدیریت عملیات در راستاي بهینه سازي فرایندهاي تولید 

 
8_ مدیریت فناوري اطلاعات براي کار در بخش فناوري توسعه محصول 

 
9_ منابع انسانی در راستاي کار با گروه هاي بزرگ کاري و ایجاد انگیزه در کارکنان 

 
10_ مشاوره در جهت حل مشکلات و چالش هاي شرکت و محیط کار 



 
آیا می توان تنها بر دانش و تجربه شخصی تکیه کرد؟ 

علی رغم این که در حال حاضر به درستی داشتن یک مدرك دانشگاهی براي ورود به عرصه کسب و کار و تجارت کافی نیست و
بخشی از یادگیري باید در عمل صورت بگیرد، به همان اندازه نیز تکیه محض بر صرف تجربه شخصی کافی نیست. چرا که دارا بودن
علم و دانش تخصصی در یک زمینه در وهله نخست براي به کارگیري تجربه مورد نیاز است. در واقع مدیران ارشد باید در کنار تجربه
شخصی خود به متدها و روش هاي تخصصی تحلیل سازمان و درك آن شامل دانش نظري در حوزه هاي تخصصی مالی، بازاریابی،

 
تولید، منابع انسانی، تحقیق و توسعه و .. مسلط باشند. 

پس در واقع در عرصه کسب و کار و تجارت، تجربه و دانش تخصصی هردو در جهت پیشبرد اهداف به یک اندازه مهم هستند، چرا که
به عنوان مثال در یک سازمان در کنار تجربه شخصی، استفاده از تکنولوژي هاي جدید و تکنیک هاي تحلیل سازمانی و متدهاي به

 
روز در روابط استراتژیک و.. می تواند در کاهش هزینه ها و پیشرفت اهداف آن سازمان موثر باشد. 

 
 

 
توسعه و انعطاف مهارت هاي مدیریتی 

در کنار دانشجویان تازه نفس، از جمله طرفدارن و متقاضیان شرکت در دوره ام بی اي معمولا تجار با چندسال سابقه حرفه اي و حتی
مدیران ارشد مؤسسات و شرکت ها هستند. چرا که بهبود و پیشرفت در امر مدیریت مستلزم تسلط بر دانش تخصصی مدیریت و

 
آگاهی از به روزترین متدها و تکنیک هاي علمی و کاربردي در این امر است. 

دوره هاي ام بی اي به بسیاري از افراد کمک می کند تا مهارت هاي مدیریتی خود را توسعه داده و با جدیدترین متدهاي بین المللی
کسب و کار و تجارت آشنا شوند و با به کارگیري ابزارها و تکنیک هاي به روز، کسب و کار خود را بهبود و توسعه و ارتقاأ ببخشند و به
بسیاري دیگر کمک می کند تا به موقعیت هاي شغلی بهتر و ارتقا در شغل فعلی خود دست پیدا کنند. ضمن این که مهارت هاي

 
MBA در ایجاد آمادگی براي تغییر شغل و تغییر محیط هاي کاري و ایجاد انعطاف پذیري در محیط بسیار موثر است. 

بسیاري از افراد در سنین 30 و 40 سالگی علی رغم دارا بودن انگیزه و علاقه براي یادگیري بیشتر در زمینه کار و حرفه و بیزینس و
تجارت، شروع دوره ام بی اي را براي محدوده سنی خود دیر تلقی می کنند. در حالی که بطور میانگین دانشجویان ام بی اي در
هاروارد در سنین 27 سال بوده که بیش از 10 درصد آن ها بیش از 7 سال سابقه کاري حرفه اي داشته اند! دو دانشگاه کلمبیا و یو

 
سی ال اي نیز میزبان دانشجویان زیادي در رده سنی 40 سال هستند. 

 
بنابراین به نظر می رسد براي افرادي که هدف مشخصی از شرکت در دوره ام بی اي دارند سن اساساً موضوع قابل اهمیتی نیست. 

 
 

 
دوره عالی مدیریت کسب و کار دانشگاه شهید بهشتی 

یکی از فرصت هاي خوب براي مطالعه دروس ام بی اي و دریافت گواهینامه معتبر رسمی در این دانش تخصصی، ثبت نام و شرکت در
دوره هايMBA در دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی است. در حال حاضر مرکز آموزش هاي تخصصی دانشگاه شهید بهشتی با



همکاري دانشکده مدیریت و حسابداري دانشگاه شهید بهشتی و با حضور شماري از استادان داخلی و خارجی، مدیران ارشد سازمان
ها و مؤسسات دولتی و کارآفرینان برتر ملّی شامل بنیان گذاران، هم بنیان گذاران و مدیران عامل اسنپ، علی بابا، کانسپت، ایران
تلنت، ویدان، بیش از یک نفر، فازینو، Inspire Engage و غیره با هدف بروز رسانی، پرورش، پیشرفت و ارتقاء مدیران کارآمد،
تأثیرگذار، تحول زا، کارآفرین واعتبارافزا براي اداره دستگاه ها، تشکیلات، سازمان ها، مؤسسات، شرکت ها، بنگاه ها و اصناف
اقتصادي-اجتماعی، تولیدي و خدماتی یا یکی از زیر مجموعه هاي آن ها و دستیابی ایشان به دانش، تجارب و راهکارهاي پیشرفته
کاربردي، حرفه اي، عملی و اجرایی در کسب و کار و نیز دانش و مهارت هاي جدید و کاربردي مدیریت براي حل مسائل و چالش
Master of Business) هاي مدیریتی و افزایش بهره وري، اقدام به برگزاري دوره عالی مدیریت کسب و کار
Administration) یکساله با گرایش هاي متنوع خصوصاً چهار گرایش پرطرفدار عمومی، استراتژي، مالی و بازاریابی (گرایش
عمومی: 8 ماه (208 ساعت) و گرایش تخصصی: 4 ماه (100 ساعت)) در بستر پلتفرم آنلاین تلویزیون اینترنتی رسانا تی وي کرده
است. از دیگر مزیت هاي مهم این دوره، اعطاي گواهینامه معتبر دو زبانه با قابلیت ترجمه رسمی و مورد تأیید وزارت علوم، تحقیقات و

 
فناوري است. 

ضمن آن که از مزایاي دیگر این دوره، امکان حضور آنلاین دانش پذیران به شیوه اي نوین و کیفیتی ویژه و متفاوت از سال هاي

 
پیشین است که گزینه خوبی براي بسیاري از افراد، خصوصاً افراد شاغل، مدیران و صاحبان کسب و کار در تنظیم زمان خود است. 

 
چند مورد دیگر از مزیت هاي این دوره به شرح زیر است: 

 
تأکید بر دانش و تجربه شخصی دانش پذیران توأم با آموزش مباحث نظري و تخصصی 

در دوره هاي ام بی اي معمولا علاوه بر ارائه محتواي علمی، رویکردي تعاملی از دانسته ها و تجربیات دانش پذیران لحاظ می شود، به
طوري که هر فرد پس از اتمام دوره علاوه بر مهارت هاي فنی مثل حسابداري،تحلیل بازار، مدیریت بازاریابی و اصول و فنون مذاکره، با
انواع مهارت هاي آینده پژوهی، تفکر نقادانه، تفکر استراتژیک و مهارت هاي رهبري نیز آشنا شده و در این مسیر از تجربیات متعدد
دانش پذیران دیگر نیزعلاوه بر دانش تخصصی و تجربیات گرانقدر و ارزنده استادان صاحبنظر و برخی از کارآفرینان برتر ملّی دوره

 
بهره مند می شود. 

 
تفکر سیستمی و ریشه یابی و تحلیل مسائل 

ام بی اي سعی دارد تا نظام فکري افراد در مواجهه با مشکلات را تغییر دهد و با ایجاد یک تفکرعلمی و نظام مند به افراد در حل
مشکلات سازمان (مجموعه هدفمندي که پیرو یک نظام است) کمک کند. زیرا سازمان به عنوان یک سیستم داراي مجموعه اي از

 
اجزا است که بر یکدیگر اثر می گذارند و حل مشکلات مرتبط با آن نیازمند یادگیري و ایجاد یک تفکر سیستمی است. 

 
امکان مدیریت زمان و آموزش آنلاین 

دوره 308 ساعته ام بی اي دانشگاه شهید بهشتی، به صورت آنلاین برگزار می شود. در این دوره ها افراد شاغل و پرمشغله می توانند
هم به صورت آنلاین و هم به صورت آفلاین به محتواي درسی مورد نظر در پلتفرم تلویزیون اینترنتی رسانا تی وي دسترسی داشته

 
باشند، ضمن این که در هر زمان می توانند به شکل آنلاین با همکلاسی هاي خود در ارتباط باشند. 

 
شبکه سازي حرفه اي و تعامل دانش پذیران 



در دوره هاي عالی مدیریت کسب و کار دانشگاه شهید بهشتی، کارگاه هاي آموزشی نیز برگزار می شود که بدین وسیله، دانش پذیران
و افراد با انگیزه و علاقمند به دنیاي کسب و کار و تجارت، می توانند به راحتی با بسیاري از مدیران و کارآفرینان و صاحبان کسب و
کارآشنا شوند، از تجربیات آن ها استفاده نمایند و همچنین می توانند با هم دوره اي ها در ارتباط مؤثر قرار گیرند، مباحثه کنند و از
دانش و تجربیات یکدیگر بهره مند شوند و با همفکري به رشد یکدیگرکمک نمایند و شبکه اي حرفه اي بسازند. این گونه همفکري ها
در کنار شکل گیري یک شبکه حرفه اي و افزایش دانش تخصصی، در بهبود مهارت هاي کار گروهی و کلامی دانش پذیران نیز مؤثر

 
است. 

 
 https://www.resana.tv و https://atc.sbu.ac.ir/1_mba علامندان به کسب اطلاعات بیشتر می توانند به آدرس هاي

 
 https://instagram.com/mba_sbu و /https://www.instagram.com/resanatv و اینستاگرام

 
مراجعه کرده یا با شماره تلفن: 284296-021 تماس حاصل فرمایند. 
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سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/10/19

تهران - ایرنا - وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه، دکتر «علی محمد آخوندعلی» را به عنوان سرپرست
«دانشگاه شهید چمران اهواز» و دکتر «احمد فتاحی اردکانی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه اردکان» یزد منصوب کرد.

تهران - ایرنا - وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور
احکامی جداگانه، دکتر «علی محمد آخوندعلی» را به
عنوان سرپرست «دانشگاه شهید چمران اهواز» و دکتر
«احمد فتاحی اردکانی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه

 
اردکان» یزد منصوب کرد. 

به گزارش روز یکشنبه گروه علم و آموزش ایرنا از وزارت
علوم، محمدعلی زلفی گل در حکم انتصاب خطاب به
آخوندعلی و فتاحی اردکانی آورده است: انتظارمی رود با
اتکاء به خداوند متعال و استعانت از حضرت ثامن الائمه

(ع) و با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارایه شده به مجلس
شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران، یاوران علمی (کارکنان) و دانشجویان، تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه از
جمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه
همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و

 
در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي «غلامحسین خواجه» رییس سابق دانشگاه
شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. وي همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي «فاطمه

 
بهجتی اردکانی» رییس سابق دانشگاه اردکان نیز در مدت تصدي این مسوولیت تشکر کرد. 

دکتر علی محمد آخوندعلی عضو هیات علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط
زیست، دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی

 
شهرستان رامین، معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد. 

دکتر احمد فتاحی اردکانی نیز عضو هیات علمی گروه اقتصاد کشاورزي دانشگاه اردکان با مرتبه دانشیار است. وي پژوهشگر برگزیده
رتبه اول دانشگاه هاي گروه 2 استان یزد در سال 1396 بوده است. از فتاحی دو عنوان کتاب و ده ها مقاله علمی پژوهشی منتشر

 
شده است. 

وي از آذر 98 تاکنون عضو شوراي دانشگاه اردکان است و در گذشته مسئولیت معاونت آموزشی و پژوهشی این دانشگاه را نیز بر عهده



 
داشته است. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت علوم تحقیقات و فناوري 

 
- دانشگاه شهید چمران اهواز 

 
- محمدعلی زلفی گل 

 
- غلامحسین خواجه 

- اردکان



نخستین کنفرانس کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري در دانشگاه تهران

برگزار می شود

منبع: دانشجوشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/10/19

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، جهانگیر یدالهی، رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران و رئیس اولین
کنفرانس کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري، درباره اهداف این کنفرانس گفت: کارآفرینی اجتماعی، یکی از انواع

کارآفرینی است که هدف آن پاسخ دادن و حل مسائل اجتماعی مانند فقر، بیکاري و انواع ...

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، جهانگیر
یدالهی، رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران و رئیس
اولین کنفرانس کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري،
درباره اهداف این کنفرانس گفت: کارآفرینی اجتماعی، یکی
از انواع کارآفرینی است که هدف آن پاسخ دادن و حل
مسائل اجتماعی مانند فقر، بیکاري و انواع مشکلات
اجتماعی دیگر است. بخش عمده اي از معضلات اجتماعی
به فقر و بیکاري برمی گردد که «توسعه گردشگري» یکی
از گزینه هاي موثر در کشور براي پاسخ به این مشکلات

 
اجتماعی است. 

رئیس دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران در برشمردن انواع مختلف گردشگري، به گردشگري فرهنگی، قومی، تاریخی، مذهبی،
سلامت، طبیعی، ورزشی و ... اشاره کرد و گفت: متاسفانه در ایران با وجود ظرفیت هاي بزرگی که در زمینه هر کدام از انواع
گردشگري به منظور اشتغال زایی و درآمدزایی وجود دارد، آن طور که شایسته است به بهره برداري از ظرفیت هاي حوزه گردشگري

 
توجه نشده است. 

یدالهی افزود: با توسعه زیرساخت ها و کسب وکار هاي گردشگري باید نرخ اشتغال در مناطق مختلف کشور افزایش پیدا کند و شاهد

 
افزایش رفاه مردم در نقاط مختلف کشور باشیم. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه برنامه هفتم توسعه کشور در حال تدوین است، به نظر می رسد که لازم است براي تاکید بر

 
سرمایه گذاري در حوزه گردشگري و توجه به بهره برداري از ظرفیت هاي این حوزه در برنامه هفتم، ادبیات سازي صورت گیرد. 

یدالهی با یادآوري اینکه توسعه دانشگاه کارآفرین به عنوان محور کلیدي شعار دانشگاه تهران مدنظر رئیس دانشگاه تهران قرار دارد،
اظهار کرد: همچنین افزایش مشارکت دانشگاه تهران در توسعه کشور و محرومیت زدایی، مورد تاکید است. در اولین کنفرانس
کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري، بنا داریم تا این پیام را به سیاستگذاران ارسال کنیم که ما می توانیم با توسعه انواع مختلف

 
گردشگري، گام بزرگی در جهت رفع محرومیت و ایجاد رفاه و اشتغال زایی در کشور برداریم. 



اولین کنفرانس کارآفرینی اجتماعی با رویکرد گردشگري روز سه شنبه 21 دي ماه 1400 در پنج محور «کارآفرینی اجتماعی و جامعه
پایدار و هوشمند»، «کارآفرینی اجتماعی و گردشگري پایدار (اشتغالزایی، فقرزدایی، توانمندسازي و کاهش نابرابري)»، «توسعه مقاصد
گردشگري پایدار، حفظ محیط زیست و مصرف بهینه آب»، «اقتصاد مشارکتی، نوآوري و فناوري هاي نوین در گردشگري پایدار» و

«فرصت هاي کارآفرینانه در گردشگري ورزشی و سلامت» در محل دانشکده کارآفرینی دانشگاه تهران برگزار می شود.



مرز فرصتی مناسب براي کارآفرینی قانونمند است

منبع: ایسناشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/10/19

نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه نقش بی بدیل مرزبانان در مقابله و مبارزه
با کالاي قاچاق بی نظیر است، گفت: مرز فرصتی مناسب براي کارآفرینی قانونمند است.

محسن فتحی امروز یکشنبه (19 دي ماه) در دیدار با
سرهنگ "محمدعارف سپهري" فرمانده مرزبانی استان
کردستان، با تقدیر از تلاش مرزبانان در تامین امنیت
مرزهاي استان اظهار کرد: رویکرد جامعه محور نیروهاي
مرزبانی نشان دهنده عملکرد مثبت این نیروي مقتدر است
که نظم و امنیت را در هر شرایطی به ویژه در نوار مرزي

 
برقرار می کنند. 

وي مرزبانی را نهادي محوري در تامین امنیت و آرامش
جامعه به ویژه مرزنشینان برشمرد و تصریح کرد: فضیلت

مرزبانی از مرز و بوم این مملکت که آغشته به خون شهداي عزیز است، کمتر از فضیلت خدمات رزمندگان در زمان هشت سال دفاع

 
مقدس نیست. 

نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس شوراي اسلامی مرزبانان را امنیت آفرین و مایه افتخار دانست و گفت: امروز
مرزبانان با روحیه سلحشوري و مجاهدت در سخت ترین شرایط جغرافیایی و حداقل امکانات زیستی از مرزها حراست و پاسداري می

 
کنند و این جاي بسی مباهات و افتخار است. 

فتحی به نقش مرزبانی در مبارزه با قاچاق کالا اشاره و عنوان کرد: کالاي قاچاق سمی مهلک براي اقتصاد و تولید ملی است و عرضه

 
تولیدات داخلی را در تنگنا قرار می دهد. 

وي گفت: امنیت، جز با قانون مداري حاصل نمی شود و تعامل و همکاري سازمان ها، نهادها و مرزنشینان با مرزبانی، علاوه بر کمک

 
به ارتقاء امنیت، موجب توسعه اقتصادي منطقه نیز خواهد شد. 

نماینده مردم سنندج، کامیاران و دیواندره در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: تحقق شعار اقتصاد مقاومتی می تواند موجب رونق
اقتصادي و امنیت بیشتر شود، که مرزبانان دلاور با تلاش در راستاي مبارزه با کالاي قاچاق ضامن تحقق این شعار بوده و در این راستا

 
نقشی بی بدیل و بی نظیر دارند. 

فتحی مرز را فرصتی مناسب براي ایجاد اشتغال و کارآفرینی قانونمند دانست و افزود: امیدواریم با توسعه زیرساخت ها و همکاري و

 
تعامل میان مرزبانان و مرزنشینان گام هاي بلندي در راستاي شکوفایی مناطق مرزي برداریم. 



انتهاي پیام



کانون هاي برگزیده کهگیلویه و بویراحمد در رواق هاي 12 گانه فهما انتخاب و

معرفی شدند

منبع: شبستانشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/10/19

کانون هاي برگزیده کهگیلویه و بویراحمد در مرحله استانی رواق هاي 12 گانه طرح ملی «فهما» انتخاب و معرفی شدند.

کانون هاي برگزیده کهگیلویه و بویراحمد در مرحله استانی

 
رواق هاي 12 گانه طرح ملی «فهما» انتخاب و معرفی شدند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یاسوج، «علیرضا
دولت آبادي» ظهر امروز (19 دي ماه) در نشست کمیته
انتخاب مرحله استانی کانون ها در رواق هاي 12 گانه سومین
رویداد ملی «فهما» در سال جاري که به صورت وبیناري و با
حضور مسئولان کشوري ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري

مساجد کشور برگزار شد، گفت: رویداد ملی «فهما» در سومین دوره برگزاري خود و در قالب ثبت فعالیت هاي کانون هاي مساجد در
سامانه «بچه هاي مسجد» با شعار «به توان مردم» طراحی شده که شامل سه شبستان فرهنگ، هنر و نوآوري و 12 رواق زیرمجموعه

 
با عناوین ترنج، دانش، رسانه، سرود، فن آوري، فیلم، نمایش، قلم، کارآفرینی، کتاب، نور و همدلی بیش از 40 برنامه را دربر دارد. 

مدیر ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کهگیلویه و بویراحمد اظهار کرد: کانون هاي منتخب و راه یافته به مرحله

 
استانی، بر اساس شاخص هاي اعلام شده داوري و منتخبین هر رواق به مرحله کشوري راه پیدا می کنند. 

وي افزود: از میان کانون فرهنگی هنري استان که فعالیت هاي خود را در سامانه «بچه هاي مسجد» ثبت کرده اند، 12 کانون
فرهنگی که داراي آثار و فعالیت هاي با کیفیت، تولیدي و همچنین داراي امتیاز بیشتري بودند، براي داوري در مرحله استانی در دو

 
بخش اصلی و تکمیلی انتخاب شدند. 

دولت آبادي ادامه داد: کانون فرهنگی و هنري شهداي توت نده با کسب 100 درصد امتیازات در رواق «کارآفرینی» با امتیاز کلی بیش

 
از 18 هزار امتیاز توانست به مرحله کشوري این طرح ملی راه پیدا کند. 

مدیر ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: کانون فرهنگی و هنري «رضوان» به عنوان سومین

 
کانون داراي بیشترین امتیاز در سطح کلی توانست 100 درصد امتیاز در رواق «کتاب» را کسب کرده و به مرحله کشوري راه یافت. 

وي با اشاره به اینکه کانون «خادم الرضا» (ع) گچساران در رواق «فیلم» تنها کانونی بود که 100 درصد امتیاز را به دست آورد و در
سطح کلی دومین کانون داراي امتیاز استانی است، یادآور شد: کانون فرهنگی «رویش» در رواق «همدلی» 100 درصد امتیاز را کسب

 
کرد که این ظرفیت براي حضور در رقابت هاي کشوري را نیز دارا بود. 



دولت آبادي خاطرنشان کرد: کانون فرهنگی و هنري «ام ابیها» لنده در رواق «نور و فعالیت هاي قرآنی» 100 درصد امتیاز را کسب

 
کرد که با جمع بندي هاي صورت گرفته، می تواند در رقابت هاي کشوري حضور داشته باشد. 

مدیر ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کهگیلویه و بویراحمد با اشاره به اینکه کانون فرهنگی «میثم تمار» با توجه به
آثار ارسالی در رواق «نمایش» با کسب 87/5 امتیاز به مرحله کشوري راه یافت، اظهار کرد: کانون فرهنگی «حر» از شهرستان بهمئی

 
نیز در رواق «دانش» با کسب 85/7 امتیاز انتخاب و معرفی شد. 

وي کانون «فدك» در رواق «قلم» را از دیگر کانون هاي منتخب در مرحله استانی دانست و افزود: کانون فرهنگی «زهراي مرضیه

 
س» با آثار تولیدي خود کانون نیز در رواق «هنرهاي تجسمی» با کسب 83 امتیاز انتخاب و معرفی شد. 

دولت آبادي با اشاره به اینکه کانون فرهنگی و هنري «نمل» در رواق «فناوري» با کسب 87 درصد امتیاز انتخاب و معرفی شد، گفت:

 
در رواق «سرود» کانون فرهنگی و هنري شهداي توت نده با کسب 100 درصد امتیاز به مرحله کشوري راه پیدا کرد. 

مدیر ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: در رواق «رسانه» کانون فرهنگی و هنري «سردار
عشق» با کسب بیشترین امتیاز انتخاب و براي شرکت در مرحله کشوري معرفی شد.



آغاز داوري استانی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد در رواق هاي رویداد

فهما

منبع: شبستانشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/10/19

نشست داوري مرحله استانی سومین رویداد ملی فهما در خراسان شمالی با حضور مجازي «حمید مشمول» ناظر کمیته
داوري و نماینده ستاد فهماي کشور برگزار شد.

نشست داوري مرحله استانی سومین رویداد ملی فهما در
خراسان شمالی با حضور مجازي «حمید مشمول» ناظر

 
کمیته داوري و نماینده ستاد فهماي کشور برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از بجنورد؛ نشست داوري
مرحله استانی سومین رویداد ملی فهما در خراسان شمالی
امروز یک شنبه (19 دي ماه) با حضور مجازي «حمید
مشمول» یکی از ناظران کمیته داوري و نماینده ستاد

 
هماهنگی کانون هاي مساجد کشور برگزار شد. 

بر این اساس در این نشست ضمن تشریح نکات مدنظر در داوري استانی؛ فرم هاي مختص ارزیابی و شاخص ها و نحوه انتخاب کانون

 
ها تحلیل و بررسی شد. 

مدیر ستاد فهما خراسان شمالی در این باره گفت: از میان 383 کانون فرهنگی و هنري استان که فعالیت هاي خود را در سامانه بچه

 
هاي مسجد ثبت کرده اند، 19 کانون فرهنگی و هنري براي داوري در مرحله استانی در دو بخش اصلی و تکمیلی انتخاب شدند. 

«هاشم شیرازیان» کانون فرهنگی هنري «مهدي یاوران» روستاي گریوان بجنورد، «محبان الزهرا (سلام االله علیها)» اسفراین،
«چهارده معصوم (علیهم السلام)» روستاي قلعه خان شهرستان مانه و سملقان، کانون «امام رضا (عیه السلام)» گرمه، کانون «شفا»
روستاي بیک پولاد راز و جرگلان، کانون فرهنگی هنري «مشکات» و به همراه سه کانون «معراج السعاده» روستاي بزنج و «امام
حسن مجتبی (علیه السلام)» روستاي گسک و کانون فرهنگی هنري «رسالت» روستاي سست از اسفراین را از جمله کانون هاي برتر

 
براي رقابت مرحله استانی در رواق هاي 12 گانه نام برد. 

وي همچنین اضافه کرد: کانون فرهنگی هنري «شهید محمد کلاته»، کانون مسجد «انقلاب»، «شهداي ترور»، «علامه امینی (ره)» و
«امامت» روستاي ناوه از بجنورد، کانون «شهداي حسن سو» و «قدر ولایت» از مانه و سملقان، و کانون هاي «سفینه النجاه » صفی

 
آباد و «عاشورا» روستاي بام در اسفراین، و نیز کانون «امام سجاد (علیه السلام)» شیروان در این مرحله ارزیابی می شوند. 

شیرازیان کسب 60 تا 70 درصد امتیاز رواق مورد نظر، دریافت مجوز الکترونیکی از سامانه فهما و کسب حداقل 30 تا 40 درصد



 
امتیاز در رواق هاي نور و یک رواق از شبستان هنر را از شاخص هاي عمومی انتخاب کانون هاي برتر در هر رواق نام برد. 

وي در توضیحی تکمیلی گفت: رویداد ملی فهما در سومین دوره برگزاري خود و در قالب ثبت فعالیت هاي کانون هاي مساجد در
سامانه بچه هاي مسجد با شعار «به توان مردم» طراحی شده که شامل سه شبستان فرهنگ، هنر و نوآوري و 12 رواق زیرمجموعه با

 
عناوین ترنج، دانش، رسانه، سرود، فن آوري، فیلم، نمایش ، قلم، کارآفرینی، کتاب، نور و همدلی بیش از 40 برنامه را در بردارد. 

شیرازیان افزود: امسال و در سومین دوره برگزاري این رویداد، دو هزار و 582 برنامه فرهنگی و هنري و آثار هنري تولیدي، اخبار و
تولیدات چند رسانه اي در این رواق ها توسط کانون هاي مساجد استان تولید شده است.



سرپرستان دانشگاه هاي شهید چمران اهواز و اردکان منصوب شدند

منبع: ایلناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/10/19

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه، «علی محمد آخوندعلی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه شهید
چمران اهواز» و «احمد فتاحی اردکانی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه اردکان» منصوب کرد.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور احکامی جداگانه،
«علی محمد آخوندعلی» را به عنوان سرپرست «دانشگاه
شهید چمران اهواز» و «احمد فتاحی اردکانی» را به عنوان

 
سرپرست «دانشگاه اردکان» منصوب کرد. 

به گزارش ایلنا، زلفی گل در این حکم انتصاب خطاب به
سرپرستان منصوب شده آورده است؛ انتظارمی رود با اتکاء
به خداوند متعال و استعانت از حضرت ثامن الائمه (ع) و با
پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه انقلابی،

راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان، مدیران، یاوران علمی
(کارکنان) و دانشجویان تمامی امکانات مادي و معنوي دانشگاه ازجمله ظرفیت عظیم خیرین و واقفین را جهت تحقق سیاست ها و
برنامه هاي اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش آموزش
محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار

 
گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه ضمن آرزوي سلامتی براي «غلامحسین خواجه» رئیس سابق دانشگاه
شهید چمران اهواز، از زحمات و تلاش هاي وي قدردانی کرد. همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي «فاطمه بهجتی

 
اردکانی» رئیس سابق دانشگاه اردکان نیز در مدت تصدي این مسئولیت تشکر کرد. 

علی محمد آخوندعلی عضو هیات علمی با مرتبه استادي در گروه هیدرولوژي و منابع آب، دانشکده مهندسی آب و محیط زیست،
دانشگاه شهید چمران اهواز است که ریاست دانشگاه صنعتی جندي شاپور دزفول، ریاست دانشگاه کشاورزي و منابع طبیعی شهرستان

 
رامین، معاونت آموزشی دانشکده کشاورزي دانشگاه شهید چمران اهواز را در کارنامه کاري خود دارد. 

احمد فتاحی اردکانی عضو هیات علمی گروه اقتصاد کشاورزي دانشگاه اردکان با مرتبه دانشیار است. وي پژوهشگر برگزیده رتبه اول
دانشگاه هاي گروه 2 استان یزد در سال 1396 بوده است. از دکتر فتاحی دو عنوان کتاب و ده ها مقاله علمی پژوهشی منتشر شده
است. وي از آذر 98 تاکنون عضو شوراي دانشگاه اردکان است و در گذشته مسئولیت معاونت آموزشی و پژوهشی این دانشگاه را نیز بر



 
عهده داشته است. 

انتهاي پیام/



جدول زمان بندي آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان

دانشگاه آزاد اعلام شد

منبع: ایرناشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/10/19

تهران- ایرنا- قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري و مدیرکل سیاستگذاري و نظارت راهبردي دانشگاه آزاد اسلامی
جدول زمان بندي و نخستین مرحله اجرایی بخشنامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان این دانشگاه را اعلام کرد.

 تهران- ایرنا- قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و
نوآوري و مدیرکل سیاستگذاري و نظارت راهبردي دانشگاه آزاد اسلامی جدول زمان بندي و نخستین مرحله اجرایی بخشنامه حمایت

 
از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان این دانشگاه را اعلام کرد. 

به گزارش روز یکشنبه گروه علم و آموزش ایرنا از دانشگاه آزاد، وحید ضرغامی با یادآوري فراهم آمدن تمامی بسترها براي بهره مندي
دانشجویان و فارغ التحصیلان از مزایاي آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی، گفت: این آیین
نامه در راستاي پیاده سازي و عملیاتی کردن شعار اصلی دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان دانشگاه کارآفرین و حل مسأله تدوین و ابلاغ

 
شده است. 

وي اظهار داشت: براي حوزه هاي مختلف فعال در دانشگاه آزاد اسلامی و بهره مندي از ظرفیت هاي دانشگاه و جهش فناورانه در علم
و پژوهش، بسترهاي لازم از جمله آیین نامه، بخش نامه و دستورالعمل تعریف شده است تا اقدامات با کمترین بروکراسی یا بدون آن

 
تسهیل شود. 

ضرغامی ادامه داد: در این راستا، دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد اسلامی می توانند از آیین نامه حمایت از فعالیت هاي
فناورانه استفاده کنند و علاوه بر پیشرفت تحصیلی، ایده، محصول و هر آنچه مرتبط با فناوري و نوآوري است را به سمت تجاري

 
سازي هدایت کرده و وارد بازار کار شوند. 

قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی خاطرنشان کرد: براي تسهیل بیشتر امور مربوط به آیین نامه،
پذیرش و ثبت نام دانشجویان، بخشی در سامانه ساجد براي این امر اختصاص یافته که دانشجویان می توانند تا تاریخ 10 بهمن ماه
1400 وارد سامانه شده و از ظرفیت موجود استفاده کنند. تسهیلاتی که دانشگاه آزاد اسلامی براي فعالیت هاي فناورانه دانشجویان در



نظر گرفته، کم نظیر است و به جاي مقاله و ارتقاي تحصیلی از طریق نمره، می توانند با فعالیت هاي مرتبط با فناوري و نوآوري

 
امتیازات لازم را کسب کنند. 

ضرغامی یادآور شد: حمایت هاي متعددي در این آیین نامه در نظر گرفته شده که می توان از حمایت هاي صندوق پژوهش و نوآوري
دانشگاه آزاد اسلامی و در اختیار قرار گرفتن آزمایشگاه ها، کارگاه ها و ساختمان هاي دانشگاه نام برد. براساس آیین نامه براي فعالیت
هاي فناورانه دانشجویان ارزش گذاري کرده ایم و این موضوع می تواند انگیزه بسیار خوبی براي آنها باشد تا علاوه بر پیشرفت

 
تحصیلی، مسائل جامعه و کشور را حل کنند و خود نیز در اجراي پروژه ذي نفع باشند. 

قائم مقام معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد اسلامی در پایان گفت: به تمامی رؤساي واحدها ابلاغ شده تا به نحو احسن
درباره آیین نامه حمایت از فعالیت هاي فناورانه و نوآورانه دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاه آزاد اسلامی اطلاع رسانی کنند.
دانشگاه آزاد اسلامی متعلق به مردم است و باید تمامی شرایط را براي استفاده از ظرفیت ها و امکانات آن براي بهره مندي فرزندان

 
مردم در جهت اعتلاي فرهنگ کارآفرینی و راه اندازي کسب و کارهاي فناورانه و استارتاپی مهیا باشد. 

 
 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه آزاد اسلامی 

 
- دانشجو 
- دانشگاه



قاچاق پوشاك ارزان تر از تولید آن است

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/10/19

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك گفت: کالاي قاچاق زمانی که با قیمت پایین تر از مشابه داخلی عرضه
شود، به بازار آسیب بالایی می زند.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك گفت:
کالاي قاچاق زمانی که با قیمت پایین تر از مشابه داخلی
عرضه شود، به بازار آسیب بیشتر می زند، در حال حاضر
پوشاك قاچاق حداقل 30 تا 40 درصد ارزان تر از قیمت

 
تمام شده کالاي داخلی در دسترس است. 

ابوالقاسم شیرازي، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك یکی از مشکلات صنعت پوشاك را تامین مواد اولیه عنوان کرد
و گفت: درباره پارچه هاي تخت که در انواع لباس هاي پارچه اي از آن استفاده می شود، با وجود تحولات و به روززسانی در صنعت
نساجی، 100 درصد نیاز کشور در داخل تامین نمی شود. اما در مورد پارچه هاي گردباف نیازي به واردات نیست. البته بخش عمده

 
اي از پنبه وارد می شود. 

به گفته وي همچنان در بازار با کمبود پارچه گردباف مواجه هستیم که به معنی ناتوانی در تامین نیست بلکه علت آن افزایش قیمت

 
است. کارخانجات نساجی علت این افزایش قیمت را گران شدن پنبه و سایر هزینه هاي تکوین پنبه تا ریسندگی عنوان کرده اند. 

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك با بیان اینکه نباید شاهد افزایش قیمت مداوم در مواد اولیه داخلی باشیم، تصریح
کرد: در مورد پارچه هاي تخت وزارت صمت باید براي مدت محدودي بدون قید و شرط ورود پارچه، پنبه و نخ را از انحصار خارج کند

 
تا هر کس بتواند با ارز آزاد آن را وارد کند. چرا که صنعت پوشاك مستقل از صنعت نساجی است. 

 
چرا دستفروشی در پوشاك زیاد است؟ 

شیرازي با بیان اینکه دلیل افزایش قیمت پوشاك در حال حاضر نیز مربوط به قیمت مواد اولیه است، اظهار کرد: تولید کنندگان
پوشاك هر سه ماه و اخیراً هر روز پارچه را با قیمت متفاوت می خرند. بنابراین لازم است بر این بازار نظارت شود تا تولیدکننده در
قیمت مواد اولیه ثبات داشته باشد. از طرف دیگر کشش بازار هم باید در نظر گرفته شود. در حال حاضر مصرف کننده دیگر تحمل
گرانی را ندارد و بازار با رکود مواجه می شود. ادامه این وضعیت هم به ضرر مصرف کننده و هم تولید کننده است که کالاها روي
دستشان می ماند و تبدیل به کالاي استوك می شود و علت پدیده دستفروشی و بساط گستري در خیابان هاي تهران هم همین

 
شرایط است. 



به گفته وي در صنایع دیگر مد و فصل اهمیت ندارد و طی سالهاي بعد با تورم، قیمت آن ها افزایش هم می یابد، اما در حوزه پوشاك
به دلیل تابعیت از فصل و مد، اگر کالا فروخته نشود به بساطی ها سرریز می شود. همین شرایط باعث شده در یک سال گذشته
تولیدکنندگان در همان ابتداي فصل فروش فوق العاده بگذرند و کالا را با قیمت تمام شده v یا 10 تا 20 درصد ارزان تر از قیمت

 
واقعی فروش، ارائه کنند. 

شیرازي با بیان اینکه اشتغال بخش پوشاك خیلی بیشتر از نساجی است، گفت: در حوزه نخ و پنبه انحصار وجود دارد که باید برطرف

 
شود. همچنین موانع تولید پوشاك باید شناسایی و بسته هاي حمایتی از جمله معافیت مالیاتی موقت تعریف شود. 

 
واردات قاچاق 30 تا 40 درصد ارزان تر از تولید 

وي در ادامه با اشاره به "هجوم پوشاك قاچاق" به بازار، گفت: ارزانی پوشاك براي این صنعت مهلک است. از طرف دیگر تولیدکننده با

 
تامین سخت و گران مواد اولیه مواجه است. در این میان باید تامین زندگی کارگران هم مدنظر قرار گیرد. 

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك در ادامه با اشاره به اشتغالزایی، ارزآوري و ارزش افزوده بالا در صنعت پوشاك،
گفت: سهم قاچاق از بازار پوشاك را باید ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کند، اما به طور کلی کالاي قاچاق زمانی که با قیمت
پایین تر از مشابه داخلی عرضه شود، به بازار آسیب بیشتر می زند که در حال حاضر حداقل 30 تا 40 درصد ارزان تر از قیمت تمام

 
شده کالاي داخلی وارد می شود. 

شیرازي با بیان اینکه مبارزه با قاچاق در سطح عرضه کافی نیست، تصریح کرد: در این زمینه نیاز به فرهنگ سازي و فراهم کردن
شرایط مساعد براي تولید است. همچنین بررسی وضعیت مبادي ورودي و قوانین گمرکی، کم هزینه تر از سطح عرضه است. چرا که
ضبط و جریمه مغازه ها به خانواده هاي متعدد لطمه می زند. اما در صورت فراهم کردن بستر مناسب تولید و قانون گذاري هاي

 
مناسب و برخورد در مبادي ورودي، می توان به جاي صدها عرضه کننده، با چند قاچاقچی بزرگ پوشاك برخورد کرد. 

 
موضوعات : 

پوشاك



عرضه زنجیره تولیدات در بورس کالا، نقطه پایان قیمت گذاري دستوري

منبع: صداي پولشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/10/19

علی جبل عاملی می گوید: در ماه هاي اخیر شاهد تلاش هاي فراوانی براي پذیرش و عرضه بسیاري از کالاها از جمله سیمان
در بورس کالا بودیم که می تواند سد محکمی در مقابل قیمت گذاري دستوري باشد. او افزود: رویکرد قیمت گذاري به

خصوص در بخش معدن و صنایع معدنی پُر رنگ تر بوده است که عرضه محصولات معدنی و فلزي ...

 
عرضه زنجیره تولیدات در بورس کالا، نقطه پایان قیمت گذاري دستوري 

علی جبل عاملی می گوید: در ماه هاي اخیر شاهد تلاش هاي فراوانی براي
پذیرش و عرضه بسیاري از کالاها از جمله سیمان در بورس کالا بودیم که
می تواند سد محکمی در مقابل قیمت گذاري دستوري باشد. او افزود:
رویکرد قیمت گذاري به خصوص در بخش معدن و صنایع معدنی پُر رنگ تر
بوده است که عرضه محصولات معدنی و فلزي در بورس کالا، در کنار حذف
واسطه ها به منطقی شدن قیمت ها کمک می کند، رویدادي که در نهایت

 
به تقویت بخش واقعی اقتصاد کمک کرده و می تواند در اشتغال کشور نقش موثري داشته باشد. 

به گزارش  صداي پول  به نقل از«کالاخبر»، عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري «مدیریت سرمایه مدار» با بیان مطلب بالا گفت:
قیمت گذاري دستوري طی سال هاي گذشته همیشه بلاي جان بازار بوده و مورد اعتراض فعالان بازار سرمایه و حتی مسولان قرار
گرفته است، چراکه این معضل از هر نوعی، چه با تعیین سقف و چه با تعیین کف قیمتی سبب ایجاد فضاي غیرشفاف و رانتی در

 
اقتصاد می شود، موضوعی که در نهایت به کاهش انگیزه تولیدکنندگان و تضعیف رقابت منجر می شود. 

علی جبل عاملی افزود: این موضوع به خصوص در بخش معدن و صنایع معدنی پُر رنگ تر است. عرضه محصولات معدنی و فلزي در
بورس کالا، در کنار حذف واسطه ها به منطقی شدن قیمت ها کمک می کند، موضوعی که در نهایت به تقویت بخش واقعی اقتصاد

 
کمک کرده و می تواند در اشتغال کشور نقش موثري داشته باشد. 

وي تصریح کرد: با توجه به وجود پتانسیل کافی در صنایع و عرصه هاي معدنی و نیز تنوع بی نظیر مواد معدنی و کانی هاي فلزي و
غیرفلزي در سراسر کشور، انتظار می رفت که شعار «معدن به جاي نفت» به معناي واقعی تحقق پیدا کند، تا در سال هایی که با
محور ارجحیت تولید و اقتصاد نامگذاري شده، شاهد سرمایه گذاري بیشتري در این حوزه باشیم. شایان ذکر است، با وجود تمام تلاش

 
هاي انجام شده در این حوزه هنوز با نقطه مطلوب فاصله داریم. 

 
30 درصد از بازار مختص شرکت هاي معدنی است 

این کارشناس بازار سرمایه بیان کرد: در حال حاضر حدود 85 شرکت معدنی و مرتبط با صنایع معدنی در بورس حضور دارند، این
شرکت ها نزدیک به 28 درصد یعنی بیش از یک چهارم بازار را به خود اختصاص داده اند. موضوعی که نشان از اهمیت این بخش



 
براي بازار سرمایه و سرمایه گذارانی است که چشم به رشد و سودآوري این شرکت ها دارند. 

جبل عاملی ادامه داد: چه بسا شرکت هاي معدنی که در صف عرضه و پذیرش در بازار قرار دارند که در کنار سایر شرکت هاي

 
خصوصی سهم عمده اي در کسب درآمدهاي غیر نفتی کشور ایجاد می کنند. 

 
سهم بزرگ شرکت هاي فعال در زنجیره فولاد 

عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري «مدیریت سرمایه مدار» گفت: در این میان سهم شرکت هاي فعال در زنجیره فولاد بیش از
بقیه شرکت هاي مرتبط با معدن و صنایع معدنی است و بر این اساس، تحولات آن بیشتر از سایر بخش هاي صنعت مورد توجه قرار

 
می گیرد. 

جبل عاملی اشاره کرد: بخشنامه اخیر وزارت صمت در خصوص عرضه تمامی محصولات زنجیره فولاد در بورس کالا یکی از مواردي
است که نشان دهنده اهمیت بخش فولاد نسبت به بقیه بخش هاي معدنی است؛ البته در نظر داشته باشید، برخی شرکت هاي
تولیدکننده کنسانتره و گندله به طور داوطلبانه از ابتداي سال اقدام به عرضه در بورس کرده بودند و بقیه نیز بعد از این بخشنامه ملزم

 
به رعایت قوانین شدند. 

وي در ادامه با مثبت دانستن انجام عرضه هاي معدنی در بورس کالا، گفت: البته چند نکته در این خصوص باید مورد توجه قرار گیرد؛
نخست اینکه با وجود مخالفت همه فعالان با خام فروشی، عرضه در بورس کالا نباید به نحوي باشد که فرصت هاي صادراتی براي
زنجیره فولاد از بین رفته و بازارهاي منطقه اي و به خصوص چین که با تلاش هاي گسترده بدست آمده بودند از دست برود، براین

 
اساس تدبیر در مورد صادرات محصولات زنجیره فولاد علاوه بر محصولات نهایی با رعایت نیاز داخلی ضروري به نظر می رسد. 

 
قیمت گذاري محصولات میانی زنجیره فولاد 

این کارشناس بازار سرمایه افزود: نکته دیگر، در خصوص قیمت گذاري محصولات میانی زنجیره بوده که ضروري است با اهداف توازن
در زنجیره فولاد و ایجاد تعادل در سود تولیدکنندگان مواد اولیه تولید فولاد همراستا شود. در نظر داشته باشید که هرچه به انتهاي

 
زنجیره نزدیک می شویم، رقابت بیشتر شده و قیمت ها به سطح جهانی نزدیک تر و واقعی تر می شود. 

وي افزود: هرچه به سمت ابتداي زنجیره فولاد حرکت می کنیم فرصت هاي رقابتی کمتر شده و در صورت عدم ایجاد تعادل در قیمت
و کاهش غیرموجه ضرایب موجبات کاهش انگیزه به خصوص در تولیدکنندگان سنگ آهن دانه بندي شده، معدن داران و تولید

 
کنندگان کنسانتره سنگ آهن فراهم می شود. 

 
تعادل قیمتی خللی در سودآوري ایجاد نمی کند 

جبل عاملی توضیح داد: نکته دیگر اینکه اکثر فولادسازان خود داراي معادن و زنجیره کامل تولید هستند و تعادل قیمتی خللی در
سودآوري آنها ایجاد نمی کند، بنابراین فرمول قیمت گذاري محصولات میانی می تواند به واقعیت هاي قیمت هاي جهانی نزدیک شود
تا توازن به معناي واقعی نیز در زنجیره فولاد بر قرار شده و انگیزه لازم براي تولیدکنندگان سنگ آهن، کنسانتره و گندله نیز تقویت

 
شود. 



وي تاکید کرد: بنابر اذعان کارشناسان، با توجه به اهداف صنعت فولاد در سال 1404 براي تولید 55 میلیون تن فولاد خام، حدود 22
میلیون تن کمبود سنگ آهن و 12 میلیون تن کنسانتره وجود دارد. براین اساس، با توجه به حجم ریالی و ارزي سرمایه گذاري بسیار
زیاد در انتهاي زنجیره فولاد، باید براي تأمین این مقدار سنگ آهن و کنسانتره، تولید در بخش معادن کوچک و متوسط و نیز تولید

 
سنگ آهن دانه یندي، کنسانتره و گندله بخش خصوصی تقویت و حمایت شود. 

عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاري «مدیریت سرمایه مدار» افزود: بورس کالا و وزارت صمت می توانند نقش مهمی در این

 
خصوص ایفا کند و زمینه توسعه فعالیت هاي اکتشافی و افزایش عمق اکتشاف را در کنار افزایش تولید محصولات میانی فراهم کنند. 

جبل عاملی بیان کرد: در نظر داشته باشد که توجه به فرآوري سنگ هاي کم عیار، باطله، هماتیت موجود در معادن کشور، در کنار
سرمایه گذاري و خرید معادن جدید در سایر کشورهاي جهان و فعال سازي معادن کوچک مقیاس داخلی از طریق ایجاد توجیه
اقتصادي براي استخراج و فرآوري می تواند به تحقق اهداف 1404 کمک کند؛ اگرچه چالش هایی از جنس تأمین برق، تأمین گاز، آب

و حمل نقل نیز موانع مهم، اما قابل حلی هستند که در پیش روي رنجیره فولاد قرار دارند.



تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی از سوي این بانک تا پایان آبان ماه

منبع: صداي پولشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/10/19

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در مصاحبه با شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا)، از تخصیص 323 میلیون
دلار ارز جهت واردات از سوي این بانک تا پایان آبان ماه خبر داد. به گزارش شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا)، سید

علی حسینی در این گفتگو، اظهار داشت: با توجه به محدودیت هاي اعمال شده ...

 
تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی از سوي این بانک تا پایان آبان ماه 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در مصاحبه با شبکه اخبار اقتصادي و
دارایی ایران (شادا)، از تخصیص 323 میلیون دلار ارز جهت واردات از سوي

 
این بانک تا پایان آبان ماه خبر داد. 

به گزارش شبکه اخبار اقتصادي و دارایی ایران (شادا)، سید علی حسینی در
این گفتگو، اظهار داشت: با توجه به محدودیت هاي اعمال شده بر نظام

بانکی کشور، انتظارات در سطح داخلی و خارجی، رسیدن جمهوري اسلامی ایران به جایگاه و نقش مؤثر و سازنده خود در نظام

 
اقتصادي بین الملل است. 

وي گفت: در شرایط تحریم هاي بین المللی سالهاي اخیر، حفظ و ارتقاي نقش بانک توسعه صادرات بعنوان یکی از نهادهاي مهم
حمایتی جهت حمایت از حضور اقتصادي ایران در کشورهاي هدف به خصوص کشورهاي همسایه از اهمیت بیشتري نسبت به قبل

 
برخوردار شده است. 

حسینی افزود: در همین رابطه، بانک توسعه صادرات اقدام به ارائه خدمات کارگزاري شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي
هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي هاي صادراتی، نقل و انتقال وجوه و همچنین ارائه تسهیلات به فعالان تولید و تجارت از
قبیل سرمایه در گردش (براي طرحهاي صادراتی)، اعتبار خریدار، اعتبار فروشنده و تامین مالی سرمایه گذاري (با رویکرد صادراتی)

 
می کند. 

وي اعلام کرد: بر همین اساس، بانک توسعه صادرات، طی 100 روز اخیر در حوزه بین المللی، مدیریت و حفظ روابط کارگزاري
مستقیم با بانکهاي مستقر در کشورهاي هدف مشتریان همچون برخی کشورهاي همسایه و اوراسیا، کشورهاي اروپایی، روسیه و ... را
در برنامه خود داشته است و با 23 بانک کارگزار (عمدتاً شعب خارجی بانک هاي ایرانی و بانک هاي ایرانی مستقر در خارج از کشور)
به ارائه خدمت به فعالان تجاري و صادرکنندگان پرداخته، بعلاوه اینکه، با انعقاد قرارداد با بانک هاي داخلی غیر تحریمی سعی شده
ارائه خدمات به مشتریان نه تنها قطع نشود، بلکه تداوم داشته باشد. همچنین بخش بین الملل بانک نسبت به ایجاد و متنوع سازي

 
روش هاي ارتباطی جایگزین سوئیفت و پشتیبانی امور مرتبط اقدام کرده است. 

حسینی ادامه داد: پیگیري ها جهت حل مشکلات بانکی در کشورهاي مختلف و همچنین آزادسازي منابع مسدودي بانک به طرق



مختلف از جمله مکاتبه و برگزاري جلسه با بانک مرکزي، وزارت امور خارجه و نهاد متولی کمیسیون مشترك اقتصادي با کشورهاي

 
ذیربط در دستور کار معاونت بین الملل بانک بوده و در حال انجام است. 

وي با بیان اینکه در بخش تامین مالی بین المللی، اعطاي تسهیلات در قالب "اعتبار خریدار" به عنوان یکی از ابزارهاي منحصر بفرد و
کارآمد حمایت از صادرکنندگان جهت توسعه صادرات کالاها و خدمات تداوم یافته است؛ گفت: در همین راستا، پیگیري و حل و فصل
مسائل مربوط به تامین مالی طرح ملی و مهم احداث خط انتقال برق در کشور ارمنستان و جلب مشارکت شرکت توانیر در این طرح،

 
در برنامه کاري معاونت بین الملل قرار داشته است. 

حسینی خاطر نشان کرد، تامین مالی اعتبار خریدار، یکی از ابزارهاي مهم حمایتی بانک توسعه صادرات جهت حمایت از صادرات
کالاها و خدمات بوده که از سال 1381 منحصراً در این بانک انجام شده و در این راستا بیش از 2 میلیارد دلار تسهیلات جهت تامین

 
مالی صادرکنندگان و پیمانکاران ایرانی پرداخت شده است. 

وي با یادآوري اینکه ارائه خدمات شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي¬هاي
صادراتی، نقل و انتقال وجوه از وظایف بانک توسعه صادرات است، گفت: در همین راستا از تاریخ 20 تیرماه  الی 29 آبان سال جاري با
عاملیت این بانک حدود 323  میلیون دلار ارز جهت واردات به مشتریان تخصیص یافته و افزون بر یکهزار مورد اعتبارات/بروات

 
اسنادي و حوالجات وارداتی به ارزش511 میلیون دلار صادر شده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، تصریح کرد: همچنین بالغ بر 500 مورد حوالجات ارزي (وارده و صادره) به ارزش 371 میلیون

 
دلار به انجام رسیده است. 

وي افزود: بانک توسعه صادرات ایران در دوره 100 روزه با برگزاري نشست هاي تخصصی با صادرکنندگان و فعالان اقتصادي استانها
به بررسی مسائل و مشکلات آنان پرداخته و با برپایی نشست¬هاي مجازي با شرکت هاي دانش بنیان در برخی استانها رفع
محدودیتها و چالشهاي این شرکتها را در دستور کار خود داشته است. همچنین بررسی نحوه شناسایی مشتریان کوچک و متوسط نیز

 
از اقدامات این بانک بوده است. 

حسینی پرداخت تسهیلات ارزي و ریالی را به عنوان یکی از مهمترین مزیتهاي رقابتی بانک توسعه صادرات مورد اشاره قرار داد و با
بیان اینکه، علاوه بر خدمات بانکی، ارائه تسهیلات مختلف بطور اخص تسهیلات صادراتی در عرصه بانکی بین الملل از اهمیت بسزایی
برخوردار است، گفت: این بانک به منظور حمایت از صادرکنندگان و تولید کنندگان واجد شرایط جهت صدور کالا و خدمات، علاوه بر
اعطاي تسهیلات قبل از حمل بصورت ریالی و ارزي  (Pre-Shipment Export Finance)، اعطاي تسهیلات پس از حمل 

 
(Post-Shipment Export Finance)و سرمایه گذاري را در دستور کار خود دارد. 

به گفته وي، تأمین مالی صادرات قبل از حمل شامل اعطاي تسهیلات در ایجاد واحدهاي تولیدي صادرات محور، تجهیز کارگاه، خرید

 
مواد اولیه طرح هاي صادراتی و سرمایه در گردش می شود. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه با توجه به ماهیت دولتی بودن و سابقه فعالیت هاي انجام شده در بانک توسعه
صادرات، اجرا و رعایت قوانین و مقررات حاکم از اهمیت بسزایی برخوردار است، گفت: یکی از خصوصیات این بانک که نزد فعالان
تجاري بدان شناخته می شود رعایت قوانین و مقررات حاکم است. وي اظهار داشت: هدف تسهیل و روان سازي مقررات، بسیاري از

 
مقررات و قوانین حاکم با پیشنهاد و همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري مراجع ذیربط قرار گرفته است. 



حسینی افزود: به طور نمونه، آیین نامه تأمین مالی صادرات کالاها و خدمات با پیشنهاد بانک توسعه صادرات در سال 1381 به

 
تصویب شوراي پول و اعتبار رسید و با همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري قرار گرفته است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات، تصریح کرد: با توجه به اهمیت و اولویت مصوبات شوراي پول و اعتبار، واحد معاونت برنامه ریزي و
فناوري بانک، به محض دریافت این مصوبات، در کوتاه ترین زمان نسبت به ابلاغ آن به واحدهاي ذي ربط اقدام کرده و متولیان اجرا و

 
پیاده سازي آن ضوابط در بانک (اعم از اصلاحات سامانه ها یا اصلاح دستورالعمل ها و رویه ها) را تعیین می کنند. 

وي تأکید کرد: امعان نظر به اهمیت موضوع اجراي برخی موارد، با درج در برنامه هاي سالیانه واحدها، از اجراي کامل آن اطمینان
حاصل می شود. ضمن اینکه، بدیهی است واحدهاي نظارتی بانک (حسب شرح وظایف محوله) نیز، بر حسن اجراي این مصوبات در

 
سطح بانک نظارت می کنند. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به تأکید وزیر اقتصاد براي خروج بانک ها از بنگاه داري و
هدایت سرمایه به سمت نیازهاي اقتصادي ملی، گفت: بانک توسعه صادارت ایران بعنوان اگزیم بانک ایران، با توجه به فلسفه وجودي
خود، یعنی کمک به توسعه صادرات غیرنفتی، همواره در پی آن بوده است که با توجه به قانون عملیات بانکداري بدون ربا مبنی بر
رعایت حداقل 40 درصد سرمایه پایه، به همکاري و مشارکت در حوزه هاي صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه پرداخته و از ورود به

 
بحث بنگاه داري خودداري کرده است. 

وي افزود: این امر با هدف تنوع بخشی به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک صورت گرفته تا با تأمین بخشی از منابع مالی بتواند

 
سرمایه مورد نیاز را در مدار زنجیره ارزش صادرات تامین کند. 

حسینی اظهار داشت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران همواره در تلاش است با به روزرسانی مدل کسب و کار خود مبنی بر
تحولات روز به ویژه تحول دیجیتال و اجراي برنامه هاي عملیاتی نظیر بانکداري باز، در اجراي استراتژي ممانعت از بنگاه داري (یعنی
عدم ورود بانک به خرید بنگاه هاي اقتصادي و اداره آنها جهت کسب سود) و هدایت سرمایه ها به سمت زنجیره ارزش صادرات، نقش
پویا و موثري را بازي نماید.  وي یکی دیگر از اقدمات بانک توسعه صادرات ایران را هدایت سرمایه ها به سمت نیازهاي اقتصادي ملی،
تامین مالی ارزان قیمت براي بنگاه هاي کوچک و شرکت هاي دانش بنیان با پتانسیل صادراتی عنوان کرد و گفت: در این حوزه با
پارك هاي فناوري و صندوق هاي نوآوري و شکوفایی دانشگاه تهران و شریف همکاري داشته و در سال 1399 مبلغ 2٫649 میلیارد
ریال تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان پرداختیم که نسبت به سال قبل 37 درصد افزایش یافته است و این روند بعد از آغاز بکار

 
دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

حسینی خاطر نشان کرد: برنامه هاي عملیاتی آتی بانک توسعه صادارت ایران با نگاه به پارادایم اقتصاد هوشمند(تحول دیجیتال)
وزارت اقتصاد و دارایی و نقشه راه تحول دیجیتال مصوب بانک در قالب پروژه هاي تحول دیجیتال با هدف بهبود فرآیندها و خدمات
بانکی بر بستر فناوري دیجیتال و بانکداري باز با همکاري واحدهاي صف و ستاد تعریف شده است، که انتظار می رود با اجرایی کردن
این برنامه ها، منابع و سرمایه ها به صورت بهینه به سمت زنجیره ارزش صنایع تولیدي و خدماتی کشور با ارزش آفرینی بالا مبتنی بر

 
صادرات هدایت شود. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات در ادامه در پاسخ به سؤالی با یادآوري اینکه به طور کلی رویکرد و هدف سودآوري با توجه به ماهیت
حمایتی و دولتی بانک توسعه صادرات، در اولویت هاي بانک قرار ندارد، گفت: در حال حاضر تسهیلات صادراتی و به طور کلی فعالیت



بانکی در زمینه تجارت و صادرات همواره با ریسک همراه است و از سوي دیگر نرخ هاي سود و کارمزد در نظر گرفته شده براي
صادرات از تخفیف هاي عمده برخوردار هستند به نحوي که سایر بانک ها، خصوصاً بانک هاي خصوصی تمایلی به فعالیت در این

 
زمینه ندارند.  

وي با بیان اینکه فعالیت هاي بانک توسعه صادرات ایران در حوزه صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه و فناوري با هدف تنوع بخشی
به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک و در راستاي اهداف راهبردي کلان جهت ثروت آفرینی و حمایت از صادرات غیرنفتی صورت
گرفته است، گفت: بانک توسعه صادرات با توجه به رسالت و چشم انداز و تعریف اهداف راهبردي کمی خود، همواره تلاش دارد با
بهبود چرخه منابع بانکی، افزایش توان تسهیلات دهی و افزایش توان خدمات بخشی منابع بانک در مسیر نیازمندي اقتصاد ملی و

 
تامین مالی زنجیره ارزش صادارت حرکت نماید. 

حسینی یکی از راهکارهاي ممانعت از وقوع سفته بازي و سوداگري در استفاده از منابع بانک را "نظارت بر تسهیلات" عنوان کرد و
گفت: بانک در تمامی مراحل اعطاي تسهیلات (تهیه گزارش اعتباري، تشکیل پرونده اعتباري، پرداخت تسهیلات و وصول اقساط
تسهیلات) به منظور حصول اطمینان از نحوه استفاده از تسهیلات پرداختی به مشتریان، از راهکارهاي نظارتی مانند مراجعه به محل

 
فعالیت مشتریان یا بررسی اسناد صادراتی و صورتهاي مالی مشتریان استفاده می کند. 

وي افزود: از سوي دیگر از آنجایی که فعالیت هاي سوداگرانه عموماً با ریسک هاي بالایی مواجه هستند، لذا استفاده از منابع بانکی در
اینگونه فعالیت ها، ریسک اعتباري بانک را افزایش می¬دهد؛ به همین خاطر بانک براي اجتناب از این موضوع با بکارگیري

 
مدل¬هاي رتبه بندي و استفاده از سامانه هاي مبتنی بر مدیریت ریسک، پیشگیري هاي لازم را انجام می دهد. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود، تهیه و تدوین سند نقشه راه تحول دیجیتال بانک توسعه صادرات و تصویب آن از سوي
وزارت امور اقتصاد و دارایی را یکی از مهم ترین قدم هایی دانست که در راستاي اجراي برنامه هاي هوشمندسازي و دیجیتالی سازي،

 
در این بانک برداشته شده است. 

وي افزود: یکی از اهداف اصلی این سند، رسیدن به بانکی پویا، کارآمد، اثر بخش، با ثبات، سلامت و شفاف با رویکرد نقش آفرینی
مؤثر در عرصه اقتصاد ملی و بین المللی است. بر این اساس، اجرایی نمودن برنامه هاي عملیاتی ذیل سند تحول دیجیتال یکی از
اولویت هاي اصلی بانک در چند ماه اخیر بوده و بانک از طریق ایجاد شوراي عالی تحول دیجیتال و کمیته هاي تخصصی ذیل آن

 
راهبري و جاري سازي برنامه هاي مذکور را تسریع کرده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات، اقدام دیگر بانک براي توسعه بانکداري الکترونیکی و تحقق اهداف اقتصاد هوشمند را، تلاش در جهت
الکترونیکی و دیجیتالی کردن فرایندهاي درون بانکی عنوان کرد و گفت: بانک با استفاده از "سامانه جامع متمرکز" و عملیاتی نمودن
دیجیتالی سازي فرآیند اعتباري توانسته است مصرف کاغذ را تا حد زیادي حذف نماید. همچنین بانک در حال توسعه پلت
فرمی(CBRM)  است که این سامانه از سال هاي قبل به منظور تهیه گزارش هاي کارشناسی مورد استفاده قرار گرفته و یک برنامه
کاملا بومی بانک توسعه صادرات ایران بوده که هر ساله به منظور افزایش قابلیت هاي دیجیتالی آن، زیرسیستم هایی به آن اضافه می

 
شود. 

وي افزود: از جمله این زیرسیستم ها می توان به سامانه وصول مطالبات و سامانه رتبه بندي اعتباري اشاره نمود که در سه ماهه اخیر،
هوشمندسازي سامانه رتبه بندي در راس کار قرار گرفته است به طوریکه آگاهی از وضعیت اعتباري مشتریان در هر زمان با کوتاه

 
ترین فرآیند با کمک فراخوانی استعلام هاي برخط امکان پذیر شده است. 



حسینی گفت: از برنامه هاي آتی بانک در خصوص این سامانه، برخط کردن اخذ درخواست هاي تسهیلاتی مشتریان است که در
صورت تحقق این امر، تقریبا صددرصد این فرآیند، می تواند به صورت الکترونیکی اجرا شود. علاوه بر این، بانک با توسعه جدیدترین
نسخه موبایل بانک، امکان استفاده راحت و کاراتر با دسترسی هاي بیشتر را فراهم کرده است. ذکر این نکته ضروري است که بانک

 
توسعه صادرات ایران یکی از بانک¬هاي پیشرو در زمینه ارائه خدمات به صورت الکترونیکی بوده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات برخی از اقدمات و تاریخچه اي از وضعیت برنامه هاي این بانک از سال هاي گذشته تا کنون را به

 
شرح ذیل عنوان کرد: 

 
•          سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقیقی در سال 1391 

 
•          سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقوقی در سال 1394 

 
•          تاسیس باشگاه مشتریان در سال 1395 

 
•          فراهم کردن امکان خرید و فروش بورس کالا بصورت الکترونیکی در سال 95 و 96 

•          راه اندازي سامانه پاسخگویی برخط به استعلام ضمانت نامه هاي گمرکی در سال 96 وي اعلام کرد: با توجه به لزوم تحقق
دولت الکترونیک از طریق گسترش خدمات غیر حضوري، بانک در سال 1400 بازنویسی بستر بانکداري الکترونیکی با پوشش و تعمیم

 
خدمات غیر حضوري از قبیل ارائه درخواست تسهیلات الکترونیکی را در دست اقدام دارد. 

همچنین با توجه به پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی، امضاي اسناد و قراردادهاي بانکی مشتریان و همچنین در دسترس بودن

 
قراردادهاي بانکی بصورت الکترونیکی براي مشتریان و ذینفعان از طریق همین بستر قابل پیاده سازي و در دستور کار است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، با اعلام آغاز پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی در سال 1400 در این بانک بیان کرد: در
حال حاضر تمامی سامانه هاي حاکمیتی بانک از جمله پایا، ساتنا، چکاوك و  API هاي بانکداري باز به گواهی نماد بانک مرکزي

 
مجهز بوده و در خدمات جدید نیز این سیاست اعمال می شود. 

حسینی با بیان اینکه برقراري ارتباط هاي زیرساختی نوین با مشتریان و ارائه خدمات به منظور اجراي بانکداري مدرن در قالب
بانکداري باز از برنامه هاي بانک توسعه صادرات ایران است، گفت: بانکداري باز با ایجاد امکان انجام فعالیت هاي بانکی از طریق نرم
افزارهاي مالی شرکت ها، بدون نیاز به مراجعه حضوري و یا استفاده از سامانه هایی چون اینترنت بانک و ... در راستاي حمایت از

 
مشتریان در دستور کار ما قرار دارد. 

وي بیان داشت: بانکداري باز پاسخگوي نیاز تخصصی از طریق مشارکت بانک و مشتریان براي ارتقاي خدمات بانکی است و بانک
توسعه صادرات از پیشگامان ورود به جریان بانکداري باز در صنعت بانکداري کشور محسوب می شود. همچنین اتصال مکانیزه بازار

 
پول و سرمایه با استفاده از بستر بانکداري باز با تمرکز بر فعالیت صندوق هاي سرمایه گذاري را در دستور کار قرار گرفته است.   

حسینی افزود: بانک توسعه صادرات با تحلیل این موضوع و نیز در دستور کار قرار دادن سرویس هاي بانکداري باز در این خصوص،



این امر را از اولویت هاي خود قرار داده و با تعامل صندوق هاي سرمایه گذاري فرایند بانکی واریز سود سهامداران و پرداخت وجه

 
ابطال و سایر اقلام مربوط به صندوق را مکانیزه کرده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات گفت: از آنجا که عملیات صندوق ها شامل صدور و پرداخت اضافه، صدور پرداخت وجه ابطال، مبادله
با کارگزاران، واریز سود در صندوق ها و ... بر بستر بانکداري باز کاملا مکانیزه می شود که این مهم به جز افزایش سرعت براي مدیر
صندوق، در بردارنده کنترل بیشتر و عدم دخل تصرف در حساب ها، پایش بهتر عملیات و نهایتا خدمات رسانی بهتر به سرمایه گذاران

 
است. 

حسینی در بخش دیگري از این گفتگو اظهار داشت: با توجه به اصول کیفی شفاف سازي مالی (جامعیت، مرتبط و به موقع بودن،
قابلیت اعتماد و اطمینان و قیاس پذیري)، بانک توسعه صادرات ایران در راستاي اجراي ارکان حاکمیت شرکتی (شفافیت و
پاسخگویی) در اولین گام شفاف سازي صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه، واحدهاي حسابداري مدیریت، مبارزه با پولشویی،
مدیریت ریسک و واحد مجامع و شرکت هاي تابعه را بعنوان متولیان این امر در ساختار سازمانی مورد تاکید قرار داده است، که هدف
این واحدها کمک به استانداردسازي صورت هاي مالی برمبناي استانداردهاي بین المللی، رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و اجراي

 
الزامات کمیته بال 2 و 3 در تهیه منظم صورت هاي مالی و انتشار آن به صورت ادواري است. 

وي گفت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران صورت هاي مالی تلفیقی و جداگانه را برمبناي استاندارد بین المللی گزارشگري
مالی(IFRS) با رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و الزامات کمیته بال تهیه کرده است و از طریق کانال هاي داخلی و خارجی بانک و
گزارشات سالیانه (Annual Report) اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد و این روند در طی مدت

 
100 روز آغاز دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات افزود: همچنین با توجه به توصیه هاي کمیته بال براي ارتقاء شفافیت بانک ها، صورت هاي مالی
بانک تصویر بسیاري روشنی از وضعیت و عملکرد مالی، راهبردها و روش هاي مدیریت ریسک و خط مشی هاي حسابداري را منعکس

 
می کند. 

وي یادآور شد: تنظیم صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه بر اساس استاندارد IFRS موجب شده است تا کیفیت فرایند
شناسایی و اندازه گیري تشخیص و تجهیز منابع مالی، کیفیت شناسایی و اندازه گیري دارایی ها و بدهی ها، کیفیت ارائه و افشاي

 
اجزاي صورت هاي مالی و ویژگی هاي کیفی اطلاعات مالی بانک به وضوح تشریح شود. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در بخش دیگري از گفتگوي خود با شادا، با اشاره به تکالیف قانونی مبنی بر الزام واگذاري اموال
مازاد و بنگاه هاي اقتصادي تحت تملک بانک ها، اظهار داشت: از سال 1394 که قانون رفع موانع تولید، مبنی بر فروش اموال مازاد

 
ابلاغ شده، این بانک فروش املاك مازاد خود را در دستور کار خود قرارداده است. 

وي گفت: با عنایت به اینکه دسترسی به دارایی هاي نقدي و ایجاد گردش (پرداخت تسهیلات و دریافت اقساط آن ) یکی از اصلی
ترین فعالیت ها و در واقع یکی از راه هاي درآمدزایی بانک است، سیاست و رویه بانک در نقد کردن دارایی هاي فیزیکی بوده اما در
اجرایی کردن این هدف در برخی موارد، مشکلاتی پیش می آید که از آن جمله می توان به ارزنده نبودن املاك تملیکی، مواجه شدن

 
با مشکلات حقوقی در واگذاري و ... اشاره کرد. 

حسینی با بیان اینکه وضعیت بانک توسعه صادرات در شاخص شناسایی املاك مازاد در مقایسه با سایر بانک ها بسیار مناسب است،



تصریح کرد: در واقع این بانک در حال حاضر 30 ملک تملیکی دارد که در صدد فروش آنها بوده اما همانطور که گفته شد در برخی

 
موارد با موانعی مواجه شده است و در این بازه 100 روزه، سه ملک فروش رفته و اقدامات واگذاري 9 ملک هم انجام شده است. 

وي اظهار داشت: نسبت خالص دارایی هاي ثابت بانک توسعه صادرات ایران به کل دارایی ها باید طبق دستورالعمل بانک مرکزي
جمهوري اسلامی کمتر از 20 درصد باشد که این نسبت در بانک توسعه صادرات در سال هاي اخیر همواره کمتر از هشت درصد و به

 
عبارت دقیق تر در سال 1397، هشت درصد، در سال 1398، سه درصد و در سال 1399، 2٫9 درصد بوده است.  

حسینی در پاسخ به سؤالی با بیان اینکه بانک ها و موسسات مالی نقشی مهم و حیاتی در تشویق و انگیزش مشتریان به اقدام
مسئولانه و کاهش اثرات سوء اجتماعی و زیست محیطی فعالیت هاي خود دارند، اظهار داشت: یکی از اهداف سیاست هاي اقتصادي
کشور، کاهش نابرابري هاي اجتماعی و اقتصادي، کاهش فقر، کاهش فاصله طبقات اجتماعی و در یک کلام استقرار عدالت اجتماعی
است، که با رویکرد توانمندسازي و بهبود وضعیت اشتغال، مسکن ارزان قیمت، ارتقاي سطح اجتماعی، درمانی، معیشتی، بهبود

 
وضعیت آموزشی و فرهنگی، حفظ و تثبیت موقعیت شغلی افراد صورت می گیرد. 

وي گفت: بر این اساس دولت با اختصاص منابعی از محل وجوه اداره شده و تسهیلات بانکی، نسبت به تحقق این امر اقدام می کند.
بانک توسعه صادارت ایران نیز بعنوان اگزیم بانک ایران در حال توسعه فعالیت هاي خود در این زمینه و تبیین مدل مسئولیت

 
اجتماعی اگزیم بانک ایران است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران اظهار داشت: از جمله فعالیت هاي بانک در این زمینه می توان به تلاش براي حمایت از
تولیدکنندگان حامی محیط زیست، توانمندسازي کارآفرینان جوان و نخبه از طریق اعطاي وام به بنگاه هاي کوچک و متوسط و
شرکت هاي دانش بنیان، تهیه لوازم التحریر و تبلت براي مدارس محروم روستاهاي سیستان بلوچستان، بازدید و برنامه ریزي براي

 
انجام امور خیریه در آسایشگاه کهریزك و ... اشاره کرد. 

وي گفت: بانک توسعه صادرات ایران همچنین علاوه بر انجام ماموریت سازمانی خود در راستاي گسترش صادرات غیرنفتی کشور و
مقاوم سازي اقتصاد کشور، طی سه دهه گذشته در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خود به خصوص در موارد بروز بلایاي طبیعی نیز با
در نظر گرفتن شرایط پیش آمده و درك وضعیت دریافت کنندگان تسهیلات، متاثر از این بلایا، تمام مساعدت هاي قانونی را با
اشخاص حقوقی و حقیقی به عمل آورده و مصوبات حمایتی هیات دولت و مراجع ذي ربط در موارد مذکور  را نیز همواره به طور

 
کامل اجرا کرده  است. 

حسینی افزود: علاوه بر این، در بسیاري از پروژه هاي تأمین مالی شده توسط بانک در سنوات اخیر نقش ایفاي مسئولیت اجتماعی
بانک نیز پررنگ بوده است. از جمله این طرح ها میتوان به تأمین مالی احداث خط 2 متروي مشهد، احداث واحدهاي آب شیرین کن
در شهرهاي بندرعباس، بندر چابهار، قم، منطقه ویژه اقتصادي بندر عسلویه، تأمین مالی شرکت هاي حمل و نقل هوایی در دوران
سخت تحریم اقتصادي کشور به منظور تجهیز و نوسازي ناوگان حمل و نقل آنها (خرید هواپیماهاي مسافربري و موتور و قطعات

 
یدکی مورد نیاز) در راستاي افزایش امنیت پروازهاي داخلی و خارجی و ... اشاره کرد.     

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات صورت گرفته در این بانک در ارتباط با حاکمیت
شرکتی، این موضوع را "مفهومی نظارتی" و مجموعه اي از تعاملات بین سهامداران، هیئت مدیره، مدیران اجرایی، کارکنان و سایر

 
ذي نفعان عنوان کرد و آن را ابزاري معرفی کرد که اهداف و  نظارت بر عملکرد سازمان را تعیین می کند. 



وي گفت: هدف و مزایاي اصلی حاکمیت شرکتی "پاسخگویی"، "بهبود عملکرد"، "کاهش ریسک" و "ایجاد شفافیت" هیئت مدیره و
عوامل اجرایی سازمان در برابر ذي نفعان است، بعبارت دیگر، در ساختار حاکمیت شرکتی به تفکیک مناسبی بین حقوق حاکمیت

 
شامل تعیین، تصویب و نظارت بر اهداف سازمان با حقوق مدیریت شامل پیاده سازي و اجراي اهداف مذکور انجام گیرد. 

حسینی ادامه داد: با توجه به توضیحات فوق، در بانک توسعه صادرات ایران به منظور تحقق اهداف و مزایاي حاکمیت شرکتی بین
ارکان ساختاري بانک، هیئت مدیره و مدیریت اجرایی، تفکیک بعمل آمده و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل، دیگر یک فرد واحد
نیست. در حال حاضر در ساختار سازمانی بانک، وظایف سیاست گذاري و تصویب برنامه عملیاتی بر عهده هیئت مدیره و اجراي برنامه

 
هاي عملیاتی با مدیرعامل و مدیریت هاي صف و ستاد بانک است. 

وي گفت: همچنین هریک از سطوح مدیریتی، کارشناسی و اجرایی بانک با توجه به میزان مسئولیت تفویض شده بصورت فصلی و
سالیانه مورد ارزیابی و بهبود قرار گرفته و نسبت به عملکرد خود در برابر ذي نفعان مختلف نظیر مشتریان، نهادهاي نظارتی و غیره

 
پاسخگو هستند. 

حسینی افزود: از اقدامات دیگر جهت نهادینه کردن اهداف حاکمیتی شرکتی در بانک توسعه صادرات، تقویت واحد مدیریت ریسک
است که نسبت به سنجش و اندازه گیري ریسک هاي بازار، اعتباري، نقدینگی و عملیاتی بر اساس الزامات کمیته بال 2 و 3  اقدام و با
ارائه نظرات علمی به مدیریت عالی بانک نسبت تصمیم گیري مناسب جهت کاهش ریسک بانک یاري می رساند. همچنین همانطور
که بیان شد، بانک جهت شفاف سازي فعالیت هاي اجرایی و مالی خود و شرکت هاي تابعه، صورت هاي مالی و یادداشت هاي آن را
برمبناي استاندارد بین المللی گزارشگري مالی(IFRS) تدوین و نسبت به ارائه گزارشات سالیانه (Annual Reports) به دو زبان

فارسی و انگلیسی اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد.



ریزش قیمت طلا شدت می گیرد؟

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/10/19

گروه اقتصادي: اونس طلا هفته گذشته در واکنش به
سیگنال بانک مرکزي آمریکا براي افزایش سریع تر نرخهاي
بهره، بیش از 35 دلار ریزش کرد اما تحلیلگران می گویند
انتظارات براي تحکیم سیاست پولی ممکن است به اوج
خود رسیده باشد و فضا را براي این فلز ارزشمند مساعد
کند.به گزارش ایسنا، در معاملات روز جمعه بازار آمریکا هر
اونس طلا با هشت دلار و 20 سنت معادل 0.5 درصد

 
افزایش، در 1797 دلار و 40 سنت بسته شد اما براي کل هفته 1.7 درصد کاهش داشت. 

خبر مهمی که هفته گذشته بازار طلا را شوکه کرد، انتشار جزئیات نشست دسامبر بانک مرکزي آمریکا بود که نشان داد بازار کار
بهبود پیدا کرده و تورم مشکل زا ممکن است افزایش سریع تر نرخهاي بهره را ایجاب کند. طلا دارایی امن در برابر تورم شناخته می
شود اما به افزایش نرخهاي بهره آمریکا که هزینه نگهداري این فلز ارزشمند را افزایش می دهد، به شدت حساس است. جزئیات
نشست ماه دسامبر بانک مرکزي آمریکا که روز چهارشنبه منتشر شد، نشان داد مقامات بانک مرکزي درباره کاهش مجموع دارایی

 
هاي در اختیار این بانک و افزایش سریع تر از موعد نرخهاي بهره براي مبارزه با تورم گفت وگو کرده اند. 

تحلیلگران می گویند با توجه به افزایش موارد ابتلا به واریانت امُیکرون در دسامبر و ژانویه، این دیدگاه ممکن است تاریخ گذشته
باشد.بارت میلک، مدیر استراتژي جهانی شرکت ""تی دي سیکیوریتیز"" به کیتکونیوز گفت: امُیکرون بدون تاثیر نبوده است و ما

 
شاهد تاثیر آن بر آمار اشتغال بوده ایم. 

اقتصاد آمریکا در دسامبر 199 هزار شغل ایجاد کرد که بسیار پایین تر از پیش بینی اقتصاددانان براي اضافه شدن 400 هزار شغل
جدید بود. آمار اشتغال نوامبر هم به رقم 249 هزار شغل بازبینی شد. در این بین، نرخ بیکاري آمریکا به 3.9 درصد کاهش یافت که

 
بهتر از پیش بینی نرخ 4.1 درصد بود. 

بارت گفت: آمار اشتغال یاس بزرگی ایجاد کرد اما با وجود اشتغالزایی ضعیف، این دیدگاه وجود دارد که فشارهاي تورمی همچنان
ادامه دارند و طلا همچنان می تواند در سه ماهه نخست امسال به میزان 40 تا 50 دلار صعود کند. اما پس از آن قیمت احتمالا پایین
تر می رود. هیچ تضمینی وجود ندارد که فدرال رزرو خوددار باشد. بازار بر این باور است که فدرال رزرو با قدرت عمل می کند اما من

 
مطمئن نیستم آنها قادر به انجام چنین کاري باشند. 

فیلیپ استرایبل، استراتژیست ارشد شرکت ""بلو لاین فیوچرز"" به کیتکونیوز گفت: طلا از این ریزش قیمت بهبود خواهد یافت و ما
از این اصلاح قیمت، براي خرید طلا استفاده می کنیم. در حال حاضر طلا در کف محدوده قیمت اخیرش معامله می شود و خرید در



 
این سطوح قیمت ارزش دارد اما ما همچنان عامل تاثیرگذار بزرگی نداریم تا قیمت طلا به میزان قابل توجهی افزایش دهد. 

پرسشی که بازارها را مشغول کرده است این است که بانک مرکزي آمریکا در سال 2022 چند دور می تواند نرخهاي بهره را افزایش
دهد؟ادوارد مویا، تحلیلگر ارشد بازار شرکت OANDA اظهار کرد: طلا هفته بدي داشت اما وقتی در نظر بگیرید که بازده اوراق خزانه
10 ساله از 1.53 درصد به 1.75 درصد افزایش پیدا می کند، می تواند وضعیت بدتري پیدا کند. سطح 1770 دلار می تواند سطح

 
حمایتی خوبی براي طلا در معاملات هفته جاري باشد. 

اورت میلمان، کارشناس فلزات ارزشمند شرکت ""گینزویل کوینز"" گفت: عوامل بلندمدت همچنان از قیمت هاي بالاتر طلا
پشتیبانی می کنند. حتی اگر نرخهاي بهره افزایش پیدا کند، تورم بالا به معناي آن است که نرخهاي واقعی منفی است. این امر براي
طلا مثبت است. همچنین در دو سیکل قبلی افزایش نرخهاي بهره، طلا عملکرد بسیار خوبی در ابتداي افزایش نرخها داشت و می
توانیم شاهد تکرار این وضعیت در زمان افزایش نرخهاي بهره در سال میلادي جاري باشیم و اونس طلا ممکن است تا سطح 1900

 
دلار صعود کند. 

بر اساس گزارش کیتکونیوز، هفته جاري یکی از آمارهاي اقتصادي که مورد توجه بازار خواهد بود، جدیدترین نرخ تورم آمریکاست که
روز چهارشنبه منتشر می شود. بازارها پیش بینی می کنند شاخص قیمت مصرف کننده در دسامبر بر مبناي سالانه به هفت درصد
رشد کرده است. همچنین شاخص قیمت تولیدکننده و آمار متقاضیان بیمه بیکاري روز پنج شنبه و آمار خرده فروشی آمریکا روز
جمعه منتشر می شوند. بازارها همچنین به جلسه انتصاب جروم پاول، رئیس فدرال زرو در برابر کمیته بانکی، مسکن و امور شهري

سناي آمریکا که روز سه شنبه برگزار می شود، توجه خواهند داشت.



حدادي: توجه دولت به تولید مسکن در لایحه بودجه سال 1401

منبع: نماشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/10/19

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس گفت: عدم استقراض دولت از بانک مرکزي براي جلوگیري از تورم و
عدم خلق پول از دیگر مزایاي بودجه سال آینده است.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاي مجلس گفت: عدم
استقراض دولت از بانک مرکزي براي جلوگیري از تورم و عدم خلق

 
پول از دیگر مزایاي بودجه سال آینده است. 

به گزارش نما، علی حدادي در نشست علنی امروز (یکشنبه، 19 دي
ماه) مجلس شوراي اسلامی در موافقت با کلیات لایحه بودجه 1401،
گفت: باید با هم افزایی و وحدت میان مجلس و دولت در راستاي
خدمت رسانی صادقانه به مردم زمینه رفع مشکلات آن ها را فراهم

 
کنیم. 

نماینده مردم ساوجبلاغ و نظرآباد و طالقان در مجلس شوراي اسلامی در تشریح نقاط قوت لایحه بودجه، توضیح داد: شجاعت دولت
در ایجاد نظام سیستمی به منظور جلوگیري از رانت و فسادها و رعایت عدالت اجتماعی، شروع اصلاح ساختار بودجه با توجه به
تاکیدات مقام معظم رهبري و مجلس را می توان از جمله مزایاي لایحه بودجه سال آینده برشمرد که البته نیاز است مجلس موضوع

 
اصلاح ساختار بودجه که دولت آن را آغاز کرده، را کامل کند. 

وي اضافه کرد: افزایش سهم اعتبارات تملک دارایی سرمایه اي، ایجاد ثبات اقتصادي، توجه لایحه به تولید و تامین مسکن براي اقشار

 
جامعه، پیش بینی افزایش مالیات براي جلوگیري از فرار مالیاتی از دیگر نقاط قوت لایحه بودجه سال آینده است. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم، با اشاره به تصویب قانون مالیات بر عایدي سرمایه در مجلس یازدهم، ادامه داد: دولت در لایحه
مقرر کرده که از افرادي که درآمدها و عایدات سنگین دارند مالیات دریافت شود، باید به این موضوع توجه کنیم که از کارمند و کارگر

 
پیش از پرداخت حقوق مالیات کسر شود اما افرادي که درآمدهاي سنگین دارند فرار مالیاتی می کنند. 

وي عدم استقراض دولت از بانک مرکزي براي جلوگیري از تورم، عدم خلق پول را از دیگر مزایاي بودجه سال آینده برشمرد و اضافه
کرد: تمرکز زدایی یکی دیگر از محاسن این لایحه است؛ در بودجه سال آینده اختیارات به شوراي برنامه ریزي استان ها تفویض شده

 
و صندوق پیشرفت و عدالت تشکیل شده است. این صندوق می تواند به توزیع بودجه کمک کند. 

حدادي با بیان اینکه مازاد درآمدها به صندوق مذکور واریز می شود، تصریح کرد: مشارکت بخش خصوصی براي ایجاد اشتغال و

 
حمایت از تولید، مشارکت بخش خصوصی در پروژه هاي نیمه تمام و ... از دیگر مزایاي لایحه بودجه است. 

این نماینده مردم با بیان اینکه صادرات غیر نفتی در سطح استان ها افزایش می یابد، ادامه داد: پیش بینی منابع براي آبرسانی پایدار
به مناطق شهري و روستایی، پیش بینی منابعی براي شبکه ملی اطلاعات و همچنین اعتبارات براي رتبه بندي معلمان و قانون جوانی



 
جمعیت و حمایت از خانواده در نظر گرفته شده است. 

حدادي تکیه بر منابع پایدار که از ایجاد بدهی براي سال هاي آینده جلوگیري می کند و کاهش 88 هزار میلیارد تومان انتشار اوراق
نسبت به سال گذشته را از دیگر نقاط قوت لایحه بودجه برشمرد./



فقط 5.5 درصد تسهیلات بانکی ها به ساخت مسکن داه شد/ تخصیص منابع

بانک ها در جهت توسعه اقتصادي کشور و رفع نیازهاي مردم نیست

منبع: داناشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/10/19

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه فقط 5.5 درصد تسهیلات بانکی ها به ساخت مسکن داه شده است، گفت:
منابع بانکی باید براي توسعه اقتصادي کشور و رفع نیازهاي اساسی مردم مانند تامین مسکن استفاده شود که در حال حاضر

به این گونه نیست.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه فقط 5.5
درصد تسهیلات بانکی ها به ساخت مسکن داه شده است،
گفت: منابع بانکی باید براي توسعه اقتصادي کشور و رفع
نیازهاي اساسی مردم مانند تامین مسکن استفاده شود که

 
در حال حاضر به این گونه نیست. 

فاطمه رحمانی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس یازدهم در
گفت وگو با خبرنگار اقتصادي شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛
با اشاره نقش اقتصاد مسکن به عنوان محرك اقتصادي
کشور، اظهار کرد: ساخت مسکن، بخش زیادي از اقتصاد را
به خود مشغول می کند؛ صنایعی چون سیمان، فولاد،
مشاغل روزمزد، کاشی، سرامیک و ... همگی با آغاز ساخت

 
مسکن فعال می شود. 

 
بخش مسکن به 180 رشته صنعتی وابسته است/ ایجاد 1.5 شغل با ساخت یک میلیون واحد در سال 

وي با بیان اینکه بخش مسکن و ساختمان به حدود 180 رشته صنعتی وابسته است، افزود: با فعال سازي بخش مسکن بسیاري از
صنایع به دنبال آن فعال می شود، به طوري که به ازاي ساخت هر 100 متر واحد مسکونی، 2.5 شغل به صورت مستقیم و
غیرمستقیم ایجاد خواهد شد؛ این بدان معنی است که با ایجاد یک میلیون واحد حدودا 70 متري می توان بین 1.5 تا 2 میلیون شغل

 
ایجاد کرد. 

این نماینده مردم در مجلس گفت: هزینه ایجاد هر شغل براي دولت حدود 400 میلیون تومان است، اما با فعال سازي بخش مسکن

 
می توان به میزان قابل توجهی شغل ایجاد کرد که صرفه جویی بسیاري در هزینه هاي دولت دارد. 

 
خدمات بیشترین تسهیلات بانکی را گرفت! 

رحمانی تصریح کرد: نکته قابل توجه در مسئله تامین مالی ساخت مسکن، آمادگی نظام بانکی جهت اعطاي تسهیلات بلندمدت
مسکن است. تسهیلات اعطایی نظام بانکی در طی سال گذشته حدود 1898 هزار میلیارد تومان بوده که از این مقدار تنها 104 هزار

 
میلیارد تومان به بخش مسکن اختصاص داشته، یعنی چیزي در حدود 5.5 درصد است. 



عضو کمیسیون اجتماعی مجلس اضافه کرد: بخش خدمات که عموما غیر مولد است بیشترین میزان تسهیلات و در حدود 740 هزار
میلیارد تومان تسهیلات بانکی دریافت کرده است. این امر نشان از وجود پتانسیل کافی در نظام بانکی براي تامین مالی بخش مسکن

 
دارد و عدم عزم جدي براي هدایت نقدینگی به سمت و سوي تولید مانع اصلی این امر است. 

 
منابع بانک ها در جهت توسعه اقتصادي کشور داده نمی شود 

وي با اشاره به اینکه بانک مسکن به منظور پرداخت بخش قابل توجهی از این تسهیلات اعلام آمادگی کرده است، ادامه داد: با توجه
به موارد مذکور به نظر می رسد، ساخت یک میلیون واحد مسکونی که در بازه زمانی جاري نیاز اجتناب ناپذیر بازار است که در قالب

 
مدل هاي متفاوت ساخت مسکن قابل پوشش بوده و منابع مالی این پروژه بدون اتکا به منابع بودجه دولتی قابل تامین است. 

رحمانی تاکید کرد: منابع بانکی باید براي توسعه اقتصادي کشور و رفع نیازهاي اساسی مردم مانند تامین مسکن استفاده شود، ولی در

 
حال حاضر به این گونه نیست. 

 
ساخت یک میلیون مسکن در سال زمینه رونق اقتصادي را فراهم می کند 

این نماینده مجلس خاطر نشان کرد: بررسی ابهامات پیرامون طرح ساخت یک میلیون مسکن در سال، بیانگر فرصت بی نظیري است
که در صورت توجه دولت می تواند علاوه بر صاحبخانه کردن نزدیک به 3.4 میلیون نفر در هر سال، زمینه رونق قابل توجه اقتصاد را

 
فراهم کرده و علاوه بر توانمندي سازي خانواده، به ایجاد اشتغال و بهبود معیشت مردم ختم خواهد شد. 

انتهاي پیام



قالیباف: تلاش مجلس و دولت تحقق رشد 8 درصدي در اقتصاد است

منبع: ایمناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/10/19

رییس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد که رشد 8 درصدي اقتصاد، برنامه دولت و مجلس است تا معیشت مردم تضمین
شود.

 
قالیباف: تلاش مجلس و دولت تحقق رشد 8 درصدي در اقتصاد است 

رییس مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد که رشد 8 درصدي
اقتصاد، برنامه دولت و مجلس است تا معیشت مردم تضمین

 
شود. 

به گزارش ایمنا، در ادامه جلسه علنی روز یکشنبه (19 دي)
مجلس شوراي اسلامی و در جریان بررسی کلیات لایحه بودجه
1401، محمدباقر قالیباف پس از رأي موافق نمایندگان به کلیات
لایحه بودجه 1401، ضمن تشکر از اظهارات نمایندگان موافق و
مخالف و دولت درباره کلیات لایحه بودجه، گفت: بدون شک

 
سند بودجه، سندي براي زندگی مردم و دولت است. 

رییس مجلس شوراي اسلامی افزود: باید مردم بدانند که در کلیات بودجه به ویژه موضوع ارز ترجیحی و در رابطه با معیشت به
خصوص کالاهاي اساسی، حتماً سیاست هاي جبرانی که در قالب ارز بوده را به صورت مستقیم در کالاهاي اساسی، پیش بینی می

 
شود تا در زندگی مردم تأثیري نداشته باشد. 

وي تاکید کرد: حوزه هاي محرومیت زدایی، تولید و اشتغال از دغدغه هاي مجلس است و در حوزه هاي زیرساخت ها، دانش بنیان ها

 
و پروژه هاي نیمه تمام و پیشران هاي اقتصادي توجه لازم را خواهیم داشت. 

وي با بیان اینکه تحقق رشد 8 درصدي اقتصادي در برنامه دولت قرار دارد، افزود: همه تلاش ما این است این مهم زمانی اتفاق بیفتد
که مطمئن باشیم معیشت مردم تضمین شده است و حتماً در بحث سیاست هاي جبرانی در کالاهاي اساسی، سیاست پلکانی از

 
اولویت هاي مجلس خواهد بود. 

قالیباف خطاب به نمایندگان خاطرنشان کرد: پیش از نمایندگان پیشنهادات خود را درباره لایحه بودجه به کمیسیون تلفیق ارائه کرده

 
اند، اما ما دو روز دیگر این زمان را تمدید کردیم تا نمایندگان تا روز سه شنبه فرصت داشته باشند که پیشنهادات خود را ارائه کنند. 

منبع: ایرنا



«طرح شفافیت» در شوراي شهر اصفهان تصویب شد

منبع: ایمناشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/10/19

سخنگوي شوراي اسلامی شهر اصفهان گفت: سومین و مهمترین مصوبه امروز جلسه علنی شورا، تصویب طرح شفافیت و
ارتقاي سلامت اداري شهرداري و شوراي شهر اصفهان به عنوان مهمترین دغدغه مردم بود.

 
«طرح شفافیت» در شوراي شهر اصفهان تصویب شد 

سخنگوي شوراي اسلامی شهر اصفهان گفت: سومین و مهمترین
مصوبه امروز جلسه علنی شورا، تصویب طرح شفافیت و ارتقاي
سلامت اداري شهرداري و شوراي شهر اصفهان به عنوان

 
مهمترین دغدغه مردم بود. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، علی صالحی در جمع خبرنگاران با
اشاره به سه مصوبه بیست و پنجمین جلسه علنی شوراي اسلامی
شهر اصفهان، اظهار کرد: مورد نخست لایحه تخفیف براي خیریه
حمایت از بیماران و خانواده بیماران استان هاي محروم کشور به
ویژه استان هاي هرمزگان و سیستان و بلوچستان بود که در

رابطه با اسکان بیماران و پیگیري هاي حمایتی از خانواده آنها در شهر اصفهان، قرار بود مؤسسه اي ایجاد شود که شهرداري در این

 
راستا درخواست تخفیف براي احداث بناي این مجموعه را داشت و مورد تصویب قرار گرفت. 

وي افزود: دومین مصوبه شامل لایحه اعطاي مجوز، انجمن حمایت از زندانی ها به منظور بهره برداري از مرکز معاینه فنی خودروهاي

 
سبک و موتور سیکلت به منظور ایجاد اشتغال براي خانواده زندانیان و ایجاد درآمد براي آنها بود که به تصویب اعضاي شورا رسید. 

سخنگوي شوراي اسلامی شهر اصفهان ادامه داد: سومین و مهمترین مصوبه این جلسه شورا، تصویب طرح شفافیت و ارتقاي سلامت
اداري شهرداري و شوراي اسلامی شهر اصفهان بود زیرا طرح شفافیت و رانت هایی که وجود دارد و بکارگیري افراد در چند پست یا به

 
کارگیري افراد بدون پشت سر گذاشتن مراحل قانونی، دغدغه بسیاري از مردم در ایام قبل از انتخابات دوره اخیر شورا بوده است. 

وي افزود: طرح شفافیت در چهار فصل پیرامون دغدغه هاي مردم در حوزه هاي مختلف در رابطه با شهرداري و شوراي اسلامی شهر
از جمله منع به کارگیري بستگان شهردار اصفهان و اعضاي شوراي شهر، شفافیت سفرهاي خارجی کاري مدیران شهري و اعضاي
شوراي شهر، تعارض منافع و منع مداخله، تاکیداتی مطرح کرده و به صورت ویژه آراي اعضاي شوراي شهر در کمیسیون ها و صحن

 
شورا بر اساس شیوه نامه و آئین نامه مصوب هیئت وزیران به اطلاع مردم خواهد رسید. 

صالحی تصریح کرد: بر اساس طرح شفافیت، زمان، برنامه و جزئیات مصوبات و حضور و غیاب اعضاي شورا نیز در دسترس عموم قرار
می گیرد که بندهاي آن در بخش هاي مختلف جهت تأمین حقوق شهروندي مردم در شهر اصفهان و تسهیل نظارت بر شهرداري و
شوراي شهر در چهار فصل شامل: اطلاعات، شهرداري، محدودیت انتصابات و تکالیف شوراي اسلامی شهر امروز با حداکثر آرا اعضاي



 
حاضر در جلسه به تصویب رسید. 

وي افزود: از دستگاه هاي نظارتی در مراحل تصویب درخواست داریم با توجه به مطالبه مردم به زودي در کمیته انطباق فرمانداري،
مراحل قانونی آن انجام شود تا به سرعت مطالبه مردم را به عرصه اجرا بیاوریم.



قیمت مسکن می تواند کاهش پیدا کند

منبع: فرازشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/10/19

یک کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه هزینه هاي ساخت می تواند با صنعتی سازي و استفاده از تکنولوژي روز کاهش پیدا
کند گفت: صفر تا صد مدیریت پروژه اکباتان در دهه 40 شمسی بر عهده سازندگان داخلی بود که با در اختیار گرفتن

کارخانجات مرتبط، هزینه هاي واسطه گري در بازار را حذف کردند و خانه ها با قیمت ...

قیمت مسکن می تواند کاهش پیدا کند یک کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه هزینه هاي ساخت می تواند با صنعتی سازي و
استفاده از تکنولوژي روز کاهش پیدا کند گفت: صفر تا صد مدیریت پروژه اکباتان در دهه 40 شمسی بر عهده سازندگان داخلی بود

 
که با در اختیار گرفتن کارخانجات مرتبط، هزینه هاي واسطه گري در بازار را حذف کردند و خانه ها با قیمت مناسبی احداث شد. 

ابوالحسن میرعمادي اظهار کرد: هزینه هاي ساخت مسکن در شهر تهران حدودا بین 20 تا 120 میلیون تومان در هر متر مربع است
که 40 درصد مربوط به زمین، 40 درصد هزینه هاي مصالح و ساخت، 10 درصد خدمات مهندسی و دستمزد و 10 درصد عوارض

 
شهرداري و تاسیسات شهري می شود. 

وي افزود: از طریق نظام ساخت و ساز سنتی فعلی نمی توان نسبت به کاهش قیمت ساختمان امیدوار بود. تنها راه کاهش قیمت
مسکن، سري سازي و صنعتی سازي است که تجربه آن را در ایران داشته ایم. حتی در حال حاضر انبوه سازان ایرانی در کشورهاي
دیگر مثل ونزوئلا در حال اجراي پروژه هاي بزرگ صنعتی سازي هستند اما در کشور خودمان به دلیل نبود سیاست گذاري و برنامه

 
ریزي مناسب از این مدل کمتر استفاده می شود. 

این کارشناس بازار مسکن، حذف یا کاهش قیمت زمین و کاهش مدت زمان اجراي پروژه را در کنترل هزینه هاي ساخت مسکن موثر
دانست و گفت: دولت می تواند زمینهاي خود را به صورت فروش اقساطی طولانی مدت در اختیار سازندگان قرار دهد. سیستم ساخت
نیز باید صنعتی و نیمه صنعتی شود که تا مدت زمان اجراي پروژه کاهش پیدا کند و هزینه دستمزد پایین بیاید. در حال حاضر نیمی

 
از هزینه هایی که سازندگان براي دستمزد پرداخت می کنند هدر می رود و در واقع هزینه هاي غیرمفید است. 

میرعمادي با اشاره طرح ساخت شهرك اکباتان در دهه 40 شمسی خاطرنشان کرد: تمام مدیریت اجراي پروژه اکباتان بر عهده ایرانی
ها بود. آن زمان براي کاهش هزینه ها صفر تا صد پروژه توسط شرکت سازنده مدیریت شد؛ بدین صورت که شرکت سازنده با در
اختیار گرفتن خط تولید کارخانجات، هزینه هاي واسطه گري مصالح ساختمانی را حذف کرد. یادم می آید که درب و پنجره را شرکت
سازنده در کارگاههاي خودش می ساخت یا مثلا براي موکت واحدها یک کارخانه را خریداري کردند که هزینه موکت 50 درصد پایین
آمد. حتی واحدها را مبله تحویل می دادند؛ با مبلهایی که خودشان ساخته بودند. خرید کارخانجات مرتبط براي انبوه ساز به صرفه

 
بود؛ چون پروژه در مقیاس بزرگی تعریف شد. 

وي کاهش هزینه عوارض شهرداري را از دیگر راهکارهاي پایین آمدن قیمت ساخت دانست و گفت: در حال حاضر بخش قابل توجهی
از نقدینگی سازندگان را دستگاههاي خدماتی دریافت می کنند که هزینه هاي آن به خریدار نهایی تحمیل می شود. از طرف دیگر
نوسانات اقتصادي تاثیر منفی روي بازار ساخت و ساز دارد. صبح که بیدار می شویم می بینیم قیمت برخی نهاده هاي ساختمانی گران

 
شده است. 



این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه بخش ساختمان پیشران اقتصاد است تاکید کرد: بالغ بر 1200 حرفه و صنعت با بخش مسکن
مرتبط هستند که تحرك مسکن می تواند به رونق اقتصادي و افزایش اشتغال منجر شود. قیمت مسکن نیز می تواند کاهش پیدا کند؛

 
به شرطی که سیاست گذاري اصولی صورت گیرد و صنعتی سازي اجرا شود. 

میرعمادي اظهار کرد: متاسفانه تا صحبت از انبوه سازي می شود سریعا می روند سراغ خارجی ها؛ در حالی که هم اکنون مهندسان
ایرانی در کشورهاي دیگر پروژه هاي فاخري را اجرا می کنند. ممکن است چین و ترکیه، تکنولوژي را به کشور ما بیاورند ولی در عین
حال از اجراي پروژه در کشور ما تجربه کسب می کنند و ما به آنها وابسته می شویم. بنابراین باید تکنولوژي را از آنها بیاموزیم و

خودمان اجرا کنیم.



تخصیص 323 میلیون دلار ارز وارداتی تا پایان آبان ماه

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/10/19

فصل اقتصاد - مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران از تخصیص 323 میلیون دلار ارز جهت واردات از سوي این بانک تا پایان
آبان ماه خبر داد.

فصل اقتصاد - مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران از
تخصیص 323 میلیون دلار ارز جهت واردات از سوي این

 
بانک تا پایان آبان ماه خبر داد. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از روابط عمومی بانک
توسعه صادرات ایران دکتر سیدعلی حسینی اظهار داشت:
با توجه به محدودیت هاي اعمال شده بر نظام بانکی کشور،

انتظارات در سطح داخلی و خارجی، رسیدن جمهوري اسلامی ایران به جایگاه و نقش مؤثر و سازنده خود در نظام اقتصادي بین الملل

 
است. 

وي گفت: در شرایط تحریم هاي بین المللی سال هاي اخیر، حفظ و ارتقاي نقش بانک توسعه صادرات بعنوان یکی از نهادهاي مهم
حمایتی جهت حمایت از حضور اقتصادي ایران در کشورهاي هدف به خصوص کشورهاي همسایه از اهمیت بیشتري نسبت به قبل

 
برخوردار شده است. 

حسینی افزود: در همین رابطه، بانک توسعه صادرات اقدام به ارائه خدمات کارگزاري شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي
هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي هاي صادراتی، نقل و انتقال وجوه و همچنین ارائه تسهیلات به فعالان تولید و تجارت از
قبیل سرمایه در گردش (براي طرح هاي صادراتی)، اعتبار خریدار، اعتبار فروشنده و تامین مالی سرمایه گذاري (با رویکرد صادراتی)

 
می کند. 

وي اعلام کرد: بر همین اساس، بانک توسعه صادرات، طی 100 روز اخیر در حوزه بین المللی، مدیریت و حفظ روابط کارگزاري
مستقیم با بانک هاي مستقر در کشورهاي هدف مشتریان همچون برخی کشورهاي همسایه و اوراسیا، کشورهاي اروپایی، روسیه و ...
را در برنامه خود داشته است و با 23 بانک کارگزار (عمدتاً شعب خارجی بانک هاي ایرانی و بانک هاي ایرانی مستقر در خارج از
کشور) به ارائه خدمت به فعالان تجاري و صادرکنندگان پرداخته، بعلاوه اینکه، با انعقاد قرارداد با بانک هاي داخلی غیر تحریمی سعی
شده ارائه خدمات به مشتریان نه تنها قطع نشود، بلکه تداوم داشته باشد. همچنین بخش بین الملل بانک نسبت به ایجاد و متنوع

 
سازي روش هاي ارتباطی جایگزین سوئیفت و پشتیبانی امور مرتبط اقدام کرده است. 

حسینی ادامه داد: پیگیري ها جهت حل مشکلات بانکی در کشورهاي مختلف و همچنین آزادسازي منابع مسدودي بانک به طرق
مختلف از جمله مکاتبه و برگزاري جلسه با بانک مرکزي، وزارت امور خارجه و نهاد متولی کمیسیون مشترك اقتصادي با کشورهاي

 
ذیربط در دستور کار معاونت بین الملل بانک بوده و در حال انجام است. 

وي با بیان اینکه در بخش تامین مالی بین المللی، اعطاي تسهیلات در قالب "اعتبار خریدار" به عنوان یکی از ابزارهاي منحصر بفرد و
کارآمد حمایت از صادرکنندگان جهت توسعه صادرات کالاها و خدمات تداوم یافته است؛ گفت: در همین راستا، پیگیري و حل و فصل
مسائل مربوط به تامین مالی طرح ملی و مهم احداث خط انتقال برق در کشور ارمنستان و جلب مشارکت شرکت توانیر در این طرح،



 
در برنامه کاري معاونت بین الملل قرار داشته است. 

حسینی خاطرنشان کرد، تامین مالی اعتبار خریدار، یکی از ابزارهاي مهم حمایتی بانک توسعه صادرات جهت حمایت از صادرات
کالاها و خدمات بوده که از سال 1381 منحصراً در این بانک انجام شده و در این راستا بیش از 2 میلیارد دلار تسهیلات جهت تامین

 
مالی صادرکنندگان و پیمانکاران ایرانی پرداخت شده است. 

وي با یادآوري اینکه ارائه خدمات شامل صدور ضمانتنامه، گشایش اعتبار اسنادي هاي وارداتی و پذیرش و ابلاغ اعتبار اسنادي هاي
صادراتی، نقل و انتقال وجوه از وظایف بانک توسعه صادرات است، گفت: در همین راستا از تاریخ 20 تیرماه الی 29 آبان سال جاري با
عاملیت این بانک حدود 323 میلیون دلار ارز جهت واردات به مشتریان تخصیص یافته و افزون بر یک هزار مورد اعتبارات/بروات

 
اسنادي و حوالجات وارداتی به ارزش511 میلیون دلار صادر شده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، تصریح کرد: همچنین بالغ بر 500 مورد حوالجات ارزي (وارده و صادره) به ارزش 371 میلیون

 
دلار به انجام رسیده است. 

وي افزود: بانک توسعه صادرات ایران در دوره 100 روزه با برگزاري نشست هاي تخصصی با صادرکنندگان و فعالان اقتصادي استانها
به بررسی مسائل و مشکلات آنان پرداخته و با برپایی نشست هاي مجازي با شرکت هاي دانش بنیان در برخی استان ها رفع
محدودیت ها و چالش هاي این شرکت ها را در دستور کار خود داشته است. همچنین بررسی نحوه شناسایی مشتریان کوچک و

 
متوسط نیز از اقدامات این بانک بوده است. 

حسینی پرداخت تسهیلات ارزي و ریالی را به عنوان یکی از مهمترین مزیتهاي رقابتی بانک توسعه صادرات مورد اشاره قرار داد و با
بیان اینکه، علاوه بر خدمات بانکی، ارائه تسهیلات مختلف بطور اخص تسهیلات صادراتی در عرصه بانکی بین الملل از اهمیت بسزایی
برخوردار است، گفت: این بانک به منظور حمایت از صادرکنندگان و تولید کنندگان واجد شرایط جهت صدور کالا و خدمات، علاوه بر
اعطاي تسهیلات قبل از حمل بصورت ریالی و ارزي (Pre-Shipment Export Finance)، اعطاي تسهیلات پس از

 
حمل (Post-Shipment Export Finance)و سرمایه گذاري را در دستور کار خود دارد. 

به گفته وي، تأمین مالی صادرات قبل از حمل شامل اعطاي تسهیلات در ایجاد واحدهاي تولیدي صادرات محور، تجهیز کارگاه، خرید

 
مواد اولیه طرح هاي صادراتی و سرمایه در گردش می شود. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود با بیان اینکه با توجه به ماهیت دولتی بودن و سابقه فعالیت هاي انجام شده در بانک توسعه
صادرات، اجرا و رعایت قوانین و مقررات حاکم از اهمیت بسزایی برخوردار است، گفت: یکی از خصوصیات این بانک که نزد فعالان
تجاري بدان شناخته می شود رعایت قوانین و مقررات حاکم است. وي اظهار داشت: هدف تسهیل و روان سازي مقررات، بسیاري از

 
مقررات و قوانین حاکم با پیشنهاد و همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري مراجع ذیربط قرار گرفته است. 

حسینی افزود: به طور نمونه، آیین نامه تأمین مالی صادرات کالاها و خدمات با پیشنهاد بانک توسعه صادرات در سال 1381 به

 
تصویب شوراي پول و اعتبار رسید و با همکاري این بانک مورد اصلاح و بازنگري قرار گرفته است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات، تصریح کرد: با توجه به اهمیت و اولویت مصوبات شوراي پول و اعتبار، واحد معاونت برنامه ریزي و
فناوري بانک، به محض دریافت این مصوبات، در کوتاه ترین زمان نسبت به ابلاغ آن به واحدهاي ذي ربط اقدام کرده و متولیان اجرا و

 
پیاده سازي آن ضوابط در بانک (اعم از اصلاحات سامانه ها یا اصلاح دستورالعمل ها و رویه ها) را تعیین می کنند. 

وي تأکید کرد: امعان نظر به اهمیت موضوع اجراي برخی موارد، با درج در برنامه هاي سالیانه واحدها، از اجراي کامل آن اطمینان
حاصل می شود. ضمن اینکه، بدیهی است واحدهاي نظارتی بانک (حسب شرح وظایف محوله) نیز، بر حسن اجراي این مصوبات در

 
سطح بانک نظارت می کنند. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به تأکید وزیر اقتصاد براي خروج بانک ها از بنگاه داري و
هدایت سرمایه به سمت نیازهاي اقتصادي ملی، گفت: بانک توسعه صادارت ایران بعنوان اگزیم بانک ایران، با توجه به فلسفه وجودي
خود، یعنی کمک به توسعه صادرات غیرنفتی، همواره در پی آن بوده است که با توجه به قانون عملیات بانکداري بدون ربا مبنی بر
رعایت حداقل 40 درصد سرمایه پایه، به همکاري و مشارکت در حوزه هاي صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه پرداخته و از ورود به

 
بحث بنگاه داري خودداري کرده است. 



وي افزود: این امر با هدف تنوع بخشی به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک صورت گرفته تا با تأمین بخشی از منابع مالی بتواند

 
سرمایه مورد نیاز را در مدار زنجیره ارزش صادرات تامین کند. 

حسینی اظهار داشت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران همواره در تلاش است با به روزرسانی مدل کسب و کار خود مبنی بر
تحولات روز به ویژه تحول دیجیتال و اجراي برنامه هاي عملیاتی نظیر بانکداري باز، در اجراي استراتژي ممانعت از بنگاه داري (یعنی
عدم ورود بانک به خرید بنگاه هاي اقتصادي و اداره آنها جهت کسب سود) و هدایت سرمایه ها به سمت زنجیره ارزش صادرات، نقش
پویا و موثري را بازي نماید. وي یکی دیگر از اقدمات بانک توسعه صادرات ایران را هدایت سرمایه ها به سمت نیازهاي اقتصادي ملی،
تامین مالی ارزان قیمت براي بنگاه هاي کوچک و شرکت هاي دانش بنیان با پتانسیل صادراتی عنوان کرد و گفت: در این حوزه با
پارك هاي فناوري و صندوق هاي نوآوري و شکوفایی دانشگاه تهران و شریف همکاري داشته و در سال 1399 مبلغ 2.649 میلیارد
ریال تسهیلات به شرکت هاي دانش بنیان پرداختیم که نسبت به سال قبل 37 درصد افزایش یافته است و این روند بعد از آغاز بکار

 
دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

حسینی خاطرنشان کرد: برنامه هاي عملیاتی آتی بانک توسعه صادارت ایران با نگاه به پارادایم اقتصاد هوشمند(تحول دیجیتال)
وزارت اقتصاد و دارایی و نقشه راه تحول دیجیتال مصوب بانک در قالب پروژه هاي تحول دیجیتال با هدف بهبود فرآیندها و خدمات
بانکی بر بستر فناوري دیجیتال و بانکداري باز با همکاري واحدهاي صف و ستاد تعریف شده است، که انتظار می رود با اجرایی کردن
این برنامه ها، منابع و سرمایه ها به صورت بهینه به سمت زنجیره ارزش صنایع تولیدي و خدماتی کشور با ارزش آفرینی بالا مبتنی بر

 
صادرات هدایت شود. 

مدیرعامل بانک توسعه صادرات در ادامه در پاسخ به سؤالی با یادآوري اینکه به طور کلی رویکرد و هدف سودآوري با توجه به ماهیت
حمایتی و دولتی بانک توسعه صادرات، در اولویت هاي بانک قرار ندارد، گفت: در حال حاضر تسهیلات صادراتی و به طور کلی فعالیت
بانکی در زمینه تجارت و صادرات همواره با ریسک همراه است و از سوي دیگر نرخ هاي سود و کارمزد در نظر گرفته شده براي
صادرات از تخفیف هاي عمده برخوردار هستند به نحوي که سایر بانک ها، خصوصاً بانک هاي خصوصی تمایلی به فعالیت در این

 
زمینه ندارند. 

وي با بیان اینکه فعالیت هاي بانک توسعه صادرات ایران در حوزه صرافی، کارگزاري بورس بازار سرمایه و فناوري با هدف تنوع بخشی
به پرتفوي دارایی ها و مدیریت ریسک و در راستاي اهداف راهبردي کلان جهت ثروت آفرینی و حمایت از صادرات غیرنفتی صورت
گرفته است، گفت: بانک توسعه صادرات با توجه به رسالت و چشم انداز و تعریف اهداف راهبردي کمی خود، همواره تلاش دارد با
بهبود چرخه منابع بانکی، افزایش توان تسهیلات دهی و افزایش توان خدمات بخشی منابع بانک در مسیر نیازمندي اقتصاد ملی و

 
تامین مالی زنجیره ارزش صادارت حرکت نماید. 

حسینی یکی از راهکارهاي ممانعت از وقوع سفته بازي و سوداگري در استفاده از منابع بانک را "نظارت بر تسهیلات" عنوان کرد و
گفت: بانک در تمامی مراحل اعطاي تسهیلات (تهیه گزارش اعتباري، تشکیل پرونده اعتباري، پرداخت تسهیلات و وصول اقساط
تسهیلات) به منظور حصول اطمینان از نحوه استفاده از تسهیلات پرداختی به مشتریان، از راهکارهاي نظارتی مانند مراجعه به محل

 
فعالیت مشتریان یا بررسی اسناد صادراتی و صورت هاي مالی مشتریان استفاده می کند. 

وي افزود: از سوي دیگر از آنجایی که فعالیت هاي سوداگرانه عموماً با ریسک هاي بالایی مواجه هستند، لذا استفاده از منابع بانکی در
اینگونه فعالیت ها، ریسک اعتباري بانک را افزایش می دهد؛ به همین خاطر بانک براي اجتناب از این موضوع با بکارگیري مدل هاي

 
رتبه بندي و استفاده از سامانه هاي مبتنی بر مدیریت ریسک، پیشگیري هاي لازم را انجام می دهد. 

حسینی در بخش دیگري از سخنان خود، تهیه و تدوین سند نقشه راه تحول دیجیتال بانک توسعه صادرات و تصویب آن از سوي
وزارت امور اقتصاد و دارایی را یکی از مهم ترین قدم هایی دانست که در راستاي اجراي برنامه هاي هوشمندسازي و دیجیتالی سازي،

 
در این بانک برداشته شده است. 

وي افزود: یکی از اهداف اصلی این سند، رسیدن به بانکی پویا، کارآمد، اثر بخش، با ثبات، سلامت و شفاف با رویکرد نقش آفرینی
مؤثر در عرصه اقتصاد ملی و بین المللی است. بر این اساس، اجرایی نمودن برنامه هاي عملیاتی ذیل سند تحول دیجیتال یکی از
اولویت هاي اصلی بانک در چند ماه اخیر بوده و بانک از طریق ایجاد شوراي عالی تحول دیجیتال و کمیته هاي تخصصی ذیل آن



 
راهبري و جاري سازي برنامه هاي مذکور را تسریع کرده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات، اقدام دیگر بانک براي توسعه بانکداري الکترونیکی و تحقق اهداف اقتصاد هوشمند را، تلاش در جهت
الکترونیکی و دیجیتالی کردن فرایندهاي درون بانکی عنوان کرد و گفت: بانک با استفاده از "سامانه جامع متمرکز" و عملیاتی نمودن
دیجیتالی سازي فرآیند اعتباري توانسته است مصرف کاغذ را تا حد زیادي حذف نماید. همچنین بانک در حال توسعه پلت
فرمی(CBRM) است که این سامانه از سال هاي قبل به منظور تهیه گزارش هاي کارشناسی مورد استفاده قرار گرفته و یک برنامه
کاملا بومی بانک توسعه صادرات ایران بوده که هر ساله به منظور افزایش قابلیت هاي دیجیتالی آن، زیرسیستم هایی به آن اضافه می

 
شود. 

وي افزود: از جمله این زیرسیستم ها می توان به سامانه وصول مطالبات و سامانه رتبه بندي اعتباري اشاره نمود که در سه ماهه اخیر،
هوشمندسازي سامانه رتبه بندي در راس کار قرار گرفته است به طوریکه آگاهی از وضعیت اعتباري مشتریان در هر زمان با کوتاه

 
ترین فرآیند با کمک فراخوانی استعلام هاي برخط امکان پذیر شده است. 

حسینی گفت: از برنامه هاي آتی بانک در خصوص این سامانه، برخط کردن اخذ درخواست هاي تسهیلاتی مشتریان است که در
صورت تحقق این امر، تقریبا صددرصد این فرآیند، می تواند به صورت الکترونیکی اجرا شود. علاوه بر این، بانک با توسعه جدیدترین
نسخه موبایل بانک، امکان استفاده راحت و کاراتر با دسترسی هاي بیشتر را فراهم کرده است. ذکر این نکته ضروري است که بانک

 
توسعه صادرات ایران یکی از بانک هاي پیشرو در زمینه ارائه خدمات به صورت الکترونیکی بوده است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات برخی از اقدمات و تاریخچه اي از وضعیت برنامه هاي این بانک از سال هاي گذشته تا کنون را به

 
شرح ذیل عنوان کرد: 

 
• سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقیقی در سال 1391 

 
• سامانه بانکداري الکترونیکی اشخاص حقوقی در سال 1394 

 
• تاسیس باشگاه مشتریان در سال 1395 

 
• فراهم کردن امکان خرید و فروش بورس کالا بصورت الکترونیکی در سال 95 و 96 

• راه اندازي سامانه پاسخگویی برخط به استعلام ضمانت نامه هاي گمرکی در سال 96 وي اعلام کرد: با توجه به لزوم تحقق دولت
الکترونیک از طریق گسترش خدمات غیر حضوري، بانک در سال 1400 بازنویسی بستر بانکداري الکترونیکی با پوشش و تعمیم

 
خدمات غیر حضوري از قبیل ارائه درخواست تسهیلات الکترونیکی را در دست اقدام دارد. 

همچنین با توجه به پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی، امضاي اسناد و قراردادهاي بانکی مشتریان و همچنین در دسترس بودن

 
قراردادهاي بانکی بصورت الکترونیکی براي مشتریان و ذینفعان از طریق همین بستر قابل پیاده سازي و در دستور کار است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران، با اعلام آغاز پروژه پیاده سازي امضاي الکترونیکی در سال 1400 در این بانک بیان کرد: در
حال حاضر تمامی سامانه هاي حاکمیتی بانک از جمله پایا، ساتنا، چکاوك و API هاي بانکداري باز به گواهی نماد بانک مرکزي

 
مجهز بوده و در خدمات جدید نیز این سیاست اعمال می شود. 

حسینی با بیان اینکه برقراري ارتباط هاي زیرساختی نوین با مشتریان و ارائه خدمات به منظور اجراي بانکداري مدرن در قالب
بانکداري باز از برنامه هاي بانک توسعه صادرات ایران است، گفت: بانکداري باز با ایجاد امکان انجام فعالیت هاي بانکی از طریق نرم
افزارهاي مالی شرکت ها، بدون نیاز به مراجعه حضوري و یا استفاده از سامانه هایی چون اینترنت بانک و ... در راستاي حمایت از

 
مشتریان در دستور کار ما قرار دارد. 

وي بیان داشت: بانکداري باز پاسخگوي نیاز تخصصی از طریق مشارکت بانک و مشتریان براي ارتقاي خدمات بانکی است و بانک
توسعه صادرات از پیشگامان ورود به جریان بانکداري باز در صنعت بانکداري کشور محسوب می شود. همچنین اتصال مکانیزه بازار

 
پول و سرمایه با استفاده از بستر بانکداري باز با تمرکز بر فعالیت صندوق هاي سرمایه گذاري را در دستور کار قرار گرفته است. 

حسینی افزود: بانک توسعه صادرات با تحلیل این موضوع و نیز در دستور کار قرار دادن سرویس هاي بانکداري باز در این خصوص،
این امر را از اولویت هاي خود قرار داده و با تعامل صندوق هاي سرمایه گذاري فرایند بانکی واریز سود سهامداران و پرداخت وجه

 
ابطال و سایر اقلام مربوط به صندوق را مکانیزه کرده است. 



مدیر عامل بانک توسعه صادرات گفت: از آنجا که عملیات صندوق ها شامل صدور و پرداخت اضافه، صدور پرداخت وجه ابطال، مبادله
با کارگزاران، واریز سود در صندوق ها و ... بر بستر بانکداري باز کاملا مکانیزه می شود که این مهم به جز افزایش سرعت براي مدیر
صندوق، در بردارنده کنترل بیشتر و عدم دخل تصرف در حساب ها، پایش بهتر عملیات و نهایتا خدمات رسانی بهتر به سرمایه گذاران

 
است. 

حسینی در بخش دیگري از این گفتگو اظهار داشت: با توجه به اصول کیفی شفاف سازي مالی (جامعیت، مرتبط و به موقع بودن،
قابلیت اعتماد و اطمینان و قیاس پذیري)، بانک توسعه صادرات ایران در راستاي اجراي ارکان حاکمیت شرکتی (شفافیت و
پاسخگویی) در اولین گام شفاف سازي صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه، واحدهاي حسابداري مدیریت، مبارزه با پولشویی،
مدیریت ریسک و واحد مجامع و شرکت هاي تابعه را بعنوان متولیان این امر در ساختار سازمانی مورد تاکید قرار داده است، که هدف
این واحدها کمک به استانداردسازي صورت هاي مالی برمبناي استانداردهاي بین المللی، رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و اجراي

 
الزامات کمیته بال 2 و 3 در تهیه منظم صورت هاي مالی و انتشار آن به صورت ادواري است. 

وي گفت: بر این اساس، بانک توسعه صادرات ایران صورت هاي مالی تلفیقی و جداگانه را برمبناي استاندارد بین المللی گزارشگري
مالی(IFRS) با رعایت مقررات مبارزه با پولشویی و الزامات کمیته بال تهیه کرده است و از طریق کانال هاي داخلی و خارجی بانک و
گزارشات سالیانه (Annual Report) اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد و این روند در طی مدت

 
100 روز آغاز دولت سیزدهم نیز ادامه داشته است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات افزود: همچنین با توجه به توصیه هاي کمیته بال براي ارتقاء شفافیت بانک ها، صورت هاي مالی
بانک تصویر بسیاري روشنی از وضعیت و عملکرد مالی، راهبردها و روش هاي مدیریت ریسک و خط مشی هاي حسابداري را منعکس

 
می کند. 

وي یادآور شد: تنظیم صورت هاي مالی بانک و شرکت هاي تابعه بر اساس استاندارد IFRS موجب شده است تا کیفیت فرایند
شناسایی و اندازه گیري تشخیص و تجهیز منابع مالی، کیفیت شناسایی و اندازه گیري دارایی ها و بدهی ها، کیفیت ارائه و افشاي

 
اجزاي صورت هاي مالی و ویژگی هاي کیفی اطلاعات مالی بانک به وضوح تشریح شود. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در بخش دیگري از گفتگوي خود با شادا، با اشاره به تکالیف قانونی مبنی بر الزام واگذاري اموال
مازاد و بنگاه هاي اقتصادي تحت تملک بانک ها، اظهار داشت: از سال 1394 که قانون رفع موانع تولید، مبنی بر فروش اموال مازاد

 
ابلاغ شده، این بانک فروش املاك مازاد خود را در دستور کار خود قرارداده است. 

وي گفت: با عنایت به اینکه دسترسی به دارایی هاي نقدي و ایجاد گردش (پرداخت تسهیلات و دریافت اقساط آن ) یکی از اصلی
ترین فعالیت ها و در واقع یکی از راه هاي درآمدزایی بانک است، سیاست و رویه بانک در نقد کردن دارایی هاي فیزیکی بوده اما در
اجرایی کردن این هدف در برخی موارد، مشکلاتی پیش می آید که از آن جمله می توان به ارزنده نبودن املاك تملیکی، مواجه شدن

 
با مشکلات حقوقی در واگذاري و ... اشاره کرد. 

حسینی با بیان اینکه وضعیت بانک توسعه صادرات در شاخص شناسایی املاك مازاد در مقایسه با سایر بانک ها بسیار مناسب است،
تصریح کرد: در واقع این بانک در حال حاضر 30 ملک تملیکی دارد که در صدد فروش آنها بوده اما همانطور که گفته شد در برخی

 
موارد با موانعی مواجه شده است و در این بازه 100 روزه، سه ملک فروش رفته و اقدامات واگذاري 9 ملک هم انجام شده است. 

وي اظهار داشت: نسبت خالص دارایی هاي ثابت بانک توسعه صادرات ایران به کل دارایی ها باید طبق دستورالعمل بانک مرکزي
جمهوري اسلامی کمتر از 20 درصد باشد که این نسبت در بانک توسعه صادرات در سال هاي اخیر همواره کمتر از هشت درصد و به

 
عبارت دقیق تر در سال 1397، هشت درصد، در سال 1398، سه درصد و در سال 1399، 2.9 درصد بوده است. 

حسینی در پاسخ به سؤالی با بیان اینکه بانک ها و موسسات مالی نقشی مهم و حیاتی در تشویق و انگیزش مشتریان به اقدام
مسئولانه و کاهش اثرات سوء اجتماعی و زیست محیطی فعالیت هاي خود دارند، اظهار داشت: یکی از اهداف سیاست هاي اقتصادي
کشور، کاهش نابرابري هاي اجتماعی و اقتصادي، کاهش فقر، کاهش فاصله طبقات اجتماعی و در یک کلام استقرار عدالت اجتماعی
است، که با رویکرد توانمندسازي و بهبود وضعیت اشتغال، مسکن ارزان قیمت، ارتقاي سطح اجتماعی، درمانی، معیشتی، بهبود

 
وضعیت آموزشی و فرهنگی، حفظ و تثبیت موقعیت شغلی افراد صورت می گیرد. 



وي گفت: بر این اساس دولت با اختصاص منابعی از محل وجوه اداره شده و تسهیلات بانکی، نسبت به تحقق این امر اقدام می کند.
بانک توسعه صادارت ایران نیز بعنوان اگزیم بانک ایران در حال توسعه فعالیت هاي خود در این زمینه و تبیین مدل مسئولیت

 
اجتماعی اگزیم بانک ایران است. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران اظهار داشت: از جمله فعالیت هاي بانک در این زمینه می توان به تلاش براي حمایت از
تولیدکنندگان حامی محیط زیست، توانمندسازي کارآفرینان جوان و نخبه از طریق اعطاي وام به بنگاه هاي کوچک و متوسط و
شرکت هاي دانش بنیان، تهیه لوازم التحریر و تبلت براي مدارس محروم روستاهاي سیستان بلوچستان، بازدید و برنامه ریزي براي

 
انجام امور خیریه در آسایشگاه کهریزك و ... اشاره کرد. 

وي گفت: بانک توسعه صادرات ایران همچنین علاوه بر انجام ماموریت سازمانی خود در راستاي گسترش صادرات غیرنفتی کشور و
مقاوم سازي اقتصاد کشور، طی سه دهه گذشته در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی خود به خصوص در موارد بروز بلایاي طبیعی نیز با
در نظر گرفتن شرایط پیش آمده و درك وضعیت دریافت کنندگان تسهیلات، متاثر از این بلایا، تمام مساعدت هاي قانونی را با
اشخاص حقوقی و حقیقی به عمل آورده و مصوبات حمایتی هیات دولت و مراجع ذي ربط در موارد مذکور را نیز همواره به طور کامل

 
اجرا کرده است. 

حسینی افزود: علاوه بر این، در بسیاري از پروژه هاي تأمین مالی شده توسط بانک در سنوات اخیر نقش ایفاي مسئولیت اجتماعی
بانک نیز پررنگ بوده است. از جمله این طرح ها میتوان به تأمین مالی احداث خط 2 متروي مشهد، احداث واحدهاي آب شیرین کن
در شهرهاي بندرعباس، بندر چابهار، قم، منطقه ویژه اقتصادي بندر عسلویه، تأمین مالی شرکت هاي حمل و نقل هوایی در دوران
سخت تحریم اقتصادي کشور به منظور تجهیز و نوسازي ناوگان حمل و نقل آنها (خرید هواپیماهاي مسافربري و موتور و قطعات

 
یدکی مورد نیاز) در راستاي افزایش امنیت پروازهاي داخلی و خارجی و ... اشاره کرد. 

مدیر عامل بانک توسعه صادرات ایران در پاسخ به سؤالی در خصوص اقدامات صورت گرفته در این بانک در ارتباط با حاکمیت
شرکتی، این موضوع را "مفهومی نظارتی" و مجموعه اي از تعاملات بین سهامداران، هیئت مدیره، مدیران اجرایی، کارکنان و سایر

 
ذي نفعان عنوان کرد و آن را ابزاري معرفی کرد که اهداف و نظارت بر عملکرد سازمان را تعیین می کند. 

وي گفت: هدف و مزایاي اصلی حاکمیت شرکتی "پاسخگویی"، "بهبود عملکرد"، "کاهش ریسک" و "ایجاد شفافیت" هیئت مدیره و
عوامل اجرایی سازمان در برابر ذي نفعان است، بعبارت دیگر، در ساختار حاکمیت شرکتی به تفکیک مناسبی بین حقوق حاکمیت

 
شامل تعیین، تصویب و نظارت بر اهداف سازمان با حقوق مدیریت شامل پیاده سازي و اجراي اهداف مذکور انجام گیرد. 

حسینی ادامه داد: با توجه به توضیحات فوق، در بانک توسعه صادرات ایران به منظور تحقق اهداف و مزایاي حاکمیت شرکتی بین
ارکان ساختاري بانک، هیئت مدیره و مدیریت اجرایی، تفکیک بعمل آمده و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل، دیگر یک فرد واحد
نیست. در حال حاضر در ساختار سازمانی بانک، وظایف سیاست گذاري و تصویب برنامه عملیاتی بر عهده هیئت مدیره و اجراي برنامه

 
هاي عملیاتی با مدیرعامل و مدیریت هاي صف و ستاد بانک است. 

وي گفت: همچنین هریک از سطوح مدیریتی، کارشناسی و اجرایی بانک با توجه به میزان مسئولیت تفویض شده بصورت فصلی و
سالیانه مورد ارزیابی و بهبود قرار گرفته و نسبت به عملکرد خود در برابر ذي نفعان مختلف نظیر مشتریان، نهادهاي نظارتی و غیره

 
پاسخگو هستند. 

حسینی افزود: از اقدامات دیگر جهت نهادینه کردن اهداف حاکمیتی شرکتی در بانک توسعه صادرات، تقویت واحد مدیریت ریسک
است که نسبت به سنجش و اندازه گیري ریسک هاي بازار، اعتباري، نقدینگی و عملیاتی بر اساس الزامات کمیته بال 2 و 3 اقدام و با
ارائه نظرات علمی به مدیریت عالی بانک نسبت تصمیم گیري مناسب جهت کاهش ریسک بانک یاري می رساند. همچنین همانطور
که بیان شد، بانک جهت شفاف سازي فعالیت هاي اجرایی و مالی خود و شرکت هاي تابعه، صورت هاي مالی و یادداشت هاي آن را
برمبناي استاندارد بین المللی گزارشگري مالی(IFRS) تدوین و نسبت به ارائه گزارشات سالیانه (Annual Reports) به دو زبان

فارسی و انگلیسی اطلاع رسانی و در اختیار مراجع ذي صلاح نظارتی قرار می دهد.




















































